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“ Er is maar één 
manier waarop we 
dat de komende 
jaren overal in het 
land kunnen doen: 
zoveel mogelijk 
zetels winnen bij  
de gemeenteraads- 
verkiezingen.”

Sigrid Kaag
Partijleider

Partijgenoten,

Wie had gedacht dat we hier zouden staan? Meer dan ander-
half miljoen mensen gaven ons bijna een jaar geleden het 
vertrouwen. Zij vroegen actie voor het klimaat, investeringen 
in onderwijs voor hun kinderen, meer woningen en een open 
Nederlandse houding in Europa. Dat is wat wij tot onze inzet 
maakten. Dat is wat de kern is van het coalitieakkoord. En dat is 
de opdracht waar ik samen met een vernieuwde ploeg ministers 
uitvoering aan mag geven. 

Sommigen van hen wisten eigenlijk altijd al dat ze D66’er waren, 
maar zijn nieuw in ons midden: Robbert Dijkgraaf, Gunay Uslu 
en Ernst Kuipers. Anderen heeft u in de vorige periode leren 
kennen als betrouwbare bestuurders met Europese ervaring 
– Hans Vijlbrief – of met een indrukwekkende staat van dienst 
in de gemeente. Alexandra van Huffelen diende als wethouder 
in Rotterdam, Kajsa Ollongren als loco-burgemeester van 
Amsterdam en Franc Weerwind als burgemeester van Almere. 
In die categorie behoort ook Rob Jetten, de eerste Nederlandse 
minister voor Klimaat, die bijna een decennium onderdeel was 
van onze raadsfractie in Nijmegen. 

Onze ploeg weerspiegelt de kracht en de reikwijdte van onze 
partij. Wij hechten aan inhoudelijke expertise én bestuurlijke 
competentie. Wij zijn idealisten én pragmatici. Wij zijn inter-
nationaal georiënteerd én lokaal geworteld. Dat heb ik tijdens 
verscheidene nieuwjaarsbijeenkomsten weer mogen zien. 

D66 staat er sterker voor dan ooit. Wij zijn de grootste progres-
sieve partij van Nederland. We hebben meer leden dan we 
ooit hebben gehad, van alle leeftijden en uit alle hoeken van 
het land. Die positie schept een verantwoordelijkheid. Mensen 
kijken naar ons om hun idealen dichterbij te brengen. Ze kijken 
naar ons om het opkomend extremisme de kop in te drukken. 
Er is maar één manier waarop we dat de komende jaren overal 
in het land kunnen doen: zoveel mogelijk zetels winnen bij de 
gemeenteraadsverkiezingen. 

Met nog vijf weken te gaan tot 16 maart hebben wij de unieke 
kans om in veel gemeenten de grootste te worden. Wij, de 
leden, zijn de beste ambassadeurs van onze partij. Tijdens de 
vorige verkiezingen konden we nog niet samen de straat op.  
Maar als de maatregelen het toestaan kunnen wij het grootste 
vrijwilligerslegioen van alle partijen op de been brengen. 

Dus ik vraag jullie: steek de handen uit de mouwen  
van een warme D66-jas. Dit is ons moment!

04 | Uitgelicht
Nieuws en informatie
uit de vereniging

06 | Coverportret
Mensenrechtenmens
Mpanzu Bamenga

10 | Nieuw Kabinet
Even voorstellen,..

12 | Interview
Nieuwe partijvoorzitter 
Victor Everhardt

15 | Column JD
Nog wat te winnen

16 | Terugblik
Twintig jaar  
euthanasiewet

19 | Lezen | kijken | luisteren
Jan Terlouw

20 | Verkiezingen
Campagnekerk Delft

22 | Raadslid
Loes ten Dolle,  
lijsttrekker Winterswijk

23 | Whats-Appèleren
Jasmina uit 
Bosnië Herzegovina

24 | Interview
Sander Bus, directeur 
Landelijk Bureau D66

26 | Interview
Faissal Boulakjar

30 | Leden aan het woord
D66 Leiderschap

35 | Van het bestuur
Wietske Veltman
D66 Academie 

36 | Burgemeester in beeld
Mascha ten Bruggencate

38 | Interview
Wieke Paulusma

43 | D66-koppel
Eugenio Hoogland en
Evi van den Dungen

44 | Essay
Mr. Hans van Mierlo 
Stichting

46 | Terugblik
50 & 25 jaar geleden

48 | Ik ben D66
Jessica Hoogenboom

03

32 | D66'er buiten de politiek 
Vinod Subramaniam gelooft 
heilig in de Mixed Classroom

40 | Ondertussen in… 
Europa - per spoor langs 
D66 zusterorganisaties

Democraat is het  
ledenmagazine van de 
politieke vereniging 
Democraten 66 (D66)  
en wordt verspreid onder 
al haar leden. Niets uit 
deze uitgave mag zonder 
schriftelijke toestemming 
van D66 worden  
verveelvoudigd.

De samenstelling en 
eindredactie van deze 
voorjaarseditie vonden 
plaats gedurende de 
vorming van het nieuwe 
Kabinet en kan eventueel 
door de actualiteit zijn 
ingehaald.

editie
Voorjaar 2022

eindredacteur
Marieke de Jong

redactie
Jan Remmert Fröling
Marcella Heijboer
Stephan van Heusden
Bas Knijf
Jan Vincent Meertens
Jeroen Mooijman
Lisanne van ’t Riet
Caïne Roland
Leonie Francien Sellies

beeld voorzijde
Martijn Beekman

vormgeving
Laura Groenheijde

ontwerp
Studio Maanzaad

druk
Senefelder Misset

contact redactie
democraat@d66.nl

adres
Landelijk Bureau D66
Lange Houtstraat 11
2511 CV Den Haag

ledeninformatie
Zie pagina 47



DEMOCRAAT 
VOORJAAR 2022 Uitgelicht Uit de vereniging

0504

foto Jeroen Mooijman

(Stage-)vacatures

Altijd al willen weten hoe het er bij D66 achter de schermen 
aan toegaat? 

Het Landelijk Bureau, het wetenschappelijk bureau en de 
politieke fracties hebben regelmatig stage-vacatures voor 
studenten die voor een langere periode beschikbaar zijn. 
Daarnaast vind je ook regelmatig vacatures voor medewerkers 
en vrijwilligers op: d66.nl/werken-bij-d66

Ledenportaal MijnD66

Op MijnD66.nl kun je niet alleen je persoonlijke gegevens 
beheren, maar ook je abonnementen (zoals nieuwsbrieven) 
aanpassen, je aanmelden voor een thema-afdeling of een zoom-
meeting, of contactgegevens opzoeken. Daarnaast kun je in dit 
ledenportaal ook moties indienen en stemmen voor congressen. 
Je emailadres is tevens je gebruikersnaam. Problemen met 
inloggen? Stuur een e-mail naar ledenadministratie@d66.nl

02.04.22

ALDE Party Congress in Dublin

D66-leden zijn van harte welkom zich aan te sluiten bij de 
delegatie. Aanmelden en meer informatie volgt te zijner tijd via 
de website van ALDE Party www.aldeparty.eu. Deelname is op 
eigen kosten. 

Neem voor vragen contact op met D66 International Officer, 
Martine van Schoor: martine.vanschoor@d66.nl

Jan Paternotte is de nieuwe fractie- 
voorzitter van D66
Unaniem verkoos de Tweede Kamerfractie van D66 afgelopen 
januari Jan Paternotte als nieuwe fractievoorzitter. Via een digi-
tale verbinding werd de hamer overgedragen door Sigrid Kaag. 

foto Martijn Beekman

D66 Congres 115 staat  
in de steigers
Op dit moment is er nog geen definitieve 
datum vastgesteld voor het D66 Congres 
115. De planning wijst richting juni 2022 
wanneer we als vereniging weer groots 
zullen samenkomen.

Houd de website www.d66.nl/congres in 
de gaten. Zodra de datum definitief is, lees 
je het daar als eerste terug.

Support D66  
Internationaal op Instagram!
D66 staat voor samenwerken in Europa en 
met de rest van de wereld. Het team van 
D66 Internationaal draagt daar vanuit het 
Landelijk Bureau concreet aan bij o.a. door 
het ondersteunen van zusterpartijen in het 
buitenland. Dat mag gezien worden, en jij 
kan daaraan bijdragen! Open je Instagram 
app en volg d66_internationaal voor een 
blik over de grens. Ben je precies de 
1000ste volger dan ontvang je een prachtig 
bedankje. Tot op Insta!

Henk Beerten ontvangt Jan Glastra 
van Loon-penning
Als erkenning voor zijn architectenrol bij de opbouw van  
D66 Nijmegen en zijn vele werk voor het Landelijk Bestuur heeft 
Henk Beerten onze Jan Glastra van Loon-penning ontvangen. 
Tijdens het online-congres, afgelopen najaar, blikten we kort 
terug op zijn grote inzet als vrijwilliger, zijn medewerking aan de 
resolutie Democratie van Nu en zijn wethouderschap. In tijden 
van voor- en tegenspoed staat hij klaar om een helpende hand 
te bieden. Deze penning is een zeer welverdiende erkenning 
voor al zijn betrokkenheid bij D66.

Onze D66 raamposter  
Waar hang jij ʼm op?

Kies jij een prominent huisraam met 
uitstekend zicht vanaf de straat? Beplak 
je het hele campagnepand van jouw 
afdeling van top tot teen? Of heb je een 
ander briljant idee hoe de kiezers in 
maart, waar ze ook kijken, het logo van 
D66 in het vizier krijgen? Deel een foto 
van jouw raamposter met #stemd66 op 
je sociale mediakanalen. En vergroot de 
zichtbaarheid.

IN MEMORIAM

Hanno van der Does
3 februari 1933 – 22 november 2021
Jan Terlouw kende hij al van het school-
plein in Garderen. Van der Does is vanaf 
het prille begin betrokken geweest bij D66. 
Begin jaren tachtig werd hij gevraagd voor 
de Staatsraad. De succesvolle verkie-
zingsuitslag bracht D66 flinke zetelwinst 
waardoor Van der Does als eerste D66-er 
plaats kon nemen in de Raad van State. 
Een harde werker met een groot gevoel 
voor humor. Heer Bommel haalde hij 
geregeld aan; “Een heer doet wat hij kan 
en zodoende blijft er veel liggen.” Hanno 
van der Does was van 1981 tot 2003 lid 
van de Raad van State voor D66.

Marijn de Koning
25 maart 1943 – 30 november 2021
De Koning was van 1994 tot 1998 namens 
D66 lid van de Tweede Kamer.

Herman Schaper
24 maart 1949 – 30 november 2021
Van 1981 tot 1982 was Schaper lid van 
de Tweede Kamer namens D66. Hij was 
Eerste Kamerlid van 2015-2019.

‘‘De wereld is groter dan dit Binnenhof.’’ 
 

–  HERMAN SCHAPER TIJDENS ZIJN  
AFSCHEIDSSPEECH IN DE EERSTE KAMER

https://d66.nl/werken-bij-d66/
mailto:ledenadministratie%40d66.nl?subject=
http://www.aldeparty.eu
mailto:martine.vanschoor%40d66.nl?subject=
https://d66.nl/congres/
https://www.instagram.com/d66_internationaal/
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MPANZU BAMENGA

COVERPORTRET

Drie jaar eerder werd Bamenga op 
Eindhoven Airport door de marechaussee uit de 
rij gehaald. “Witte mensen mochten doorlopen 
en zwarte mensen werden staande gehouden,” 
vertelt Bamenga. “De marechaussee-beambte 
die ik hierop aansprak, zei dat hij bevoegd was 
om dit te doen. Het leek alsof ik tegen een muur 
praatte.” Bamenga diende een klacht in, die 
uiteindelijk resulteerde in een rechtszaak. 

Wat maakte dat je die dag besloot het hier niet 
bij te laten? 
“Ik vloog die dag terug uit Italië. Vanaf een vrij-
heidsfestival, dat op het eiland Ventotene, waar 
Mussolini zijn politieke tegenstanders naartoe 
stuurde, plaatsvond. Uitgenodigd om op de dag 
van de Italiaanse bevrijding, 25 april, te komen 
spreken over vrijheid, mensenrechten en hoe je 
nieuwe Europeanen verwelkomt. Geïnspireerd 
door alle verhalen die ik daar had gehoord 
vloog ik terug naar Nederland. Kort daarna, op 
5 mei, zou ik spreken op het bevrijdingsfestival 
in Zwolle. Het thema van dat jaar was verzet. 
Onze vrijheden kunnen enkel van ons ontnomen 
worden als we niet opstaan zodra ze in het 
geding komen.  
In de aankomsthal liep ik vlot door. Het was een 
doordeweekse dag en ik moest naar mijn werk. 
De marechaussee haalde mij en verschillende 
andere mensen uit de rij. Huidskleur was door-
slaggevend. Ik zag hoe gelaten en weerloos de 
anderen met mij erbij stonden. Toen dacht ik: ‘Ik 
kan opkomen voor deze mensen’.”

Bamenga deelde op social media direct zijn 
ervaring. Media pikten het verhaal snel op en 

Bamenga werd door de marechaussee gebeld. 
“Ze vroegen of ik een klacht in wilde dienen en 
met de mediaoptredens wilde stoppen. De mare-
chaussee gaf op dat moment aan dat etniciteit 
inderdaad onderdeel uitmaakte van hun selectie.  
Met onder andere PILP1, Amnesty International 
en Control Alt Delete heb ik de samenwerking 
opgezocht. En toen heb ik een klacht ingediend.”  
Meerdere gesprekken met de marechaussee 
volgden. Het bracht de twee partijen echter niet 
dichter tot elkaar. Toch is Bamenga daar niet 
bitter over: “Op de middelbare school als klasse-
vertegenwoordiger, op de hogeschool als lid van 
de medezeggenschapsraad en als volksverte-
genwoordiger in de gemeenteraad heb ik geleerd 
dat discussies mensen aan het denken zetten.  
En dat je er veel mee kan bereiken. Die discus-
sies hebben we juist nodig.”
Na zowel een informele als een formele klachten-
procedure werd in februari 2020 een rechtszaak 
aangespannen tegen de marechaussee. Op 
15 juni 2021 vond de rechtszitting plaats en in 
september 2021 volgde de uitspraak waarin 
het korps door de rechtbank in het gelijk werd 
gesteld over haar werkwijze.

Kan je iets meer zeggen over de uitspraak van 
de rechter?
“Kortgezegd stelde de rechter dat huidskleur 
als een objectief element gezien kan worden om 
te bepalen of mensen wel of niet Nederlander 
zijn. Dat is heftig. Zoals ook de internationale 
krantenkoppen duidelijk maakten: ‘A Dutch court 
just confirmed: To be Dutch is to be white’. Super 
teleurstellend. En tegelijkertijd liet het wel het 
institutionele karakter zien. Het maakte het 

Baken van hoop
tekst Leonie Francien Sellies

Op het stadhuis in Amsterdam is het Eindhovense gemeenteraadslid 
Mpanzu Bamenga geen onbekende. Tijdens het interview wordt  
geregeld op de deur geklopt door gemeenteraadsleden die hem  
willen feliciteren met de titel van Mensenrechtenmens 2021. Vorig 
jaar, op de Internationale Dag voor de Rechten van de Mens, kreeg  
hij deze titel uitgereikt voor zijn strijd tegen etnisch profileren. 

“ Ik geloof dat als 
we nu doorpakken, 
Nederland straks 
een baken van 
hoop kan zijn in  
de strijd tegen 
institutioneel 
racisme”
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Mpanzu Bamenga arriveer-
de in 1994 als achtjarige in 
Nederland. Samen met zijn 
moeder en broer ontvlucht-
te hij de Democratische 
Republiek Congo. Het 
duurde nog dertien jaar 
voordat hij in 2007 een 
verblijfsvergunning kreeg. 

1 PILP is een project van het Nederlands 
Juristen Comité voor de Mensenrechten 
www.pilpnjcm.nl

Mpanzu  
Bamenga
12.07.1985 

2005-2011
Bachelor Rechten, 
Hogeschool Avans Fontys

2011-2013 
Post-Master, European  
Law on Immigration and 
Asylum, Université Libre  
de Bruxelles

2014-heden
Gemeenteraadslid D66 
Eindhoven

2015-heden
Coördinator en mede- 
oprichter Incleaders, the 
Inclusion Leaders Network

2018-2021
Lid Raad van Toezicht 
Vluchtelingenwerk  
Zuid- Nederland

2018-heden
Voorzitter Raad van 
Toezicht New Dutch 
Connections

2019 - heden
Coördinator en 
Teammanager Regiegroep 
Ongedocumenteerden 
Amsterdam

2021 – heden
Lid Raad van Toezicht 
Philharmonie Zuid-
Nederland

2021
Titel Mensenrechtenmens 
2021
College van de Rechten 
van de Mens“�De�vraag�is�waarom�

we�een�hogere�
pakkans�accepteren�
voor�bepaalde�
mensen”

Je noemde het zojuist een strijd. Waarom  
gebruik je dat woord?
“Omdat je een strijd niet per se begint met het 
idee dat het welkom is. Of dat je begrepen gaat 
worden. Je begint een strijd ondanks alle tegen-
wind die je kunt krijgen. Maar al snel nadat ik  
mijn verhaal had gedeeld op social media merkte 
ik hoeveel medestanders er waren die hetzelfde 
meemaakten. Op het moment dat één van de 
belangrijkste instituten van ons land op het 
gebied van mensenrechten daar ook in meegaat 
en erkenning geeft in de vorm van de titel van 
Mensenrechtenmens 2021, dan is dat een fantas-
tische steun in de rug voor datgene waar je voor 
vecht.”

Betekent dat institutionele ook dat achter  
racisme geen opzet hoeft te zitten? 
“Ja. Ik geloof honderd procent dat het meestal 
niet met opzet is. We hebben allemaal onbewuste 
vooroordelen. Dat heb ik en dat heb jij. Ongeacht 
de kleur die je hebt.” 

In hoeverre is het realistisch om van mensen te 
vragen om die, vaak onbewuste, vooroordelen 
los te laten? 
“Ik geloof dat de grote meerderheid van de 
mensen die racistisch gedrag vertoont dit 
onbewust doet. Door je bewust te worden van je 
onbewuste vooroordelen, kun je erop anticiperen 
en discriminerend gedrag voorkomen. Niemand 
is volmaakt. Laten we daarom een open houding 
aannemen naar elkaar toe, elkaar ruimte bieden, 
bevragen en helpen groeien. 
Bovendien geloof ik dat we door diversiteit elkaar 
sterker maken. Samenwerken met mensen die 
anders zijn dan jijzelf kan soms schuren, maar 
levert wel een meerwaarde op. 
Enerzijds is uiterlijk slechts pigment. Het is 
willekeurig. Je hebt er niet voor gekozen en kunt 
het niet veranderen. Het is niet juist om mensen 
op basis daarvan te beoordelen. Anderzijds is 
de realiteit dat uiterlijk wel bepalend is voor hoe 
mensen je benaderen. Het is een veronderstelling 
van een andersoortige ervaring en achtergrond. 
Maar je zult altijd moeten doorvragen om iemand 
echt te zien.” 

De marechaussee zei later, toen de rechtbank 
hen al in het gelijk had gesteld, dat ze gingen 
stoppen met etnisch profileren. Niet omdat het 
niet effectief is, maar vanwege het ontbreken 
van maatschappelijk draagvlak hiervoor. Ben 
jij het met de marechaussee eens dat etnisch 
profileren wel effectief kan zijn?  

probleem duidelijker. Conclusie: in hoger beroep. 
De geschiedenis bewijst dat je bij de strijd voor 
gelijke behandeling moet doorpakken om je gelijk 
te halen. Kijk naar het homohuwelijk. Twee lesbi-
ennes stapten in de jaren ‘80 naar de rechtbank, 
het hof en de Hoge Raad om te mogen trouwen. 
Ze kregen ongelijk, maar de discussie opende 
wel een deur. Nederland maakte uiteindelijk als 
eerste land het homohuwelijk mogelijk. Ik geloof 
dat als wij nu doorpakken, Nederland straks een 
baken van hoop kan zijn in de strijd tegen institu-
tioneel racisme.

Je zei net dat de uitspraak van de rechter wel 
het institutionele karakter laat zien. Hoe bedoel 
je dat? 
“Het gaat over een strijd tegen etnisch profileren 
en etnisch profileren vloeit voort uit racisme. Dat 
zit al eeuwenlang in onze systemen. Dat gaat niet 
zomaar morgen veranderen. 
Ik beschrijf racisme als een systeem van bena-
deling gebaseerd op ras, etniciteit of vermeende 
afkomst. Ik praat expliciet over een systeem 
en niet alleen over menselijk gedrag, omdat 
het diepgeworteld is in onze samenleving en 
instituten. Wij maken allemaal deel uit van dat 
systeem en functioneren daarbinnen. De stigma-
tiserende beelden spelen een negatieve rol bij 
sollicitaties, op de woningmarkt, in het onderwijs 
en bij de belastingdienst. Het gaat over meer dan 
de grenscontrole waar je vaker uit de rij wordt 
gehaald. Het idee dat je huidskleur je crimineler, 
slechter, anders (in de zin van jij hoort hier niet, jij 
komt hier niet vandaan) of minderwaardig maakt, 
is vernederend en mensonterend. Het schaadt 
het vertrouwen in het gezag van de overheid.

Je zag het ook bij de toeslagenaffaire waar de 
raad van de rechtspraak achteraf sorry zegt, 
omdat de individuele rechten van burgers onvol-
doende bewaakt zijn. Die rechtszaken zijn heel 
technisch met een komma hier en een komma 
daar. Voor mij is het geen rocket science en gaat 
het om respect voor de menselijke waardigheid. 
Over ‘mag ik er zijn of niet?’, ‘word ik beoordeeld 
op mijn pigment, of niet?’. Een beetje discrimi-
natie bestaat niet. De rechter maakt er wel zoiets 
van. Die zei: ja, het is etnisch profileren, maar het 
gebeurt in onze ogen niet structureel genoeg om 
een algemeen verbod te rechtvaardigheden. 
Het is een heel systeem waarin je benadeeld 
wordt. Ik wil dat onzichtbare zichtbaar maken 
en zo verandering teweegbrengen. Beginnend 
met het uitgangspunt dat ieder mens gelijk is in 
waardigheid en recht.” 

“Totaal niet. Je bent jezelf aan het bevestigen. 
Als jij denkt dat vrouwen met bruin haar crimineel 
gedrag vertonen en vervolgens een hogere 
pakkans gaat organiseren rondom vrouwen met 
bruin haar, dan ga je meer vrouwen met bruin 
haar vinden die iets gedaan hebben. Zo simpel 
is het. 
Crimineel gedrag komt niet voort uit huidskleur. 
De vraag is waarom we een hogere pakkans 
accepteren voor bepaalde mensen. Dat is 
onrechtvaardig en vernederend. Een aantasting 
van de menselijke waardigheid. 
Ik probeer altijd te redeneren vanuit waarden en 
principes. Als je dat niet doet, is het een hellend 
vlak. Wat neem je dan als uitgangspunt? Dat je 
mensen moet pakken? En welke middelen ga je 
dan gebruiken en welke niet? Op een gegeven 
moment kan je dat geen halt meer toeroepen. 
Net als bij preventief fouilleren is er geen sprake 
van verdenking van strafbare feiten en ga je toch 
een middel inzetten, meestal in een bepaald 
gebied of wijk bij bepaalde mensen, om de 
pakkans te vergroten.” 

Zowel tijdens dit interview als tijdens je media 
optredens valt het me op hoe rustig je blijft 
terwijl je hier over praat. Terwijl ik tegelijkertijd 
kan horen hoe bevlogen je bent. Hoe behoud je 
die rust? 
“Toen ik staande werd gehouden door de 
marechaussee en om me heen de mensen zag 
die aangehouden werden, was ik woedend. 
Maar het is een keuze hoe je die woede inzet. 
Bij mijn speech bij de dood van George Floyd in 
Eindhoven zei ik: we mogen woedend zijn, we 
mogen verontwaardigd zijn, maar zet die woede 
om in positieve energie om structurele verande-
ring te realiseren. 
Sommige mensen vinden dat het niet snel 
genoeg gaat, maar ik zie hoeveel discussie er is 
en dat is precies wat we nodig hebben. Mensen 
hebben angsten en de enige manier om dat te 
doorbreken is verbinding maken. Als je zegt: 
‘ik hoor je, ik zie je, maar we moeten wel onze 
verantwoordelijkheid nemen.ʼ 

De gang naar de rechter is ook een middel om 
bewustwording te creëren. Om het gesprek  
aan te gaan. We kunnen er allemaal voor kiezen 
om onze verantwoordelijkheid te nemen door 
actief onderdeel te zijn van de oplossing en  
een einde te maken aan etnisch profileren. 
Mensen bedoelen het goed. Daar ben ik van 
overtuigd. We hebben er alle recht toe om  
optimistisch te zijn.” ■

foto Arenda Oomen

https://pilpnjcm.nl
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NIEUW KABINET
REGEERAKKOORD & BEWINDSLIEDEN

Werken aan 
vooruitgang

Met een progressieve belofte werden we de tweede partij 
van Nederland. We ontvingen het hoogste aantal stemmen 
ooit in het 55-jarig bestaan van de partij. Het geduld van de 
kiezers hebben we op de proef gesteld. Maar de uitslag kon 
uiteindelijk worden verzilverd in een ambitieus, sociaal en 
progressief coalitie-akkoord. Een akkoord met echt keuzes.

foto’s Martijn Beekman

Sigrid Kaag
Partijleider, Minister van Financiën  
en vicepremier (foto Marc de Groot)

Ernst Kuipers
Minister van Volksgezondheid,  
Welzijn en Sport

Alexandra van Huffelen
Staatssecretaris Koninkrijksrelaties  
en Digitalisering

Gunay Uslu
Staatssecretaris Cultuur en Media

Hans Vijlbrief
Staatssecretaris Mijnbouw

Kajsa Ollongren
Minister van Defensie

Franc Weerwind
Minister voor Rechtsbescherming

Robbert Dijkgraaf
Minister van Onderwijs, Cultuur  
en Wetenschap

Rob Jetten
Minister voor Klimaat en Energie

Betere kansen in het onderwijs
Om ieder kind een gelijke kans 
te geven, doen we de grootste 
onderwijsinvestering ooit. 

Met hogere lerarensalarissen, bijna gratis 
kinderopvang, voor kinderen een rijke 
schooldag met huiswerkbegeleiding en sport, 
een nieuwe studiebeurs voor studenten en 
forse investeringen in hoger onderwijs en 
wetenschap. We strijden ook actief tegen 
racisme en discriminatie.

Dit wordt het klimaatkabinet
Met een veel hoger klimaatdoel: 
60% CO2-reductie in 2030 om een 
schone aarde met schone lucht 

aan onze kinderen te kunnen doorgeven. 
Meer investeren in wind op zee, zon op 
dak en groene waterstof. Meer natuur, 
minder megastallen, en dus fors minder 
stikstofuitstoot. En we slechten het taboe op 
rekeningrijden. Alles om ook na 2030 grote 
stappen te kunnen zetten naar een klimaat- 
neutraal Nederland in 2050.

100.000 huizen bouwen per jaar
We pakken de wooncrisis aan en 
starten een groot woonoffensief.  
We bouwen veel meer betaalbare 

huizen voor starters en mensen met een 
middeninkomen. We werken aan prettige en 
veilige wijken. Met goede trein-, bus, metro-, 
tram- en fietsverbindingen. En er komt veel  
geld vrij voor meer en meer betaalbare en 
duurzame huurwoningen.

Leidende rol in Europa
Nederland pakt weer een leidende 
rol in Europa. Wij zeggen volmondig 
ja tegen een sterker, groener 

en veiliger Europa. Met veel meer Europese 
defensiesamenwerking, meer Europese 
democratie en een strenger optreden tegen 
landen die onze gedeelde waarden schenden. 

Medische ethiek
Voltooid leven is een vrije kwestie. 
Anticonceptie wordt gratis beschikbaar 
voor kwetsbare groepen. Vrijheid op 

abortuspil via de huisarts en we schaffen de 
verplichte minimale beraadtermijn bij abortus af. ■

“�De�essentie�van�politiek�is�voor�mij�de�kunst��
van�het�luisteren�naar�anderen.”�
�
– SIGRID KAAG

Klik hier en lees meer over Sigrid Kaag. Klik hier en lees meer over Robbert Dijkgraaf. Klik hier en lees meer over Ernst Kuipers.

Klik hier en lees meer over Kajsa Ollongren. Klik hier en lees meer over Rob Jetten. Klik hier en lees meer over Franc Weerwind.

Klik hier en lees meer over Alexandra van Huffelen. Klik hier en lees meer over Gunay Uslu. Klik hier en lees meer over Hans Vijlbrief.Meer lezen over het regeerakkoord? Klik hier. 

https://d66.nl/mensen/sigrid-kaag/
https://d66.nl/mensen/robbert-dijkgraaf/
https://d66.nl/mensen/ernst-kuipers/
https://d66.nl/mensen/kajsa-ollongren/
https://d66.nl/mensen/rob-jetten/
https://d66.nl/mensen/franc-weerwind/
https://d66.nl/mensen/alexandra-van-huffelen/
https://d66.nl/mensen/gunay-uslu/
https://d66.nl/mensen/hans-vijlbrief/
https://d66.nl/regeerakkoord/
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Victor Everhardt is een ervaren 
bestuurder. Bijna twaalf jaar wethouder in 
Utrecht en Amsterdam. Per half februari is hij 
directeur-bestuurder van zowel Platform 31, 
een netwerkorganisatie voor overheden en 
de Stichting Instituut voor Onderzoek naar 
Leefwijzen & Verslaving (IVO), beide in Den 
Haag. Met zware portefeuilles die sociaal en 
economisch beleid in zich verenigen. Everhardt’s 
aanpak laat zich kenmerken door ‘investeren uit 
de crisis’. “Ik heb als wethouder de financiële 
crisis in 2010 meegemaakt. De rem waar we 
toen op zijn gaan staan heeft het herstel enorm 
vertraagd.” 

In Utrecht heeft Everhardt, als wethouder stati-
onsgebied en wethouder zorg, de metamorfose 
van Hoog Catharijne mogen begeleiden. “Een 
complex project met niet alleen de economi-
sche en infrastructurele ontwikkeling. Door 
een oplossing voor verslavingszorg, werd de 
menselijke maat lijdend. Problemen oplossen en 
tegelijkertijd goede investeringen doen. Dat dat 
op deze manier gelukt is, daar ben ik erg trots 
op. Ondernemerschap met een enorm publiek 

belang, stap voor stap. En het vertrouwen geven 
aan mensen zodat ze het op de goede manier 
oppakken. Ik heb de ervaring dat het belangrijk 
is om in contact te blijven, te informeren hoe het 
gaat. Kan ik helpen? Dat is mijn stijl. Ik heb met 
veel verschillende persoonlijkheden gewerkt. Die 
ervaring helpt, daarmee heb ik mezelf ook beter 
leren kennen. Daarom vind ik het ook zo leuk om 
deze rol in de vereniging op te pakken.” 

Een welkome vereniging
Everhardt neemt ruime afdelingservaring mee 
naar het Landelijk Bestuur. “Ik zat in het bestuur 
van D66 in Utrecht in een tijd dat we een stuk 
kleiner waren. Qua leden en bemensing in de 
gemeenteraad. Toen ik echt actief werd hadden 
we één zetel en dat zijn er drie geworden. 
Uiteindelijk groeiden we door naar negen. Je 
hebt elkaar nodig bij het opbouwen van een 
bloeiend verenigingsleven. Op inhoud. Om elkaar 
te inspireren, om campagnes te kunnen voeren 
en om gewoon lol te hebben. De leden moeten 
zich welkom en thuis voelen. “Er zijn heel veel 
leden die op verschillende manieren een bijdrage 
willen leveren. Je hebt een goed idee, je kijkt 

Een dienend
bestuurder

`

Tijdens het online congres op 13 november droeg  
Anne-Marie Spierings de voorzittershamer van D66 
over aan Victor Everhardt. De Amsterdamse wethouder 
van Financiën en Economische Zaken werd met 54,2 
procent van de stemmen gekozen. Everhardt is vereerd 
met de benoeming en kijkt met Democraat vooruit.  
Je thuis voelen, luisteren, verbinden en klaarstaan voor 
de toekomst.

“ Het instrument 
luisteren is enorm 
belangrijk”
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I
Victor  
Everhardt
05.06.1968

1996-1997
Juridisch  
medewerker
Commissie Gelijke 
Behandeling

1997-1998
Juridisch  
beleidsmedewerker
Ministerie van 
Justitie

1998-2006
Senior beleids- 
medewerker
(drugs- en  
alcoholbeleid)
Ministerie van VWS

2006-2010
Voorzitter  
Centrum Jeugd
Trimbos-instituut

2010-2019
Wethouder
Gemeente Utrecht

2019-2022
Wethouder
Gemeente 
Amsterdam

2021-heden
Partijvoorzitter D66

2022-heden
Directeur-
bestuurder  
Platform 31

2022-heden
Directeur-
bestuurder IVO 
(Stichting Instituut 
voor Onderzoek 
naar Leefwijzen  
en Verslaving)

naar de partij, je bent lid geworden en je wilt 
je idee delen en verder aanscherpen. Er zijn 
ook leden die zeggen: ik wil gezellig een keer 
langskomen om te horen wat ik kan doen. Dat is 
D-Café. Je laten inspireren door mensen die als 
spreker zijn uitgenodigd en met andere leden 
gewoon in het café te staan. Wat missen we dat 
nu met elkaar…”

Een heel mooi akkoord
Hij heeft er alle vertrouwen in dat de partij het 
juiste momentum heeft om die verbinding te 
blijven maken. “De dag dat het coalitieakkoord 
werd gepresenteerd stonden we met onze 
jasjes aan op het plein om vragen te beant-
woorden, om ons enthousiasme te delen. En 
die spirit, daar heb ik heel veel vertrouwen 
in. Het akkoord dat er nu ligt is een heel mooi 
akkoord. Chapeau voor de onderhandelaars. 
Dat geeft weer een extra boost. Er staan ook 
gewoon goeie mensen. Laatst ben ik digitaal bij 
de Algemene Ledenvergaderingen van Friesland 
en Gelderland aangeschoven. Dan hoor je ook 
echt het enthousiasme. We willen ervoor gaan. 
Zelf heb ik een aantal campagnes meegedraaid 
en vier jaar geleden was het wel anders. Het 
referendum was geen gemakkelijke boodschap. 
Maar met deze wind van het coalitieakkoord en 
de mooie ministersploeg wordt het een goede 
campagne. We zitten in het hart van het politieke 
spectrum. Aan de vereniging om klaar te zijn voor 
de volgende stap. Nog groter worden en onze 
positie claimen.”

Een dienende rol
Everhardt’s rol binnen de vereniging is vooral 
een dienende rol. “De leden willen ondersteund 
worden, die hebben ambities, willen mensen 

spreken. Mijn focus zit op die vereniging. Het is 
echt een groot goed, die 30.000 leden die we 
hebben. Dat wil ik verder uitbouwen en zorgen 
voor een hele stevige basis.”
De rollen zijn helder. In Den Haag, de fracties, 
de bewindslieden en alle regionale bestuurders 
en staten- en raadsleden: daar wordt politiek 
bedreven. De leden denken mee, stemmen voor 
programma’s, voeren campagne. Het bestuur 
zorgt voor een goed draaiende vereniging. “Er 
iedereen bij betrekken en de mogelijkheden 
geven. Als iemand lid wordt om financieel bij 
te dragen, maar verder op dat moment geen 
ambities heeft, dan is dat prima. Veel anderen 
willen wel iets, zeker op inhoud, dat is vaak een 
drijfveer. Dan moeten we de drempel verlagen en 
elkaar vinden. Het instrument luisteren is enorm 
belangrijk. Het bestuur heeft een dienende rol.”

De toekomst
“We moeten vooruitkijken. Nu hebben we dit 
momentum. Eerst aan een kabinet meegedaan 
en daarna gewonnen met een historische uitslag. 
Wow! Maar wie staat er klaar? Waar zitten die 
talenten in onze partij? Wie kan er vanuit het land 
naar Den Haag? Hoe gaan we de problemen van 
overmorgen oplossen? Politiek is veel dagdage-
lijks. De vereniging moet vooruitkijken, talenten 
zien. D66 heeft een mooi strategisch plan (2021-
2026 red.) Daar moeten wij mee verder. Handen 
en voeten geven aan het plan. We moeten 
weer klaarstaan, lokaal en landelijk. Dat is onze 
opdracht.”

Menselijkheid tonen
Hij krijgt ook nu weer totale steun van het thuis-
front. “Dat is heel belangrijk. Mijn partner Inge en 
ik zijn al lang bij elkaar. Zij heeft een drukke baan 
in de ouderenzorg. We hebben drie kinderen. Ze 
zijn bijna allemaal het huis uit, dus dat geeft ook 
weer ruimte om mijn aandacht aan het voorzitter-
schap te geven.” Everhardt weet dat ontspanning 
heel belangrijk is. “Ik ben een sporter. Het liefst in 
team verband, ik was voetballer en volleyballer. 
Nu ben ik gaan hardlopen, op de raarste tijden. 
In de zomer stap ik op de racefiets, in de winter 
op de schaats.” Op zijn nachtkastje ligt het boek 
‘Onder Buren’ van Julia Zeh. “Dat gaat over een 
vrouw in coronatijd die in een klein dorp in de 
buurt van Berlijn komt en in een totaal andere 
wereld terechtkomt. Het gaat over onze voor-
oordelen, zwakheden en angsten, maar ook de 
kracht, die bovenkomt zodra we onze menselijk-
heid durven tonen.” ■

n deze column kan er natuurlijk 
maar één ding centraal staan: 
het coalitieakkoord. Het is al 
vaker gezegd, maar D66 heeft 
goed onderhandeld. Bij de Jonge 

Democraten maakten wij ons zorgen 
om de conservatieve wolk. Zouden 
onze progressieve idealen de onder-
handelingen met VVD, CDA en CU wel 
overleven? Als we nu de plannen over 
klimaat, onderwijs en de EU lezen zien 
we dat dat goed is gekomen. Er ligt 
een akkoord met een progressieve blik 
op de toekomst.

Maar wordt er in het akkoord wel 
genoeg naar de problemen van nu 
gekeken? Jongeren zitten namelijk 
met problemen waar een oplossing 
voor moet komen. Als ik de teksten in 
het coalitieakkoord lees over de GGZ 
en de compensatie voor de leenstel-
selgeneratie maak ik me toch zorgen.

Voor de oppositie is het de makke-
lijkste schietschijf geweest: de zorg. 
De claim dat er vijf miljard wordt 
bezuinigd in de zorg is wat mij betreft 
te makkelijk. Maar er zijn zeker wel 
minpunten. Bijvoorbeeld de manier 
waarop het coalitieakkoord spreekt 
over de GGZ en jeugdzorg. Niks 
over de lange wachtlijsten, niks over 
groeiende personeelstekorten en 
niks over de mentale gezondheid van 
jongeren, die hard achteruitgaat. Wie 
het coalitieakkoord leest zou bijna 
denken dat de crisis in GGZ en jeugd-
zorg helemaal niet bestaat. Er moet 
juist erkenning komen voor die crisis, 

EEN AKKOORD 
WAAR VOOR 
JONGEREN 
NOG WAT TE 
WINNEN VALT

zeker nu de mentale gezondheid van 
jongeren zo hard is geraakt door de 
coronapandemie.

Dat de mentale gezondheid van 
jongeren achteruit holt, heeft 
deels te maken met de oplopende 
studieschulden. Gelukkig wordt het 
leenstelsel eindelijk afgeschaft, een 
grote overwinning voor studenten. 
Afschaffing alleen is echter niet 
genoeg, de leenstelselgeneratie moet 
ook rechtvaardig gecompenseerd 
worden. Het kabinet trekt daar 1 
miljard extra voor uit, maar dat is niet 
genoeg. Studieschulden van €40.000 
zijn geen uitzondering en voor die 
studenten zijn de huidige plannen een 
druppel op een gloeiende plaat. Vorig 
D66-congres dienden wij nog een 
motie in waarin stond dat compen-
satie in verhouding moet staan met 
wat studenten onder een nieuw 
stelsel zouden krijgen. Deze motie 
werd aangenomen, maar in het coali-
tieakkoord is er weinig van terug te 
vinden. Als we willen dat de studenten 
van vandaag de toekomst vormen, 
is het in niemands belang om deze 
studenten met een enorme schuld op 
te zadelen. Daarom is rechtvaardige 
compensatie zo belangrijk.

Dit akkoord laat gelukkig veel ruimte 
voor verdere invulling door bewinds-
personen en de Kamer. De Jonge 
Democraten zullen die invulling de 
komende maanden goed in de gaten 
houden. D66 heeft een mooi akkoord 
gesloten, maar er valt voor jongeren 
nog veel te winnen. ■

Joris Hetterscheid, landelijk voorzitter 
Jonge Democraten (JD). De JD is een 
onafhankelijke groep politieke 
jongeren die zich binnen en 
buiten D66 inzetten om 
kansen voor jongeren te 
realiseren en te garanderen: 
jongedemocraten.nl
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foto's Gemeente Amsterdam

https://jongedemocraten.nl


17

IN HERINNERING VAN
ELIDA TUINSTRA

16 17

DEMOCRAAT 
VOORJAAR 2022

INTERVIEW

Kun je iets meer vertellen over de dag dat je 
Elida Tuinstra voor het eerst ontmoette? 
“In 1981 was ik, net afgestudeerd, advocaat 
in Amsterdam. Er werd in die tijd een eigen 
bijdrage ingevoerd voor sociaaljuridische hulp. 
De meeste advocaten waren het met zo’n extra 
drempel tot het recht niet eens. Als leden van 
de Jonge Balie Amsterdam besloten we, samen 
met de Vereniging Sociale Advocatuur, actie te 
ondernemen. We zijn in toga op het plein voor 
de Tweede Kamer gaan demonstreren. Minister 
Korthals Altes van Justitie stond ons te woord en 
we hadden een petitie die we wilden aanbieden. 
Kamerlid Elida Tuinstra nam de moeite om naar 
buiten te komen om de petitie in ontvangst 
te nemen. Een afspraak om samen over de 
problemen rondom de sociale advocatuur te 
praten is toen gemaakt.” 

Wat herinner je je nog van die afspraak?
“Een paar weken later werd ik in het 
Kamergebouw door haar ontvangen. In een 
piepklein kamertje met een bureau vol stapels 
dossiers. Elida luisterde heel geïnteresseerd  
naar mijn verhalen over de sociale advocatuur.  
Ook spraken we toen voor het eerst over  
euthanasie. In de trein terug was ik onder de 
indruk hoe hartelijk zij was en hoe toegankelijk 
als Tweede Kamerlid. Ik kijk terug op een warme 
ontmoeting met een geïnteresseerde en  
intelligente vrouw.”

Heb je bij de eerste ontmoeting ook al met  
haar over het wetsvoorstel legalisering van 
euthanasie gesproken?
“Elida was toen al met het initiatiefwetsvoorstel 
bezig en kwam veel in de media. De Volkskrant 
opende met de indiening van het wetsvoorstel 
van Elida Tuinstra in 1984. Tien jaar later werd 
ik zelf Tweede Kamerlid voor D66. Els Borst 
werd minister van Volksgezondheid en Winnie 
Sorgdrager minister van Justitie. In 1998, werd  
ik ook woordvoerder euthanasie en nog dat  
jaar werd besloten het nieuwe wetsvoorstel in  
te dienen.”

Hoe kwam het nieuwe wetsvoorstel dat  
minister Borst indiende tot stand? 
“Er was op dat moment geen wettelijk regeling. 
Als een arts een patiënt hielp bij euthanasie dan 
kon de arts vervolgd worden. Ik werkte in die 
tijd als rechter in Alkmaar en Adelbert Josephus 
Jitta, was Hoofdofficier van Justitie. Jitta was 
lid van D66 én was voorstander van euthanasie. 
Al in de jaren ’80 heeft hij een zaak aangebracht 
tegen een huisarts. Hij eiste vrijspraak en wilde 
zo jurisprudentie creëren. ‘De huisarts heeft 
weliswaar opzettelijk zijn patiënt gedood, maar 
dat is zeer zorgvuldig en op vrijwillige basis 
gebeurd,’ stelde Jitta en eiste vrijspraak. De 
rechtbank van Alkmaar heeft die argumentatie 
gevolgd. Elida Tuinstra heeft die criteria, die in 
die rechtelijke uitspraak staan, als het ware in 

tekst Leonie Francien Sellies  foto's Nationaal Archief/Anefo

In herinnering aan Elida Tuinsta (1931 – 2021) en haar bijdrage  
aan de legalisering van euthanasie in Nederland sprak Democraat  
met D66 Eerste Kamerlid Boris Dittrich. Hij ontmoette Tuinstra  
voor het eerst in 1985 toen zij Tweede Kamerlid en woordvoerder  
Euthanasie was. Ruim 14 jaar later zou Dittrich, dan zelf Tweede  
Kamerlid en woordvoerder Euthanasie, het wetsvoorstel van  
minister Els Borst succesvol door de Tweede Kamer helpen loodsen. 

’22: twintig jaar 
euthanasiewet

“�Voor�de�
zichtbaar-
heid�van�
D66,�was�
het�initiatief�
van�Elida�
Tuinstra�
wel�heel�
belangrijk.�
Zij�heeft�
een�hele�
belangrijke�
voortrek-
kersrol�
gehad”�
�
 –   BORIS DITTRICH

IN MEMORIAM
ELIDA TUINSTRA
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tekst Jan Vincent Meertens
foto Jeroen Mooijman

een wetstekst vertaald. Zij heeft de jurispru-
dentie politiek gemaakt. Dat was heel belangrijk.” 
Hans van Mierlo zei in de tijd van Elida Tuinstra: 
‘Op euthanasie gaan we de verkiezingen niet 
winnen. Dus wij moeten ons op andere thema’s 
richten.’ Het was een flink heet politiek hangijzer. 
Voor de zichtbaarheid van D66, was het initiatief 
van Elida wel heel belangrijk. Zij heeft een hele 
belangrijke voortrekkersrol gehad.” 

Wat bedoel je met een heet hangijzer?
“De indiening door Minister Borst vond plaats 
ten tijde van het tweede Paarse kabinet, in 1998. 
CDA zat in de oppositie, PvdA en VVD steunden 
het voorstel. We moesten het voorstel heel voor-
zichtig door de Kamer loodsen zonder het teveel 
naar D66 toe te trekken. Door ook de andere 
partijen hierover het woord te laten voeren in de 
media zorg je voor meer draagvlak en laat je zien 
dat het breed gedragen wordt.”

Hoe keek ze naar het nieuwe wetsvoorstel? 
“Elida was zeer verguld dat dit wetsvoorstel werd 
ingediend, maar plaatste ook wel kanttekeningen 
bij bepaalde aspecten. Een moeilijk punt was 
natuurlijk de laatste wilsverklaring. Dat gaat 
over de vraag of euthanasie ook mogelijk moet 
zijn voor mensen die deze wens eerder hebben 
verklaard en vastgelegd. Dat als ze bijvoorbeeld 
hun kinderen niet meer herkennen, ze euthanasie 
willen. Hun wil kunnen ze op dat moment niet 
meer uiten. Zit je dementerend in een verzor-
gingstehuis en blij te zingen, dan is het voor 
een huisarts heel moeilijk. Geef dan nog maar 
uitvoering aan die op papier gezette wens van 
vroeger. Deze laatste wilsverklaring hebben we in 
de huidige euthanasiewet niet geregeld. En is in 
de praktijk nog steeds veel discussie over. 
Elida Tuinstra vond dat als jij doelbewust je 
laatste wilsverklaring continu hebt vernieuwd. En 
je weet wat je wilt, namelijk in zo’n situatie niet 
leven. Dat de huisarts maar over de brug moet 
komen. Maar dat ging destijds de meerderheid in 
de politiek te ver. Er is recent wel een uitspraak 
van de Hoge Raad geweest, waarin een huisarts 
werd vervolgd voor moord, maar is ontslagen 
van rechtsvervolging. Dat is een verruiming voor 
de praktijk, maar de wetstekst is nog steeds 
hetzelfde. Ik weet van artsen dat deze uitspraak 
toch wel bevrijdend werkt. De kans op vervolging 
is wel kleiner. 

Hoe kijk je naar de rol van de omgeving  
en familie bij euthanasie?
“Het is belangrijk om de omgeving erbij te 

betrekken, maar ze moet geen overwicht krijgen 
in de besluitvorming. De arts moet altijd uitgaan 
van een vrijwillige keuze van de patiënt. Maar 
de familie horen en meenemen in het proces is 
natuurlijk wel belangrijk. 
Mijn moeder heeft een aantal jaar geleden 
euthanasie gevraagd. Zij woonde in een heel 
christelijk woonzorgcentrum van de zevende-
dagsadventisten. Ze was niet gelovig, maar enkel 
in dat centrum was plaats. De interne huisarts 
was tegen euthanasie. Mijn moeder was lid van 
de NVVE [Nederlandse Vereniging voor een 
Vrijwillig Levenseinde red.] en ging het gesprek 
aan. De huisarts vertelde dat ze hem had 
overtuigd en hij aan haar euthanasiewens wilde 
meewerken. Revolutionair natuurlijk, formeel was 
dat in dit huis geen optie. Mijn moeder drong er 
bij mijn zus en mij op aan de euthanasie goed te 
keuren, onze instemming was voor de arts een 
voorwaarde. 
Het is iets moois om de familie te betrekken, 
maar het blijft uiteindelijk een beslissing van de 
patiënt in samenspraak met de arts. Het kan 
niet op het bord van de familie worden gelegd. 
Ik neem die huisarts achteraf niets kwalijk, maar 
het is wel een punt waar ik nu alert op ben. Als er 
discussie komt bij de evaluatie van de euthana-
siewet, heeft dit mijn aandacht.” 

Hoe was het voor jou en je zus dat de huisarts 
jullie een doorslaggevende stem hierin gaf?
“Het euthanasiewetsvoorstel is een van de 
belangrijkste dingen uit mijn Kamertijd waar ik 
bij betrokken was. Via Els Borst heb ik een korte 
stage bij een SCEN-arts kunnen volgen. Samen 
met die SCEN-arts heb ik aan het sterfbed van 
patiënten gezeten. Maar als het dan je eigen 
moeder is, dan heb je toch aarzelingen. Mijn 
zus en ik zijn met mijn moeder ook heel lang 
het gesprek blijven aangaan. Maar het was haar 
leven. Ze wist precies wat ze wilde en we hebben 
dat uiteindelijk geaccepteerd. 
Ik ben heel trots op Nederland dat we deze 
wetgeving voor elkaar hebben gekregen. Het is 
bescherming voor de arts en voor de patiënt. In 
andere landen waar ik gewoond en gewerkt heb, 
bijvoorbeeld de Verenigde Staten en Duitsland, 
daar hebben ze geen wetgeving, terwijl artsen 
wel euthanasie verrichten. De patiënt vraagt het 
wel, maar het gebeurt onder tafel.
In de kern hebben we hier een goede wet.  
Het blijft belangrijk om goed te luisteren naar 
artsen en patiëntenverenigingen. Ook bij een wet 
die al twintig jaar voor veel mensen van grote 
waarde is. ■

Luisteren 
Astor Piazzolla works for pianotrio | Orion Ensemble

 “Bij muziek gaan mijn gedachten meteen naar het Orion 
Ensemble, het pianotrio waarmee ik jarenlang heb mogen 

optreden. Dochter Pauline viool. Carla Schrijner celliste en de 
onvergetelijke, helaas overleden, pianist Leonard Leutscher. Voor 
de versterking van het gesprokene werd vaak gekozen voor muziek 
van Astor Piazzolla, de fantasierijke Argentijnse componist. Ik kies 
dan ook voor de cd ‘Astor Piazzolla works for pianotrio’ van het 
Orion Ensemble. Behalve de hoge kwaliteit van de componist en de 
musici spelen weemoedige herinneringen daarbij een belangrijke rol. 
Kunstuitingen raken nu eenmaal het gevoel minstens zo hard als de 
intellectuele analyse.”  

Kijken
The Two Popes | Netflix |  
2019
 

“Als ik denk aan films die  
ik het laatste jaar heb 

gezien, dan komt het eerst bij me 
op ‘The Two Popes’, gebaseerd op 
de abdicatie van Paus Benedictus 
XVI in 2013. Een film over geweten 
en vergeving, geweldig geacteerd 
door Jonathan Price (Kardinaal 
Bergoglio) en Anthony Hopkins 
(Paus Benedictus XVI), twee 
mannen die in de buurt van mijn 
leeftijd komen. De Paus en de 
Kardinaal luisteren heel zorgvuldig 
naar elkaar en laten zich, ondanks 
hun verschillen, overtuigen. Iets 
waar veel hedendaagse politici 
een voorbeeld aan zouden kunnen 
nemen.”

Deze aflevering: de drie tips van…
Jan Terlouw  (1931) De 
schrijver, natuurkundige en 
politicus Jan Terlouw vragen 
naar zijn drie lees-, kijk- en 
luistertips levert niet zijn Top 
3 op. Het wil er bij Terlouw 
niet in dat er een beste film, 
boek of muziekstuk zou 
bestaan. “Het hangt van je 
stemming en je omstandig-
heden af wat je het meest 
aanspreekt.” Hij spreekt lie-
ver van een film of boek dat 
“even vooraan staat”.

Lezen 
De 9 succesfactoren van de bv 
natuur | Ylva Poelman | 2021

“Van de boeken die ik recent 
heb gelezen springt naar 

voren het boek van Ylva Poelman 
‘De 9 succesfactoren van de bv 
natuur’. De natuur doet aan dingen 
als flexibiliteit, innovatie, samen-
werking, en recycling. Ylva Poelman 
laat zien dat de natuur daarmee een 
survivalgids kan zijn voor bedrijven, 
die deze succesfactoren ook kunnen 
gebruiken. De mens heeft zich veel 
te veel boven de natuur geplaatst, 
terwijl we er deel van uitmaken. 
Een tropisch regenwoud met z’n 
ontelbare processen overleeft prima 
met hulp van de zon. De menselijke 
samenleving zou dat ook kunnen 
door zich te richten op de succes-
factoren van de natuur.”

Elida Tuinstra
Lid van D66 
vanaf 1967

1970-1973
Statenlid Provincie 
Zuid- Holland
fractievoorzitter

1977-1986
Lid Tweede Kamer 
voor D66

12 april 1984
indiening  
initiatiefwets- 
ontwerp euthanasie

1991-1999
Lid Eerste Kamer 
voor D66

april 1994
Ridder in de Orde 
van de Nederlandse 
Leeuw

april 2016
Uitreiking Jan 
Glastra van  
Loon Penning

Pianist Leonard Leutscher (foto Orion Ensemble)

IN MEMORIAM
ELIDA TUINSTRA
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Sivan, je bent nét lijsttrekker. Kan je een beetje 
vertellen waarom jij lijsttrekker bent? 
"In 2018 ben ik met voorkeursstemmen de raad 
ingestemd. De afgelopen vier jaar heb ik in de 
Delftse gemeenteraad met veel plezier het woord 
gevoerd op mobiliteit, bouwen, ruimtelijke orde-
ning en wonen. Toen het bestuur mij vroeg of ik 
beschikbaar was voor het lijsttrekkerschap heb 
ik voor mijzelf bedacht hoe ik die rol zou kunnen 
invullen. We hebben in Delft een fijne club 
mensen, veel inhoudelijke kennis, en een goede 
organisatie. Dat helpt een lijsttrekker enorm, dus 
voor mijn gevoel zat het goed. Daarnaast is het 
raadswerk een hobby van mij, dus ik vond het 
heel eervol om gevraagd te worden."

De kandidatenlijst van D66 Delft is inmiddels 
bekend. Kan je iets vertellen over het team waar 
je de komende vier jaar mee aan de slag gaat?
"Ik ben heel blij om te zien dat we een mooie, 
diverse lijst hebben waar jong, oud, ervaring en 
frisse blikken elkaar zo mooi aanvullen. Waar ik 
ook echt blij mee ben, is dat we veel mensen 
met mooie praktijkervaring op de lijst hebben 
staan. Dit is heel waardevol voor ons werk in de 
gemeenteraad. We hebben twee toponderne-
mers vanuit de horeca. Zij weten hoe het is om 
nu je zaak te moeten sluiten en je mensen op 
een creatieve manier aan het werk te houden. 
En John, onze veiligheidsman bij de Nationale 
Politie, Heera is docent, Janne brengt haar erva-
ring uit de Tweede Kamer als woordvoerder mee. 
We hebben Minke die werkzaam is bij de VNG als 
beleidsmedewerker, en Melanie onze business 
consultant. Al met al, een prachtige lijst met veel 
expertise op allerlei vlakken."

Hoe zie jij jouw rol in de campagnetijd als  
lijsttrekker? 
"Ik vind het ontzettend leuk om deze rol te 
vervullen en met het team campagne te voeren 
voor de verkiezingen. Snel schakelen tussen 
verschillende gesprekken, nadenken over 
strategie, zorgen voor een goede teambuilding. 
Allemaal zaken die mij best wel goed liggen. Ik 
vind het echt heel leuk om werk te maken van de 
uitdagingen waar we nu voor staan. Hoe gaan we 
met de coronacrisis toch een sterke campagne 
neerzetten? Hoe zorgen we dat we eigenaar 
blijven van bepaalde onderwerpen? En hoe 
zorgen we ervoor dat we straks de grootste zijn 
in de stad, zodat we het voortouw kunnen nemen 
in de coalitieonderhandelingen? Het is enorm 
spannend tussen ons en een lokale partij. Die 
strijd willen we natuurlijk wel winnen."

We zitten hier in een kerk! Een ongebruikelijke 
locatie voor D66 om tot zijn campagnehuis te 
maken. Kan je hier iets meer over vertellen? 
"Onze afdelingsvoorzitter Thomas, heeft  
contact met de eigenaar van dit leegstaande 
pand. En hij heeft eigenlijk gewoon gevraagd 
of wij de paar maanden voor de verkiezingen dit 
pand mogen gebruiken als campagnehuis. We 
hebben nu een paar banieren opgehangen, een 
katheder en nog een staande banner neergezet. 
En zo houden we hier regelmatig campagne- 
bijeenkomsten. Vrijwilligers, afdelings- en 
campagneleiders en kandidaten kunnen hier  
bij elkaar komen. Met inachtneming van de 
coronamaatregelen, natuurlijk." ■

“�Het�is�
enorm�
spannend�
tussen�ons�
en�een�
lokale��
partij”��
�
–  SIVAN MARUF

Veel vrijwilligers zijn op de been om campagne te voeren voor de aan-
staande gemeenteraadsverkiezingen. Vanuit huis achter hun scherm 
maar ook zeker op straat als het kan. Sommige D66-afdelingen zorgen 
voor een campagnehuis in hun stad of dorp. De D66-afdeling Delft heeft 
wel een héél bijzondere campagnelocatie: een kerk. Democraat ging 
in gesprek met de kersverse lijsttrekker Sivan Maruf over zijn rol bij de 
gemeenteraadsverkiezingen van 16 maart. 

Campagnekerk in Delft
tekst Lisanne van 't Riet  foto's Jeroen Mooijman
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tekst Caïne Roland

Caïne: Hebben we het over een nieuw conflict 
tussen 'oost' en 'west'?

Caïne: Wat is er nodig om deze lastige situatie 
op te lossen?

Jasmina: De spanningen in Oekraïne nemen 
toe, de situatie aan de grens met Wit-Rusland 
is penibel en de crisis bereikt een hoogtepunt 
in Bosnië. Bij al deze situaties is de Russische 
regering betrokken. Men kan beginnen te 
denken dat dit een bespotting is van de 
Europese democratische waarden en vooral  
de Europese Unie.

Caïne: Wat is er toen gebeurd?

Caïne: Wie helpen Milorad Dodik daarbij?

Caïne: Welke invloed kunnen die 
ontwikkelingen hebben op de rest van Europa?

Jasmina: Ons land wordt gegijzeld door de 
regerende Servische partij en lid van het 
B&H-voorzitterschap, Milorad Dodik. Hij is 
een voormalige westerse beschermeling die 
nationalistisch is geworden en al jaren dreigt 
de Republika Srpska (een deel van Bosnië en 
Herzegovina, red.) van de Bosnische staat 
te scheiden. Deze aanhoudende crisis heeft 
onlangs een hoogtepunt bereikt.

Jasmina: Op 11 december besloot de 
Republika Srpska de bevoegdheden bij de 
centrale instellingen van het land weg te halen. 
Geen van de wetgevers van de oppositie was 
betrokken bij de beslissing en er werd met 
maar een krappe meerderheid voor het plan 
gestemd. Het is dus eigenlijk één man die,  
met een beetje hulp van zijn vrienden, een 
stapsgewijze basis creëert voor een staats-
greep en afscheiding.

Jasmina: Als er nieuwe conflicten ontstaan 
in Bosnië en Herzegovina, zal de crisis zich 
opnieuw uitbreiden naar de rest van Europa. 
Daarom is alles wat er op de Westelijke Balkan 
gebeurt ook een probleem voor Nederland 
en elke andere EU-lidstaat, net als andersom. 
We voelen elke verzwakking van de Europese 
waarden in de lidstaten, vooral in het liberale 
geluid. Zoals de achteruitgang van liberaal- 
democratische waarden in landen als 
Hongarije, Polen, Slovenië… 

Jasmina: Geopolitieke strategieën zijn cruciaal 
voor het redden van Europese democratieën. 
Democratie is helaas niet gemaakt van beton. 
Het lijkt meer op een waardevol porseleinen 
beeld dat we allemaal moeten beschermen, 
anders gaat het kapot.

Jasmina: Meestal buurlanden als Servië en 
Kroatië, maar ook Rusland. De Hongaarse 
premier Viktor Orban waarschuwde onlangs 
dat ze alle stappen van de EU om Dodik te 
straffen zullen blokkeren.

Caïne: Hallo Jasmina, in het nieuws horen we 
veel over politieke ontwikkelingen in Bosnië en 
Herzegovina. Wat is er aan de hand?

De redactie appt met een democraat in het buitenland. Deze editie:  
Jasmina Mrso in Bosnië en Herzegovina. Mrso is de international officer  

van Nasa Stranka, een van onze zusterpartijen. 

“Ik zag bepaalde problemen in de samenleving 
en de gemiddelde grijze man in de gemeenteraad 
deed er niks mee”, vertelt Loes ten Dolle over de 
reden dat ze de politiek instapte. Als jonge vrouw 
liep ze regelmatig tegen een conservatieve 
muur aan. “ ‘Zo deden we het, zo houden we het’ 
meende men. Lastig om als iemand van begin 
twintig niet echt serieus genomen te worden, ik 
ben ook gewoon volksvertegenwoordiger. Het 
gaat hard en niet altijd op de inhoud.”

Boerenprotesten
Rond Winterswijk wonen veel boeren en er ligt 
onder andere beschermd natuurgebied. “Dat 
maakt het uitdagend om klimaat, natuur, biodi-
versiteit en boerenland te balanceren,” vertelt 
Ten Dolle. Tijdens de boerenprotesten had ze 
daarom regelmatig boze mensen achter zich aan. 
“In plaats van te denken dat ik er niets mee kon, 
ben ik langsgegaan bij boerderijen. We zijn het 
niet eens geworden op inhoud, maar ze zeiden: 
‘Je bent wel de eerste die deze kant opkomt en 
het gesprek mogelijk maakt.’ Nu is er nog steeds 
veel wederzijds respect. Op Twitter zeiden ze 
eerst ‘Rot op!’ en nu ‘Misschien moet je haar  
naar Den Haag halen, zij gaat tenminste het 
gesprek aan.’ ”

‘Je kop moet rollen’
Helaas zijn niet alle Twitteraars positief over  
Loes ten Dolle. Ze ontvangt regelmatig bele-
digingen en zelfs doodsbedreigingen. Wat ze 
daarmee doet, hangt af van het moment: “Soms 
ga ik er sarcastisch op in: ‘Zeg maar wanneer 
mijn kop moet rollen, dan doe ik make-up op.’ 
Soms negeer ik het, soms spreek ik uit dat deze 
zaken niet oké zijn. Dan laait het vaak weer op, 
net als rond de verkiezingen. Toch weiger ik 
botweg deze manier van met elkaar omgaan te 
zien als een onderdeel van politiek actief zijn.”

“Er was al polarisatie in de samenleving, door 
corona komt dit sneller aan de oppervlakte,” 
zegt ze. Ze denkt dat dit de reden is dat ze dit 
soort haat ontvangt: “Ik ben dan de schietschijf. 
In zo’n kleine gemeenschap weet iedereen waar 
je woont. Dat is een verschil. Daarnaast heb ik 
het D66-stempel op mijn hoofd. We worden al 
snel gezien als elitaire randstadpartij. Terwijl er 
bij D66 juist altijd iemand zit waar je je mee kan 
identificeren.”

Doorzetten
Ten Dolle vertelt dat D66 voor haar klaarstaat  
als het lastig is. “Dat is echt onze kracht.  
We zijn goed georganiseerd. Je mag 
zijn wie je wil zijn, een heel belangrijk 
uitgangspunt. De kracht van het 
individu bepaalt de capaciteit, in 
plaats van andersom.” 

“Zolang ik mezelf in de spiegel 
aan kan kijken, kan ik gewoon 
doorgaan”, zegt ze. “Als ik 
gekozen word, zijn er meer dan 
duizend mensen die me 
daar willen hebben. Anders 
stemmen ze niet op me. 
Dat neem ik serieus en 
dan ga ik door. Degene 
die het hardst roept, 
klinkt het luidst.” 
Broodnuchter sluit ze 
af: “Ik heb in ieder 
geval een hele lieve 
hond, die vindt me 
altijd leuk wanneer ik 
thuiskom.” ■

VOORLOPEN
IN DE  
ACHTERHOEK
tekst Caïne Roland
foto Linde te Koppele

Loes ten Dolle (26) is lijsttrekker 
en zittend raadslid in Winterswijk. 
Ze is een uitgesproken volksver-
tegenwoordiger en dat wordt haar 
in de Achterhoek niet altijd in dank 
afgenomen. Ze vertelt Democraat 
over boerenprotesten, Twitter- 
bedreigingen en doorzetten.
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SANDER BUS

foto's linkerpagina
Opening Landelijk 
Bureau 2019
Jeroen Mooijman
 
Campagne  
Gemeenteraads- 
verkiezingen 2014
Martijn Beekman
 
Congres 108  
Den Bosch
Jeroen Mooijman

“�Luister�goed,�neem�
feedback�serieus�en�ga��
ermee�aan�de�slag”

INTERVIEW
Sander Bus
10.05.1983

Woont in 
Hoogerheide, 
samen met  
Wouter en witte 
herder Boef

Houdt van in de 
natuur zijn en 
musea bezoeken 
(vooral moderne 
kunst)

2010 – 2013
Hoofd Marketing 
& Communicatie 
Erasmus 
Universiteit Beleid 
en Management 
Gezondheidszorg

2013-2017
Manager afd. 
Marketing & 
Communicatie 
Landelijk Bureau 
D66

2017 – 2022
Directeur Landelijk 
Bureau D66

2021 - heden
Bestuurslid  
(onbezoldigd) 
Stichting Passionate 
Bulkboek Rotterdam

Vanaf 01.02.2022
Afdelingshoofd 
Bedrijfsvoering / 
Middelen bij  
gemeente 
Terneuzen

Politieke campagnes: een vak apart
“Bij mijn aantreden in het najaar van 2013 sprong 
ik op een rijdende trein. Het jaar erna vonden de 
gemeenteraads- en EP verkiezingen plaats; de voor-
bereidingen waren in volle gang. Ik reisde stad en 
land af om zoveel mogelijk mensen en afdelingen te 
leren kennen en bij vele evenementen te zijn. Zo won 
ik het vertrouwen. Ik had veel aan mijn werkervaring 
bij de Erasmus Universiteit, maar het voeren van 
politieke campagnes is een vak apart, dat je in de 
praktijk moet leren.”

Gedenkwaardig
“In 2014 zat de partij flink in de lift; tijdens het flyeren 
werden de folders bijna uit je hand getrokken.  

Op mijn favoriete foto uit die tijd staan Alexander 
Pechtold en Geert Wilders die elkaar, kort 
voor de gemeenteraadsverkiezingen met hun 
campagneteams in Den Haag tegenkwamen. Het 
was spannend, een mediacircus, want het ging 
nek-aan-nek. Maar het was een vrolijke dyna-
miek, er werden onderling flyers en vriendelijke 
woorden uitgewisseld en die ontspanning zie je 
op de foto. De positieve aandacht in de pers  
gaf de campaigners een extra boost en we 
wonnen!

Andere gedenkwaardige momenten vond ik alle 
activiteiten rondom het 50-jarig jubileum van de 
partij en het prachtige resultaat van de Tweede 
Kamer verkiezingen van 2017, waarbij we de 
goede peilingen daadwerkelijk verzilverden in  
19 zetels én kabinetsdeelname.

Het overlijden van Els Borst was aangrijpend;  
een aantal dagen voor haar dood zat ze op de  
1e rij bij ons partijcongres. We hebben in korte 
tijd alles op alles gezet om, samen met de familie, 
een waardig afscheid te organiseren.”

Directeur
“Vierenhalf jaar geleden werd ik directeur, met 
een brede verantwoordelijkheid: van personeel 
tot financiën. Ik heb er geen dag spijt van gehad. 
Tot de Tweede Kamer verkiezingen van 2021 ben 
ik in het campagne kernteam gebleven. Ik ben blij 
dat ik een actieve bijdrage heb kunnen leveren 
aan het behalen van 24 zetels.”

Verbinding in het Verenigingshuis
“In 2019 verhuisden we naar ons huidige pand  
in Den Haag. Een echt Verenigingshuis, waar alle 
medewerkers van het Landelijk Bureau op één 
locatie werken en waar afdelingen en landelijke 
politici regelmatig in de vergaderzalen te gast 
zijn.”

Groei en professionalisering
“De 50 medewerkers van het Landelijk Bureau 
verzetten met weinig geld, middelen en 
mankracht enorm veel werk. We zijn meege-
groeid met de partij; de studentikoze uitstraling 
van vroeger is eraf. Er is veel professionaliteit en 
kameraadschap: zo goed mogelijk verkiezingen 
voorbereiden, voor elkaar door het vuur gaan. 

Aandacht 
maakt 
alles 
mooier

tekst Marcella Heijboer

foto Jeroen Mooijman

Onlangs nam Sander Bus afscheid 
van het Landelijk Bureau D66, waar hij 
manager marketing & communicatie 
en directeur was. Sinds 1 februari 
2022 is hij afdelingshoofd bedrijfs-
voering bij de gemeente Terneuzen. 
Hoe kijkt hij terug op de afgelopen  
8,5 jaar?

En het hogere doel: de D66 idealen 
verwezenlijken."

Aandacht maakt alles mooier 
“Mijn motto is: ‘aandacht maakt alles mooier’. 
Luister goed, neem feedback serieus en ga 
ermee aan de slag. Probeer verwachtingen te 
overtreffen. Dat wil ik ook aan mijn opvolger 
meegeven: heb aandacht voor details én voor 
mensen.

Door corona worden de lontjes in de samenleving 
korter. Ik hoop dat we een beetje lief voor elkaar 
blijven. Ga uit van andermans goede intenties. 
We zijn een vereniging, heb het leuk met z’n 
allen!” ■

Scan de code en  
lees het volledige 
interview met  
Sander Bus of  
klik hier.

https://d66.nl/nieuws/sander-bus-neemt-afscheid-van-het-landelijk-bureau/
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FAISSAL BOULAKJAR

Faissal Boulakjar is sinds maart 2021 lid van de D66  
Tweede Kamerfractie. Hij heeft de portefeuilles Wonen, 
Ruimtelijke Ordening, Versterkingsoperatie Groningen en 
Mijnbouw. De omstandigheden waarin hij opgroeide geven 
hem de kracht en tegelijkertijd de bescheidenheid om zich 
doelgericht in te zetten voor de samenleving. Voor deze  
thema’s in het bijzonder; leefbare wijken en meer kansen- 
gelijkheid. Democraat sprak met hem over zijn jeugd, familie, 
zijn drijfveren en zijn visie op leefbaarheid.

“ Als raadslid sta je 
met een been in 
de samenleving en 
met het andere in 
de politiek”

Boulakjar kwam als driejarig jongetje naar 
Nederland. Hij, zijn moeder en zes oudere broers 
en zussen werden opgewacht door zijn vader, 
die toen al 16 jaar in Nederland werkte. Met veel 
liefde kijkt hij terug op die periode. “We kwamen 
in een mooie, groene wijk waar voornamelijk 
andere gastarbeidersgezinnen woonden en 
werden goed opgevangen door de buren. We 
spraken dezelfde taal en trokken naar elkaar toe. 
Met negen mensen in een sociale huurwoning 
was er natuurlijk niet altijd ruimte om je eigen 
ding te doen. We speelden dus heel veel buiten, 
in een prettige omgeving.”
Boulakjar senior werkte hard, in drieploegen-
dienst. Hij had ook familie in Marokko te onder-
houden. “Dat werd van gastarbeiders verwacht. 
Mijn vader voelde die verantwoordelijkheid, 
die fiets voor ons kwam wel eens op de laatste 
plaats. Natuurlijk hadden we te eten, maar eigen-
lijk zaten we tegen de armoedegrens aan.”

Op de grens van armoede
De omstandigheden uit zijn jeugd hebben 
Boulakjar sterker gemaakt en bescheiden 
gehouden. “Ik weet waar ik vandaan kom, ik 

weet hoe het is om geen speelgoed te hebben 
thuis en kan me goed inleven in die situatie. 
Als jongste van een gezin van zeven bokste 
ik altijd al op tegen de rest. In het begin had 
ik te maken met een taal- en sociaalecono-
mische achterstand op school. Altijd extra 
stappen zetten om bij te blijven. Die drang 
om iets te bewijzen heb ik altijd weten vast 
te houden. Om het beste uit je leven te halen 
en bescheiden te zijn én te onthouden waar 
je vandaan komt. Dankbaar dat ik die tijd heb 
kunnen meemaken.”
Familie is erg belangrijk voor Boulakjar. 28 mei 
2010 was een zwarte bladzijde in het gezin. 
“Ik vergeet het nooit meer, kwart voor zes ’s 
avonds.” Zijn jongste zus, moeder van twee 
jonge kinderen, werd op de fiets aangereden 
en is sindsdien aan bed gekluisterd. “Ik ben 
door allerlei omstandigheden ook haar bewind-
voerder. We hebben de beslissing over leven 
en dood moeten nemen en dat gaat je niet 
in de koude kleren zitten. De laatste jaren is 
de situatie stabiel. Nu richten we ons op het 
organiseren van haar zorg zodat haar gezond-
heid op peil blijft. De organisatierol in onze 

Ik weet waar ik 
vandaan kom

tekst Jan Vincent Meertens
foto's Jeroen Mooijman / D66

Meer weten 
over Faissal? 
Scan de code of 
klik hier en kijk op 
zijn persoonlijke 
D66-pagina. Lees 
zijn maidenspeech, 
wat hem bezig 
houdt en bekijk zijn 
portefeuille.

Faissal  
Boulakjar 
28.04.1979

2014-2021
Gemeenteraadslid 
D66 Breda
Wonen, wijken-
aanpak, veiligheid, 
energietransitie

Vanaf 2015  
tevens vice- 
fractievoorzitter

2020-2021
Adviseur – Samen 
ouder Worden

2021-heden
Tweede Kamerlid  
D66 - Wonen, 
Ruimtelijke 
Ordening, 
Versterkings- 
operatie Groningen,  
Mijnbouw

https://d66.nl/mensen/faissal-boulakjar/
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INTERVIEW
FAISSAL BOULAKJAR

“Je moet versterken wat de wijk al heeft: 
de basisscholen, de verenigingen, de  
voorzieningen. Dus nieuw beleid in de 
bestaande infrastructuur inbedden”

hechte familie heb ik van haar overgenomen, ook 
in maatschappelijke zin.”

Het beste van twee werelden
De Marokkaanse en Nederlandse cultuur 
verschillen in bepaalde opzichten niet zo veel 
van elkaar, vindt Boulakjar. Beide ondernemend, 
denken in kansen en houden van gezelligheid. 
Natuurlijk kunnen we ook van elkaar leren. “Als 
we op vakantie gingen zeiden de Marokkanen 
daar: de Nederlanders, wij dus, dat zijn de 
meest graag geziene gasten. Respectvol, 
gestructureerd, professioneel, een man een 
man, een woord een woord. Dat respecteert de 
Marokkaan.” 

Hij heeft veel geleerd van het verenigingsleven in 
Nederland. “Bij de lokale voetbalvereniging was 
ik jeugdvoorzitter. Wij dachten vroeger dat een 
gemeente zo’n club draaiende hield. Maar het 
bleken vrijwilligers te zijn. Het verenigingsleven 
is typisch Nederlands. En heel essentieel.” In 
Nederland kunnen we leren van de Marokkaanse 
gastvrijheid. Het onaangekondigd bij elkaar 
op bezoek gaan bijvoorbeeld. “De relatie, ook 
zakelijk, staat centraal en de Marokkaan is daarin 
ook informeler. De Nederlander is veel directer 
en formeler: wat kan ik voor je betekenen? Maar 
we lijken uiteindelijk meer op elkaar dan we 
vaak denken.” Die verbinding wil Boulakjar graag 
blijven maken, het beste uit twee werelden.

Mannen van statuur
Zijn vader heeft veel belangstelling voor de 
Nederlandse politiek en nam zijn jongste zoon 
daarin al op jonge leeftijd mee. Dat was bepalend 
voor de carrière van de jonge Boulakjar. “Mijn 
vader keek graag actualiteitenprogramma’s op 
televisie. Dat had hij al die jaren voordat wij als 
gezin herenigd werden ook al gedaan. Juliana 
was, net als voor vele andere gastarbeiders, 
zijn held. In hun beleving was zij het die hen 
de ruimte bood naar Nederland te komen. En 
Den Uyl, die voor hen opkwam. De PVDA was 
daardoor populair bij de gastarbeiders en later 
bij hun kinderen. Bij die actualiteitenprogram-
ma’s werden natuurlijk veel moeilijke woorden 
gebruikt. Mijn vader vroeg mij die te vertalen. 
Als ik ze niet kende vroeg ik ze de volgende dag 
aan de juf en legde ze dan ’s avonds weer aan 
mijn vader uit. Ik heb heel veel opgepikt uit die 
interviews en debatten. Mijn vader en ik waren 
ook onder de indruk van de beschaafde manier, 
via de voorzitter, waarop er door Kok en Lubbers 
gedebatteerd werd. Het waren mannen van 
statuur, daar keek mijn vader tegen op.” 

Denken in kansen
Boulakjar denkt nog vaak aan Alexander Pechtold 
die in 2009 het gebrek aan daadkracht van het 
Kabinet aan de kaak stelde. Toen CDA-voorman 
Pieter van Geel vroeg de door Pechtold 
beschimpte rapporten ‘in samenhang’ te lezen 
antwoordde Pechtold: “Zal ik er een nietje door-
heen slaan?” “Ik hield van zijn stijl, met humor, 
flamboyant, niet typisch Nederlands. Bovendien 
stond hij vaak als enige steeds weer op tegen 
het populistische geweld van Geert Wilders. Het 
is zo belangrijk altijd te blijven opstaan tegen dat 

geluid. Negeren is niet het signaal dat we willen 
uitzenden naar de jeugd.” Boulakjar werd in 2009 
lid van D66, aangetrokken door het positivisme, 
het denken in kansen en het verzet tegen het 
populisme. 
In 2014 werd hij gemeenteraadslid in Breda. 
“Een eervolle ervaring. Als raadslid sta je met 
een been in de samenleving en met het andere 
in de politiek. Ik heb me met veel onderwerpen 
beziggehouden: onderwijs, veiligheid, wonen. 
Het bestrijden van ongelijkheid stond steeds 
centraal.” 

Leefbare wijken
In zijn werk voor wonen en leefbare wijken 
kwamen al deze thema’s samen. Plan Hoge 
Vugt is een kroon op het werk van Boulakjar in 
Breda. “In die wijk zag ik de sociale cohesie, de 
veiligheid en het onderwijs achteruitgaan. Terwijl 
er vele miljoenen naar die wijk gingen. Wat is hier 
aan de hand?” Hij heeft zich toen maandenlang in 
Hoge Vugt genesteld en kwam tot de conclusie 
dat de activiteiten tot verbetering met een veel 
te korte termijn werden ingestoken. Dat was 
ook het geval in de Vogelaarwijken, de 40 naar 
Minister Vogelaar vernoemde probleemwijken 
waar de investeringen van Kabinet Balkenende 
IV geen meetbaar effect op de leefbaarheid 
bleken te hebben. “Wat ik van de Vogelaarwijk 
heb geleerd: vooral voor een langere termijn 
investeren. En dat je moet versterken wat de wijk 
al heeft: de basisscholen, de verenigingen, de 
voorzieningen. Dus nieuw beleid in de bestaande 
infrastructuur inbedden. Het is maatwerk en er is 
geen blauwdruk die je met hulp van een consul-
tant over tientallen wijken kunt toepassen. Bart 
Somers, voormalig Burgemeester van Mechelen, 
is een groot voorbeeld en heeft het bewijs 
geleverd dat de lange-termijn aanpak de juiste 
is. Op mijn werkbezoeken aan die stad heb ik dat 
kunnen zien.” 

Integrale aanpak
Boulakjar heeft voor Hoge Vugt een integraal 
lange-termijnplan voor de versterking van de 
kansengelijkheid onder jongeren opgesteld. 
Een van de speerpunten van het plan is de 
sociaaleconomische samenstelling van de wijk; 
een gemengde wijk is cruciaal voor de leefbaar-
heid. Het plan gaat over huisvesting, onderwijs, 
veiligheid en maatschappelijke voorzieningen en 
heeft twee jaar lang de Bredase politieke agenda 
gedomineerd. Uiteindelijk heeft dat geleid tot een 

veel breder programma voor de hele stad. “Alle partijen in 
de gemeenteraad steunen het plan. Ik ben er heel erg trots 
op dat ik dat heb aangezwengeld.” 
Die ervaring neemt Boulakjar nu mee naar Den Haag. “Ik 
ben heel blij met het resultaat op het thema wonen en 
ruimtelijke ordening in het coalitieakkoord, ons verkiezings-
programma klinkt duidelijk door. Neem de afschaffing van 
de verhuurderheffing waardoor de woningbouwcoöperaties 
weer meer kunnen investeren in verduurzaming en sociale 
woningbouw, ook in het middensegment. Die investeringen 
helpen een betere samenstelling van de wijken te bereiken. 
En natuurlijk de 150 miljoen per jaar voor de leefbaarheid 
en veiligheid. Dat is een heel belangrijk D66 punt; dat we 
voor het eerst sinds jaren weer investeren in de sociale en 
fysieke infrastructuur van de wijken, voor de lange-termijn.” 
Boulakjar zal de wijken in het land bezoeken om te luisteren, 
te leren en te verbinden en vanuit zijn controlerende taak 
erop toe te zien dat er maatwerk voor de lange termijn 
wordt geleverd. 

De zinnen verzetten
Zijn ontspanning zoekt hij op de mountainbike. “Ik ben eraan 
verslingerd, een prachtige sport. Spannend en heerlijk in de 
natuur. Daar kan ik mijn zinnen op verzetten, pure concen-
tratie, anders lig je naast de fiets.” 
De familie staat natuurlijk centraal. Boulakjar heeft een zoon 
van 13 en een dochter van 12. “Ik wens mijn kinderen en alle 
jeugd toe dat ze deze fase mentaal goed doorkomen. Ook 
als het gaat om onzekerheid, wel of niet digitaal onderwijs. 
Weer gewoon zorgeloos naar school, daar is het veel leuker. 
Dat ze de kansen pakken die ze in dit land hebben en dat 
ze later kunnen profiteren van het beleid dat we nu in gang 
zetten. Ik hoop dat ze in de toekomst ook hun bijdrage 
zullen leveren om Nederland beter te maken.” ■
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D66 ACADEMIE
LEIDERSCHAP

LEDEN AAN HET WOORD

De afgelopen maanden hebben deelnemers aan trainingen 
D66 Leiderschap alvast verkend wat hun eigen invulling is. 
Welke waarden en welk gedrag passen bij D66 en bij jou?  
Hoe laat je het zien? Het landelijk bureau ontwikkelde een 
leidraad met als basis de zin Leiderschap dat omkijkt naar 
mensen en verder kijkt dan morgen.

Leiderschap gaat pas leven bij een persoonlijk verhaal dat 
mensen raakt. Het is extra krachtig als je het kunt verbinden 
met concrete acties in je D66 rol. Een mooi authentiek verhaal 
maakt wat je doet geloofwaardiger voor kiezers.

In de landelijke politiek is het persoonlijke verhaal steeds 
belangrijker geworden. Nieuwe Tweede Kamerleden vertellen 
in hun maiden speech vaak iets over hun achtergrond en hoe 
een bijzondere ervaring of gebeurtenis hun politieke ambitie 
heeft aangewakkerd. Waarom ze zich met hart en ziel inzetten 
voor een bepaald onderwerp.

Bekijk ter inspiratie de maidenspeeches van  
D66’ers Romke de Jong en Lisa van Ginneken op D66.nl.

Leiderschap is misschien wel het meest  
gebruikte woord in de politiek en iedereen 
geeft er een eigen betekenis aan. Google 
op ‘leiderschap’ en er verschijnen vele hits: 
situationeel leiderschap, verbindend leider-
schap, nieuw leiderschap, authentiek  
leiderschap, inclusief leiderschap...  
Tijdens Congres 114 is een motie aange-
nomen waarin het Landelijk Bestuur werd 
opgeroepen om de term ‘nieuw leiderschap’ 
invulling te geven.

D66 Leiderschap:
Wat is jouw
verhaal? 
tekst Marcella Heijboer

Martine van Bemmel
Raadslid en lijsttrekker D66  
gemeente Almere

“ Buiten je bubbel treden”

“Mijn voorbeeld begon klein: een foto op mijn 
social media van vijf zelfgebakken appeltaarten, 
die ik afleverde bij het verzorgingstehuis in 
Almere waar mijn oma woont. April 2020. 
Bewoners mochten door de coronamaatregelen 
wekenlang geen bezoek ontvangen, heel sneu. 
Vrijwel meteen kwam een stroom reacties op 
gang. Een collega-raadslid van de PVV was één 
van de eersten die aanbood om mee te bakken, 
zodat we ook andere tehuizen in de gemeente 
van een traktatie konden voorzien. Om een lang 
verhaal kort te maken: de Almeerse gemeen-
teraad omarmde het initiatief, raadsleden en 
fractie-assistenten doneerden geld en er kwam 
een beetje budget uit de gemeente. De plaat-
selijke Zorgbakkerij, waar jongvolwassenen met 
een licht verstandelijke beperking werken, werd 
ingeschakeld en uiteindelijk zijn er zo’n 2100 
taartpunten in zorgcentra afgeleverd. 
Ik vertelde dit verhaal tijdens een training 
D66 Leiderschap, omdat ik elementen uit de 
leidraad herkende: oog voor het kwetsbare 
individu hebben, verbinding, empathisch zijn en 
handelen, buiten je bubbel treden.
En misschien wel het belangrijkste: bij dit initi-
atief vielen alle lokale politieke verschillen weg: 
waar we anders opponenten zijn, trokken we 
nu samen op. Dus: als we elkaar kunnen vinden 
op zo’n klein onderwerp, waarom zou dat niet 
kunnen lukken op de grotere thema’s?!” ■

Anouschka Biekman 
Raadslid D66 gemeente Schiedam

“  Ik kreeg het voordeel  
van de twijfel”

“Ik groeide op in Zoetermeer en was een sociaal 
meisje, met schoolrapporten die voldoende 
waren om naar de mavo te gaan. In groep 8 deed 
ik de Cito toets en kreeg ik ‘huishoudschool’ als 
advies. Mijn moeder, zelf leerkracht, herkende 
mij niet in de uitkomst. Zij ging in gesprek met 
mijn meester en gaf aan dat het schooladvies 
niet paste bij mijn talenten. 
Met veel moeite kreeg ze het voor elkaar om mij 
te laten instromen op een brede scholengemeen-
schap, waar ik het voordeel van de twijfel kreeg. 
Deze gebeurtenis werkt lang door. Nog steeds 
voel ik faalangst bij testen, omdat ik weet welke 
invloed de uitslag kan hebben. Maar het was ook 
een enorme drijfveer om me te bewijzen. Na de 
mavo rondde ik de meao, heao en een Master af.
Als raadslid in Schiedam wil ik mij in een tweede 
termijn nog meer inzetten om onderadvisering 
van leerlingen te voorkomen. Landelijk krijgt 
73% van de basisschoolleerlingen een mavo/
havo/vwo advies; in Schiedam maar 62%. Er 
wordt vaak gezegd dat gemeentes op onder-
wijsgebied alleen over huisvesting gaan, maar 
dit betreft kansengelijkheid en dat kun je op 
allerlei manieren stimuleren. Door het binnen-
halen van specialistische jeugdzorg in scholen, 
extra lesuren of middelen voor leerlingen die het 
nodig hebben en het vak docent aantrekkelijker 
maken. Door mijn eigen ervaring, ben ik extra 
gemotiveerd!

Sander van Diepen 
Raadslid D66 gemeente Leiden

“ Ruimte geven en  
verandering stimuleren”

“Ik ben gemeenteraadslid in Leiden, waar ik in 
de historische binnenstad woon. Maar ik groeide 
op in een boerderij op het platteland, tussen 
de weilanden en de koeien. Mijn ouders zijn 
melkveehouders.
De basis voor de manier waarop ik politiek bedrijf 
is daar, aan de keukentafel – dé plek waar op een 
boerderij alles besproken wordt – gelegd. Mijn 
vader wilde destijds een nieuwe stal bouwen: 
moderner, gezonder, beter voor de koeien. 
Jarenlang werd hij daarin tegengewerkt door de 
gemeente. Alles moest blijven zoals het was. Ook 
toen hij het plan had om windmolens te plaatsen 
- duurzaam, goed voor zijn kleinkinderen, een 
stap naar voren zetten - werd hij tegengehouden. 
Geen windmolens in het uitzicht, de status quo 
moest bewaakt worden.
Als politicus in Leiden geef ik D66 leiderschap 
vorm door wél ruimte te geven en verandering 
te stimuleren. Bijvoorbeeld door zonnepanelen 
toe te staan in het beschermd stadsgezicht. 
Zodat ook de monumentale binnenstad kan 
verduurzamen. Door wonen mogelijk te maken 
boven winkels. En door te kiezen voor hoogbouw. 
Om zo de woningnood aan te pakken en niet te 
bouwen in het groen. Met als doel een gezonde, 
fijne stad voor iedereen om in te wonen.

Scan de code 
of klik hier voor 
de persoonlijke 
pagina van 
Romke de Jong.

Scan de code 
of klik hier voor 
de persoonlijke 
pagina van Lisa  
van Ginneken.
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https://d66.nl/mensen/romke-de-jong/
https://d66.nl/mensen/lisa-van-ginneken/
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PORTRET
VINOD SUBRAMANIAM

D66’ER BUITEN DE POLITIEK

“�Practica�zijn�een�
voornaam�onderdeel�
van�het�onderwijs,��
dat�doe�je�niet�zomaar�
online.�Studeren��
doe�je�bovendien��
in�samenwerking.��
Je�leert�van�en��
mét�elkaar”

Bij toeval werd Vinod 
Subramaniam gegrepen door de biofy-
sica. Ooit begon hij aan de harde kant 
van de natuurkunde, maar ontdekte 
via zijn promotor dat zijn interesse ligt 
op het grensvlak met de biochemie. 
Juist op het grensvlak van weten-
schappelijke domeinen gebeuren de 
meest interessante dingen. Zo is het 
ook in de politiek en de maatschappij. 
“De uitdagingen van onze tijd zijn niet 
monodisciplinair. Neem bijvoorbeeld 
de pandemie. Primair een biomedisch 
probleem zou je denken. Vervolgens 
worden de vaccins ontwikkeld, een 
triomf van de wetenschap. Maar dan 
moet je de bevolking nog zover krijgen 
om het vaccin te nemen. Dan praat je 
over zaken als vertrouwen, ondermij-
ning, weerbaarheid. We leven immers 
in een ongekende tijd. Juist de sociale 
wetenschap is dan zo belangrijk:  

hoe maak je een maatschappij 
weerbaar?”

Mens en maatschappij
Zijn huidige werkgever is van oudsher 
een technische universiteit met een 
bewuste gamma poot. “Je ontwikkelt 
technologie, maar wat is nu het effect 
daarvan op mens en maatschappij?” 
Die brede invalshoek zien we terug 
in lopende onderzoeken. “Het 
onderzoeksgebied nanotechnologie 
is zich meer gaan richten op toepas-
singen, zoals batterijen bijvoorbeeld. 
Daarnaast doen we veel op het 
gebied van duurzaamheid, denk aan 
alternatieven voor plastic. Ook zijn we 
bezig met het nabootsen van organen 
op chips, zodat er een testomgeving 
ontstaat voor menselijke cellen. 
Dierproeven bij medicijnontwikkeling 
worden dan op termijn overbodig.” 

Toch ziet Subramaniam onderzoek 
niet als de voornaamste bestaans-
reden van universiteiten. “Voor louter 
onderzoek zijn er ook onderzoeksin-
stituten. Onze grootste maatschappe-
lijke impact is het opleiden van jonge 
mensen tot de volgende generatie 
wetenschappers.”
Juist het opleiden van jonge weten-
schappers komt door de pandemie in 
gevaar, legt Subramaniam uit. “Je kunt 
dan niet op de Campus werken en dat 
is voor een technische universiteit 
funest. Practica zijn een voornaam 
onderdeel van het onderwijs, dat doe 
je niet zomaar online. Studeren doe je 
bovendien in samenwerking. Je leert 
van en mét elkaar.” Hij prijst echter de 
weerbaarheid van zijn medewerkers 
en studenten. “Ik heb veel bewonde-
ring voor de mate van creativiteit en 
inzet. De mentaliteit was: we gaan dit 
gewoon doen!” 

Verdieping in andere domeinen
Zelf was het scheppen van een omge-
ving waar anderen kunnen ontwik-
kelen dé motivatie om de overstap te 
maken van onderzoek naar bestuur. 
“Ik heb veel onderzoek verricht en 
daarnaast promovendi begeleid, 
maar als bestuurder wordt de schaal 
anders. Je kunt meer betekenen 
voor een grotere groep mensen.” Zijn 
benoeming als rector van een brede 
universiteit als de VU vereiste daar-
naast verdieping in andere domeinen. 
“Over grensvlakken gesproken! Ik hield 

tekst Bas Knijf
foto Eric Brinkhorst

Hij leverde zijn paspoort in om hier te kunnen stemmen.  
Zijn vaderland India staat een dubbele nationaliteit niet toe.  
Na een internationale wetenschappelijke carrière voelt Vinod  
Subramaniam zich duidelijk thuis in Nederland. Vond uiteindelijk 
zijn weg naar de bestuurskamer. Eerst als rector van de Vrije  
Universiteit en sinds september als voorzitter van het College van 
Bestuur van de Universiteit Twente. Democraat sprak met hem  
over grensvlakken, besturen in het hoger onderwijs en diversiteit.

Oog voor 
de volgende 
generatie
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tekst Stephan van Heusden

Wist je dat D66 een online academie heeft waarbij je tal van 
trainingen kan volgen die bij jou passen? Lees verder over hoe 
de online academie werkt.

Wietske Veltman 
is lid van het 
Landelijk Bestuur en 
verantwoordelijk voor 
talentontwikkeling 
binnen D66. Ze 
presenteert hier in de 

Democraat de D66 online 
academie. “Ik maak me hard voor leven lang 
leren binnen de partij. Om die reden investeren 
we binnen D66 in toptalentenontwikkeling, 
opleidingsdagen en nu dus ook online 
opleidingen. D66 is niet voor niets dé 
onderwijspartij. De online opzet maakt de 
opleidingen voor alle leden toegankelijk; vanuit 
huis op de computer, smartphone of tablet, 
wanneer het je maar uitkomt.”
 
De online academie is recentelijk live gegaan, 
nadat er in het afgelopen jaar hard aan gewerkt 
is door het projectteam. Het projectteam 
werd geleid door Anke Buurman-Kuiper, die 
veel kennis in bracht vanuit haar dagelijkse 
werk in het onderwijs, gecombineerd met het 
raadslidmaatschap in Harderwijk.  
Je vindt er op dit moment een aantal 
opleidingen die (aankomend) raadsleden helpt 
tijdens en na de gemeenteraadsverkiezingen. 
Opleidingen over wat je kan verwachten als 
startend raadslid en hoe je nóg overtuigender 
debatteert. Ook zijn er opleidingen over hoe je 
je zo goed als mogelijk presenteert via social 
media en je canvassing inzet bij de campagne. 
Wietske benadrukt dat de opleidingen ook 
interessant zijn voor leden die een specifieke 
functie als raadslid overwegen. “Dankzij de 

D66 Academie 
nu ook online

opleidingen krijgen ze dan al een 
indruk van wat ze kunnen verwachten. 
In de online opleidingen zie je bekende  
D66 gezichten en dat maakt het 
herkenbaar. Zo zien we Anke 
Buurman-Kuiper, die de opleidingen 
inleidt. Robbin van Pelt, campagne-
adviseur op het landelijk bureau, praat 
je helemaal bij over social media. 
Nadia Arsieni deelt haar ervaringen  
als raadslid voor D66 in Rotterdam. 
Coen Brummer, directeur van de 
Hans van Mierlo Stichting laat je 
zien hoe je het D66 gedachtegoed 
in de dagelijkse politieke praktijk 
kan toepassen. De opleidingen 
zijn heel praktisch opgezet, met 
voorbeelden uit de praktijk, korte 
filmpjes, checklists en te downloaden 
documenten. De opleidingen worden 
afgesloten met een certificaat.”
 
Wietske geeft aan dat de focus  
van de online academie in eerste 
instantie ligt op raadsleden en  
de komende verkiezingen maar  
dat snel meer opleidingen zullen 
worden toegevoegd, op basis van 
de binnen D66 gekozen kernthema’s 
leiderschap, diversiteit en inclusie  
en verantwoord gedrag / integriteit.  
Dat maakt het platform voor elk  
actief lid zeer de moeite waard. 
Meteen gaan kijken dus op  
academie.d66.nl en inloggen  
met je MijnD66 gegevens! ■

“�Het�is�mijn�wens�dat�
Nederland�op�het�
thema�diversiteit�en�
inclusie�wat�meer�
leidend�wordt�dan�
volgend”

Vinod
Subramaniam 
16.02.1967

1989 – 1996
Promovendus, 
Applied Physics, 
University of 
Michigan, VS

1996 – 2002
Onderzoeker, Max 
Planck Instituut, 
Duitsland

2002 – 2004
Senior Onderzoeker, 
AstraZeneca, UK

2004 – 2016
Hoogleraar 
Nanobiofysica, 
Universiteit Twente

2011 – 2016
Gasthoogleraar 
Chemische Biologie, 
Universiteit van 
Konstanz, Duitsland

2015 – 2021
Rector Magnificus, 
Vrije Universiteit 
Amsterdam

2019 – heden
Voorzitter Raad 
van Toezicht, 
Rijksakademie van 
Beeldende Kunsten 
(tot juli '21 gewoon 
lid)

2020 – heden
Voorzitter Nationale 
Adviescommissie 
Diversiteit 
en Inclusie in 
Onderwijs en 
Onderzoek

2021 – heden
Voorzitter College 
van Bestuur, 
Universiteit Twente

PORTRET
VINOD SUBRAMANIAM

me vanaf dat moment ook bezig met 
rechtsgeleerdheid, sociale- en gees-
teswetenschappen. Een geweldige 
leerervaring.”
Subramaniam licht toe dat er meer 
kwam kijken bij zijn keuze. “Ik vond 
het een teken van lef van de VU om 
iemand met een zichtbaar diverse 
achtergrond te benaderen. Zichtbaar, 
omdat je veel van diversiteit niet 
ziet. Op dat moment waren er geen 
zittende universiteitsbestuurders met 
een vergelijkbare achtergrond. Dit 
voelde als een kans om een rolmodel 
te zijn voor jongeren. De diversiteit 
van de studentenpopulatie op de VU 
sprak me dan ook aan.”
Het thema diversiteit ligt Subramaniam 
nauw aan het hart. Hij is door toen-
malig minister Van Engelshoven 
benoemd tot voorzitter van de  
nationale adviescommissie diversiteit 
en inclusie in onderwijs en onder-
zoek. En daar is werk aan de winkel: 
“Onlangs lanceerde het Landelijk 
Netwerk Vrouwelijke Hoogleraren  
een monitor waaruit bleek dat  
voor het eerst de grens van 25 
procent is geslecht. Daar wordt voor 
geapplaudisseerd, terwijl het ons 
juist aan het denken moet zetten. Een 
kwart vrouwelijke hoogleraren is geen 
weerspiegeling van de maatschappij.”

Gender equality plan
Met een internationaal CV als dat 
van Subramaniam rijst de vraag wat 
Nederland kan leren van het buiten-
land. “Je ziet dat Angelsaksische 
landen verder zijn op dit thema.  

De VS heeft 50 jaar ervaring met 
affirmative action [gericht overheids-
beleid op diversiteit en inclusie]. In 
Nederland is het vooralsnog veel ad 
hoc beleid. Structurele maatregelen, 
zoals quota, zijn soms gewoon 
nodig. Neem de EU, die stelt bij een 
programma voor onderzoeksfinancie-
ring gewoon de harde eis dat je een 
gender equality plan moet hebben. 
Het is mijn wens dat Nederland op het 
thema diversiteit en inclusie wat meer 
leidend wordt dan volgend.” 
Ondertussen wordt de Nederlandse 
studentenpopulatie onder andere 
door grote internationale toeloop 
steeds diverser. Onderwijskoepel UNL 
(Universiteiten van Nederland) pleit 
inmiddels voor maatregelen. “Ik geloof 
heilig in de Mixed Classroom, die ook 
van meerwaarde is voor Nederlandse 
studenten. Maar je zoekt balans. Op 
dit moment zijn daar geen instru-
menten voor. Door verdragen zijn we 
bijvoorbeeld verplicht EU studenten 
toe te laten. Dan rest alleen een botte 
numerus fixus in een land dat bijvoor-
beeld juist meer ingenieurs nodig 
heeft,” reflecteert Subramaniam.
Tekorten in de techniek en de terug-
lopende interesse voor bètavakken 
vergen echter meer. “We moeten 
veel eerder in de keten samenwerken 
en de technische vakken op school 
aantrekkelijker maken voor jongeren, 
met name meisjes. Hier in de Twentse 
regio zie ik goede contacten tussen 
scholen, hogescholen en de univer-
siteit. Daar moeten we nog meer op 
inzetten.” 
Subramaniam heeft een eerste 
blik kunnen werpen op het die dag 
gepresenteerde regeerakkoord. “Het 
bekostigingssysteem wordt herzien en 
er staan nog een aantal andere zaken 
in waar ik zeer positief over ben.” Hij 
stipt wel aan dat het geld dat nu nodig 
is om het leenstelsel af te schaffen 
niet ten koste moet gaan van investe-
ringen in het onderwijs. “Onderwijs is 
geen kostenpost, maar een investering 
in jonge mensen. En bedenk goed: you 
reap what you sow.” ■

https://academie.d66.nl
https://www.mijnd66.nl


36 37

DEMOCRAAT 
VOORJAAR 2022

PORTRET
MASCHA TEN BRUGGENCATE |  HEILOO

BURGEMEESTER IN BEELD

No nonsense
in Noord- 
Holland
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tekst Marcella Heijboer

Mascha ten Bruggencate 
23.10.1973

2010-2014
Lid deelgemeente-
raad Amsterdam-
Centrum

2014-2018
Raadslid en 
Vicefractievoorzitter 
D66 Amsterdam

2018 – 2021
Stadsdeelvoorzitter 
Amsterdam-Centrum

2021 – heden
Burgemeester 
Heiloo

Daarnaast is ze 
op dit moment:
Secretaris Unesco 
Werelderfgoed 
Nederland

Lid van de raad 
van toezicht van 
Stichting voor het 
Gehandicapte Kind

Ruim 25 jaar geleden was Mascha ten 
Bruggencate, sinds juli 2021 burgemeester van 
Heiloo, zélf redacteur van de Democraat. “Als 
student politicologie vond ik het belangrijk om 
ook de praktische politiek te leren kennen. Ik 
werd lid van D66 en pakte van alles aan. Het 
heeft eindeloos veel indruk op me gemaakt 
dat ik Hans Wijers mocht interviewen, destijds 
minister van Economische Zaken en midden in 
de actualiteit door het faillissement van Fokker. 
Ik was starstruck en kon op de vraag wat ik wilde 
drinken alleen maar ‘appelsap’ stotteren.” 

Bekend, maar toch anders
Inmiddels weet Mascha ook persoonlijk hoe het 
is om ‘bekend’ te zijn, al is dat op wat kleinere 
schaal dan bij een minister. De afgelopen jaren 
als stadsdeelvoorzitter Amsterdam-Centrum en 
sinds ruim een half jaar als boegbeeld van Heiloo. 
In haar nieuwe woonplaats wordt ze inmiddels 
herkend bij het boodschappen doen en maken 
inwoners tijdens hun hondenrondje een praatje 
bij haar tuinhek.
In de hoofdstad werkte ten Bruggencate intensief 

samen met Femke Halsema en kreeg ze een 
kijkje in de keuken van het burgemeestersambt. 
Was dat een goede voorbereiding op haar eigen 
rol als eerste burger? “Ja zeker, maar toch is alles 
anders. Er spelen andere zaken, de werkwijze 
verschilt en in plaats van een schakel in een 
grote gemeente ben ik nu eindverantwoordelijk 
voor ‘mijn’ dorp. In Amsterdam ligt alles continu 
onder een vergrootglas en wordt een onderwerp 
snel ‘nieuws’. In Heiloo is één lokale krant, die 
één keer per week verschijnt; daardoor kun je 
rustiger besluiten nemen.
Als ik als stadsdeelvoorzitter op werkbezoek 
ging, was er meestal een batterij ambtenaren bij. 
In Heiloo ga ik alleen, op de fiets. In het begin 
vroeg ik als ik naar een afspraak ging: “gaat 
er nog iemand mee?” Met die typische Noord-
Hollandse nuchterheid antwoordde men dan: 
“nee hoor, je weet toch waar het is?” 

Gesprekken op gang brengen
In november mocht Mascha, met ambtsketen om, 
Sinterklaas in Heiloo welkom heten. ‘De echte 
reden om burgemeester te worden’ schreef ze 
op LinkedIn, boven de foto van haar en de goed-
heiligman. Het bericht werd meer dan 400 keer 
geliket. Toch bracht het haar ook in een lastige 
positie. “Waar in veel gemeenten de discussie 
over Zwarte Piet al gevoerd is, moet dat gesprek 
in Heiloo nog echt op gang komen en is de roet-
veegpiet nog niet ingeburgerd. 

Als raadslid in Amsterdam was ik destijds één 
van de oudsten. Nu zijn de meeste raadsleden 
en wethouders in Heiloo ouder dan ik. Ik wil 

meer groepen bij de politiek betrekken en niet 
alleen praten met de bestaande adviesraden. We 
hebben in de gemeente net een jongerenraad, 
dat is heel leuk; we zijn aan het verkennen hoe 
we goed kunnen samenwerken. Mijn doel is om 
het netwerk te verbreden, ik ga bij veel mensen 
op de koffie. Dat vind ik een van de leukste 
onderdelen van mijn werk: op bezoek gaan, 
kijken wat mensen doen en bespreken wat beter 
kan en hoe we elkaar kunnen helpen.”

Nieuwe rol, nieuwe kansen
Voor het eerst sinds ten Bruggencate lid van 
D66 werd, kan ze als burgemeester die boven de 
partijen staat, niet actief campagne voeren voor 
de gemeenteraadsverkiezingen. “Dan moet ik op 
m’n handen zitten”, zegt ze lachend. “Maar als 
voorzitter van de raad neem ik wel een actieve 
rol in het aandragen van ideeën voor een andere 
vergaderwerkwijze. Nieuwe raadsperiode, 
nieuwe kansen! Daar past bijvoorbeeld ook een 
andere fysieke opstelling bij. Met z’n allen naar 
een debattraining, met de raad op werkbezoek 
gaan om meer gevoel te krijgen bij wat er in 
Heiloo speelt; dat vind ik belangrijk.”  

Heeft ze, na jarenlange ervaring in de lokale 
politiek en als campaigner, gouden tips?

“Tegen nieuwe raadsleden zou ik zeggen: schrik 
niet te erg van alle stukken die je ontvangt. 
Investeer in je beginperiode door alles goed te 
lezen; daar kun je lang op teren want de meeste 
onderwerpen komen in de loop der tijd terug.
Voor campagneteams vind ik het vooral belang-
rijk dat je het gezellig houdt met alle vrijwilligers.” 
Met een knipoog: “Toen ik in 2010 kandidaat 
voor de deelgemeenteraad was, heb ik tijdens de 
campagne mijn huidige man Gijs, die campagne-
leider was, ontmoet.”

Regio op de kaart
Mascha groeide op in Alkmaar en kent Heiloo 
en de Noord-Hollandse no nonsense menta-
liteit goed. Toch mag het van haar soms een 
beetje minder bescheiden of anders. “Ik zou 
bijvoorbeeld met de buurgemeenten deze regio 
graag meer op de kaart zetten als toeristische 
trekpleister voor dagjesmensen en weekend- 
bezoekers uit de Randstad.
Mijn voorganger was hier 16 jaar burgemeester; 
iedereen was gewend aan zijn manier van 
werken. Ik heb veel kennismakingsgesprekken 
gevoerd en voel de ruimte om zaken op mijn 
eigen manier te doen. De grijze vitrage in de 
burgemeesterskamer vervangen, daar wordt  
het nu ook tijd voor.” ■

D66 wil dat mensen hun burgemeester  
direct kunnen kiezen. Want deze  
bestuurder is niet alleen verantwoordelijk 
voor openbare orde en veiligheid, maar 
geeft zijn of haar gemeente smoel en 
kleur. Deze aflevering: Mascha ten  
Bruggencate.

Heb je ambities voor het burgemeestersambt of  
ben je fractievoorzitter van een gemeente waar  
binnenkort een burgemeestersvacature ontstaat?  
De D66 Burgemeesterscommissie denkt graag mee. 
Neem contact op door te mailen naar  
burgemeesterscommissie@d66.nl.

mailto:burgemeesterscommissie%40d66.nl?subject=
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INTERVIEWVertrouwen 
in een  
kwetsbaar 
moment

Van huis uit is Wieke Paulusma 
wijkverpleegkundige. Plannen 
maakt ze liever niet vanachter 
een bureau. Sinds april 2021 
is ze lid van de Tweede Kamer. 
Democraat sprak met haar over 
de verbinding tussen politiek en 
samenleving, Long Covid en de 
kracht van goede zorg, dichtbij 
mensen. 

Je was gemeenteraadslid in Groningen. Hoe 
breng je je kennis en ervaring vanuit de ge-
meenteraad mee naar de Tweede Kamer?
“Het heeft mij, voor mijn werk in de Tweede 
Kamer, erg geholpen om eerst deel uit te maken 
van de lokale politiek. Je leert daar snel het poli-
tieke handwerk kennen, hoe de lijntjes lopen en 
hoe je bepaalde zaken moet aanpakken. Ook heb 
ik in de gemeenteraad kunnen zien hoe Haags 
beleid invloed heeft op wat er lokaal gebeurt. 
Daarom kijk ik nu ook met deze kennis in het 
achterhoofd naar de beslissingen die wij nemen 
in de Tweede Kamer.”

Je bent zelf wijkverpleegkundige geweest. Hoe 
breng je deze ervaring mee in je werk voor de 
Tweede Kamer?
“Mijn ervaring als wijkverpleegkundige is heel 
nuttig geweest. Voor het raadswerk en mijn 
huidige rol als Kamerlid. Ik kan mij vooral goed 
inleven in de situatie van zorgmedewerkers en 
weet wat voor effect het beleid heeft op hun 
werk. We kunnen in de Tweede Kamer een hele-
boel mooie plannen bedenken. In de praktijk kan 
dit totaal onhaalbaar zijn om uit te voeren.
Ik weet nog goed hoe mijn allereerste debat 
verliep over thuisondersteuning voor zwangeren. 
Veel partijen waren het erover eens dat deze 
zorg heel zorgvuldig moest worden uitgevoerd 
en dat daar de nodige checks bij horen. Maar 
waar iedereen op dat moment een beetje blind 
voor was, is dat de zorg al met heel veel checks 
en regels te maken heeft. Ik liep de zaal van de 
Tweede Kamer in met alle screeninglijsten die 
er al zijn. Dat vonden de partijen erg ongemak-
kelijk. Veel politici vinden dat de zorg te veel 
administratieve druk heeft, maar op deze manier 
heb ik laten zien dat we het als politiek ook zelf 
veroorzaken.”

De decentralisatie van de zorg is nu al vijf jaar 
in werking. Wat zou er direct anders moeten om 
dit beter te doen?
“In de kern sta ik nog steeds achter de decen-
tralisatie van de laag-complexe zorg. Denk 
bijvoorbeeld aan huishoudelijke hulp voor thuis-
wonende ouderen. Ondersteuning bij mensen 
thuis met sociale wijkteams vind ik een goede 
aanpak. Dit hoort ook echt bij de gemeente als 
taak, want het Rijk kan onmogelijk net zo dicht 
bij de mensen staan. Voor de hoog-complexe 
zorg, zoals de GGZ en jeugdzorg, ligt dat denk ik 
anders. Deze zorg is complex en specifiek. Dan 

tekst Lisanne van ’t Riet
foto Martijn Beekman
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“ Zorg gaat ook 
over doorgaan 
met het leven, 
ook als dat 
even heeft 
stilgestaan”

kun je soms juist beter de krachten bundelen, 
dan het aan kleinere gemeenten overlaten. We 
zien dat juist voor dit type zorg veel mensen 
nu veel te lang op een wachtlijst staan. Bij de 
GGZ zien we dat mensen soms onnodig worden 
verplaatst van de ene zorgverlener naar de 
andere. Gelukkig biedt het nieuwe coalitieak-
koord wat ruimte om die hoog-complexe zorg 
anders te organiseren. Misschien kan een deel 
zelfs terug naar landelijke organisaties. Iedereen 
is het erover eens dat er iets moet veranderen.”

Op dit moment ben je herstellende van Long 
Covid: een hardnekkige ziekte die steeds meer 
mensen treft na een coronabesmetting. Hoe 
kunnen we ervoor zorgen dat mensen die lijden 
aan Long Covid beter geholpen worden?
“De afgelopen twee jaar heeft corona alle zorg-
capaciteit en aandacht opgeslokt. We zitten al 
heel lang in de crisisstand. Het nieuwe kabinet 
ziet in dat corona niet meer weggaat en onder-
deel blijft van ons leven. Om ervoor te zorgen dat 
we weer voorruit kunnen moeten we eerst met 
de inhaalzorg aan de slag, en daarnaast de zorg 
voor patiënten met Long Covid goed te organi-
seren. We moeten meer weten over Long Covid 
zodat er meer ruimte komt voor patiënten om te 
kunnen herstellen. Bijvoorbeeld met een duide-
lijke, medische richtlijn. Ook moeten we ervoor 
zorgen dat mensen met Long Covid terecht 
kunnen bij de arbo-arts, zodat alles rondom werk 
tijdens en na herstel soepel verloopt.”

Waar wil je je in de Tweede Kamer de komende 
tijd op focussen?
“Allereerst wil ik met alle mooie plannen die in 
het regeerakkoord staan aan de slag. We moeten 
focussen op het leven mét corona en hoe we 
de zorg daarvoor inrichten. Bijvoorbeeld het in 
goede banen leiden van de inhaalzorg en dat 
er meer aandacht komt voor Long Covid. We 
moeten daarbij verpleegkundigen en verzor-
genden helpen zodat ze weer op een fijne manier 
hun werk kunnen doen. De zorg toekomstbe-
stendig maken is waar ik mij voor wil inzetten.” ■

Meer weten over Wieke? 
Scan de code of klik hier en kijk op haar 
persoonlijke D66-pagina. Lees wat haar 
bezig houdt, bekijk haar portefeuille en 
luister en kijk haar maidenspeech terug.

https://d66.nl/mensen/wieke-paulusma/
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“Een specifieke missie? Dat 
is wel een heel chique term voor het 
idee dat er oorspronkelijk achter onze 
reis zat. We wilden graag voor een 
lange periode op pad met de trein 
en er zijn niet veel plekken waar dat 
écht goed kan”, zegt het koppel. Ze 
hebben de route van hun Europatour 
getekend op een grote landkaart in de 
woonkamer. "Eigenlijk zouden we een 
half jaar eerder gaan, maar toen kwam 
de lockdown." 

Dat hield de reislustigen niet tegen om 
toch op pad te gaan. Ze fietsten zeven 
weken door Nederland. Susanne 
Dallinga: "Fietsen is ook een vorm van 
duurzaam reizen. En we hebben veel 
van het land kunnen zien." Lachend 
vervolgt ze: "Zo hebben we ongeveer 
10 miljoen trampolines in Nederland. 
Ik kan me niet voorstellen waar we 
die gaan dumpen als die trend ooit 
verdwijnt." Teruggekomen van hun 
fietsreis konden ze op 13 juli toch 
vertrekken van station Den Haag.

13 juli Den Haag (NL) – Brussel (BE) – 
Parijs (FR) – Luxemburg (LU) – Ko-
penhagen (DK) – Stockholm (SE)
Tjeerd: “In de trein kun je alles, het 
is veel rustgevender dan de auto 
en duurzamer dan het vliegtuig. 
Daarnaast kon ik prima werken in de 
trein. Mailen kan gewoon.”
Susanne: “Eens! Ik bleef goed op de 
hoogte en betrokken. Reizen met de 
trein staat overigens wel garant voor 
bijzondere medepassagiers.”
Tjeerd: “Rond Hamburg was er 
bijvoorbeeld een vrijgezellenfeest in 
de coupé. Ze hadden een krat bier per 
persoon. Toen is de politie nog in de 
trein geweest.”
Susanne: “We hebben er vaak over 
nagedacht om een treinetiquette te 
schrijven, haha. Een noise cancelling 
headphone met een podcast of een 
boek zijn in ieder geval onmisbaar in 
zulke situaties.”

7 aug Stockholm (SE) – Helsinki (FI)
Susanne: “Tussen Stockholm en de 
Finse stad Turku moesten we een stuk 
met de boot. Dat was prachtig. We 
zagen een paar uur lang alle eilandjes 
voor de kust liggen.”
Tjeerd: “Scandinavische alcohol-
toeristen komen hier drank kopen 
vanwege de accijnsverschillen, ze 
gaan met het eerstvolgende schip 
weer terug. In de nachtboot zit zelfs 
een discotheek.”

12 aug Helsinki (FI) – Tallinn (EE)
Tjeerd: “In Finland zijn te weinig 
arbeidskrachten. Met mensen van 
onze zusterpartij gingen we naar een 
net restaurant. Ze hadden geen perso-
neel om te serveren dus we moesten 
zelf ons eten ophalen bij de bar. In 
Nederland gaan we ook langzaam die 
kant op.”

15 aug Tallinn (EE) – Riga (LV) –  
Vilnius (LT) – Warschau (PL)
Susanne: “Ook door de Baltische 
Staten kun je prima reizen met de 
trein. Rond de grenzen kan het beter, 
maar je merkt dat Europese landen 
naar elkaar toe groeien. Dat zie je ook 
in supermarkten: je kunt tegenwoordig 

bijvoorbeeld bijna overal pindakaas 
krijgen.”
Tjeerd: “Hetzelfde merk je in de 
Europese politiek. Liberale families en 
banden tussen zusterpartijen worden 
steeds belangrijker.”
Susanne: “Reizen met de coronapas 
was hier en ook op andere trajecten 
trouwens extra bijzonder. Ze vroeger 
ons vaker naar ons paspoort dan naar 
de QR-code. Alsof grenscontroles van 
vroeger terug waren.”

22 aug Warschau (PL) – Berlijn (DU) – 
Praag (CZ) – Wenen (AT)
Susanne: “Wat opviel was het verschil 
in mentaliteit wat betreft corona. In 
Polen vonden veel mensen een mond-
kapje niet nodig. Toen we Duitsland 
inreden werd er omgeroepen dat de 
trein stilgezet zou worden als mensen 
geen mondkapje opdeden. Zodra de 
conducteur de coupé verliet, gingen 
ze meteen weer af.”

5 sept Wenen (AT) – Bratislava (SK)
Susanne: “Net als Scandinavië blijkt 
Oostenrijk een lang zwangerschaps-
verlof te kennen, maar dan met een 
conservatieve reden: misschien wil de 
vrouw niet meer aan het werk als ze 
lang genoeg thuis mag blijven.”

D66'ers Susanne Dallinga en Tjeerd Dierckxsens 
zaten de helft van vorig jaar in de trein. Niet  
vanwege een gigantische vertraging, maar omdat 
ze het vasteland van Europa over gingen om  
zusterpartijen van D66 op te zoeken én om te laten 
zien hoe goed ons continent eigenlijk bereisbaar is 
over het spoor. Een passend plan, aangezien 2021 
het Europees Jaar van de spoorwegen was. 

tekst Caïne Roland
foto’s Tjeerd Dierckxsens

Retourtje 
Europa

Svenska Folkpartiet
De Zweedse volkspartij 
van Finland is ook een 
zusterpartij van D66. Geleid 
door Anna-Maja Henriksson, 
representeert ze de 
Zweedstalige minderheid 
(ca. 5% van de inwoners) 
van Finland. De partij zet 
zich in voor een inclusieve, 
tweetalige samenleving en 
zit momenteel in de regering. 
Dat gold ook voor de gehele 
periode 1979-2015. Het 
feit dat Zweeds één van de 
officiёle talen van Finland is 
en dat de Zweedssprekende 
minderheid recht heeft op 
Zweedse cultuur, bewijst dat 
de invloed van deze partij 
groot is. Finland heeft nog 
een andere liberale partij 
(D66-zusterpartij Keskusta) 
maar de Zweedse volkspartij 
is de meest progressieve 
van de twee en staat qua 
ideologie dichterbij D66. 

Momentum 
Momentum is een in 2017 
opgerichte progressieve 
centrumpartij in Hongarije. 
Net als D66 is Momentum 
lid van de ALDE partij, 
de Europese ‘familie’ van 
liberalen. Momentum haalde 
de kiesdrempel niet bij de 
nationale verkiezingen in 
2018, maar wist in 2019 
twee zetels te behalen bij de 
Europese verkiezingen en 
won daarna ook veel stem-
men bij de lokale verkiezin-
gen. Op 21 november 2021 
is Anna Donáth verkozen 
tot partijleider. Voor de 
parlementsverkiezingen in 
2022 is Momentum een van 
de partijen die deel uitmaakt 
van een gezamenlijke lijst 
tegen Fidesz, de partij van 
huidig premier Orbán.
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OPROEP
Hebben jullie elkaar (ook) leren kennen bij D66?
En willen jullie samen geportretteerd worden  
in de Democraat? Stuur een mail met jullie  
contactgegevens naar: democraat@d66.nl

Jullie kennen elkaar via D66. Vertel?
Eugenio: We waren collega’s. 
We werkten allebei als 
beleidsmedewerker bij het 
fractiebureau van D66 
Amsterdam. Ik deed 
duurzaamheid en wonen 
en Evi deed onderwijs 
en zorg.
Evi: We waren allebei 
al iets langer actief 
voor D66 voordat 
we elkaar leerden 
kennen. In 2009 ben 
ik begonnen bij de 
Jonge Democraten... 
Eugenio: ... en ik 
was in die tijd als 
stagiair betrokken bij de 
Europese campagne. 
Evi: Na mijn bachelor heb 
ik stage gelopen bij Sophie 
in ’t Veld en toen ik mijn master 
binnen had als beleidsmedewerker 
bij D66 Amsterdam aan de slag gegaan. 
Eugenio werkte daar ook maar het was pas 
na twee jaar dat de vonk over sloeg. 

Dat is een forse aanloop...
Evi: Tsja, en zelfs toen hebben we nog een tijdje 
geprobeerd om het stil te houden. Ik woonde in Oost en 
Eugenio in West. We gingen dan nog wel eens bij elkaar 
logeren. Als we dan naar ons werk gingen dan stapten 
we 10 minuten na elkaar op de fiets en op verschillende 
momenten het kantoor binnen. Anderhalve maand 
volgehouden. Tot we tegen elkaar zeiden dat dit misschien 
wel een beetje onzin was. Overal in de stad konden we 
tenslotte herkend worden. Bovendien wilden we toch wel 
een keer samen op vakantie.
Eugenio: We wilden in elk geval zeker weten dat het 
“houdbaar” en duurzaam was. Het moest op kantoor geen 
aanleiding worden voor ongemakkelijke situaties. We zaten 
in een team van vijf personen, dus dat kan je echt niet 
gebruiken. Uiteindelijk hebben we het dan toch verteld, als 
eerste aan Jan Paternotte, die toen nog fractievoorzitter 

in Amsterdam was, daarna aan de 
andere collega’s. Dat was wel een 
apart moment...
Evi: ... want bijna niemand 
had het door! De enige 
uitzondering was Leonie, 
die toen bij ons stage 
liep. Ze had het 
er zelfs met haar 
moeder over gehad 
dat er “iets tussen 
die twee was”...

En hoe is het verder 
gegaan?
Evi: We zijn na 
een jaar gaan 
samenwonen en eind 
augustus is onze Giulia 
erbij gekomen...
Eugenio: We zijn nog een 
jaar collega’s geweest en 

toen ben ik bij de gemeente 
Amsterdam gaan werken...

Evi: En ik ben als lobbyist gaan werken 
bij Rutgers Kenniscentrum seksualiteit. 

En, zijn jullie nog steeds actief voor D66?
Eugenio: Nee, eigenlijk niet. Gezien mijn huidige functie 
als adviseur bestuurszaken bij Ruimte en Duurzaamheid 
als secretaris bij de staf van een van de wethouders van 
de gemeente Amsterdam is het handiger om een wat meer 
politiek neutraal profiel te hebben.
Evi: Ik ook niet. Ik had na bijna tien jaar actief geweest te 
zijn behoefte aan even een pauze. We zijn dus slapende 
leden. Maar wie zal het zeggen: misschien dat we ooit nog 
wel wakker worden... ■

tekst en foto Jan Remmert Fröling

Zoals in elke vereniging, bloeit ook bij D66 regelmatig iets moois  
op tussen actieve leden. In dit nummer portretteren we Eugenio Hoogland  

& Evi van den Dungen uit Amsterdam.

ONDERTUSSEN IN…
EUROPA

Tjeerd: “Ook conservatief: er zijn 
geen supermarkten open op zondag. 
Heel Wenen heeft één kleine AH To 
Go-achtige situatie die open mag en 
heel de stad staat daar inkopen te 
doen.”
Susanne: “Als er ergens een super-
spread event is, is het daar wel.”

8 sept Bratislava (SK) – Ljubljana 
(SI) – Zagreb (HR) – Boedapest (HU) – 
Boekarest (RO)
Tjeerd: “Hongarije is momenteel heel 
interessant qua politiek. De oppositie 
heeft besloten gezamenlijke voorver-
kiezingen te organiseren zodat er één 
kandidaat komt om premier Orban uit 
te dagen.”
Susanne: “Democratisch gezien 
gaat het heel slecht, maar dit is een 
bijzondere en hoopvolle situatie. 
Onze zusterpartij Momentum weet 
dat er een grote kans is dat het niet 
hun kandidaat wordt, maar het is zo 
belangrijk dat Orban verslagen wordt. 
Waarschijnlijk is dit het enige doel dat 
de oppositie kan verenigen.”

28 sept Boekarest (RO) – Sofia (BG)
Tjeerd: “In Roemenië hadden we dat 
superlange hobbelspoor.”
Susanne: “Het viel wel op dat we ook 
hier online kaartjes konden kopen, 
alleen de betaalpagina was in het 
Roemeens.”

Tjeerd: “Eigenlijk wil je een soort 
Europese 9292 app waarin je alle 
treinen (ook de lokale) kunt zien en 
tickets kan kopen. Dat maakt het nog 
aantrekkelijker om op deze manier te 
reizen.”

3 okt Sofia (BG) – Athene (GR) –  
Rome (IT)
Susanne: “In Bulgarije is weinig 
vertrouwen in de politiek en het lukt 
niet om de regering te laten blijven 
zitten. Iemand van onze zusterpartij 
vroeg: ‘Hoe lang dúúrt het nog bij jullie 
met die formatie?’ en vervolgde: ‘Ik 
mag dat zeggen want wij hebben al de 
derde verkiezingen binnen een jaar.’”

22 okt Rome (IT) – Madrid (ES) – Lis-
sabon (PT)  – 16 dec Den Haag (NL)
Susanne: “Wanneer er in Rome een 
schep de grond in gaat, wordt er altijd 
wel een ‘bijzondere’ archeologische 
vondst gedaan. Dan wordt soms 
gedaan alsof ze niets hebben gezien, 
anders kunnen ze gewoonweg niet 
bouwen.”
Tjeerd: “Ook hier weer corona-opval-
lendheden. Veel mensen in Portugal, 
Spanje en Italië dragen ook buiten 
een mondkapje, terwijl dat niet hoeft. 
Daarentegen geeft iedereen elkaar wel 
een knuffel of een zoen.”

Den Haag (NL) – ?
Ondertussen staat er alweer een 
nieuwe treinreis op de planning, 
vertelt Tjeerd: “Deze zomer gaan 
vrienden van ons trouwen in Italië, in 
Toscane. Daarnaast willen we nog een 
keer naar Japan, maar dan moet je wel 
gaan vliegen of heel lang met de trein 
en boot… Dus daar wachten we nog 
even mee.” ■

Susanne Dallinga (1989)  
is sinds 2017 secretaris 
van de Permanente pro-
gramma commissie waarin 
ze verschillende projecten 
aanstuurt met als doel het 
verkiezingsprogramma te 
vernieuwen. Zij adviseert 
namens de PPC het 
Landelijk Bestuur over 
resoluties, politieke mo-
ties en amendementen. 
Daarnaast werkt ze mee 
aan onderzoeksprojecten 
binnen de Mr. Hans van 
Mierlo Stichting.

Tjeerd Dierckxsens 
(1978) was tot voor kort 
de internationaal secreta-
ris en lid van het Landelijk 
Bestuur van D66. Na de 
maximale periode van 
twee keer drie jaar is een 
opvolger verkozen. Eerder 
was hij voorzitter van 
D66 Den Haag en lid van 
het Landelijk Bestuur van 
de Jonge Democraten. 
Buiten D66 is hij al 11 jaar 
Engineering manager and 
Tech lead bij ProRail.

mailto:democraat%40d66.nl?subject=
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ESSAY
MR. HANS VAN MIERLO STICHTING

“�Wat�wij�doen�
ontstaat�niet�
zomaar:�er�gaan�
altijd�generaties�
aan�vooraf�die�
het�mogelijk�
maken”

W
IDEE MAGAZINE

Kies ook voor verdieping 
en neem een abonnement 
op Idee

Het tijdschrift voor het sociaal- 
liberalisme biedt vier keer per jaar 
interviews, essays, columns en 
achtergrondverhalen van toonaan- 
gevende en vernieuwende denkers 
en doeners over actuele politieke  
en maatschappelijke vraagstukken.
d66.nl/vanmierlostichting/idee

e vallen halverwege het gesprek in, als we 
Gomperts spreken over het thema ‘verzet’, 
naar het overkoepelende thema van deze Idee. 
Ze vertelt over de campagne die Women on 
Waves in Portugal voerde in 2004. Vlak voor 
de Portugese wateren werd de boot van de 
organisatie gestopt door oorlogsschepen. De 
rechtszaak hierover won ze pas vijf jaar later 
voor het Europees Hof voor de Rechten van 
de Mens. Toch zorgde dat moment voor een 
kentering. Gomperts verscheen zelf op de 
Portugese televisie, waar ze – voor het eerst 
in de geschiedenis – live vertelde hoe vrouwen 
zelf abortus kunnen doen met een medicijn dat 
vrij verkrijgbaar is. Het resulteerde onder meer 
in een nieuwe campagne in Zuid-Amerika, waar 
Women on Waves vrouwenorganisaties opleidde 
om (legale) telefonische hotlines op te zetten, 
waardoor vrouwen informatie kunnen krijgen 
over het gebruik van medicatie om zelf een 
abortus te doen. "Tegenslag dwingt je om andere 
oplossingen te vinden. Dan kom je bij nieuwe 
ideeën uit. Soms weet je pas achteraf wat het 
effect daarvan is geweest."

partijen blokkeren alles al 
heel lang. Abortus is een 
onderwerp dat weliswaar af en 
toe terugkomt, maar nooit op 
de manier die nodig is. Dat is 
frustrerend. D66 wil nu iets aan 
de vijf dagen bedenktijd doen, 
maar dat gaat niet ver genoeg. 
Hoe kun je als land nou nog 
steeds accepteren dat abortus  
in het strafrecht staat?"

Wat waren daarin andere cruciale momenten?
Lachend: "De enige reden dat ik dit interview 
geef, is omdat ik Els Borst eeuwig dankbaar 
ben!". Dan, serieus: "Het laatste Kamerdebat 
van Els Borst ging over Women on Waves. 
Zij heeft toen bevestigd dat wij binnen de 
bestaande regelgeving konden handelen. Dat is 
niet vanzelfsprekend voor een politicus. Ook al 
hadden – en hebben – wij gelijk, juridisch gezien; 
als zij dat niet had gedaan was het voor ons heel 
moeilijk geweest om een volgende campagne te 
organiseren. Ik stond op de schouders van de ‘wij 
vrouwen eisen’-beweging. Wat wij doen ontstaat 
niet zomaar: er gaan altijd generaties aan vooraf 
die het mogelijk maken."

In een interview met de Volkskrant in  
september 2020 zei je over de abortuspraktijk 
in Nederland, die in internationaal perspectief 
achterloopt: ‘Ik moet constateren dat de  
vrouwenbeweging in Nederland zich er de  
laatste tien jaar niet druk over heeft gemaakt’. 
"Dat is nu wel veranderd. Maar het blijft zo 
ongelofelijk moeilijk in de politiek. De christelijke 

Zouden Nederlandse vrouwen zich meer 
activistisch moeten opstellen en de straat op 
moeten gaan?
"De straat op gaan had vroeger misschien zin, 
maar tegenwoordig is het ook een manier om 
mensen onmondig te maken. Je bent de straat 
op gegaan, je hebt je post op Facebook gezet, 
je hebt de petitie ondertekend en voor de rest 
gaat alles weer door. Dat is een heel effectieve 
manier geworden om verder niets te hoeven 
doen. We zijn beland in een systeem waarin alles 
zo overgeprotocolleerd is dat je niets meer kúnt 
doen. Er is geen menselijke maat meer. Dat blijkt 
ook uit het grootste schandaal van de afgelopen 
tijd – de toeslagenaffaire. Ik denk dat het 
grootste project van politieke partijen moet zijn 
om dat systeem opnieuw te ontwikkelen en uit te 
gaan van vertrouwen. Er zullen zeker mensen zijn 
die daar misbruik van maken. Maar de systemen 
die zijn opgetuigd om misbruik te controleren, 
zijn veel duurder dan incalculeren dat er af en toe 
mensen zijn die dingen doen die niet volgens de 
wet zijn."

Ze is even stil, en vervolgt dan: "De afgelopen 
twintig jaar heb ik gezien dat Women on Waves 
nooit mogelijk was geweest in deze tijd.  
Het was er niet doorheen gekomen. Niemand 
durft meer risico’s te nemen, terwijl tolerantie 
voor risico’s ontzettend belangrijk is bij wat je 
doet. De risico’s die ik heb genomen brachten 
dingen in beweging, maakten dingen mogelijk."

Welke rol zie je daarin voor een partij als D66?
"D66 heeft de wetswijziging gesteund waarbij 
vrouwen bij de burgerlijke stand kunnen 
aangeven dat ze een miskraam hebben gehad, 

In de nieuwste editie van Idee, het tijdschrift 
van de Mr. Hans van Mierlo Stichting,  
verscheen een interview met Rebecca  
Gomperts, arts en oprichter van Women on  
Waves – ook wel bekend als ‘de abortusboot’  
– en Women on Web. Dit is een ingekorte  
versie van het interview.

“ Niemand durft meer 
risico’s te nemen”

vanaf het moment van conceptie. Daar zijn jullie 
echt de fout in gegaan. Door te impliceren dat er 
vanaf de verwekking sprake is van een mens met 
rechten, speel je de anti-abortusbeweging in de 
kaart. Ik kan me voorstellen dat een miskraam of 
geboorte met 26 weken, met levensvatbaarheid, 
een plek heeft in het recht. Maar er is nu geen 
ondergrens. Dan ben je gewoon niet scherp 
geweest. 

Deze wetgeving leidt niet tot meer recht-
vaardigheid of tot een betere samenleving.  
Bij elke wet moet je je afvragen: wat is nou 
eigenlijk de meerwaarde hiervan? Het erkennen 
van het verdriet van mensen is geen reden voor 
wet- en regelgeving. Regelgeving is er om te 
zorgen dat mensen binnen de maatschappij 
op een manier met elkaar kunnen omgaan die 
niet tot veel conflict leidt, waardoor mensen 
naast elkaar kunnen leven. Er zal echt een 
systeemverandering moeten komen; vanaf  
de basis moeten dingen worden veranderd." ■tekst Afke Groen en Anne-Lotte Masson

https://d66.nl/vanmierlostichting/nieuws/nieuwe-idee-verzet/
https://d66.nl/vanmierlostichting/idee/
https://www.womenonweb.org/nl/
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Wat gebeurde er…

50 jaar geleden

MijnD66: Ledenportaal
Een adreswijziging doorgeven?  
Aan- of afmelden voor een 
nieuwsbrief of thema-afdeling? 
Ga naar MijnD66.nl en beheer je 
eigen gegevens en voorkeuren. 
Is jouw emailadres (tevens je 
gebruikersnaam) gewijzigd? 
Stuur een mail naar:  
ledenadministratie@d66.nl

meedoen | meedenken
Met onze campagnes, bij jouw 
lokale afdeling of in een  
landelijke thema-afdeling of  
interessegroep:  
d66.nl/meedoen

donatie | schenken | nalaten
Wil je D66 financieel extra  
steunen? Informatie over 
(eenmalig) doneren, (fiscaal  
aantrekkelijk) schenken en 
nalaten vind je hier:  
d66.nl/schenken

D66 Internationaal
Meer weten over ons  
internationale netwerk? 
Kijk op: internationaal.d66.nl  
Mede-D66’ers in het buitenland 
vind je via: buitenland.d66.nl 

Mr. Hans van Mierlo Stichting
De Van Mierlo Stichting (VMS)  
is het onafhankelijke weten-
schappelijk bureau van D66. 
Meer informatie over haar 
activiteiten, onderzoeken en 
publicaties (zoals tijdschrift 
Idee): vanmierlostichting.d66.nl

algemene informatie  
(Landelijk Bureau D66)
info@d66.nl | 070 356 60 66

politiek inhoudelijke vragen  
(Tweede Kamerfractie D66)
WhatsApp: 06 11 91 25 48
Mail: kamervraag@d66.nl

Hoewel hij er zelf de voorkeur 
aan had gegeven om dit besluit 
pas in de tweede helft van 
1997 bekend te maken, was hij 
tot de conclusie gekomen dat 
de partij nu de behoefte heeft 
aan duidelijkheid. Daarom 
maakte hij zijn besluit op het 
afgelopen Congres bekend.

“Ik ben niet beschikbaar. Ik ben 
tot de conclusie gekomen dat 
de partij een nieuw gezicht 
moet hebben. En ik heb ook 
de indruk dat er steeds meer 
mensen zijn in de partij die 
dat eigenlijk ook vinden, maar 
zich door aardige gevoelens 
belemmerd voelen om dat echt 
te belijden. En verder heb ik 
de indruk dat die onzekerheid 
[over mijn beschikbaarheid] 
de creativiteit dempt die nodig 
is voor het bijeenbrengen van 
goede kandidaten voor het 
lijsttrekkerschap.”  ■

Het lijsttrekkerschap: de feiten
Van Mierlo: “Ik ben niet beschikbaar” 

Met deze woorden maakte Hans van Mierlo tijdens het  
partijcongres in Noordwijkerhout een einde aan de  
speculaties of hij wel of niet lijsttrekker voor D66 wil zijn  
bij de volgende Tweede Kamerverkiezingen. “De val van het kabinet-Biesheuvel is meer dan 

een politiek incident. Het is de afsluiting van 
een periode, gekenmerkt door een politieke stijl 
waarbij beslissingen worden genomen buiten de 
mensen om. Opeenvolgende kabinetten met een 
behoudend karakter zijn in gebreke gebleven een 
antwoord te geven op de vraagstukken van dit 
moment: de voortdurende inflatie, de stijgende 
werkloosheid, de uitdaging van de milieu-
problematiek, de ongelijkheid van inkomens, 
vermogens, zeggenschap, enz. De dieperlig-
gende oorzaak van dit falen is dat een effektief 
overheidsbeleid niet gevoerd kan worden zonder 
de mensen om wie het gaat bij de totstandko-
ming ervan te betrekken. Kenmerkend voor de 
afgelopen periode was de grote vervreemding 
tussen burger en politiek. De oorzaak van de 
machteloosheid van behoudende kabinetten 
is dat zij zich tot gevangene hebben gemaakt 
van de bestaande machtsverhoudingen in onze 
samenleving. Zij aanvaarden klakkeloos een 
maatschappijvorm waarin enkelingen beslissen- 
over de toekomst van velen en maken daar ook 
dankbaar gebruik van. De laatste regeringscrisis 
betekent daarom meer dan de ineenstorting 
van een slecht beleid. Het is een signaal dat het 
getij van de opkomende demokratisering, de 
doorbreking van de bestaande machtsverhou-
dingen, niet meer kan worden gekeerd. Het is de 

ineenstorting van een bestel dat is gebaseerd 
op het voortduren van de ongelijkheid tussen 
mensen. De verkiezingen 1972 staan in het teken 
van de terugdringing van deze ongelijkheid, van 
de verwezenlijking van de demokratisering, van 
het doorvoeren van wezenlijke hervormingen in 
onze maatschappijstruktuur.”

KEERPUNT 1972:
Kernpunten voor een nieuw 
beleid, een nieuw bestel 
een nieuwe demokratie

https://www.mijnd66.nl/
mailto:ledenadministratie%40d66.nl?subject=
http://d66.nl/meedoen 
https://d66.nl/schenken/
https://internationaal.d66.nl
https://buitenland.d66.nl
https://d66.nl/vanmierlostichting/
mailto:info%40d66.nl%20?subject=
mailto:kamervraag%40d66.nl?subject=
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Ik ben D66

Wat een prachtig grachtenpand! Is dit een daklozenop-
vang? “Jazeker, welkom bij inloophuis De Kloof! Gevestigd  
in het souterrain van een 17de eeuws rijksmonument.  
De katholieke Vincentiusvereniging begon hier in 1967 met 
de opvang van zogenoemde ‘Damslapers’. Inmiddels is het 
inloophuis onderdeel van De Regenboog Groep.” 

Hebben jullie veel last van de huidige lockdown?
“De coronacrisis heeft een enorme impact op daklozen.
Even schuilen of naar de wc is er niet meer bij, omdat 
alles dicht is of een coronabewijs verplicht is. En door de
1,5 meter-regel mogen we minder bezoekers binnenlaten
en moeten we mondkapjes dragen. Maar er gebeuren ook
mooie dingen. Buren en ondernemers brengen van alles
langs. En tijdens de harde lockdowns kon er grootschalige
noodopvang worden ingericht, bijvoorbeeld in sporthallen
die moesten sluiten. Daardoor kon iedereen binnen slapen.
Dat gaf rust. Even uit die dagelijkse overlevingsstand.”

Een bijzondere carrière-move: van democraten naar 
daklozen? “Ik werkte hier al een tijdje naast mijn werk voor 
D66. Daarvoor leidde ik de daklozenkrant in Haarlem, dus 
deze wereld was niet nieuw voor mij. Ik vond de combinatie 
mooi, je zit tussen twee werelden in. Daar leer je ook van; af 
en toe uit je bubbel stappen is goed.”

Onze trouwe leden zullen je missen! “Ik hen ook! Ik heb 
veel leden van het eerste uur leren kennen tijdens ons 
jubileumjaar in 2016 dat ik mocht coördineren. Zij vertelden 
mij hun verhalen van de roerige beginjaren van D66 en 
brachten oude affiches en documenten mee. En ik zal de 
campagnes en congressen missen. Hectische dagen, maar 
zo leuk om met z’n allen te doen!”   

Wat zou je D66 en het nieuwe kabinet willen meegeven?
“Wat betreft de daklozenproblematiek: verminder de 
bureaucratie, zorg voor meer maatwerk, en pak de  
wooncrisis aan. Veel mensen komen in grote problemen 
door strenge of ingewikkelde regelgeving. Denk aan de 
kostendelersnorm, die gelukkig wordt aangepast. Ook 
ben ik blij dat gemeenten nu iedereen zonder woonadres 
verplicht moeten inschrijven op een briefadres. Zonder zo’n 
adres kun je geen uitkering aanvragen, of je inschrijven 
voor een sociale huurwoning of zorgverzekering. En er 
zijn simpelweg onvoldoende woonplekken en betaalbare 
woningen. De wooncrisis moet echt worden aangepakt!” ■

Jessica Hoogenboom (44) was acht jaar 
lang chef van dit ledenmagazine. Nu is zij 
locatiehoofd van het oudste inloophuis 
voor dak- en thuislozen in Amsterdam.
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“ Onze ministers en 
staatssecretarissen 
zijn uit de startblokken 
geschoten. Allemaal 
tonen ze durf,  
doorzettingsvermogen 
en leiderschap. Deze 
ploeg weerspiegelt de 
kracht en de reikwijdte 
van onze partij”

Sigrid Kaag
Partijleider

Partijgenoten,

Eindelijk was het zover: voor het eerst in twee jaar weer een 
écht partijcongres. Ondanks de tropische temperaturen  
wisten jullie de weg naar ’s-Hertogenbosch en masse te vinden.  
Het enthousiasme van alle leden die ik heb gesproken geeft  
veel energie.

In het vorige voorwoord keek ik vooruit naar de gemeenteraads-
verkiezingen en stelde ik de kabinetsploeg aan jullie voor. We 
zijn nu enkele maanden verder. Dankzij de vele vrijwilligers en 
uitstekende kandidaten hebben we samen wéér verkiezingen 
gewonnen. De kaart van Nederland is weer een stukje groener 
gekleurd. Inmiddels zijn in bijna alle gemeenten de onderhande-
lingen afgerond. Nú is het moment om in al die gemeenten onze 
idealen en beloften om te zetten in resultaten.

Onze ministers en staatssecretarissen zijn uit de startblokken 
geschoten. Allemaal tonen ze durf, doorzettingsvermogen en 
leiderschap. Deze ploeg weerspiegelt de kracht en de reikwijdte 
van onze partij.

We willen de wereld om ons heen positief beïnvloeden, onze 
keuzes spreken boekdelen. Maar we kunnen nu niet achter-
overleunen. De oorlog op het Europese continent duurt voort en 
werpt zijn schaduw ver vooruit. In Nederland raakt ons besluit 
om pal te staan voor vrede en veiligheid mensen financieel. Al 
ons denken en doen is erop gericht de meest kwetsbaren te 
ontzien. Dat is de prijs van onze standvastigheid, van vrijheid  
en democratie in Europa.

Terwijl de hoge golven van de geopolitiek op ons af rollen, is het 
zaak koers te houden. Dit vraagt van de politiek heldere keuzes, 
waar politici draagvlak voor moeten creëren. Denk alleen al aan 
de grote veranderingen in de landbouw, die nu plaats moeten 
vinden om de natuur te beschermen, perspectief te bieden aan 
boeren en weer huizen te kunnen bouwen voor al die mensen 
die geen woning kunnen vinden.  

Deze overgangstijd vraagt dat we de polarisatie tegengaan.  
Aan ons ook de taak om verbinding te leggen, ook met  
diegenen die zich hebben afgekeerd of geen vertrouwen  
meer hebben in politiek en samenleving.

Wij, Democraten, zijn nodig. Nu meer dan ooit. Als aanjager  
én als bindmiddel. Jullie zijn nodig in je wijk, in je gemeente- 
raad, in je provincie of waar je ook maar actief bent. Als wij  
het samen doen, staat er geen maat op wat wij kunnen  
bereiken.

04 | Uitgelicht
Nieuws en informatie 
uit de vereniging

06 | Coverportret
Staatssecretaris  
Gunay Uslu

10 | Uitslag GR22
Fris Raadslidmaatschap

12 | Portret
Antje Diertens

15 | Whats-Appèleren
Katalin Cseh uit Hongarije

16 | Interview
Uitbollen in Utrecht
Klaas Verschuure

18 | Van de voorzitter
Congres 115

20 | Interview
Hülya Kat 

Antoon Kanis

24 | Interview
Jarle Lourens

28 | Uitgelicht
Scheidslijnen in de
Samenleving 

30 | Leden aan het woord
Limburgse lichting

35 | Thema
Veilig voelen en 
zijn binnen D66

36 | Burgemeester in beeld
Ellen van Selm

38 | interview
Kajsa Ollongren

40 | Column JD
Geef MBO’ers waardering
die ze verdienen

41 | D66-koppel
Ticho Goossens en 
Sander van Diepen

42 | Portret
Edwin Rutten

44 | Opinie
Ruimte voor  
Rechtvaardigheid
Mr. Hans van Mierlo 
Stichting

46 | Terugblik
50 & 25 jaar geleden

47 | Drie vragen aan
Afke Groen

48 | Ik ben D66
Dirk-Jan Visser

03

26 | Waterschappen Nieuw Peil 
Politiek spektakel bij  
aanpassingen zetelstelsel 

32 | D66’er buiten de politiek 
Monique Schoonen gelukkig  
met samenwerking NOS 

Democraat is het  
ledenmagazine van de 
politieke vereniging 
Democraten 66 (D66)  
en wordt verspreid onder 
al haar leden. Niets uit 
deze uitgave mag zonder 
schriftelijke toestemming 
van D66 worden  
verveelvoudigd.

De samenstelling en 
eindredactie van deze 
zomereditie vonden plaats 
gedurende de maanden 
mei en juni 2022 en 
kan eventueel door de 
actualiteit zijn ingehaald.

editie
Zomer 2022

eindredacteur
Marieke de Jong

redactie
Milan Assies
Pim Bakx
Marcella Heijboer 
Stephan van Heusden 
Jan Vincent Meertens 
Jeroen Mooijman 
Lisanne van ’t Riet 
Nina Sneijers
David Vos

beeld voorzijde
Ester Gebuis

vormgeving
Studio Kustwacht

ontwerp
Studio Maanzaad

druk
Senefelder Misset 
Doetinchem B.V.

contact redactie
democraat@d66.nl

adres
Landelijk Bureau D66
Lange Houtstraat 11
2511 CV Den Haag
info@d66.nl 
070 356 60 66

ledeninformatie
Zie pagina 47

INHOUDSOPGAVE

23 | Lezen | kijken | luisteren

COLOFON INHOUD & 
VOORWOORD

DEMOCRAAT 
ZOMER 2022

02



Afscheid van Coen Brummer na vier jaar 
directeur Mr. Hans Van Mierlo Stichting

Coen Brummer: “Politiek kan niet zonder ideologisch debat. 
Het is de zuurstof voor iedere politieke partij. Ik vind het een 
heel grote eer dat ik daar met alle collega’s van de Van Mierlo 
Stichting aan heb mogen bijdragen.”
Per 1 mei is Brummer gestart als manager bij de directie 
Geneesmiddelen en Medische Technologie van het ministerie 
van Volkshuisvesting Welzijn en Sport.

STRATEGISCH PLAN 2022-2026 

D66 waar iedereen mee kan doen 
Verbinding van D66 met de samenleving 
vergroten en verstevigen

We faciliteren en helpen mensen die zich willen inzetten om 
onze idealen te realiseren en brengen verbinding tot stand met 
maatschappelijke organisaties en professionals om zo tot nog 
betere voorstellen te komen. Denk hierbij bijvoorbeeld aan het 
jaarlijks, samen met afdelingen en regio’s, organiseren van een 
aantal thema-avonden of Town Hall meetings. Of door op lokaal 
niveau D66-burgerberaden op te richten, waar inwoners gericht 
in gesprek gaan met bestuurders over politieke voorstellen.

Lees meer uit het Strategisch Plan op het Verenigingsdashboard 
via MijnD66.nl

Sabine Andeweg nieuwe  
directeur Landelijk Bureau

Vanaf 15 februari is Sabine Andeweg de nieuwe directeur van 
het Landelijk Bureau. Andeweg: “Samen met alle vrijwilligers, 
medewerkers en professionals, binnen en buiten de vereniging, 
bouwen we aan een sterk, duurzaam en veerkrachtig D66.”

Truus Houtepen  
De onstuitbare  
netwerkfeministe

De D66 afdeling Noord-Brabant heeft een 
prachtige minibiografie uitgebracht over 
de onuitputtelijke energie en talenten van 
Truus Houtepen. Het volgt het leven van 
een eigenzinnige vrouw uit het katholieke 
zuiden die zich inzet voor een samenleving 
waarin meer kansen worden geboden aan 
diegenen die er te weinig hebben. 

“ Een mooi stukje  
partijgeschiedenis”  
– Rogier Verkroost,  
bestuurslid D66 Noord-Brabant

(Stage-) vacatures

Altijd al willen weten hoe het er bij D66 
achter de schermen aan toegaat? Het 
Landelijk Bureau, het wetenschappelijk 
bureau en de politieke fracties hebben 
regelmatig stage-vacatures voor studenten 
die voor een langere periode beschikbaar 
zijn. Regelmatig vind je ook vacatures 
voor medewerkers en vrijwilligers op onze 
website: d66.nl/werken-bij-d66.

Ledenportaal – Mijn D66

Op MijnD66.nl kun je niet alleen je persoonlijke gegevens 
beheren, maar ook je abonnementen (zoals nieuwsbrieven) 
aanpassen, je aanmelden voor een thema-afdeling of contact-
gegevens opzoeken. In dit ledenportaal kun je daarnaast ook 
online modules volgen via de D66 academie, moties indienen en 
natuurlijk stemmen. Je emailadres is tevens je gebruikersnaam. 
Problemen met inloggen? Stuur een e-mail naar  
ledenadminstratie@d66.nl.

IN MEMORIAM

Hubert Fermina 
9 mei 1948 - 21 mei 2022

Pionier voor onze partij. Voor de politiek. Voor emancipatie. 
Voor Nederland.
Vele jaren is Hubert Fermina politiek actief geweest voor D66.  
In 1974 nam hij zitting in de gemeenteraad van Lelystad. Later 
werd hij Statenlid voor de Provincie Zuid-Holland en wethouder 
in Dordrecht. Als eerste Nederlander met een Antilliaanse  
achtergrond werd hij in 1994 verkozen tot Tweede Kamerlid.  
Zijn inzet voor minderheden en mensen met een biculturele 
achtergrond zijn ook nu zeer waardevol. Bij D66 was hij dit 
jaar nog actief als vertrouwenspersoon inclusie. Wij zullen zijn 
inzichten enorm missen.

D66 ACADEMIE 

Onderhandelen  
als een diplomaat
Via de D66 Academie kun je op elk 
gewenst moment van de dag aan  
online-trainingen deelnemen. Een leven 
lang leren op een tijdstip dat jou het beste 
uitkomt. Log in via MijnD66.nl en volg 
bijvoorbeeld de module ‘Onderhandelen 
als een diplomaat’ of zoek verdieping 
via de training ‘Sociaal-liberalisme: het 
gedachtegoed van D66’. 

Agenda 
Bekijk de geplande  
najaar activiteiten

03.09.2022 | Politieke Netwerkdag

06.09.2022 | Mr. Hans van Mierlo Stichting
Marchantlezing 2022 door Julia Cagé
Rethinking Democracy: Steps to  
Political Equality and Social and 
Environmental Justice
 TivoliVredenburg, aanvang 19.30 uur

10.09.2022 | Netwerkdag Els Borst Netwerk

20.10.2022 | D66 Internationaal
Dag van het Midden-Oosten

19.11.2022 | Congres 116

Zie d66.nl/agenda 
Aanmelden via: MijnD66.nl
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Snel schakelen

Cultuur is overal om je heen. Veel meer dan je denkt.  
Laten we het weer omarmen, ons toe-eigenen. Gunay 
Uslu is sinds januari onze staatssecretaris van Cultuur 
en Media en zet zich in voor het herstel van deze  
creatieve sector. Democraat ging in gesprek over haar 
jeugd, het ondernemerschap, de Vaandeldrager en de 
aanstaande publiekcampagnes die ons culturele hart 
weer sneller zullen laten kloppen.

tekst Lisanne van ‘t Riet 

“Ik ben een kind van gastarbeiders. Mijn 
ouders kwamen beide in de jaren 60 naar 
Nederland. Mijn moeder in 1968, na mijn vader, 
met drie kinderen; mijn zus en twee broers. Als 
enige van het gezin ben ik in Nederland geboren. 
Mijn jeugd was goed. Ik heb twee ondernemende 
ouders: van het runnen van pensions tot cafés  
en het organiseren van evenementen.”

“Ik herinner me een bijzondere ervaring op 
school: ik kreeg te horen dat ik wel veel vragen 
stelde in de klas. Of ik dat wat minder kon doen. 
Ik was een kritisch kind. Op mijn 12e kreeg ik als 
schooladvies lbo, een voorloper van het heden-
daagse vmbo. Ondertussen zat mijn zus op de 
filmacademie. Ze was feministisch, activistisch 
en erg betrokken bij mijn leven en schoolloop-
baan. Toen zij van mijn schooladvies hoorde, 
wilde zij ‘wel even met het schoolhoofd praten’. 
Mijn zus vond dat ik moest gaan studeren, maar 
het schoolhoofd adviseerde anders. ‘Je kunt 
beter een beroep leren, een vak’ vond hij. ‘Als 
je straks weer teruggaat naar je thuisland, heb 
je daar niks aan je studie.’ Ook dit moment is 
mij bijgebleven. Het was gek om te horen dat ik 
een ander thuisland zou hebben dan Nederland. 
Het waren goede intenties van het schoolhoofd: 
in die tijd was het een gangbare gedachte dat 
kinderen van gastarbeiders weer terug zouden 
gaan. Hij bedoelde het niet slecht.”

Een echte stapelaar
“Mijn zus nam me mee naar de Montessorischool. 
Van vmbo naar havo stapelde ik door. De school 
was in Amsterdam terwijl ik nog bij mijn ouders 
in Haarlem woonde. Doordeweeks verbleef ik bij 
mijn zus in haar zolderstudio in Amsterdam. Dolle 
pret. Ze heeft hierdoor een grote rol gespeeld in 
mijn ontwikkeling. Door haar filmambities rolde ik 
de kunst en cultuursector in. Op mijn 16e kreeg 
ik mijn eerste klussen als zzp’er. Zo ging het 
balletje rollen. Ik haalde mijn rechtenpropedeuse 
en studeerde nog even Europees Recht en 
Internationale Betrekkingen. Uiteindelijk werd ik 
cultuurhistoricus via de studie Culturele Studies 
(nu Cultuurwetenschappen), met als basisvak 
Cultuurgeschiedenis en afstudeerrichting 
Cultuurbeleid en Management. De ideale afstu-
deerrichting waar al mijn interesses bij elkaar 
kwamen: geschiedenis, recht, kunst en cultuur.”

Ondernemer
“In 1997 richtte ik het reisbureau van de reis- 
organisatie Corendon op. De aanleiding? Verliefd 
op een jongen die in het buitenland woonde. Bij 
elkaar zijn was lastig en het reisbureau maakte 
dit mogelijk. Omdat in die tijd nog geen écht 
internet bestond, adverteerde ik via Teletekst. 
Telefonisch kon men een vakantie boeken. 
Ondertussen maakte ik mijn studie af. Het waren 
drukke, maar leuke jaren: ik had een bedrijf 

COVERPORTRET

“ Ik ben staats-
secretaris 
geworden vanuit 
mijn idealen. 
Om iets toe te 
voegen, iets  
te kunnen 
veranderen, 
te staan voor 
culturele 
makers, voor 
een gezond 
medialandschap 
en vrije pers”
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Gunay Uslu
25.10.1972 

1985-1992
Montessori Lyceum 
Amsterdam

1992-1993
Lerarenopleiding
geschiedenis
Hogeschool van 
Amsterdam

1993-1996
Nederlands Recht UvA

1997
Medeoprichter
reisorganisatie
Corendon

1997-2001
Culturele Studies UvA

2001-2018
Docent UvA

2002-2005
Projectmanager Educatie 
en Evenementen Rijks-
museum Amsterdam

2005-2008
Curator, conservator 
en adviseur van diverse 
tentoonstellingen 
Amsterdam Museum, 
Allard Pierson,  
Nieuwe Kerk

2008-2015
PhD/Doctoraat; proef-
schrift ‘Homer, Troy 
and the Turks: Heritage 
& identity in the Late 
Ottoman Empire  
1870-1915’

2014-2022
Directeur Global Hotel 
Development & Design
Corendon

2018-2022
Lid van de Raad 
van Toezicht Eye 
Filmmuseum

2022-heden
Staatsecretaris 
Cultuur en Media

“�Het�is�niet�voor�niets�
dat�ik�Europese�
cultuurgeschiedenis�
heb�gestudeerd.�Ik�
geloof�in�Europa�en�
de�kracht�van�dit�
continent”

betekenen. Vervolgens sprak ik met Rob en 
Sigrid Kaag. Een gesprek met twee zeer  
inspirerende en krachtige politici. Hun gedreven-
heid en passie overtuigden mij om ja te zeggen. 
Er lag net een coalitieakkoord waarmee we 
gezamenlijk aan iets moois kunnen bouwen.”

Cultuursector
“Tijdens corona was het pijnlijk te zien dat de 
culturele sector amper nog zichtbaar was. 
Het belang van kunst en cultuur voor de hele 
maatschappij werd niet meer onderstreept. Daar 
werd ik droevig van. Het motiveerde mij om te 
staan voor de culturele sector, met name voor 
de makers. De makers raakten tijdens corona 
hun inkomsten kwijt en werden gedwongen 
andere dingen te doen. Met het herstelplan wil 
ik de cultuursector weer versterken. Allereerst 
investeren in de mensen die cultuur maken. De 
opdrachtenstroom weer op gang brengen. Met 
nieuwe voorstellingen, tentoonstellingen en 
andere producties kunnen mensen in de sector 
weer aan de slag. En ik wil de arbeidsmarkt- 
positie van de vaak zelfstandige makers 
versterken. Ruim 60% van de werkenden in 
de culturele sector is zelfstandige, dat is het 
dubbele van zzp’ers op de algehele arbeidsmarkt. 
Tijdens corona bleek dit kwetsbaar, onder andere 
door het projectmatige karakter van de sector. 
Een deel van de werkenden heeft de behoefte 
aan vastigheid. Het is daarom van belang om 
beide vormen, zowel vast als zelfstandig, te 
versterken. Concreet doen we dit door cultuur-
werkgevers te stimuleren zelfstandigen in dienst 
te nemen, en door zelfstandigen met een finan-
ciële bijdrage tegemoet te komen in sociale voor-
zieningen. Tot slot komen er publiekscampagnes. 
We stimuleren mensen weer deel te nemen aan 
cultuur en zelf weer cultuur te beoefenen.”

Kunstaankopen door de overheid
“Het debat over de aankoop van de 
Vaandeldrager was mijn vuurdoop. Vlak na mijn 
benoeming stond ik dit in de Eerste Kamer te 
verdedigen. Ik zat hier, eerlijk gezegd, heel 
dubbel in. Aan de ene kant krijgt de cultuursector 
harde klappen en hebben vooral jonge kunste-
naars het zwaar en ondertussen geven we 150 
miljoen uit aan een kunstaankoop. Dat wringt. 
Die 150 miljoen ging niet naar de cultuursector 
als we de aankoop niét hadden gedaan, maar 
bleef in de algemene middelen. Het is een uniek 
kunstwerk van een belangrijke kunstschilder. 
Als Nederland dit niet had aangekocht, zou de 
Rembrandt verdwijnen in een private collectie. 

opgericht, ik studeerde, en ’s avonds werkte ik  
bij het filmmuseum.”

“De politiek kan van ondernemerschap leren, net 
als andersom. Het snelle schakelen, kansen zien 
en pakken, elkaars sterke kanten gebruiken om 
iets op te bouwen. Dat zijn kwaliteiten die bij het 
ondernemerschap horen en van waarde kunnen 
zijn in de politiek. De culturele wereld zie ik hier 
als basis. Je leert verbanden leggen, creatief 
omgaan met situaties, je leert te creëren, te 
maken. In de politiek is het ook snel schakelen, 
maar kunnen processen lang duren. Het gaat 
immers over essentiële zaken voor het land. Met 
de combinatie van deze sterke kanten van zowel 
politiek als ondernemerschap hoop ik iets toe te 
voegen met mijn werk.”

Politiek 
“Het is mijn wens dat er meer vertrouwen komt 
tussen zowel politieke partijen onderling, als 
tussen de samenleving en de politiek. Het  
parlement controleert de regering, dus ik begrijp 
de kritische houding goed. In de samenleving  
is te merken dat het wringt tussen de politiek  
en de mensen. Het vertrouwen is afgenomen  
en hier moeten we met zijn allen aan werken. 
Ik ben staatssecretaris geworden vanuit mijn 
idealen. Om iets toe te voegen, om iets te  
kunnen veranderen, om te staan voor culturele 
makers, voor een gezond medialandschap en 
vrije pers. Ik hoop dat de samenleving hierop 
durft te vertrouwen.”

Nieuw bij D66 
“Ik stem D66. Het is niet voor niets dat ik 
Europese cultuurgeschiedenis heb gestudeerd. 
Ik geloof in Europa en de kracht van dit conti-
nent. En kansengelijkheid is, ongeacht afkomst 
of achtergrond, voor mij en voor de partij een 
belangrijke waarde. In januari werd ik lid, vlak 
voor mijn benoeming. Binnen D66 heb ik daarom 
geen geschiedenis van activiteiten. Wel sprak ik 
een paar jaar geleden met Rob Jetten over een 
duurzaam project op Curaçao waar ik verant-
woordelijk voor was, zo was het contact gelegd.

Onverwachts kwam het telefoontje van Rob, 
vlak voor de kerst, waarin hij mij vroeg of ik 
staatssecretaris Cultuur en Media wilde worden. 
Ik voelde me vereerd, maar had ook mijn twijfels. 
Ik had een fijn leven opgebouwd. Ik was actief bij 
verschillende culturele organisaties in raden en 
besturen, aan de slag als adviseur en wilde een 
boek schrijven. Het zou een grote verandering 

Nu kun je het zien door het hele land. In elke 
provincie vertelt elk museum een eigen verhaal 
over de Vaandeldrager. Verhalen die bijdragen 
aan betrokkenheid en verbinding. Waardevol  
dat het weer in de Nederlandse collectie zit.”

Vrije pers 
“Recent zakte Nederland op de Free Press Index 
van plek 6 naar plek 28. Een forse stap terug.  
Als aanleiding wordt de moord op Peter R. de 
Vries genoemd, maar wat mij betreft moeten 
we dit niet relativeren. Journalisten worden 
bedreigd. Dat is onacceptabel. Vrije pers is 
cruciaal voor de rechtsstaat en democratie. 
Om deze trend te keren zijn er projecten als 
Mediawijsheid en Persveilig. Mediawijsheid 
brengt mensen het belang van persvrijheid en  
de belangrijke rol van een journalist in een 
democratische rechtsstaat bij. Persveilig is 
bedoeld voor journalisten die onveilige situaties 
meemaken. En we zijn een internationaal onder-
zoek gestart: hoe gaan andere landen te werk op 
het gebied van persveiligheid?

Ik praat veel met mensen in het veld, instellingen 
en brancheorganisaties. Zo ook met journalisten 
over hun ervaringen en hoe we hun positie 
kunnen versterken. Wat ik veel terugkrijg is het 
effect van polarisatie. Als een journalist niet fel 
genoeg lijkt, wordt ze verweten te veel met de 
overheid mee te praten. Juist te fel, dan schiet 
een bewindspersoon in de kramp. Een strijd van 
beide kanten, waarin journalisten een moeilijke, 
kwetsbare positie hebben. Kritisch zijn, maar 
ook goed onderzoek doen. Niet alleen maar met 
grote koppen werken. Ook sociale media en 
corona spelen hierin een rol. Het zijn dilemma’s 
die voortkomen uit de verharding in de samen- 
leving. Een complex vraagstuk waarin alles  
effect heeft op elkaar.”

Waardering
“Als uitsmijter: de komende tijd wil ik me  
inzetten voor meer waardering voor cultuur.  
Het wordt vaak geframed als elitair: een  
‘linkse hobby’. Dat is het niet. We hebben wat 
dat betreft een vreemde verhouding met cultuur. 
Cultuur is overal om je heen. Veel meer dan je 
denkt. Het gaat over carnaval, over fanfare, 
muziekbandjes, pianoles, kerken, molens,  
films, boeken… Cultuur weer gaan omarmen, 
toe-eigenen, laten zien dat het dichtbij staat. 
Daar wil ik me voor inzetten.” ■
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GEMEENTERAADSVERKIEZINGEN
NIEUWE RAADSLEDEN

Drie kersverse raadsleden. Met de Gemeenteraads-
verkiezingen van 16 maart achter de rug gaan Valga, 
Pascalle en Ulas aan de slag in hun gemeente. Ambitieus, 
leergierig en enthousiast. En met mooie plannen.

tekst Stephan van Heusden

Nieuws uit  
Nieuwegein

Valga Lamur is zzp’er in het 
sociaal domein. Ze wordt door 
gemeenten en UWV’s ingezet om 
mensen met een afstand tot de 
arbeidsmarkt weer aan het werk 
te helpen. Daarnaast is ze register 
jobcoach. Het raadswerk trekt haar 
aan omdat ze haar kwaliteiten ook 
graag voor het algemeen belang inzet. 
‘Ik wil me graag inzetten, met name 
voor mensen die hulp nodig hebben, 
of dat nou op het gebied van werk is, 
wonen, of bijvoorbeeld wanneer jeugd 
een eigen plekje vraagt omdat in de 
gemeente nergens iets te beleven valt’. 
Valga maakte een razendsnelle start 
bij D66. Ze werd enthousiast door het 
optreden van Sigrid Kaag in wie ze 
een sterke authentieke politicus ziet. 
De fractie steunde haar, ze kwam op 
de lijst en nu zit ze in de gemeente-
raad van Nieuwegein. 

Ook die gemeente worstelt met de 
thema’s wonen, duurzaamheids- 
transitie en burgerparticipatie, Valga 
houdt zich vooral bezig met de  
participatiewet, armoedebestrijding, 
jeugdwerk en jeugdzorg. Thema’s die 
haar na aan het hart liggen. Veel lees-
werk in weinig tijd en dan wil ze het 
liefst op de bestaande dossiers ook 
nog inzicht in de beslissingen, amen-
dementen en moties uit de afgelopen 
jaren. Uitdagend maar ontzettend 
mooi om te doen!

Vijf Heeren in  
Vijfheerenlanden

Pascalle van Hemert studeerde 
industrieel ontwerp en product 
design in Delft waar ze actief was 
voor de plaatselijke studentenpartij 
Stip. Ze leidde er vier jaar geleden de 
campagne voor de gemeenteraads-
verkiezingen waardoor ze interesse 
kreeg in de politiek. Na haar studie 
keerde ze terug naar Zijderveld, 
gemeente Vijfheerenlanden waar ze 
ervoor koos voor D66 campagne te 
voeren. ‘Het mooie van de plaatselijke 
politiek vind ik de praktische kant: 
impact maken voor de mensen om je 
heen’. Het campagnevoeren voor de 
gemeenteraadsverkiezingen was niet 
altijd gemakkelijk. ‘Op straat heb je 
mooie gesprekken maar kom je ook 
veel mensen tegen die boos zijn op de 
politiek omdat ze het gevoel hebben 
dat er niet naar ze wordt geluisterd. 
Daar is veel werk te doen om het 
vertrouwen weer terug te winnen.’ 

Uiteindelijk wist D66 de drie zetels te 
behouden en nam Pascalle zitting in 
de raad. Na de eerste drie maanden 
is ze positief: ’Het is een leuke club 
mensen. Ik noem het hard op de 
inhoud maar zacht op de relatie: we 
hebben ook veel plezier in de raad’. 
Ze houdt zich bezig met de RVE 
portefeuille, duurzaamheid, lokale 
economie, dorpsgericht werken, 
jeugd en digitalisering. Pascalle is 
groot voorstander van meer vrouwen 
in het gemeentebestuur. Aan haar 
maidenspeech koppelde ze direct een 
motie tegen de benoeming van vijf 
mannelijke wethouders, notabene in 
de gemeente Vijfheerenlanden.

DNA van  
Dongen

Ulas Kose raakte geïnteresseerd 
in politiek op de middelbare school 
dankzij debatcompetities, onder 
andere voor Vara’s Op weg naar het 
Lagerhuis. Dat lag hem wel en hij 
koos voor de studie Bestuurskunde 
in Tilburg waar alle studenten wel 
iets met politiek hadden. Na nog een 
Master aan de Erasmus Universiteit 
keerde hij terug naar Dongen en werd 
actief voor D66. Ulas koos voor D66 
vanwege het progressieve en pragma-
tische karakter van de partij. ‘Ik heb 
een Turkse achtergrond en vind het 
belangrijk dat er een diverse gemeen-
teraad is. Totdat ik in de raad kwam 
was dat in Dongen -15% inwoners 
met een migratieachtergrond- niet 
het geval.’ D66 behaalde een goede 
verkiezingsuitslag met vier zetels. 
Zoals in zoveel andere gemeenten zit 
D66 in de oppositie. De coalitie wordt 
gevormd door het CDA en een lokale 
partij. Ulas houdt zich bezig met de 
werkgroep omgevingswet, de porte-
feuilles wonen, ruimte, grondbeleid, 
economie, verkeer/vervoer, centru-
montwikkeling: ofwel ruimte, wonen 
en economie. Duurzaamheid loopt 
daar als een rode draad doorheen 
want dat speelt overal. 

Het werk in de raad bevalt Ulas 
goed, hij heeft al flink wat vragen 
ingebracht. Er mag wat Ulas betreft 
wat meer gedebatteerd worden, soms 
lijken kwesties al flink voorgekookt. 
Hij wil graag het verschil maken op 
het wonen voor jongeren. ‘Er is op 
dit moment een uittocht gaande in 
Dongen omdat er te weinig woningen 
zijn voor starters. Het ‘Dongens DNA’ 
gaat verloren.’ ■

Fris
raadslidmaatschap

34
+8

66
+3

12
+1

13
+3

90
+8

91
-1

112
-2

34
-1

10
-2

17
0

17
0

120
+9

In 252 gemeenten 
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Toon van 
Asseldonk 
Kampioen 
formeren
 
Meerdere D66’ers 
waren na de 
Gemeenteraads-
verkiezingen van 
maart (in)formateur 
bij coalitieonder-
handelingen in een 
gemeente. Zoals 
Wouter Koolmees 
in Rotterdam en 
Kiki Hagen in 
Amersfoort. Oud-
burgemeester van 
Overbetuwe, Toon 
van Asseldonk, 
spande de kroon: 
nadat hij in 2021 
na de herinde-
lingsverkiezingen 
informateur was 
in Maashorst, 
vervulde hij die rol 
dit voorjaar in maar 
liefst vier gemeen-
ten: Elburg, Venray, 
Hattem en Gooise 
Meren. Zijn recept 
voor de rol van 
procesbegeleider: 
“goed luisteren, 
onafhankelijkheid 
en maatwerk per 
gemeente. In fase 
één moeten partijen 
de verkiezingstijd 
loslaten; na het 
benadrukken van 
de verschillen is het 
zaak om overeen-
komsten te zoeken. 
Ik ben óók onge-
duldig en gebruik 
dat om de vaart erin 
te houden. Na lang 
praten moet dat 
moeilijke besluit wél 
genomen worden.”



Nait soezen  
moar broezen

tekst Pim Bakx

Antje Diertens, oud Tweede Kamerlid, reed in  
driemanschap met bussen voedsel en geneesmiddelen 
richting Polen, en nam 44 Oekraïners mee terug naar 
Nederland. In Polen zag ze angst, trauma en verdriet. 
Ook bij Tanya en haar twee zonen, Gleb en Boris, die nu 
bij haar thuis in Groningen wonen. ‘In de nacht vlogen 
er raketten over’.

PORTRET

“Overal in de wereld zie je dat de democratie 
onder druk staat,” zegt oud Tweede Kamerlid 
Antje Diertens, vanuit haar woonkamer in 
Groningen. “Dit is maar een klein druppeltje op de 
gloeiende plaat, maar wij moeten ervoor zorgen 
dat die democratie in stand gehouden wordt.  
Om mensen die daar ook in geloven te helpen.” 

“Hollands, of Oekraïens?” vraagt Diertens, terwijl 
ze een schoteltje met stroopwafels en traditio- 
nele Oekraïense cake op tafel zet. “Het kan beide 
hier in huis. Tanya heeft dit zelf gemaakt.” De 
Oekraïense Tanya en haar twee zoons van vier en 
dertien, Gleb en Boris, wonen sinds een maand 
bij Diertens thuis in Groningen.

Pools asielcentrum
“Ik had mij opgegeven bij een site, alleen dat 
duurde heel lang”, legt Diertens uit. “Remco 
van Suchtelen van de Haare, een D66’er uit 
Stadskanaal, was bij een Pools asielcentrum 
geweest en zei tegen mij: ‘het is zo treurig, ik wil 
mensen naar Nederland halen.’” Voor Diertens 

Antje 
Diertens 
28.02.1958 

1978-1984
Consulent 
Sportraad Drenthe

1988-1990
Assistent 
Directeur Sport
World Games
for the Disabled

1991-2017
Hoofd Graduate 
School
Wagner Group

2011-2014
Vice-voorzitter
Provinciaal bestuur 
D66 Groningen

2014-2016
Lid van de 
Adviesgroep
Ontwikkelen Sport 
besturen
NOC*NSF

2017-2021
Tweede Kamerlid 
D66

2018-heden
Oprichter
Vrouw & Sport Prijs

2021-heden
Ambassadeur PON
(Partnerschap 
Overgewicht 
Nederland)

was er geen twijfel mogelijk. Binnen een week 
stond er een plan op poten, en stapte ze samen 
met Remco in de auto naar Polen.

“Dat gebeurde in samenwerking met een aantal 
andere organisaties”, zegt ze. “We reden met 
twee bussen die kant op.” Na het uitdelen van 
voedsel en geneesmiddelen, kon de bus, nu 
vol met Oekraïense vluchtelingen, weer terug 
naar Nederland. “Die terugreis was zo onwer-
kelijk. Wat ik me herinner van die dag, is dat je 
iedere keer alleen maar zegt: het is goed.”, zegt 
Diertens. “We hebben uiteindelijk 44 mensen 
op kunnen halen. Daar heb ik zelf een moeder 
met twee kinderen – die nu nog boven liggen  
te slapen – van in huis kunnen nemen.”

Kryvy Rih
Niets blijkt minder waar als Tanya beneden op 
de deur van de woonkamer klopt. “We kunnen 
niet meer slapen”, zegt ze. Afgelopen nachten 
waren onrustig voor haar. De militaire zone in 
Oekraïne schuift steeds verder op richting haar 
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Milan: Wat is de impact van de oorlog in 
Oekraïne op Hongarije?

Milan: Gaat hij daarom niet gemakkelijk 
akkoord met nieuwe sanctiepakketten? Milan: Wat betekent deze uitkomst? 

Katalin: Sinds Orban aan de macht kwam, 
twaalf jaar geleden, glijdt Hongarije af als 
het gaat over mensenrechten, democratie 
en mediavrijheid. Momentum vecht hier hard 
tegen en nam deel aan de verkiezingen in een 
gemeenschappelijke lijst met andere partijen. 
Hoewel je de verkiezingen misschien vrij kan 
noemen, zijn ze helaas zeker niet eerlijk. De 
oppositie kreeg vijf minuten tijd op TV, terwijl 
Orbans speech wel negen keer werd uitge-
zonden. Er was géén debat. De uitkomst was 
grimmig: Orban behield zijn meerderheid en 
we zagen zelfs de opkomst van een extreem-
rechtse partij.

Katalin: Als je bij de grens woont, dan word je 
soms wakker van de luchtalarmen. Er is een 
sterke culturele connectie met Oekraïne en 
onze samenleving heeft krachtig gereageerd 
op de oorlog. We hebben honderdduizenden 
vluchtelingen opgenomen. De regering 
is helaas een ander verhaal. Orban heeft 
Oekraïne nooit volledig gesteund, heeft zelfs 
gezegd dat hij ‘Zelensky versloeg’ toen hij de 
verkiezingen won. Publieke media zenden veel 
propaganda uit. Orban is al lange tijd nauw met 
Poetin verbonden. De EU en Oekraïne betalen 
daarvoor nu de prijs.

Katalin: Gedeeltelijk probeert Orban Europese 
eenheid tegenover Rusland te verstoren. Ik 
benadruk alleen wel dat ons energieprobleem 
echt is. We zijn zeer afhankelijk van olie en gas 
uit Rusland, net zoals landen als Duitsland en 
Slowakije. Hier moeten we een oplossing voor 
vinden. Uiteindelijk vinden twee noden elkaar 
hier: de noodzaak om afhankelijkheid af te 
bouwen en de noodzaak om klimaatverande-
ring aan te pakken. We kunnen dit oplossen, 
als we het echt willen. Dit vraagt om Europese 
oplossingen, waarbij we dezelfde fouten niet 
nogmaals mogen maken. 

Katalin: Voor mij zijn deze uitkomsten lastig te 
verkroppen en dit zal voor anderen, bijvoor-
beeld uit de LHBTIQ-gemeenschap, nog meer 
zo zijn. De realiteit blijft wel dat er miljoenen 
mensen zijn die willen dat wij voor hen blijven 
vechten. Dat is wat we gaan doen. We gaan 
lokale overheden ook helpen om de vrijheden 
die daar nu zijn te behouden. Uiteindelijk is 
dit gevecht groter dan Hongarije. Overal in de 
wereld zie we autoritaire leiders opstaan, ook 
in Europa. Als EU hebben we nu niet genoeg 
middelen om hiertegen op te treden. Ook is de 
noodzaak tot unanimiteit bij Europese besluit-
vorming een probleem: via lidstaten kunnen 
China en Rusland zo invloed uitoefenen op hun 
Europese achtertuin.

Milan: Hoi Katalin! De Hongaarse verkiezingen 
vonden een tijd geleden plaats. Hoe ging dat?

Katalin Cseh is een Hongaarse politica van de progressieve partij 
Momentum. Sinds 2019 is ze een Europarlementslid dat bekend staat 
om haar uitgesproken liberale, pro-Europese standpunten. Een paar 
maanden na de Hongaarse nationale verkiezingen waarin ze actief 

campagne voerde, appt de Democraat met haar. 

tekst Milan Assies
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Taalbarrière
Zelfs na een maand, gaat dat nog niet altijd 
gemakkelijk. “Ik merk dat er grote cultuur- 
verschillen zijn”, aldus Diertens. “Het is heel  
goed om je er bewust van te zijn dat het niet 
zomaar iets is. Als het niet goed gaat, kun je 
niet heel grillig zeggen dat ze maar weer ergens 
anders gaan kijken.” 

Toch proberen ze af en toe samen te eten. “De 
jongste heeft vaak hele verhalen waar ik niks  
van versta”, zegt Diertens. “Ik vroeg een keer wat 
hij zei, en toen kreeg Tanya meteen tranen in 
haar ogen; dat het gezellig is maar waarom papa 
er niet is.”

“Je moet je voorstellen dat je achttien jaar 
getrouwd bent en binnen mum van tijd, laat je 
alles achter”, zegt Diertens. “Tanya kon haar baan 
aan de universiteit ook niet meer behouden. Alles 
gaat op de schop, het is zo verdrietig.” Tanya is 
koordirigente en zingt in de orthodoxe kerk. “Ze 
heeft met een streektaalzanger een Gronings/
Oekraïens lied opgenomen in de studio. Ze kan 
haar emoties kwijt in de muziek”, vertelt Diertens.

Burgerslachtoffers
Als Diertens nog in de Kamer zat, had ze het wel 
geweten. “Waarom doen wij zo lastig over het 
als kandidaat toetreden tot de Europese Unie?” 
vraagt ze zich hardop af. “Ik ben heel erg voor 
het diplomatiek beëindigen van deze oorlog – en 
Zelensky ook – maar daar zijn er wel twee voor 
nodig”, weet Diertens. “Je kan meer initiatief 
nemen als EU. Ik snap dat je geen wereldoorlog 
wilt ontketenen, maar er vallen zoveel burger-
slachtoffers. Angst is over het algemeen een 
slechte raadgever.” Diertens is blij met de steun 
toezeggingen van Minister Kajsa Ollongren. 

“Maar hoe langer het duurt, hoe heftiger de 
littekens”, weet ze. “De trauma’s zijn nu al groot, 
die kan ik niet wegnemen”, aldus Diertens. “Tanya 
en haar gezin zijn echt in de hoop en verwach-
ting dat ze terug kunnen, maar ze heeft ook de 
realiteitszin dat dat niet heel snel gaat gebeuren.” 
Die angst, dat Tanya, haar twee zonen en andere 
Oekraïners die moesten vluchten voorlopig 
niet terug kunnen keren naar huis vanwege de 
aanhoudende oorlog, wordt pijnlijk bevestigd als 
Diertens een dag na het interview een berichtje 
stuurt via WhatsApp: “Inmiddels wordt de stad 
van Tanya ook bedreigd.” ■

stad, Kryvy Rih, ziet Tanya op haar telefoon. “Als 
ik het nieuws lees, moet ik huilen.”

Ook nu, als Tanya aan tafel schuift met haar 
oudste zoon, wordt ze emotioneel. “We hebben 
alles hier”, zegt ze, terwijl de tranen in haar ogen 
schieten. “Ik denk dat Antje mijn Nederlandse 
moeder is. Ze vindt het alleen niet leuk als ik 
dat zeg.” Tanya’s tranen maken plaats voor een 
glimlach. “Het belangrijkste is mijn familie. Boris 
volgt nu nog online les, maar in juni begint hij  
hier op school in Groningen.” Gleb, de jongen 
van vier gaat al naar de basisschool. “Gewoon 
een groep 4”, aldus Diertens. “Hij is het enige 
Oekraïense jongetje.” 

Luchtalarm
Hoewel Tanya, Gleb en Boris een onderkomen 
hebben gevonden bij Diertens thuis, is het gezin 
niet compleet. “Ik bel elke dag met mijn man”, 
zegt Tanya somber. “Het luchtalarm ging op 
een gegeven moment wel vijf keer per dag, dan 
moesten we de kelders in.” Noodgedwongen 
vluchtte ze, per trein, naar Polen. “Dat was erg 
moeilijk. Je hoorde baby’s huilen, het was ijskoud, 
mensen sliepen op de vloer en in de nacht vlogen 
er raketten over. Dat duurde 24 uur.” 

Tanya benadrukt regelmatig hoe dankbaar ze 
is. “Ik heb veel Oekraïense woorden in mijn hart, 
maar ik kan ze niet vinden in het Engels.” Die 
dankbaarheid is alleen ook soms lastig, vindt 
Diertens. “Dat ze heel erg bang is dat er  
represailles zijn als ze niet aardig is”, legt ze uit. 
“Ze moet het vertrouwen krijgen dat ze mag zijn 
wie ze is, en dat dat ook hier in huis kan.” 

“�Het�belangrijkste�is�
mijn�familie.�Boris�
volgt�nu�nog�online�
les,�maar�in�juni��
begint�hij�hier�op�
school�in�Groningen”��
- Tanya
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Voor mezelf, maar ook voor de afdeling, waar 
veel nieuw talent is.

Ik studeerde politicologie en bestuurskunde en 
vond dat je dan geen lid van een politieke partij 
kon zijn. Maar in 1999, na de Nacht van Wiegel, 
waarin de grondwetswijziging ter invoering van 
een correctief referendum werd verworpen, wilde 
ik een statement maken. De dag erna ben ik lid van  
D66 geworden. Afdelingsvergaderingen vond ik 
saai, dus in de eerste periode was ik snurkend lid.” 

Min één zetel
“Echt actief werd ik pas in de loop van 2004, toen 
de partij op min één zetel in de peilingen stond. 
Met een aantal jongeren richtte ik Club Politic op. 
We discussieerden over politiek en dilemma’s en 
voerden de eerste campagne voor de Europese 
grondwet, met onder andere Boris Dittrich en 
Maxime Verhagen. Inhoud ging samen met het 
drinken van een biertje. Ik leerde ervan dat 
plezier en persoonlijke aandacht in de vereniging 
heel belangrijk zijn. Dat heb ik in mijn latere rollen 
altijd gestimuleerd. 

Ik had niet de wens om politiek actief te zijn, 
maar liet me in 2006 toch overtuigen om me 
te kandideren. Als lijstvulling, maar de leden 
zetten mij op plek 3. Ik kwam net niet in de raad, 
maar werd eerste opvolger, fractiemedewerker 
en commissielid. In 2010 gingen we van 3 naar 
9 zetels, werd ik raadslid en een jaar later 
fractievoorzitter.”

Revolutie
“De rol van fractievoorzitter vond ik heel leuk 
en ik begon al snel met professionaliseringac-
tiviteiten: Masterclasses lokale politiek voor 
geïnteresseerden in het raadslidmaatschap, 
meer instrumentarium voor raads- en commis-
sieleden en twee keer per jaar een gesprek 
met de fractieleden. Annelien Bredenoord was 
afdelingsvoorzitter en we kondigden aan dat 
we functioneringsgesprekken gingen voeren. 
Het veroorzaakte een revolutie! Hoe durfden we 
raadsleden die zonder last of ruggespraak hun 
rol moesten kunnen vervullen te beoordelen! 
Toen we toelichtten dat het ging om het weder-
zijds bespreekbaar maken van zaken, te proeven 
hoe het ging en ondersteuning te bieden, was 
het prima. We noemden het voortaan reflectiege-
sprekken. Mooi om te zien dat veel afdelingen dit 
initiatief overnamen.”

Op de dag van het interview zijn de coalitieon- 
derhandelingen in Utrecht nog bezig en is er voor 
Klaas geen sprake van afbouwen. Hij komt net uit 
een overleg over een miljardeninvestering in het 
OV. “Wethouder ben je 24/7 en je agenda beheert 
jou, in plaats van andersom. Je schaakt altijd op 
meerdere borden tegelijk. Het is het allerleukste 
dat ik ooit heb gedaan. Zo mooi om iets voor je 
stad te betekenen. En de hectiek is verslavend.”

Nieuw talent
Het besluit om te stoppen als wethouder nam 
hij afgelopen voorjaar, nadat hij er met enkele 
mensen over gesproken had. “Met pijn in het 
hart, maar ik ben 16 jaar lokaal actief geweest. 
Na twee raadsperiodes als fractievoorzitter, twee 
verkiezingen waarbij ik lijsttrekker was en vier 
jaar wethouderschap is het tijd voor iets nieuws. 

Guillain-Barré
“In 2015, in mijn 2e periode als fractievoorzitter, 
werd ik plotseling ziek. Binnen een paar dagen 
verloor ik een groot deel van mijn spierkracht. Ik 
kon mijn zoontje Thomas, die vier maanden was, 
niet eens meer optillen. Ik bleek het Guillain-
Barré syndroom te hebben, een auto-immuun-
ziekte die spierverlamming veroorzaakt. Ik heb 
twee weken op de IC gelegen en drie maanden 
aan mijn herstel gewerkt in een revalidatiecen-
trum. Ik heb mazzel gehad en ben er bovenop 
gekomen. Dat ik zaken moeilijk kan loslaten bleek 
ook toen. Ik kon niks, maar wel lezen via de Ipad 
en dan belde ik met de fractie om van alles door 
te geven.”

Utrecht wielerstad
Als enthousiast wielerfan én lokaal politicus 
was Klaas twee keer betrokken bij de voorbe-
reiding en start van een groot wielerevenement 
in Utrecht: in 2015 de Tour de France en in 
augustus 2022 de Vuelta. “In 2015 was ik nog 
aan het revalideren en zorgde Jan van Zanen, 
destijds burgemeester in Utrecht, ervoor dat ik 
kon komen kijken in mijn rolstoel. We schreven 
op een bierviltje: hierna de Vuelta?! En na wat 
coronavertraging gaat het dit jaar gebeuren. 
Onlangs ontvingen we Joop Zoetemelk voor de  
aftrap van de festiviteiten. Ook al ben ik in augus- 
tus geen wethouder meer, ik ben er zeker bij!”

Nieuwsgierig naar de toekomst
“Wat ik na het wethouderschap ga doen weet ik 
niet. Een bestuurlijke rol met hoge maatschappe-
lijke relevantie past bij mij, maar concreter is het 
nog niet. Eerst maar eens vrienden zien en met 
mijn zoon bouwen met Star Wars Lego. Ik ben 
heel nieuwsgierig naar de toekomst!” ■

Klaas 
Verschuure
06.03.1973

1996-2005
Bestuurskunde/
Politicologie
Universiteit Leiden

2007-2011
Hoofd bestuur- en 
managementonder-
steuning Holland 
Rijnland

2010-2018
Gemeenteraadslid 
D66 Utrecht 
(vanaf 2011 tevens 
fractievoorzitter)

2011-2017
Senior adviseur / 
projectleider
Holland Rijnland

2018 – 2022
Wethouder 
Gemeente Utrecht

Er zullen weinig D66-ers zijn, die op zo’n  
jonge leeftijd actief voor de partij werden als 
Klaas Verschuure. Negen jaar was hij toen hij 
zijn vader, enthousiast vrijwilliger bij de afde-
ling IJsselstein, hielp bij het verspreiden van 
folders voor de gemeenteraadsverkiezingen 
van 1982. Hij verdiende er zijn eerste zakgeld 
mee. Nu, ruim 40 jaar later, zwaait hij af als wet-
houder in ‘zijn’ stad Utrecht en blikt hij terug 
op zijn D66 loopbaan. Van “snurkend lid” tot 
bestuurder die leeft op adrenaline.

tekst Marcella Heijboer 

Uitbollen in 
Utrecht

< Klaas Verschuure  
kleurt de Vuleta-
overwinningen van 
Jan Janssen (1967) 
en Joop Zoetemelk 
(1979) in op de 
muurschildering van 
deze Tourwinnaars. 
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 foto 
Angeliek de Jonge

foto Gemeente Utrecht
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Op de warme zomerdag 
van 18 juni kwamen we 
samen in ’s-Hertogen- 
bosch. Voor een uniek  
D66 Congres. Op zichzelf 
is ieder D66 Congres 
uniek, maar na 2,5 jaar 
elkaar niet zien maakte 
het deze bijeenkomst nog 
meer bijzonder.

Het was goed dat we elkaar troffen. 
Niet tegenover elkaar via een scherm, 
maar naast elkaar in een zaal. Ik zag 
een partij die bruist van de ideeën, 
bloeit met steeds meer verschillende 
mensen en een partij die de kracht 
heeft samen te schrijven aan het 
volgende hoofdstuk van onze partij. 
Een hoofdstuk waarin D66 werkt  
aan vooruitgang. 

Tal van moties – ingediend door 
leden – maken onze politieke koers 
nog duidelijker. Dat is van belang voor 
onze partij, omdat we daarmee plaats 
bieden aan nieuwe ideeën en plannen. 
Maar nog belangrijker is dat ze  
straks Nederland vooruitbrengen. 
Waardoor mensen het verschil merken 
als D66 meedoet. 

Zo kreeg een wel heel actuele motie 
over steun aan de stikstofplannen 
van het kabinet zelfs unanieme steun. 
Natuurlijk stonden we ook stil bij onze 
partij zelf. Hoe werken we concreet 
aan inclusie? Hoe gaan we met elkaar 
om? En hoe voeren we samen het 
Strategisch Plan van de partij uit? Ook 
daarover spraken we veel.

In de vele zalen vonden de gesprekken 
plaats die onze partij op termijn voorop 
laten lopen. Over kinderopvang, de 
zorg in 2050, Europese defensie en 
nog veel meer onderwerpen. Sessies 
die werden georganiseerd door onze  
thema-afdelingen, netwerken en com- 
missies. Samenwerken en samendoen. 
Het mooie is: met 24 Kamerleden en 
9 bewindspersonen kunnen we onze 
agenda ook verbreden. En dat is nodig, 
want zoals Sigrid Kaag het mooi zei in 
haar speech: “Als we ons best doen, 
kunnen we veel meer. En vaak veel 
meer dan we hadden durven dromen.”

We hebben nog genoeg te bespreken. 
Alle reden voor een volgend congres 
en veel meer bijeenkomsten door het 
hele land. We komen graag langs om 
elkaar ook echt te ontmoeten. ■

Namens het Landelijk Bestuur, 

Victor Everhardt
Partijvoorzitter

EEN CONGRES 
VOOR  
VOORUITGANG

CONGRES

foto’s Jeroen Mooijman

Scan de 
code voor 
het filmpje: 
‘Dit was het 
#d66congres’

18 19
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Rechtvaardigheid 
voor Groningers 

Hülya Kat werd in maart vorig jaar lid van de Tweede Kamer 
met als missie om bij te dragen aan een overheid die eerlijke 
en rechtvaardige besluiten neemt. Ze hoefde in oktober dan 
ook niet lang na te denken toen haar werd gevraagd plaats 
te nemen in de parlementaire enquêtecommissie naar de 
aardgaswinning in Groningen, als opvolger van Rens  
Raemakers. Voor Democraat blikt ze terug én vooruit op  
de werkzaamheden van de commissie en het uiteindelijke 
doel: een bijdrage leveren aan toekomstperspectief voor 
Groningen en de ontwikkeling van toekomstig beleid.

tekst David Vos

“Een eerlijke, simpele en begripvolle over-
heid.” Hülya Kat geeft aan dat dit de belangrijkste 
motivatie is voor haar werk in de politiek. Juist 
daaraan heeft het in Groningen de afgelopen 
jaren geschort als gevolg van de gaswinnings-
problematiek. Daarom is in februari vorig jaar de 
parlementaire enquêtecommissie aardgaswin-
ning Groningen ingesteld, waar Kat sinds oktober 
deel van uitmaakt. “Dat vind ik heel eervol, want 
het is het zwaarste instrument dat de Tweede 
Kamer heeft om zelf onderzoek te doen.” De 
vraag die de commissie wil beantwoorden is 
gericht op verklaring en waarheidsvinding. “Wij 
willen inzicht geven in de besluitvorming over de 
gaswinning, schadeafhandeling en versterking. 
Welke effecten had dit en welke belangen en 
afwegingen hebben daarbij een rol gespeeld?”

Verbonden met Groningen
Zelf heeft Kat een aantal jaren in de stad 
Groningen gewoond voor haar rechtenstudie 

aan de universiteit. “De verbondenheid met de 
provincie is er dus zeker. De moedeloosheid die 
ik onlangs bij een werkbezoek aan het gebied 
heb gezien raakte mij en heeft heel veel indruk 
gemaakt. Mensen zitten zo vast dat hun situ-
atie uitzichtloos voelt. Dat gaat gepaard met 
stress en andere gezondheidsproblemen.” De 
gesprekken met bewoners zijn haar niet in de 
koude kleren gaan zitten. “Ik vind het moeilijk om 
hun verhalen aan te horen. Tegelijkertijd is het 
wel heel belangrijk, omdat ze kleuring geven aan 
de feitelijke informatie die we inwinnen.”

Alle feiten boven tafel
Na de installatie in februari vorig jaar is de 
enquêtecommissie direct aan de slag gegaan 
met het vorderen van schriftelijke inlichtingen 
en documenten bij organisaties die betrokken 
waren of zijn bij de gaswinning. Kat geeft aan 
dat deze informatie vervolgens is getoetst. 
“Begin dit jaar hebben we ruim honderd besloten 
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bedoelingen, langs elkaar heen werken zonder 
dat zij nog weten voor wie ze het doen.” Volgens 
Kat moeten de ‘systeemwereld’ van de overheid 
en de ‘leefwereld’ van de inwoner beter op elkaar 
worden aangesloten. “Anders krijgen we het  
idee: operatie geslaagd, patiënt overleden.” 

Houvast dat het anders kan
Begin volgend jaar verschijnt het onderzoeks- 
rapport van de enquêtecommissie. Naar  
aanleiding van eerdere parlementaire enquêtes 
zijn meerdere bewindspersonen afgetreden, 
maar Kat benadrukt dat dit zeker niet het doel is 
van het onderzoek. “Dat oordeel moet de politiek 
vellen. Wij houden ons als commissie bezig met 
de beantwoording van de onderzoeksvragen. 
Welke conclusies aan de bevindingen worden 
verbonden, is aan de Tweede Kamer.” 

Belangrijker dan het politieke oordeel is naar  
haar mening welke opvolging wordt gegeven  
aan de aanbevelingen. “Mijn hoop is dat de 
politiek met het rapport in de hand gaat zorgen 
voor besluiten die Groningen nodig heeft.”  
De bewoners moeten daarbij volgens Kat het 
uitgangspunt zijn. “We moeten hén houvast 
geven dat het anders kan.”

Ook op een andere manier kan de commissie 
naar haar mening bijdragen aan toekomst- 
perspectief en mogelijk aan herstel van 
vertrouwen. “Als commissie kunnen we  
erkenning en herkenning bieden voor het leed 
dat Groningers is aangedaan, zodat mensen  
die al jarenlang wachten op duidelijkheid stapje 
voor stapje weer verder kunnen met hun leven.” 
Dan moet de overheid wel het boetekleed  
durven aantrekken, geeft Kat aan. “We moeten 
de ernst van de situatie duidelijk maken en 
toegeven waar fouten zijn gemaakt. Alleen  
door het eerlijke verhaal te vertellen kunnen 
lessen worden getrokken voor de toekomst.” 

Naar eer en geweten
Zelf ziet Kat haar werk voor de enquête- 
commissie als een grote verantwoordelijkheid. 
“Ik hoop dat mensen zien dat we als commissie 
naar eer en geweten hebben gehandeld en dat 
we de antwoorden vinden waar men zo lang 
op heeft gewacht.” Dat brengt haar terug bij 
haar oorspronkelijke motivatie om de politiek in 
te gaan. “Door mijn rol in de commissie kan ik 
een heel klein radertje zijn in het werk dat we 
doen als Tweede Kamer om te zorgen voor een 
eerlijke, simpele en begripvolle overheid.” ■

voorgesprekken gevoerd om te kijken of onze 
eerste bevindingen kloppen. Dat was vaak  
het geval, maar het leidde ook tot nieuwe 
inzichten die we verder gaan onderzoeken. Het  
is namelijk belangrijk om echt alle feiten boven 
tafel te krijgen.”

Met de schriftelijke inlichtingen en de informatie  
uit de voorgesprekken in de hand is de commis- 
sie eind juni van start gegaan met de openbare 
verhoren. Getuigen die hiervoor een oproep 
krijgen zijn verplicht te verschijnen en worden 
onder ede verhoord. “We verhoren een brede 
groep betrokkenen, dus niet alleen ministers of 
ambtenaren. Ook bedrijven en maatschappelijke  
organisaties zijn immers bij de gaswinning 
betrokken.” De commissie heeft meerdere weken 
uitgetrokken voor de verhoren, die plaatsvinden 
in de speciale Enquêtezaal van de Tweede 
Kamer. “Ik kijk daarnaar uit, maar vind het  
tegelijkertijd heel spannend. Je moet echt de 
juiste vraag op het juiste moment stellen en  
hebt maar één kans om het goede te doen.”

‘Operatie geslaagd, patiënt overleden’
Naast haar rol in de enquêtecommissie houdt  
Kat zich in de Tweede Kamer onder meer bezig 
met de toeslagenaffaire. Ze ziet de nodige 
parallellen tussen deze kwestie en het Groningse 
gasdossier. “In beide gevallen heeft de overheid 
vanuit de gedachte iedereen gelijk te willen 
behandelen een systematiek opgezet die  
inwoners uiteindelijk echter niet blijkt te helpen. 
We zijn in een oerwoud terechtgekomen 
van loketten en mensen die, met de beste 

Even tot hier 
BNNVara | 2019-2022
 

“De beste satire van het moment (sorry fans van Arjen Lubach!) komt van 
Even tot hier. Op zaterdag nemen Niels van der Laan en Jeroen Woe de 

nieuwsweek door langs een vastomlijnd stramien waarin de scherpe grappen 
elkaar snel opvolgen. Hoogtepunt is de verrassings-act, waarbij een artiest zijn 
of haar grootste hit laat herschrijven door de heren van Even tot hier op basis van 
de actualiteit. Mijn favoriet: Stef Bos die in de remake niet zijn vader maar een 
kapsalon bezingt. ‘Shoarma, met kaas, friet, sla en saus’.”

De Communicado’s
podcast | 2021-2022
 

“Waar er in de politiek 
vaak geklaagd wordt over 

het grote aantal woordvoerders, 
spindoctors en andere communi-
catie-experts, laten Debatexpert 
Lars Duursma en Amerikakenner 
Victor Vlam in hun podcast  
‘de Communicado’s’ zien wat 
de meerwaarde is van kennis 
van communicatie. Langzaam 
ontleden ze het actuele nieuws 
uit politiek en media met een 
communicatiebril. Door de frames 
en spins te ontrafelen leggen 
de Communicado’s de inhoude-
lijke kern van een debat bloot. 
Bereid je voor het luisteren voor 
op stevige discussies. Vlam en 
Duursma zijn het vaker oneens 

dan eens en beiden zijn zeer ervaren debaters. Leuk 
om te luisteren en een mooie uitdaging ook hun 
debattechnieken te ontleden.”

Deze aflevering: de drie tips van…
Antoon Kanis (1990) is sinds 
mei 2015 Statenlid namens 
D66 in de Provinciale Staten 
van Gelderland. Hij is in 2018 
genomineerd voor de titel 
‘Groenste Politicus van  
Nederland’, onder andere 
vanwege zijn inzet voor 
groene schoolpleinen in  
Gelderland. Bijna 300 pleinen 
zijn er ondertussen door de 
Provincie gerealiseerd.

Simon van Teutem 
columns | De Correspondent | 
2022

“Een nieuwe generatie 
denkers klopt aan de deur. 

En helemaal vooraan staat Simon 
van Teutem. 24 jaar, student aan 
Oxford, en de rijzende ster in de 
Nederlandse journalistiek. Ik volg 
Simon nu een paar jaar en wat 
opvalt is dat hij snelle analyses 
kan maken van complexe vraag-
stukken, zonder de vaste poppe-
tjes die je in de media ziet na te 
praten. En hij schrijft daar dan 
geen lange essays over, maar weet 
zijn doorwrochte analyses samen 
te vatten in een column met een 
leestijd van een paar minuten of in 
een beknopt Twitterdraadje. Ik heb 
het idee dat zijn leven in Londen 
hem de mogelijkheid geeft om van 
een klein afstandje naar Nederland 
te kijken, terwijl hij tegelijkertijd vol 
in contact staat. Wie zoekt naar een frisse blik op o.a. 
politiek, economie en Europa leest de columns van 
Simon op de Correspondent.”

De commissieleden voor de ‘Proatbus’ waarmee begeleiders het  
aardbevingsgebied bezoeken om in gesprek te gaan met bewoners. 
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Jarle Lourens
01.06.1986

2018-2022
Raadslid D66 
Schiedam

Jarle heeft in het 
verleden gewerkt 
als projectleider 
Lekker Fit!, 
projectmanager 
Stadsontwikkeling 
en adviseur publieke  
innovatie bij de ge-
meente Rotterdam.
Is nu woordkunste- 
naar, spoken word 
artiest en storytel-
ling trainer. Sinds 
2021 is hij docent 
Nederlands, Cultuur 
en Burgerschap op 
het Zadkine.

INTERVIEW

Van raadslid naar stadsdichter, dat lijkt mij een 
grote verandering. “Ik ben altijd maatschappelijk 
betrokken, mij maakt het in feite niet uit welke rol ik 
daarin heb. Politiek is voor mij een middel geweest 
om dat tot uiting te laten komen. Heel veel dingen 
had ik van tevoren niet bedacht, ook politiek niet. Ik 
was lid van D66, algemeen bestuurslid in Schiedam, 
en schreef mee aan het verkiezingsprogramma toen 
ik ineens dacht: ik sta hier echt achter. Toen heb ik 
een stapje naar voren gedaan.”

Waar hield je je mee bezig? “Ik had cultuur, sport, 
jongeren, participatie, gezondheid en veiligheid in 
mijn portefeuille. We waren met een fractie van vier, 
dus je verdeelt de portefeuilles. Maar ik moet  
zeggen dat deze portefeuilles wel heel goed bij 
elkaar passen. 

Het stadsdichterschap nieuw leven inblazen is 
iets waar ik ook betrokken bij ben geweest. Er zijn 
partijen in Schiedam die het raar vinden dat ik dat 
nu zelf ben gaan doen. Maar het literair gezelschap 

klopte eigenlijk aan met het idee destijds, dus 
dacht ik meteen: hoe kan ik jullie helpen. Het 
enige wat ik toen gevraagd heb door middel van 
een motie was om het initiatief van het literair 
gezelschap als Schiedam te omarmen. Dat is  
ook gebeurd.”

Wat maakt Schiedam speciaal? “De historie van 
de stad. Het feit dat het er gewoon nog is, dat je 
het nog ziet en dat het tastbaar is. De gebouwen 
vertellen hun eigen verhaal. Ik vind de mensen 
ook heel bijzonder. Het is heel divers. Je ziet dat 
het echt 50/50 is met mensen met en zonder 
een migratieachtergrond. Dat zorgt sowieso voor 
meer verhalen, interacties, dynamiek, dus daar is 
heel veel over te vertellen.”

Was je al lang bezig met poëzie? “Ik ben ooit 
begonnen met het maken van rapmuziek. Dat 
werkte therapeutisch voor mij. Ik heb zelf 
een instabiele jeugd gehad, met veel sociale 
problemen, schulden en armoede. Mijn moeder 
had psychische problemen, dus er gebeurde heel 
veel thuis. Ik kon daar heel moeilijk over praten, 
en vond een uitlaatklep in het schrijven van mijn 
rapteksten. Toen ben ik eens gaan kijken bij een 
woordkunstavond in Rotterdam, dat vond ik zo 
tof. Ik dacht: dit wil ik doen. Daar waar de muziek 
wegvalt, wordt wat je zegt veel belangrijker.”

Zijn je onderwerpen nu hetzelfde als toen? “De 
kracht, vind ik, is om juist vanuit de wat moeilijke 
en zwaardere onderwerpen toch het licht te 
vinden. Dat kenmerkt mijn stukken ook wel. Ook 
als ik over dingen vertel als verdriet, verlies, 
rouw, trauma’s, dan nog is er ergens een stukje 
hoop te vinden. Het is niet alleen maar ellende, 
en ook niet alleen maar rooskleurig. Ik vind de 
balans tussen die twee belangrijk.”

Wat doe je in het dagelijks leven? “Ik werk in 
het mbo, daar geef ik Nederlands, Cultuur en 
Burgerschap. Eigenlijk vat ik daarmee alles 
samen. Ik ben altijd al betrokken geweest bij  
de jeugd, om hen te helpen zich positief te 
ontwikkelen. Daarnaast ben ik ondernemer  

Woord &
kunst

Jarle Lourens, Schiedammer in  
hart en nieren, ruilde afgelopen  
maart zijn raadszetel in voor het  
stadsdichterschap. Hoewel hij de  
politiek – misschien maar tijdelijk – 
verlaat, blijft zijn boodschap  
hetzelfde. ‘Dat waar je begint niet 
hoeft te bepalen waar je eindigt’.

en geef ik training en coaching in storytelling. 
Voor mij maakt het niet uit wat ik doe: of het 
nou lesgeven, spoken word of politiek is. De 
boodschap is hetzelfde: dat waar je begint niet 
hoeft te bepalen waar je eindigt. Ik ben daar een 
voorbeeld van, dus inspireer ik mensen om het 
beste uit zichzelf en hun omgeving te halen.”

Wil je ooit nog terugkeren? ”Ik sluit het niet uit. 
De lokale politiek, het vraagt heel veel van je tijd 
en energie. Mijn afweging was vooral: ik weet 
dat er nog genoeg te doen is - en dat ik daar ook 
een rol in kan spelen - maar ben ik bereid om nog 
vier jaar door te gaan? Daarop was het antwoord 
nee. Maar dat wil niet zeggen dat ik ineens een 
aversie tegen de politiek heb. Het is nu even niet, 
maar wie weet wat de toekomst brengt. Ik ben 
nog lid van D66, dus we gaan zien wat er over 
vier jaar weer gaat gebeuren.” ■

tekst Pim Bakx
foto’s Jeroen Mooijman

“�Daar�waar�de�
muziek�wegvalt,�
wordt�wat�je�zegt�
veel�belangrijker”

Spreek mij niet van liefde…
Omdat ook liefde weer vergaat.
Spreek mij niet van liefde…
Maar vriendschap en verraad.
Spreek mij niet van liefde…
Als een geliefde mij verlaat.
Spreek mij niet van liefde…
Maar vraag eens hoe het met mij gaat.

Spreek mij niet van liefde…
Ook al heb ik liefde graag.
Spreek mij niet van liefde…
Want wat is liefde nu nog waard
Spreek mij niet van liefde…
In een wereld vol met haat.
Spreek mij niet van liefde…
Maar van lief zijn voor elkaar.

Jarle Lourens
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Besluiten die waterschappen  
nemen raken ons allemaal. Al  
honderd jaar geleden is de  
democratisering van de  
waterschappen ingezet om  
het stelsel aan te passen aan de 
uitdagingen van de toekomst.  
De initiatiefwet van GroenLinks 
en D66 – Tjeerd de Groot – draagt 
daar verder aan bij. Waarom is  
dit zo belangrijk?

Tieneke Clevering, fractievoorzitter 
van Water Natuurlijk Fryslân, was heel lang de 
jongste waterschapsbestuurder van ons land. 
Haar motivatie voor democratisering is kraak-
helder: ”Elk volksvertegenwoordigend orgaan 
moet een weergave zijn van de samenleving. De 
waterschappen hebben nu wel wat weg van een 
politiek opvanghuis als je naar de gemiddelde 
leeftijd kijkt”, zegt ze met een glimlach. “Dat kan 
stukken beter.” Tieneke is oorspronkelijk van de 
boerderij, zag het stelsel van waterschappen 
en was direct nieuwsgierig. ‘Hier wil ik bij horen’ 
was haar eerste reactie. Al gauw kwam het besef 
dat er geen democratisch proces ten grondslag 
ligt aan de deze besturen. “Bij Wetterskip Fryslân 
zijn er nu zeven geborgde zetels. Drie van de 
agrarische LTO, twee uit het bedrijfsleven en twee 
vanuit natuurorganisaties. Ze noemen het kwali-
teitszetels, maar dát hoor je mij niet zeggen.”

Doorslaggevend
Tjeerd de Groot, D66 Tweede Kamerlid vanaf 
2017: “Waterschappen hebben een ongelofelijk 
belangrijke taak in het opvangen van klimaat-
verandering. Met de extremen in regenval en 
droogte krijgen ze daar een steeds grotere rol in. 
D66 juicht dat toe, mits democratisch.” Tieneke 
valt hem bij: “Juist in Friesland hebben kiezers 
gekozen voor een groene, ecologische koers. 
Maar door de geborgde zetels halen die plannen 
het vaak niet, met ‘13 tegen en 12 voor’ zijn ze 
hier in de provincie vaak de doorslaggevende 

component. Zonder de geborgde zetels waren 
we veel progressiever geweest, veel groener, 
veel voortvarender.”

“Met het initiatiefvoorstel dat is ingediend door 
GroenLinks en D66 stellen we een wijziging van 
de Waterschapswet en de Kieswet voor om o.a. 
de geborgde zetels te schrappen”, legt Tjeerd  
uit. “Het is noodzakelijk om de waterschappen  
te vernieuwen, er komen grote veranderingen 
aan. Er is Europese wetgeving waar we aan 
moeten voldoen, dan kan het niet zo zijn dat het 
uiteindelijk in de uitvoer stokt omdat daar geen 
democratisch proces plaatsvindt en beperkte, 
individuele belangen de boventoon voeren.” 

“Er zijn vier grote dossiers die op het water- 
schap afkomen,” vult Tieneke aan. “Veenweide-
gebieden, Kaderrichtlijn Water, Klimaat en 
Stikstof. Dit is zo belangrijk, dat kan niet zonder 
democratische basis.” 

Stroom tegen
Eind mei, tijdens de behandeling van het  
initiatief in de Tweede Kamer, kreeg het voor- 
stel de stroom behoorlijk tegen. “Elke student  
politicologie zou over dit politieke spektakel  
een heel mooi werkstukje kunnen schrijven”, 
reflecteert Tjeerd een week na de stemming. 
“Niet de uitkomst die we voor ogen hadden maar 
het is echt een goede stap. Er gaat best wat 
veranderen. De geborgde zetels namens het 
bedrijfsleven, die verdwijnen. En er ontstaat een  
nieuw evenwicht gezien de agrarische sector  
– onbebouwd – maximaal twee geborgde zetels 
levert, en de natuurorganisaties ook twee.  
Daarnaast is een streep getrokken door de 
aanwezigheid van een ‘geborgde’ in het  
dagelijks bestuur. Ook dat is een belangrijke 
wijziging. De stem van de kiezer zal hierdoor 
beter doorklinken.”

Er zaten nog wel een paar verrassende 
wendingen in het proces. "Aan het eerste amen-
dement van de CU hebben we gezamenlijk nog 
kunnen sleutelen.” Ging het spreekwoordelijke 
water bij de wijn? “Jazeker”, bevestigt Tjeerd. “Met 
een belangrijke aanpassing heeft GroenLinks, 
en ook onze D66 fractie dit amendement onder-
schreven. En werd het gewijzigd door de Tweede 
Kamer aangenomen. We verwachten dat de 
Eerste Kamer, hopelijk nog voor het zomerreces 
of anders vlak daarna, met dit compromis ook 
voor deze initiatiefwet zal stemmen.” ■

Kaderrichtlijn 
Water
Doelstelling 1. 
‘Water is geen ge-
wone handelswaar, 
maar een erfgoed 
dat als zodanig 
beschermd, verde-
digd en behandeld 
moet worden’. 
Het doel van de 
Kaderrichtlijn Water 
is dat uiterlijk in 
2027 al het water 
in Europa schoon 
en gezond is. Dat is 
niet vrijblijvend: de 
KRW is Europese 
regelgeving 
die door alle 
lidstaten wettelijk is 
verankerd. 

De Waterschap- 
verkiezingen vallen 
samen met de 
Provinciale Staten 
verkiezingen op 
15 maart 2023. 
GroenLinks en D66 
werken samen in 
Water Natuurlijk.

tekst Marieke de Jong
foto Jeroen Mooijman

Nieuw Peil  
geborgde zetels

INTERVIEW
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Op uitnodiging van de vergadering had 
Sjoerd Beugelsdijk een korte lezing voorbereid over 
dit onderwerp. D66 Kamerlid Tjeerd de Groot en 
senator en hoogleraar Peter van de Voort waren ook 
aanwezig voor hun reflectie hierop vanuit de politiek. 
En ik mocht als wetenschappelijk medewerker van 
de Hans van Mierlo Stichting aanschuiven om het 
onderwerp te verbinden met het sociaal-liberale 
gedachtegoed van D66.

Zoals Beugelsdijk in zijn lezing uitlegde staat 
polarisatie op de eerste plek van alle zorgen die 
Nederlanders hebben over onze samenleving. En dat 
is niet onterecht: onze politici worden om de haver-
klap bedreigd, NOS-journalisten durven niet met hun 
logo de straat op, en wie zich waagt in de wereld 
van sociale media wordt al snel meegesleept in een 
maalstroom van agressie en desinformatie. Burgers 
leven steeds minder in een gemeenschappelijke 
wereld, terwijl verschillen in wantrouwen, rancune en 
ontevredenheid toenemen.

Fragmentatie
Die polarisatie gaat bovendien samen met sociaal- 
economische fragmentatie. Verschillen in vermogen, 
onderwijs, gezondheid, woonsituatie en arbeids- 
omstandigheden trekken steeds scherpere scheids-
lijnen door de samenleving die steeds moeilijker te 
overbruggen zijn. Neem het verschil tussen hoger- en 
lageropgeleiden: die laatsten leven gemiddeld zeven 
jaar korter, hebben vijftien minder gezonde levens-
jaren, zagen hun salaris aanzienlijk minder stijgen, 
kunnen vaker geen woning vinden, worden minder 
gehoord in de politiek, en zijn doorgaans minder 
tevreden en gelukkig.

Beugelsdijk legde uit dat dit het gevolg is van 
een samenspel van factoren: globalisering van de 
economie, individualisering van de samenleving, 
nieuwe politieke verhoudingen en de invloed van 
sociale media spelen allemaal een rol. Maar dit 
samenspel werd óók in de kaart gespeeld door de 
politiek van de laatste decennia: sociaaleconomische 
verschillen werden vergroot in naam van individuele 
vrijheid, het publieke domein werd geprivatiseerd in 
naam van efficiëntie, en toenemende bestaanson-
zekerheid werd verbloemd met een beroep op eigen 
verantwoordelijkheid. 

Kansencrisis
De rechtvaardiging hiervoor was dat iedereen een 
gelijke kans krijgt wat van het leven te maken – 
succes zien we als individuele verdienste, mislukking 
als individuele tekortkoming. Inmiddels weten we dat 
dit zo niet werkt: wanneer je wordt geboren in een 

huurwoning van lager opgeleide, minder gezonde 
ouders met een flexcontract is dit vaak van beslis-
sende invloed op je verdere levensloop. Die scheids-
lijnen creëren zo al snel een groep ‘winnaars’ die ten 
onrechte menen dat ze hun verworvenheden aan 
zichzelf te danken hebben, en een groep ‘verliezers’ 
die ontevreden zijn afgehaakt van de publieke zaak. 
Toenemende ongelijkheid en afkalvende solidariteit 
leiden zo tot een kansen- en burgerschapscrisis die 
elkaar wederzijds versterken.

Hoe kunnen we die crises stoppen en de losse 
eilandjes waar Nederland nu uit bestaat weer aan 
elkaar lijmen? In mijn bijdrage tijdens de bijeen- 
komsten in Groningen en Drenthe deed ik een beroep 
op gelijkheid en solidariteit. Ondanks dat we daarbij 
misschien eerder denken aan een stoffig socialisme 
of een conservatief confessionalisme kreeg ik toch 
veel bijval van de noordelijke en oostelijke D66’ers: 
daar wordt een traditie van naoberschap al lange  
tijd gekoesterd. 

Winnaars en verliezers
Maar ook een sociaal-liberale politiek zou zich 
volgens mij meer op gelijkheid en solidariteit moeten 
richten: niet omwille van zichzelf, maar als rand- 
voorwaarden voor een vrije en rechtvaardige samen-
leving. De overheid zou zich actief moeten inzetten 
om de scheidslijnen in de samenleving te dichten, 
en om de mensen weer bij elkaar te brengen door 
bijvoorbeeld te investeren in ontmoetingsplaatsen  
als de bibliotheek, de sportvereniging, het buurthuis 
en de scouting. 

Het sociaal-liberalisme is een politieke stroming die 
uiteindelijk niet verdeelt, maar juist verbindt; een 
stroming die er niet alleen is voor de winnaars, maar 
juist en vooral ook voor de verliezers en de afhakers. 
D66, ooit opgericht om meer mensen te betrekken bij 
de democratie en de publieke zaak, is bij uitstek de 
partij die zich voor hen moet inzetten. ■

Een ledenvergadering is er niet alleen voor de formele  
procedures en het afwerken van agendapunten, maar biedt 
vaak ook gelegenheid voor een goed gesprek en gezamen-
lijke reflectie. Dit was zeker het geval bij de Algemene Regio 
Vergaderingen van D66 Groningen en Drenthe. Eind 2021 en 
begin 2022 vond hier een stimulerend gesprek plaats over 
polarisatie, naar aanleiding van het boek De verdeelde  
 Nederlanden van hoogleraar Sjoerd Beugelsdijk. 

in de  
samen- 
leving

THEMA
LEDENVERGADERING

Wil jij op een  
ledenvergadering ook in 
gesprek met Sjoerd  
Beugelsdijk en de Van  
Mierlo Stichting? Stuur een 
bericht naar de redactie: 
democraat@d66.nl

Scheids 
lijnen 

UITGELICHT

tekst Martijn Visser, medewerker 
Mr. Hans van Mierlo Stichting
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LEDEN AAN HET WOORD

Een antwoord zou het ontstaan van de Limburgse 
Lichting kunnen zijn. Dit is een opleidingsprogramma 
voor jonge, talentvolle D66’ers uit Limburg. Via 
dit programma kond een twintigtal jonge D66’ers 
kennis met elkaar maken. Ze spendeerden een 
aantal weekenden samen, leerden debatteren en 
onderhandelen en ontmoetten mensen als Jan 
Terlouw en Rob Jetten. Het idee is niet dat elke 
deelnemer daarna klaargestoomd is om raadslid  
te worden, maar het is juist belangrijk dat ze 
ontdekken of de politiek iets voor hen is. En vooral 
dat ze hun eigen plekje vinden binnen D66. Voor 
velen eindigde dit inderdaad op de kandidatenlijst 
voor gemeenteraadslid, een aantal werd zelfs 
lijsttrekker. Naast een programma om je ambities 
te ontdekken en waar te maken, is de Limburgse 
Lichting ook zeker een programma om toffe, 
gelijkgestelde mensen te ontmoeten. 

Democraat vroeg drie Limburgse D66’ers naar het 
opleidingsprogramma en hun ervaringen.

Na de gemeenteraadsverkiezingen van 
2022 had D66 Limburg wat te vieren. 
Winst van zeven zetels ten opzichte 
van 2018. Hoewel in de grotere steden, 
Maastricht, Sittard en Heerlen verliezen 
werden geleden, was D66 vooral in de 
kleinere Limburgse gemeentes succes-
vol. Bij een aantal gemeenten kwam D66 
zelfs als nieuwe partij in de raad. Wat is 
het geheim achter deze successen? 

Limburgse 
lichting
tekst Nina Sneijers

Thomas Gardien 
Raadslid D66 Maastricht

“ Een ontzettend fijne, 
diverse groep mensen”

“Het gaafste aan de Limburgse Lichting vond ik 
het ontmoeten van zoveel interessante mensen. 
Ik heb zoveel leuke, jonge mensen van dezelfde 
leeftijd leren kennen die allemaal nieuwe dingen 
willen leren, samen willen discussiëren en 
allemaal geïnteresseerd zijn in D66. We hebben 
veel activiteiten samen gedaan, die ons leerden 
hoe het is om als jong persoon politiek actief 
te zijn. Een van de trainingen die we hebben 
gedaan was het Limburgse formatiespel, waarbij 
we uitleg kregen over hoe formeren werkt. We 
kregen een rol toebedeeld en moesten een 
formatie nadoen. Helaas niet met progressief- 
links succes, overigens. De Limburgse Lichting 
is een diverse groep. Ik ben terecht gekomen 
in een nieuw netwerk dat me steeds stimuleert 
om door te gaan en binnen de partij politieke 
stappen te zetten. Hierdoor heb ik mij bijvoor-
beeld ook aangemeld voor de raad, samen met 
vele anderen. Nu ook velen politiek actief zijn 
geraakt, is het prettig dat we ons tot elkaar 
kunnen wenden voor vragen en ervaringen.  
We zitten immers allemaal in hetzelfde 
schuitje. In juni ben ik beëdigd. Ik wil mij gaan 
inzetten voor meer betaalbare woningen voor 
iedereen, maar in het bijzonder voor studenten 
en starters. Daar valt nog een wereld te winnen 
in Maastricht.” ■

Joyce Tielen 
Raadslid D66 Peel en Maas

“ Het traject is voor mij echt 
de trigger geweest”

“In de gemeente Peel en Maas won D66 vanuit 
het niets twee zetels, waarvan ik er een heb 
mogen innemen. Het geheim van dit succes 
in mijn gemeente, en ik denk ook dat van veel 
andere gemeentes in Limburg, is het feit dat wij 
een lijst hadden met veel jonge, enthousiaste 
D66’ers. Enthousiasme is een belangrijk ingre-
diënt voor een sterke lijst. De Limburgse Lichting 
is voor mij echt de trigger geweest om me 
kandidaat te stellen voor de gemeenteraad. Eerst 
wist ik niet zo goed wat het inhield, maar dankzij 
dit programma heb ik meer inzicht in de politiek 
gekregen. En daarnaast ook meer vertrouwen 
in mezelf. Door bijvoorbeeld het gesprek met 
Rob Jetten heb ik extra motivatie gekregen. Ook 
was het ontzettend fijn om een groep gelijk-
gestemden te vinden. Hoewel we allemaal van 
een andere plek in Limburg komen, hebben wij 
toch allemaal dezelfde visie op de wereld en dat 
creëert een band. Ik denk dan ook dat dat de 
kracht is van de Limburgse Lichting. Nu ik in de 
gemeenteraad zit, wil ik mij graag gaan inzetten 
voor gelijke kansen binnen mijn gemeente. Hier 
is zelfsturing binnen de gemeente erg belang-
rijk, waardoor er een groep mensen is die de 
gemeente minder snel vindt of vergeten wordt. 
Ik vind het belangrijk dat ook zij de aandacht 
krijgen die ze verdienen.”

Marlou Jenneskens 
Fractievoorzitter en Statenlid D66 Limburg 

“ Ik hoop dat ze dit overal 
gaan doen, want het werkt”

“Het idee om een boeiend programma voor 
jongeren op te zetten lag al er al sinds de vorige 
verkiezingen en samen met Remy Maessen 
heb ik er werk van gemaakt. We zagen dat veel 
jongeren in Limburg vaak de enige in hun fractie 
waren en hier wilden wij graag verandering 
in brengen. We hebben in Limburg veel talent 
maar het zit heel verspreid en neemt over het 
algemeen nog maar weinig deel aan bijvoorbeeld 
Route66. Om jonge talenten te boeien en binden 
wilden we daarom zelf iets doen, in Limburg, 
waarbij ze elkaar vooral leren kennen en weten 
te vinden, zodat ze zich ook welkom en thuis 
voelen bij D66. We vinden het belangrijk dat 
deze jongeren leren door te doen. Door middel 
van het versturen van open uitnodigingen en 
het benaderen van fractievoorzitters hebben 
we jongeren gezocht die interesse hadden om 
mee te doen. Uiteindelijk heeft een hele diverse 
groep mensen zich aangemeld, ook mensen die 
zeggen het anders nooit gedaan te hebben. De 
Limburgse Lichting is succesvol en ik hoop dan 
ook dat andere provincies hier ook mee aan de 
slag gaan, want het werkt. Binnenkort starten 
we de werving van de volgende, tweede lichting. 
Behalve dat ik trots ben op de eerste lichting 
voor mij ook echt een feestje om weer te doen. 
Het is zo leuk en bemoedigend om te werken met 
al dat talent!”
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D66’ER BUITEN DE POLITIEK

“�Ik�had�wel�
communicatie-�
afdelingen�
aangestuurd�
maar�media��
was�echt�iets�
nieuws”

Actualiteit  
uit Zeeland
In deze D66’er buiten de politiek reizen we af naar  
Zeeland waar we in gesprek gaan met Monique 
Schoonen, lid van het D66 afdelingsbestuur Zeeland  
en in het dagelijks leven directeur van de regionale  
omroep. Hoe kijkt zij naar het publieke bestel, de rol van 
de overheid en D66 in het bijzonder en wat laat ze achter 
bij Omroep Zeeland waar ze eind dit jaar vertrekt.

Vrouw in het management
D66 was een grote lokale partij met 
veel leden. ‘Er was meer optimisme  
en vertrouwen in de politiek en het 
ging om belangrijke thema’s zoals 
emancipatie, basisinkomen en zelf- 
beschikkingsrecht. Als je me toen had 
verteld dat er 30 jaar later een oorlog 
woedt aan de rand van Europa had ik 
je niet geloofd.’ Dat het echt andere 
tijden waren blijkt wel als Monique 
vertelt dat haar benoeming in eerste 
instantie werd gedwarsboomd door  
de SGP. Een vrouw in het manage-
ment, dat kon echt niet, maar het 
gebeurde wel.
 
Monique werkte ook een aantal  
jaren bij de gemeente Groningen  
als directeur bestuur en (loco)- 
gemeentesecretaris, maar ze keerde 
uiteindelijk terug naar Zeeland voor 

Of het nu voor de gemeente 
Groningen, voor de Raad van State in 
Den Haag of voor de regionale omroep 
in Zeeland is, Monique bijt zich vast 
in de materie en is pas tevreden als 
er resultaten zijn geboekt. Het gezin 
Schoonen verhuisde vaak. Monique 
leerde zich snel aan haar omgeving 
aan te passen. Ze studeerde rechten 
in Rotterdam en bestuurskunde in 
Enschede, was stafjurist bestuurs-
recht bij de Raad van State maar  
miste de dynamiek. Vervolgens 
maakte ze carrière bij de Provincie 
Zeeland en eindigde daar als waar- 
nemend directeur van de staf- 
afdelingen en kabinetschef van  
de Commissaris van de Koningin.  
Ze ging in Zeeland de politiek in;  
secretaris in Walcheren, raadslid en 
fractievoorzitter in Vlissingen. Het 
waren mooie tijden eind jaren ’80. 

een directeurschap bij Omroep 
Zeeland. Dit was een sprong in het 
diepe. ‘Ik had wel communicatie- 
afdelingen aangestuurd maar media 
was echt iets nieuws. En er zat veel 
verandering aan te komen.’
 
Ambassadeurschap voor behoud van 
publieke en regionale omroepen
De mediawereld is veranderd in 
de afgelopen 20 jaar. Van een hele 
zelfverzekerde wereld met journalis-
tieke principes, een onaantastbare 
positie en ruime budgetten naar een 
verschraalde situatie waarbij nieuws 
steeds meer door buitenlandse 
techgiganten wordt gebracht en 
gekleurd, met alle gevolgen van  
dien. De budgetten voor de publieke 
omroep en dus ook de publieke 
regionale omroepen zijn sterk terug-
gebracht. Hierdoor wordt het bijna 
onmogelijk de opgelegde doelen 
bereik, interactie en diversiteit te 
realiseren. Monique wijst op de 
publieke taak van Omroep Zeeland: 
het nieuws duiden op een voor alle 
doelgroepen begrijpelijke manier. Dat 
vraagt veel journalistieke aandacht 
want complexe dossiers zoals PFAS 
(giflozingen in de Schelde), of de 
marinierskazerne moeten ook voor 
een laagopgeleide lezer begrijpelijk 
gebracht worden. En het vak journa-
listiek moet aantrekkelijk blijven. Nu al 
is het zo dat in Nederland de interesse 

tekst Stephan van Heusden

D66’ER BUITEN DE POLITIEK
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Monique 
Schoonen 
08.09.1961

1979- 1983
Rechten
Erasmus 
Universiteit
Rotterdam

1984-1988
Stafafdeling 
rechtspraak
Raad van State

1988-1995
Provincie Zeeland
Economisch 
beleidsmedewerker
Jurist Bureau AJZ

1993-1995
Bestuurskunde
Universiteit Twente
Enschede

1996-2003
Raadslid en 
Fractievoorzitter 
D66 Gemeente 
Vlissingen

1996-2003
Hoofd Kabinet 
Commissaris 
der Koningin, 
Juridische Zaken  
en Bestuurs- 
ondersteuning
Provincie Zeeland
 
2003-2006
Directeur Bestuur
Gemeente 
Groningen
(Loco)gemeente- 
secretaris

2017-2018
Leergang  
toezichthouder
Hemingway 

2006-2022
Directeur-
bestuurder
Omroep Zeeland
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Zeeland heeft een redactiesysteem 
waarin de content gedeeld wordt met 
de publieke omroepen. Zo wordt er 
samen- in plaats van naast elkaar - 
gewerkt op welke verhalen wanneer 
aan bod komen en welke bronnen er 
zijn gebruikt. 
 
Vooruitkijken
Omroep Zeeland biedt met de inzet 
van online nieuwsvoorziening, radio en 
televisie een prachtige mediavoorzie-
ning in de provincie. Daarnaast heeft 
de omroep als taak het cultuurdra-
gerschap in stand te houden. Daarbij 
passeren zelfs ook de meer ingewik-
kelde thema’s zoals de rol van het 
slavernijverleden waardoor steden als 
Middelburg en Vlissingen floreerden. 
Dat gaat de omroep niet uit de weg. 
De Covid pandemie was niet makkelijk 
voor de medewerkers. Ondanks dat 
is er volop geïnnoveerd in een nieuwe 
website en wordt er geëxperimenteerd 
met social media. De omroep staat 
er prima voor en dat is voor Monique 
ook wel een mooi moment om een 
nieuwe uitdaging aan te gaan Ze heeft 
aangekondigd de omroep eind dit jaar 
te verlaten. 

‘Ik wil na 16 jaar het stokje graag 
overdragen aan iemand die nieuwe 
dynamiek en ideeën inbrengt, noem 
het nieuw leiderschap, belangrijk in 
de politiek maar ook voor de omroep.’ 
Monique dwingt zichzelf zo rustig na 
te kunnen denken over waar ze zich 
mee wil gaan bezighouden. ‘Ik ben, 
nog steeds, vanuit overtuiging lid 
van D66. De thema’s die mij deden 
besluiten in de politiek te gaan zoals 
zelfbeschikking, gelijke rechten, en 
emancipatie zijn wat mij betreft nog 
steeds actueel dus daar blijf ik strijd-
baar voor.’ Wordt het iets binnen de 
media, raden van toezicht, openbaar 
bestuur, Den Haag, de provincie of 
allebei? Ze is er nog niet uit. Er zal 
zeker weer een nieuwe uitdaging op 
haar pad komen. ■

in een journalistieke opleiding achter-
blijft. Daarnaast zijn de publieke 
regionale omroepen ook cultuurdrager 
in hun regio.
 
Het woord vertrouwen komt veel voor 
in dit interview. Vertrouwen in de 
toekomst, vertrouwen in de politiek, 
erop vertrouwen dat de landelijke 
politiek de provincie niet vergeet. 
Monique benadrukt dat publieke en 
regionale media hier een grote rol in 
spelen. In Zeeland kijken veel mensen 
sceptisch naar de Randstad. De 
eerdergenoemde PFAS en mariniers-
kazerne kwesties hebben dit nog eens 
versterkt. Bij de laatste gemeente-
raadsverkiezingen deden de landelijke 
partijen het slecht ten opzichte van 
de lokale partijen. Ook D66 verloor 
terrein. Hoe we dat vertrouwen terug-
winnen begint met goede nieuws-
voorziening. Monique is daarin ook 
kritisch naar D66. ‘De staatssecretaris 
besteedt veel aandacht aan cultuur 
maar ik mis het ambassadeurschap 
voor het behoud van de publieke en 
regionale omroepen.’ Daarbij komt 
ook nog eens dat in provincies zoals 
Zeeland, Drenthe, Groningen en Zuid-
Limburg naast de regionale omroepen 
bijna geen andere lokale nieuwsvoor-
ziening is en de provincies niet in staat 
zijn de bekostiging aan te vullen op 
structurele basis.
 
Regionale omroepen zitten niet stil
Regionale omroepen proberen de 
middelen die ze hebben zo goed 
mogelijk te besteden. Monique bena-
drukt dat landelijke standaardisatie 
van de technische voorzieningen 
zoals beeldmontage- en uitzendap-
paratuur, waarop omroepen enorm 
snel afschrijven, helpt kosten te 
besparen. Dit geldt ook voor het 
gezamenlijk ontwikkelen van inter-
faces tussen al die systemen en de 
uitzendsystemen. Monique is heel 
gelukkig met de samenwerking die 
regionale omroepen al een aantal 
jaar hebben met de NOS. Zo wordt er 
ook landelijk uitgezonden in samen-
werking met Omroep Max. Omroep 
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THEMA
VERANTWOORD GEDRAG EN INTEGRITEIT

Iedereen moet zich veilig 
kunnen voelen bij D66. Doen zich 
problemen voor dan is veel op te 
lossen door een goed en veilig 
gesprek. Er kan ook sprake zijn van 
ongewenste omgangsvormen of een 
andere integriteitsschending waarbij 
een gesprek lastiger is. Dan is het 
belangrijk dat je je verhaal kwijt kan  
en waar nodig een onderzoek gestart 
kan worden. Dat kan binnen onze 
vereniging op verschillende plekken. 
En in alle veiligheid.

Bij de D66 afdeling in Amsterdam 
is om die reden in 2017 gestart met 
vertrouwenspersonen. En sinds 2018 
kan elk lid, waar ook in Nederland, 
advies vragen over ongewenst  
gedrag en/of een mogelijke integri-
teitsschending bij een onafhankelijk 
vertrouwenspersoon. Dit gesprek is 
geheel vertrouwelijk. Op dit moment 
zijn er 28 vertrouwenspersonen en  
is elke regio vertegenwoordigd.

In 2021 is gestart met het Team 
Verantwoord gedrag onder leiding van 
Winnie Sorgdrager, jurist, oud-minister 
en minister van staat. Zij verzorgen 
het educatieve deel en richten zich op 
de herkenbaarheid van verantwoord 
gedrag, het ontwikkelen van een 
gemeenschappelijk integriteitsbesef 
en doen aanbevelingen richting 
het Landelijk Bestuur. Daarnaast 
is de onafhankelijke Commissie 
Integriteitsonderzoek benoemd.  
Deze commissie onderzoekt de bij 
haar gemelde mogelijke integri-
teitsschendingen en adviseert het 
Landelijk Bestuur.

Johanna Räkers is vanaf het begin 
coördinator van het netwerk 
vertrouwenspersonen binnen onze 
vereniging. “Als het gaat over inte-
griteit dachten we voor 2008 (voor 
de financiële crisis) heel anders dan 
we tegenwoordig doen. Dit ‘oude 
denken’ over integriteit betekende 
dat als je niks hoorde in je organisatie 
dan was er dus niks aan de hand. Een 
organisatie deed het goed als er geen 
meldingen waren. Sinds 2015 met ‘het 
nieuwe denken’, weten we wel beter; 
men durfde gewoon geen meldingen 
te doen en wegkijken was toen heel 
gewoon”, licht Johanna toe. 

“Het klinkt paradoxaal maar je kan dus 
zeggen: dat hoe meer meldingen je 
krijgt, hoe gezonder je cultuur is. Dat 
klinkt natuurlijk best gek. Maar als je 
als partij openheid en transparantie 
wenst, laten we dat dan ook doen ten 
aanzien van gevoelige en kwetsbare 
onderwerpen. Je krijgt een veilige 
cultuur als meldingen, klachten en 
signalen sneller boven tafel komen. 
Dan voelen mensen zich veilig genoeg 
om zoiets kwetsbaars te delen. En 
dat is uiteraard het doel; een veilige 
vereniging waar een integriteits- 
melding doen laagdrempelig is.” ■

VEILIG VOELEN 
EN ZIJN 
BINNEN D66
tekst Marieke de Jong

“�Cultuurverandering�
is�niet�iets�dat�je�
theoretisch�aanpakt,�
het�moet�gebaseerd�
zijn�op�praktische�
elementen”��
�
- Johanna Räkers
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‘ De sleutel ligt op 
het platteland’

2002-2006
Gemeenteraadslid 
Lelystad
namens GroenLinks

2007-2014
Projectleider 
Buurtvoorlichters

2014-heden
Burgemeester 
Opsterland

2016-heden
Voorzitter P10
Samenwerkings- 
verband platte- 
landsgemeenten

1982-1988
Rurale Sociologie
Wageningen 
Universiteit

1994-1998
International 
Management
Consultant 
(Pakistan, Rome)

1998-2014
Van Selm 
Consultancy

Ellen  
van Selm 
18.03.1964
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“Ze komt uit een echte pioniersfamilie, Ellen 
van Selm. Haar ouders vestigden zich in 1972 
in Lelystad. “Ze vonden het fantastisch. Alles 
moest nog opgezet worden in de Flevopolders, 
er heerste een heel optimistische sfeer, dat 
kreeg ik mee als kind.” Ook Ellen koos in haar 
leven en loopbaan niet voor de gebaande paden. 
Ze woonde en werkte in Pakistan en Rome, 
in Rotterdamse en Amsterdamse wijken, was 
raadslid voor GroenLinks in Lelystad, stapte over 
naar D66 en maakte in 2014 een carrièreswitch 
naar het burgemeesterschap van Opsterland. 
Daarnaast is ze sinds 2017 voorzitter en  
boegbeeld van de P10, het samenwerkings- 
verband van de 30 grootste plattelands- 
gemeenten van Nederland.

Rurale sociologie in de praktijk
Wie naar het C.V. van Ellen van Selm kijkt, ziet 
geen traditionele aanloop naar het burgemees-
terschap. Toch werd ze door het Ministerie van 
Binnenlandse Zaken gescout voor het ambt, 
waarna ze deelnam aan een oriëntatieprogramma 
voor zij-instromers. “Zelf zie ik een duidelijke 
rode lijn in mijn loopbaan. Ik studeerde rurale 
sociologie en haal er plezier uit om als socioloog, 
bijna antropologisch, naar processen te kijken, 

bewegingen te zien en groepen mensen te leren 
kennen en te begeleiden. Opsterland heeft 16 
kernen, met allemaal een eigen sociaal weefsel. 
Het duurde een paar jaar om het burgemeester-
schap in de vingers te krijgen en met precisie 
maatwerk per dorp te kunnen leveren, te weten 
waar en hoe ik net dat extra zetje kan geven. 

Het is een grote gemeente met veel gezichten: 
agrarisch, ook het agrarische vormingswerk op 
de volkshogeschool, sporen van de turfwin-
ning, landadel. Alles wat op het platteland kan 
gebeuren vindt hier plaats. Om goed voeling 
te houden met alle kernen, bezoek ik met het 
college jaarlijks elke kern om met vertegen- 
woordigers van Plaatselijk Belang te spreken.  
Het kan gaan over beleidsplannen en over het 
lokale fietsenhok.”

Zelfredzaamheid
“Het grondgebied van Opsterland is groter dan 
dat van Amsterdam, alleen wonen hier 30.000 
mensen en hebben we relatief veel minder 
ambtenaren. Toen ik in de Amsterdamse wijk 
Bos en Lommer werkte en er speelde iets, kwam 
er een participatiemedewerker om bewoners in 
beweging te krijgen. Hier doen mensen het zelf, 
er is een grote zelfredzaamheid. Deels uit nood-
zaak, omdat voorzieningen verdwijnen, maar 
ook omdat het in de volksaard zit. Iedereen doet 
waar hij of zij goed in is, er is een enorme team-
geest en veel aandacht voor sport en cultuur, 
ook op hoog niveau. Het is uniek dat we hier vier 
zwembaden hebben die volledig door vrijwilligers 

worden gedraaid, met een klein geldbedrag van 
de gemeente.” 

Niet praten over maar praten met het platteland
Opsterland was als één van de eerste gemeenten 
lid van de P10. Voor van Selm was het een extra 
reden om op deze burgemeestersvacature te 
solliciteren. “Toen ik twee jaar burgemeester 
was, ben ik gekozen tot voorzitter van de P10, 
een belangrijke nevenfunctie. Al mijn bestuurlijke 
rollen probeer ik te verbinden aan de gemeente; 
hoe werkt beleid in de praktijk? De sleutel voor 
het oplossen van de grote problemen van deze 
tijd – klimaat, de energietransitie, woningbouw 
– ligt op het platteland, want daar is ruimte, 
bijvoorbeeld voor waterberging en droogte- 
bestrijding. En er is ervaring met het inrichten 
van energiecoöperaties. 

Voor heel Nederland is een vitaal platteland dus 
van belang. Dat betekent dat basisvoorzieningen 
als bereikbare gezondheidszorg en OV in stand 
moeten worden gehouden. Er bestaat nog steeds 
de neiging om vanuit de Randstad te redeneren, 
om over in plaats van met de regio te praten. In 
de P10 hebben we een Agenda Platteland opge-
steld, met 10 aanbevelingen voor samenwerking 
tussen platteland en stad.”

Tips van een zij-instromer
In 2022 zijn er zo’n 30 burgemeestersvacatures. 
Welke tips heeft ze voor geïnteresseerden in het 
ambt? “Bedenk waar je je werkplezier uit haalt. 
Ga je graag met mensen om, wil je je verbinden 
aan de streek? Je krijgt terug wat je erin steekt. 
Voorkom dat het een solofunctie wordt. En blijf 
omgaan met mensen van buiten je bestuurlijke 
kring, om voeling te houden met andere sectoren 
in de maatschappij. In coronatijd wandelde en 
zoomde ik regelmatig met vrienden en met mijn  
drie zussen, die verspreid over het land wonen. 
Mijn studerende kinderen kwamen – met aanhang  
– tijdelijk weer thuis wonen. De buitenwereld 
kwam letterlijk binnen, daar heb ik van genoten.” 

Thuis bij D66
“De overstap van GroenLinks naar D66 is een 
goede geweest. Ik ben een progressief iemand 
en draag graag bij aan een samenleving waar 
inwoners zich thuis voelen en de menselijke maat 
heerst. In die ambitie ervaar ik verbondenheid 
met de collega-bestuurders en de partij.” ■

tekst Marcella Heijboer

D66 wil dat mensen hun burgemeester  
direct kunnen kiezen. Want deze  
bestuurder is niet alleen verantwoordelijk 
voor openbare orde en veiligheid, maar 
geeft zijn of haar gemeente smoel en 
kleur. Deze aflevering: Ellen van Selm.

Heb je ambities voor het burgemeestersambt of  
ben je fractievoorzitter van een gemeente waar  
binnenkort een burgemeestersvacature ontstaat?  
De D66 Burgemeesterscommissie denkt graag mee. 
Neem contact op door te mailen naar  
burgemeesterscommissie@d66.nl
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Hoe kijk je terug op je eerste maanden als 
minister van Defensie? “Natuurlijk is de 
Russische inval in Oekraïne op 24 februari 
bepalend geweest. In de eerste plaats voor 
de Oekraïense bevolking. Maar ook voor de 
toekomst van onze veiligheid in Europa. Toen 
ik die nacht door een van de generaals werd 
gebeld, wist ik dat het uitgebreide inwerkpro-
gramma de prullenbak in kon. Aan de slag. Om in 
de woorden van Hans van Mierlo [red., de eerste 
D66-minister van Defensie] te mogen spreken: ‘ik 
ben eraan begonnen met het gevoel van met de 
ogen dicht van de hoge’.”
 
Tevreden over de plannen in de Defensienota?
“Graag kijk ik naar concrete resultaten. Er ligt 
een ambitieus plan om onze krijgsmacht te 
versterken, om meer en slimmer samen te 
werken met onze Europese partners. We moeten 
de basis op orde brengen, innoveren en moder- 
niseren. Goed werkgeverschap is topprioriteit. 
Dat begint bij een passend uniform, goede 
schoenen, goed kunnen oefenen en een veilige 
werkomgeving. Dat wat rolt, rijdt, vliegt en vaart 
is ook mooi, maar komt daarna.”
 
Waarom is die Europese samenwerking zo 
belangrijk? “Samenwerking zit in het DNA van 
de krijgsmacht. Het verbreden en verdiepen 
van de samenwerking met onze partners en 
bondgenoten is heel belangrijk, juist nu. Net 
als Nederland verhogen ook andere Europese 
landen hun defensie-uitgaven. Zo investeert 
bijvoorbeeld Duitsland fors in de krijgsmacht. Dit 
is dus het moment om meer en slimmer samen te 

werken. Zodat meer budget zich ook vertaalt in 
een sterkere krijgsmacht en een veiliger Europa. 
Denk aan de gezamenlijke ontwikkeling en 
aanschaf van materieel. Zo kunnen we het werk 
van onze militairen veiliger en makkelijker maken. 
Via de EU kunnen we standaardisatie stimuleren. 
Nederland zal daar komende periode een voor-
trekkersrol in vervullen.”
 
Wat is het effect van de oorlog in Oekraïne op 
de totstandkoming van de Defensienota? “Het 
besef dat Nederland en Europa sterker moeten 
worden om onze vrijheid, veiligheid en welvaart 
te kunnen beschermen. Nu en in de toekomst. 
In het coalitieakkoord was al 3 miljard extra voor 
Defensie uitgetrokken, aangemoedigd door motie 
Sjoerdsma is hier in de Voorjaarsbesluitvorming 
nog eens 2 miljard bijgekomen. Een stijging van 
40%. Er ligt dan ook een ambitieus plan om te 
bouwen aan de krijgsmacht die we over 10 tot 15 
jaar willen hebben. Die voor alle drie de hoofd-
taken inzetbaar is en makkelijker kan samen-
werken met onze partners en bondgenoten. Dat 
maakt ons sterker.”
 
En op Defensiesamenwerking in Europa? “In 
Europa realiseren we ons steeds meer dat 
we niet alleen een waardengemeenschap en 
een sterk economisch blok zijn, maar ook een 
geopolitieke grootmacht. Poetin’s illegale inval in 
Oekraïne heeft in zekere zin de noodzaak voor 
een sterke Europese veiligheidsarchitectuur 
onderstreept. Europa moet meer verantwoorde-
lijkheid kunnen nemen voor onze veiligheid en 
vrijheid. Zo versterken we ook de NAVO.” ■

‘ Meer en slimmer  
samenwerken’

INTERVIEW
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Op 1 juni presenteerde minister Kajsa Ollongren de  
Defensienota, een draaiboek voor het versterken van de  
Nederlandse krijgsmacht. Ze komt niet met lege handen:  
er gaat structureel 5 miljard euro extra naar Defensie.  
De grootste investering in de krijgsmacht sinds het einde  
van de Koude Oorlog. En dat is hard nodig. Want de oorlog  
in Oekraïne laat zien dat vrede, veiligheid en vrijheid niet  
vanzelfsprekend zijn. Democraat sprak met onze minister  
van Defensie in oorlogstijd.
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Zoals in elke vereniging, bloeit er bij D66 regelmatig iets moois op  
tussen actieve leden. In dit nummer portretteren we Ticho Goossens  

en Sander van Diepen uit Leiden. 

Sander: ‘Een groot deel van onze 
vrienden woont ook in Amsterdam, 
het is handig om daar een eigen 
slaapplek te hebben.’

Het huishouden is  
uitgebreid met jullie 
hondje Gijs. Hoe is 
Gijs in jullie leven 
gekomen?
Ticho: ‘Dat heeft 
Sander besloten, 
haha.’
Sander: ‘Ik had al  
eventjes zitten lob- 
byen voor een hondje 
bij Ticho. Die vond het 
‘’op termijn ook wel een 
leuk idee’’, en die termijn 
verliep vrij snel want ik had 
Gijs al gevonden.’

Ticho: ‘Het verhaal begon met 
een wachtlijst van acht tot tien 

maanden voor een Friese Stabij, dat 
vond ik op dat moment wel prima. En toen 

ineens, na ongeveer een week, had Sander via 
een LTO-collega een hondje gevonden, dat was Gijs.’

Sander: ‘Gijs is een fantastische hond, je hebt er bijna  
geen omkijken naar. Maar hij komt duidelijk van de boerderij, 
want het is echt een waakhond. Als de deurbel gaat, dan 
laat Gijs wel van zich horen. Gijs is snel na onze verhuizing 
erbij gekomen en boven in de slaapkamer zit ook nog  
een kat, genaamd Trooper. Dus nu zijn we met zijn vieren  
in Leiden.’ ■

Waar en hoe hebben jullie  
elkaar ontmoet?
Ticho: ‘Op de D66 nieuw-
jaarsborrel van 2020 in 
Amsterdam. Ik was net 
afgestudeerd en op 
zoek naar een andere 
baan, het liefst in de 
politiek. Maar ik wist 
niet zo goed hoe ik 
moest beginnen, 
dus ben ik naar de 
borrel gegaan om 
wat mensen te leren 
kennen. Het was 
erg lastig om met 
mensen te spreken. 
Door de drukte kwam 
ik niet overal gemakkelijk 
tussen. Toen zag ik een 
jongen even in z’n eentje 
staan, dat was Sander. Even 
een praatje mee maken dacht ik. 
Meteen was het heel gezellig. Ik ging 
naar de borrel voor een baan maar ging 
naar huis met een man, haha.’

En jullie wonen nu samen in Leiden, dat is al best snel!  
Hoe is dat zo gekomen?
Sander: ‘We zaten na een paar maanden al voor de grap 
eens te kijken naar een woning in Leiden. Als fractievoor-
zitter en raadslid kan ik niet verhuizen uit de gemeente,  
dus dit betekende voor Ticho dat hij vanuit Amsterdam naar 
Leiden zou moeten verhuizen. Uiteindelijk zijn we serieus 
gaan zoeken en bij dit huis uitgekomen. We wonen nu net 
iets langer dan een jaar samen.’
Ticho: ‘We hadden eerst het idee om mijn studentenkamer 
in Amsterdam aan te houden, omdat we vaak in Amsterdam 
zijn. Mijn oude kamer hebben we vanwege de kosten 
toch opgezegd, maar we zijn nu weer aan het kijken. Ook 
voor mij is dat handiger, omdat ik in Amsterdam voor de 
gemeenteraadsfractie werk. Mijn leven in Amsterdam hoef 
ik dus niet helemaal te missen.’

OPROEP
Hebben jullie elkaar (ook) leren kennen bij D66?
En willen jullie samen geportretteerd worden  
in de Democraat? Stuur een mail met jullie  
contactgegevens naar: democraat@d66.nl

tekst Lisanne van ’t Riet 
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De laatste jaren gaat het 
steeds vaker over het 
mbo. Het gaat dan vooral 
over hoe belangrijk 
mbo’ers wel niet zijn voor 

onze maatschappij en de economie. 
Het zijn vaak mooie woorden, maar 
ondertussen merken mbo’ers er nog 
weinig van. Zij hebben er niet zoveel 
aan om doodgeknuffeld te worden, het 
is tijd dat er echt iets gaat veranderen.

Ik zat zelf op het mbo, en daar had 
ik het gevoel dat er op mij en mijn 
medestudenten werd neergekeken. 
Studenten van het hbo en de univer-
siteit werden vaak als beter gezien, 
dat is natuurlijk compleet onterecht. 
Iedere student heeft zijn eigen talent, 
of dat nou praktisch of theoretisch is. 
Studenten van het mbo verdienen net 
zoveel waardering voor hun talent. 
Niet alleen omdat Nederland die 
talenten ‘nodig heeft’ maar ook omdat 
alle studenten het verdienen om 
gezien te worden voor wie ze zijn.

Nog te vaak worden mbo’ers niet 
als studenten gezien. Dat gaat niet 
alleen om een label, maar ook om 
het recht van mbo’ers op toegang tot 
dezelfde voorzieningen waar mensen 
van het hbo en de universiteit gebruik 
van kunnen maken. Studenten van 
het mbo moeten dezelfde kansen 
krijgen als alle andere studenten. Dat 
betekent bijvoorbeeld gelijke toegang 
tot studentenverenigingen, zodat 

GEEF MBO’ERS 
NAAST  
BEWONDERING OOK 
DE WAARDERING 
DIE ZE VERDIENEN

ze echt mee kunnen doen in hun 
studentenstad. Het betekent ook dat 
mbo’ers een eerlijke stagevergoeding 
moeten krijgen. Als we die dingen 
gelijk trekken voegen we de daad bij 
het woord en zijn alle studenten in 
Nederland echt gewaardeerd.

Maar ook in het werkende leven  
wordt er over mbo’ers gezegd dat 
zij ontzettend belangrijk zijn, en dat 
zijn ze ook. Maar ook daar blijft de 
echte waardering vaak uit. Waarom 
verdienen mensen die een mbo  
opleiding hebben afgerond vaak 
minder dan een hbo’er? Ze hebben 
beiden een opleiding afgerond, alleen 
is de een praktisch en de ander  
theoretisch ingesteld. Dit verschil 
werkt alleen maar mee aan het gevoel 
dat mbo’ers minder zijn, er moet hier 
snel iets aan veranderen.

Het denken in opleidingsniveaus, in 
‘hoog’ en ‘laag’ opgeleid, is achter-
haald. Het wordt tijd dat we daarmee 
stoppen en dat we mbo’ers niet alleen 
bewonderen, maar ook echt iets 
voor ze gaan doen. Het is ook aan de 
werkgevers om de daad bij het woord 
te voegen en zich af te vragen of ze 
een eerlijke stagevergoeding en een 
eerlijk salaris bieden. Zo zorgen we 
ervoor dat mbo’ers naast de bewon-
dering ook de waardering krijgen die 
ze verdienen. ■

Joris Hetterscheid, landelijk voorzitter 
Jonge Democraten (JD). De JD is een  
onafhankelijke groep politieke jongeren 
die zich binnen en buiten D66 inzetten om 
kansen voor jongeren te realiseren en te 
garanderen: jongedemocraten.nl
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Edwin  
Rutten 
11.01.1943

Edwin Rutten is 
een veelzijdige 
zanger, acteur, 
verteller, drummer 
en presentator. 
Van 1974 tot 1989 
speelde hij de rol 
van ‘Ome Willem’ in 
het kleuter tv-pro-
gramma ‘De Film 
van Ome Willem’. 
Later was hij o.a. te 
zien in Het Klokhuis 
en Kinderen voor 
Kinderen. Als 
docent vocale jazz 
gaf hij les op het 
Conservatorium in 
Amsterdam, Utrecht 
en Groningen. Hij 
had de hoofdrol 
in de musicals 
Annie en Dr. 
Dolittle en speelde 
in verschillende 
Opera’s. Op Radio 
4 presenteerde hij 
jarenlang een klas-
siek programma. 
Daarnaast waren er 
talrijke optredens 
in buurthuizen, 
instellingen en 
ziekenhuizen. En 
voor kinderen die 
wegens geldgebrek 
niet op vakantie 
konden.Edwin Rutten groeit op in een kunstzinnig 

gezin. “De jazz en de klassieke muziek waren er 
gewoon. We waren een musisch gezin.” Op het 
Vossius Gymnasium in Amsterdam zat hij met 
Rogier van Otterloo in de klas. “We wilden een band 
oprichten. Rogier speelde piano, een vriendje van ons 
bas en ik slagwerk. En ik zong jazz op onze eerste 
grammofoonplaten.” Een groot deel van zijn leven 
wordt bepaald door, zoals hij zelf zegt: “Trrrrinnngg, 
daar gaat de telefoon!” 

Liefde voor taal
Begin jaren zeventig bijvoorbeeld, toen Aart Staartjes 
hem vroeg of hij wel eens iets voor kinderen had 
gedaan, was zijn antwoord: “Ja, ik heb er twee.” 
Edwin vat het samen: “Zo werd ik Ome Willem. 
Aart gaf aan: ‘ga jij maar drummen, dat spaart een 
muzikant uit’. En ik ben nog steeds voor veel mensen 

Ome Willem, en dat vind ik leuk hoor. Je komt 
jong in hun leven en dat grijpt in. Als je 16 jaar op 
televisie bent met een programma dat gewaar-
deerd wordt dan heeft dat meer impact dan jazz 
concerten voor een kleiner publiek.” 

Uiteindelijk is het zijn liefde voor de taal waarin 
alles samenkomt. Edwin schrijft en vertelt 
verhalen bij muziek en maakt, met eigen versies 
en vertellingen, klassieke muziek toegankelijk. De 
Matthäus Passion van Bach bijvoorbeeld. Voor 
kinderen en andere volwassenen, zoals hij dat 
graag noemt. Nooit kinderachtig zijn is zijn 
devies. ”Ik probeer kinderen nieuwsgierig te 
maken, nieuwe dingen te laten zien en horen. 
Anders wordt het leven kaal, en er is juist zoveel. 
Zij hoeven niks maar het moet wel aangeboden 
worden. Daarin is de politiek van groot belang.” 
 
Authenticiteit is heel belangrijk 
“Ik ben altijd geïnteresseerd geweest in politiek. 
In 1966 kregen mijn ouders het pamflet van D66 
binnen en ze zeiden: Edje, dat is iets voor jou?!” 
Het had gekund, de politiek, maar hij had andere 
dingen te doen. “Tijdens mijn studie psychologie 
bleek dat communicatie en taal van het aller-
grootste belang zijn, ook of juist in de politiek.  
Je verhaal moet geloofwaardig zijn. Als je niet 
jezelf bent omdat iemand je een kant opstuurt 
waar je je niet goed bij voelt word je ongeloof-
waardig. ‘Ken u zelve’, blijft makkelijker gezegd 
dan gedaan.”   

Het was zijn ontmoeting met Sigrid Kaag – beide 
waren gast bij het tv-programma De 5 uur Show 
– dat Edwin deed besluiten zijn politieke bijdrage 
te leveren. “Bij het wachten vooraf sprak ik met 
mevrouw Kaag. Ik vond haar geestig, ernstig, 
positief, duidelijk, relativerend en met groot 
overzicht. Tijdens mijn item ging ik nog even 
door op wat mevrouw Kaag gezegd had. Ik was 
enthousiast en zei op een gegeven moment ‘Dit 
lijkt wel een stemadvies’. Na deze ontmoeting 
werd ik lid van de partij.” 

Geen luie lijstduwer
Niet veel later ging de telefoon. Trrriiiing. Edwin 
kreeg de uitnodiging om lijstduwer voor de 
gemeenteraadsverkiezingen 2022 te worden. 
“Meteen heb ik ja gezegd. Het mooiste is om 
stemmen weg te halen bij mensen die op een 
andere partij wilden stemmen. De publiciteit was 
‘boven verwachting’ werd mij verteld. Ik ben geen 
luie lijstduwer en zet mij desgevraagd ook na de 
verkiezingen in voor wat mij ter harte gaat.”

Rapapáa!

Vol energie en met veel enthousiasme 
deelt Edwin Rutten, kinderheld van 
velen, zijn verhaal. Zo kennen wij hem 
ook, als verteller, met een gulle lach 
en met weidse gebaren. Altijd nieuws-
gierig, betrokken en verbindend. 
Hij was lijstduwer voor D66 in de 
gemeente Den Haag en vertelt graag 
waarom. “Ik zal mijn antwoorden 
kort houden, anders moet je zoveel 
uitwerken”, zegt hij aan het begin van 
ons gesprek. Om zich vervolgens, na 
zijn eerste antwoord, breed lachend 
te verontschuldigen. “Met zo’n  
monoloog schiet dat niet op.” 

Er zijn een paar onderwerpen die hij heel belang-
rijk vindt: onderwijs, cultuur, gelijke kansen en 
armoede, vooral onder kinderen. “Tussen 0 en  
12 jaar, daar begint het. Dan staat het kinder-
hoofd open, zijn er geen vooroordelen. Ik gun 
eenieder waar ik zelf zo vreselijk veel plezier  
van heb gehad.”
 
Als een diamant
Voor onze D66 staatssecretaris Cultuur en 
Media, Gunay Uslu, heeft hij een vraag. Of 
misschien is het gewoon een advies van de 
woordkunstenaar. “Ik kies de taal en vorm op het 
toneel, op cd’s, streams en op de televisie die 
mij past en doordringt bij de luisteraar. Woorden 
die veel gebruikt worden, worden vaak sleets. 
De woorden diversiteit en inclusiviteit horen we, 
maar we kennen of voelen de lading van het 
woord vaak niet meer. Kies bij gebruik voor die 
woorden steeds een klein praktisch voorbeeld 
zodat die begrippen als een diamant de vele 
facetten krijgt die het verdient. Is wellicht iets 
voor een soort spotje van ‘Postbus 51’? Met 
kekke filmpjes, zodat deze begrippen steeds 
weer inhoud krijgen.” 

Hij herinnert zich een optreden als Ome Willem 
in de Schilderswijk in Den Haag waar hij een 
grote groep migrantenkinderen trof. Hij vroeg een 
meisje van tien om tolk te zijn. “Dan bloeit mijn 
hart op! Ik heb later nog vaak gehoord: door uw 
programma heb ik Nederlands geleerd.” 

Kinderheld
Nu ‘Ome Willem’ zich aansluit bij D66 en iemand 
is een VVD’er of SP’er, dan zeggen ze ‘Dat had 
ik niet van mijn Ome Willem verwacht.’ En een 
D66’er zal zeggen: ‘ja, hij was mijn kinderheld, 
toen al!’ Zo bieden de woorden van Edwin Rutten 
vreugde en hoop, soms ook troost en vooral 
verbinding. ■
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tekst Jan Vincent Meertens

Tromgeroffel! Twee 
markante uitdrukkingen van 
Edwin Rutten krijgen binnen-
kort een plekje in de Dikke 
van Dale. ‘Joepie de poepie’ 
en ‘grote grijze geitenbreier’ 
belanden na veertig jaar in  
het woordenboek.
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IDEE MAGAZINE

Kies ook voor  
verdieping en  
neem een  
abonnement 
op Idee

Het tijdschrift voor 
het sociaalliberalis-
me biedt vier keer 
per jaar interviews, 
essays, columns  
en achtergrond-
verhalen van 
toonaangevende 
en vernieuwende 
denkers en doeners  
over actuele 
politieke en 
maatschappelijke 
vraagstukken.

d66.nl/vanmierlo- 
stichting/idee

Dit is schadelijk voor het vertrouwen in de over-
heid en uiteindelijk voor de democratie: de Atlas 
van Afgehaakt Nederland van Josse de Voogd 
en Rene Cuperus laat zien dat er een duidelijke 
relatie bestaat tussen regionale ruimtelijke 
verschillen en maatschappelijke en politieke 
onvrede. 

Nu de meeste lokale coalities zijn gesloten,  
is het tijd om het onrechtvaardige ruimtelijk 
beleid van de afgelopen decennia om te buigen. 
Daarin heeft de rijksoverheid een rol, maar ook 
de lokale coalities die nu gesmeed worden 
hebben de sleutel in handen. Daarom zouden in 
nieuwe coalitieakkoorden drie dingen centraal 
moeten staan. 

1.  Brede welvaart moet uitgangspunt zijn bij 
ruimtelijke plannen. Brede welvaart houdt in: 
geen eenzijdige focus op economische groei, 
maar (ook) oog hebben voor natuur, kwaliteit 
van leven, cultuur en gezondheid. 
2.  Neem inwoners serieus door ze eerlijk te 
betrekken vanaf de allereerste plannen voor 
windmolens en zonnepanelen, voor groen, 
bouw en mobiliteit. Eerlijk betrekken betekent 
dat de ideeën en inzichten van inwoners 
daadwerkelijk verschil kunnen maken. Zorg 
voor een gereedschapskist aan inspraakmo-
gelijkheden en trek hierbij ook gedragsweten-
schappers aan, gezien de grote psychologi-
sche kant van met name maatregelen voor de 
energietransitie. 

3.  Breek met heilige huisjes. ‘Goed wonen’ kan 
ook op een andere manier dan via een eigen 
huis met tuin. Vrijheid in mobiliteit betekent 
niet noodzakelijkerwijs een auto voor de deur. 
Stel gebruik in plaats van bezit bijvoorbeeld 
centraal als het gaat om bereikbaarheid. En 
een kwalitatief goede, bij het huishouden 
passende woning met buitenruimte zijn 
ook mogelijk met een appartement in een 
stadswijk. 

Op deze manier ontstaat letterlijk ruimte voor 
rechtvaardigheid. ■

Suzanne van den Eynden, wetenschappelijk 
medewerker Mr. Hans van Mierlo Stichting.

vanmierlostichting.d66.nl

uimtelijke ordening staat weer hoog 
op de politieke en maatschappelijke 
agenda. En dat is niet gek. In de 
eerste plaats omdat we in Nederland 
grote ruimtelijke ambities hebben: 
100.000 woningen per jaar, van het 

gas af, klimaatvriendelijke mobiliteit, meer ruimte 
voor groen en bedrijvigheid. Deze claims op onze 
schaarse ruimte botsen onvermijdelijk met elkaar. 

Een neutrale inrichting van Nederland bestaat 
bovendien niet: elk besluit heeft vergaande 
sociale en economische consequenties. Bouwen 
we vrijstaande woningen die het meeste geld 
opleveren of fatsoenlijke woningen voor de 
groepen waar de nood het hoogst is? Investeren 
we in hoogwaardig openbaar vervoer in alleen de 
drukste delen van het land of zorgen we ook dat 
werk en scholen – voor alle opleidingsniveaus – 
beter bereikbaar worden in dunbevolkte regio’s? 
In welke regio iemand wordt geboren, is nu 
helaas nog te vaak bepalend voor de kansen in 
het leven. Rechtvaardig ruimtelijk beleid kan die 
kansenongelijkheid verkleinen. 

Daarnaast moeten we helaas concluderen 
dat het thema ruimte de afgelopen decennia 
ernstig is verwaarloosd. Landelijke regie 
ontbrak en complexe vragen over ruimtelijke 
inrichting werden overgelaten aan provincies en 
gemeenten, die volgens recent onderzoek van 
de Raad voor de Leefomgeving onvoldoende 
werden toegerust met kennis, geld en capaciteit. 
Inwoners werden te weinig of te laat betrokken, 
raakten teleurgesteld en haakten af. Bovendien 
is sinds de jaren tachtig een eenzijdig beleid 
gevoerd van ‘don’t back the losers, back the 
winners’. Dit vertaalde zich in investeringen in 
voornamelijk steden in het westen van het land.

Zijn verschillen tussen regio’s per definitie 
problematisch? Nee. Waar in de Randstad meer 
mogelijkheden zijn voor werk en cultuur, over-
heerst in Zeeuws-Vlaanderen en Oost-Groningen 
de ruimte voor rust en natuur. Het probleem is 
juist dat die verschillen door de grote focus op 
economische groei onvoldoende zijn gewaar-
deerd. De achterblijvende aandacht voor regio’s 
met andere dan economische kwaliteiten heeft 
geleid tot regionale kansenongelijkheid en het 
gevoel bij inwoners er niet toe te doen. 

Bij de afgelopen gemeenteraadsverkiezingen domineerden 
zorgen over ruimte bij de kiezer. Waar kunnen we nog  
wonen? Waarom moeten die windmolens in mijn dorp?  
Nu de meeste akkoorden zijn gesloten en de nieuwe lokale  
coalities aan de slag gaan, is het aan hen om rechtvaardig  

ruimtelijk beleid te maken.

OPINIE

R
Maak  

  
 r u i m t e  
 
 

voor 
rechtvaardigheid 
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Wat gebeurde er…
50 jaar geleden

Club van Rome – de grenzen aan de 
groei – klinkt door in programma 
Keerpunt 1972. Punt 5.

5. Dit veronderstelt ook beheersing 
van de ekonomische groei. De tijd  
van produktie ter wille van de 
produktie is definitief voorbij. Een 
ekonomische groei die leidt tot steeds 
meer goederen die steeds sneller 
vernieuwd moeten worden, tot meer 
auto’s op steeds grotere wegen, 
brengt een steeds grotere aanslag  
op onze schaarse ruimte en ons 

leefmilieu met zich mee. Tegelijkertijd 
worden de natuurlijke hulpbronnen 
bedreigd. Bij de verdeling van de 
opbrengsten zijn het de knapsten,  
de rijksten en de machtigsten, die het 
meest profiteren. Het produktieproces 
zal ondergeschikt worden gemaakt 
aan de voorwaarden voor een  
menswaardig bestaan in een leef-
baar milieu voor iedereen. Radikale 
ingrepen in de huidige vorm van vrije 
ondernemingsgewijze produktie, met 
name beheersing van de partikuliere 
investeringen, zijn onvermijdelijk.

Kandidaat-lijsttrekker Els Borst:  
“Een oudere politicus kan net zoveel 
voor jongeren betekenen, als een 
jongere voor ouderen” 

Het kwam toch nog onverwacht,  
toen Hans van Mierlo op 31 mei jl.  
aankondigde dat Els Borst de kan- 
didaat-lijsttrekker was geworden 
voor D66. Een kalme vakminister op 
niet zo’n makkelijk departement, die 
opeens in de frontlinie van de partij 
zou moeten gaan optreden. Op een 
moment waarop de beide regerings-
partners zich steeds nadrukkelijker 
richten op de komende verkiezingen. 

Van Mierlo heeft onlangs geantwoord 
op de vraag of het D66-beleid 
voldoende uit de verf komt: ‘Ik vind 
dat premier Kok iedere week op 
vrijdagavond ons beleid op een 

fantastische manier weergeeft.” De 
opiniepeilingen – zeg maar even vóór 
Borst – geven toch een verlies aan van 
zo’n tien zetels. Dat betekent dat de 
kiezer je niet ziet.
Els Borst: “Het vinden van een goede 
oplossing voor een gezamenlijk 
probleem – los van ideologie – dat 
is typisch een D66-stijl. Het is vaak 
het soort oplossing dat uiteindelijk 
uit de bus komt. Ik kan begrijpen dat 
Wim Kok niet zegt ‘We hadden een 
conflict in het kabinet, maar dankzij 
D66 zijn we eruit gekomen, en wel als 
volgt.’ Dat zou wel heel offervaardig 
zijn. Maar dat is wel een aantal keren 
het geval geweest. Nou ja, dan is het 
enige dat je kunt doen, je gewoon 
direct tot de kiezer wenden met ons 
gedachtengoed en onze oplossingen. 
En maar hopen dat ze die naar waarde 
weten te schatten.” ■

1. Wie is Afke Groen?
“Ik ben eigenlijk altijd aan het 
nadenken. En ik stel mezelf overal 
vragen bij. Waarom hebben we dit 
eigenlijk zo georganiseerd? Waarom 
denkt iemand op deze manier? Hoe 
kan iets nog beter, nog eerlijker? 
Anderen stel ik zulke vragen trou-
wens ook graag.” Afke Groen (1991) 
haalde haar bachelor Internationale 
Betrekkingen in Groningen en zakte 
af naar Maastricht voor haar master in 
Europese Studies. Ze promoveerde– 
“achter mijn keukentafel, in de eerste 
maanden van de pandemie” – in de 
politieke wetenschappen. “Daarna 
wilde ik de koppeling gaan maken 
tussen politiek en wetenschappelijk 
denken. Het is een privilege dat ik 
beide werelden als kind al leerde 
kennen. Mijn vader was raadslid in 
de gemeenteraad van Wageningen 
en docent aan de universiteit. Mijn 
moeder leerkracht. Aan tafel ging het 
altijd over werk.” Sinds 2020 werkte 
Afke als wetenschappelijk mede-
werker bij de Mr. Hans van Mierlo 
Stichting en vanaf vorige zomer was 
ze ook hoofdredacteur van Idee.

2. Denker met sociaal- 
liberale visie op politiek  
en samenleving stond er  
in de Directeur VMS  
vacaturetekst. Hoe geef  
jij daar vorm aan?
“Ik vind de sociaal-liberale  
beweging in de eerste plaats  
inspirerend vanwege haar geschie-
denis als democratiseringsbeweging. 
Hoogleraar Annelien de Dijn vertelde 
in een aflevering van onze podcast 
Appèl dat de sociaal-liberalen van 
het eerste uur, in de late negentiende 
eeuw, streden voor een ideaal dat je 
‘democratische vrijheid’ zou kunnen 
noemen: de gedachte dat vrijheid 
behelst dat je zelf meebeslist over  
de wetten en regels die je regeren.  
Dat behelst trouwens niet alleen 
democratische macht over het 
bestuur, maar ook over de markt!” 

Wat gebeurde er…

LEDENINFORMATIE

MijnD66: Ledenportaal
Een adreswijziging doorgeven?  
Aan- of afmelden voor een 
nieuwsbrief of thema-afdeling? 
Ga naar MijnD66.nl en beheer je 
eigen gegevens en voorkeuren. 
Is jouw emailadres (tevens je 
gebruikersnaam) gewijzigd? 
Stuur een mail naar:  
ledenadministratie@d66.nl

meedoen | meedenken
Met onze campagnes, bij jouw 
lokale afdeling of in een lande- 
lijke thema-afdeling of inte- 
ressegroep: d66.nl/meedoen

donatie | schenken | nalaten
Wil je D66 financieel extra  
steunen? Informatie over 
(eenmalig) doneren, (fiscaal  
aantrekkelijk) schenken en 
nalaten vind je hier:  
d66.nl/schenken

D66 Internationaal
Meer weten over ons  
internationale netwerk? 
Kijk op: internationaal.d66.nl  
Mede-D66’ers in het buitenland 
vind je via: buitenland.d66.nl 

Mr. Hans van Mierlo Stichting
De Van Mierlo Stichting (VMS)  
is het onafhankelijke weten-
schappelijk bureau van D66. 
Meer informatie over haar 
activiteiten, onderzoeken en 
publicaties (zoals tijdschrift 
Idee): vanmierlostichting.d66.nl

politiek inhoudelijke vragen  
(Tweede Kamerfractie D66)
WhatsApp: 06 11 91 25 48
Mail: kamervraag@d66.nl

3. Hoe creëren we  
uitwisselingen tussen  
de D66 vereniging en  
het onderzoeksveld?
“Voor mij zit de kracht van D66  
uiteindelijk in de vindingrijkheid en 
creativiteit van haar leden. Daar 
mogen we weleens wat meer gebruik 
van gaan maken, om politiek meer  
als een ideeënstrijd te gaan voeren. 
De tweede regeringsdeelname van 
D66 – na bovendien vier jaar in de 
constructieve oppositie – is een 
geweldige kans om ideeën om te 
zetten in beleid. Maar deze tijd vraagt 
van D66 ook een nieuwe oriëntatie  
op visie. We zien dat politieke  
vertegenwoordiging steeds meer 
langs de lijnen loopt van verschillende 
groepen in de samenleving, terwijl 
de grote thema’s ons allemaal raken. 
De klimaatcrisis, de pandemie, de 
Russische oorlog in Oekraïne, maar 
ook de inflatie en de toenemende 
bestaansonzekerheid. Daar moeten 
we ons grote vragen bij stellen. In  
welke wereld willen wij leven? Wat  
vinden we rechtvaardig? Hoe organi- 
seren we de democratie? Bij de Van  
Mierlo Stichting werken we voort- 
durend aan zulke grote vragen, altijd  
vanuit het sociaal-liberale gedachte- 
goed. We trainen ook politici en leden  
in dat gedachtegoed.  
Zo hebben we een 
brugfunctie tussen 
de wetenschap, 
het maatschap-
pelijk debat, de 
vereniging en 
onze landelijke 
politici.” ■
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1972
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3 VRAGEN AAN…
NIEUWE DIRECTEUR MR. HANS VAN MIERLO STICHTING

25 jaar geleden
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Als werkgroep hebben jullie mooie punten aange-
dragen voor het lokale verkiezingsprogramma. 
Waar mag wat jou betreft echt geen streep door in 
de onderhandelingen? “De Cultuurpas voor jongeren! 
Een geldbudget voor bezoek aan diverse culturele 
plekken. Iedereen doet zijn best om jongeren een 
museum in te krijgen, maar we vergeten te kijken of 
dat wel een match is. Het Haagse Hiphop Centrum 
kent geniale en betrokken makers met geweldig 
talent, alleen hebben we daar onvoldoende oog en 
erkenning voor. Uit de jongerencultuur is heel veel 
geboren. Wat in de jaren ‘80 als graffiti begon hebben 
we ondertussen wel omarmd als ‘kunst’, maar daar 
was wel veertig jaar voor nodig. Juist in het licht van 
diversiteit en inclusie is het belangrijk andere cultu-
rele en kunstzinnige perspectieven nu te erkennen.”

De rol van kunstenaars is in jouw optiek nog veel 
breder te trekken. Vertel. “Ik vind het interessant 
om vanuit het Kunst en Cultuur domein, vanuit het 
makers perspectief, ons veel sterker te profileren 
binnen het ecologische vraagstuk. Kunstenaars en 
makers kunnen werkelijk iets bijdragen aan dat debat. 
Door te visualiseren, te dromen en een visionaire stip 
op de horizon te zetten. Een soort richtingwijzer waar 
we als samenleving heen moeten. D66 zou ik daar 
graag bij zien aansluiten, meer activistisch, een tikje 
meer ‘underground’. Minder braaf en correct. En wil 
je echt een inclusie partij zijn dan moet je juist die 
andere vocalen, mensen die zich op andere manieren 
uiten, ook een plek geven.”

Voor jou gaat dat duidelijk nog niet ver genoeg, er is 
meer verandering nodig? “Eigenlijk gaat dat nog een 
stap verder inderdaad, dan krijgt de natuur zelf ook 
een stem in beleid en processen. Dat vind ik een hele 
interessante gedachte. Wat zijn de belangen van de 
bijen of van de Waddenzee? Het niet-menselijk leven 
zou een politiek deelnemer moeten worden in de 
vorm van een rechtspersoon. Een nieuwe stap naar 
een inclusievere wereld.” ■

Dirk-Jan Visser (1978) is documentair 
fotograaf, docent aan de Koninklijke  
Academie voor Beeldende Kunsten in  
Den Haag, lid van de Raad van Toe-
zicht bij World Press Photo en aftre-
dend voorzitter van de Haagse D66 
werkgroep Kunst, Cultuur en Media. 

Ik ben D66
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“ Belangenpolitiek 
viert hoogtij en legt 
een groot beslag op 
het publieke bestel. 
Het is aan ons om 
daar als sociaal- 
liberalen een geloof-
waardig alternatief 
voor te bieden”

Partijgenoten,

Het politieke seizoen is weer begonnen. In Den Haag wordt dat 
traditioneel ingeluid met Prinsjesdag en de Algemene Politieke 
Beschouwingen. Voor mij persoonlijk voelde het bijzonder 
eervol om dit voor het eerst als minister van Financiën mee 
te maken. Het was ook spannend, niet in de laatste plaats 
vanwege de turbulente tijden waarin we leven. 

De oorlog op ons continent woedt voort en we ondervinden 
daar ook hier de gevolgen van. De prijzen zijn verder opgelopen, 
in het bijzonder die van energie. Mensen hebben hulp nodig om 
dit te kunnen dragen. Daarom hebben we deze zomer de keuze 
gemaakt om mensen met de kleinste portemonnee het meest 
te ondersteunen via toeslagen, hogere lonen en belastingverla-
gingen. Daarnaast zullen we ook middelgrote en kleine onder-
nemers die veel energie gebruiken, helpen om deze moeilijke 
tijd door te komen. Hetzelfde zal gelden voor scholen, culturele 
instellingen en verenigingen. 

De overheid is er op dit moeilijke moment als schild voor 
mensen die bescherming nodig hebben. Maar laten we ons 
ook realiseren: De toekomst is onzeker. Niet alleen nu, ook 
later willen we in staat zijn om te handelen. De keuzes die 
we nu maken moeten ook uit te leggen zijn aan toekomstige 
generaties. We staan voor grote veranderingen. Inflatie, energie, 
klimaat, veiligheid: iedereen voelt het. Dit tegen de achtergrond 
van een vergaande fragmentatie van de maatschappij die 
zichtbaar is in de politiek. Belangenpolitiek viert hoogtij en legt 
een groot beslag op het publieke bestel. Het is aan ons om 
daar als sociaal-liberalen een geloofwaardig alternatief voor te 
bieden. Met oog voor het algemeen belang, voor de toekomst 
en de kansen van alle mensen om zich te ontwikkelen naar 
eigen inzicht. 

Dat blijft onze inzet. In alle geledingen van de partij. In 
Brussel, in Den Haag, in alle gemeenten, en ja, natuurlijk ook 
in de provincies. De voorbereidingen voor de Provinciale 
Statenverkiezingen in maart 2023 zijn in volle gang. In deze 
Democraat stellen de 12 provinciale lijsttrekkers zich aan je 
voor. Met Paul van Meenen als lijsttrekker voor de Eerste 
Kamerverkiezing hebben we een echte partijman, onderwijs-
vernieuwer en ervaren volksvertegenwoordiger. Dat belooft 
een succesvolle campagne!

Maar voor die tijd hebben we nog een kans om elkaar te zien 
en te spreken: op 19 november komen we bijeen voor ons 
partijcongres. Ik zie jullie daar! 

44 | Sneller schoner vliegen 
Raoul Boucke, Kamerlid  
zonder hoogtevrees

22 | Herindelingsverkiezingen 
Brielle, Hellevoetsluis en 
Westvoorne gebundeld
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HOERA

Feest! Vijftig jaar Mr. Hans 
van Mierlo Stichting 
Met de invoering van de ‘Subsidieregeling 
politiek-wetenschappelijk instituten’ kreeg 
Stichting Wetenschappelijk Bureau D’66 in 
1972 voor het eerst publieke financiering. 
Hoe is de rol van het wetenschappelijk 
bureau door de tijd ingevuld en veranderd? 
En hoe kan de Van Mierlo Stichting in deze 
tijd de ideeënstrijd in het politieke debat 
weer aanwakkeren?
 
Wanneer?  
Donderdag 8 december, vanaf 16.30 uur

Waar? 
Dudok, Hofweg 1A, Den Haag

IN MEMORIAM

Edo Spier | 26 mei 1926 – 6 september 2022 
De architect, ontwerper en voormalig journalist was tussen 1991 
en 1995 lid van de Eerste Kamer voor D66. Hij genoot van het 
politieke ambacht en het schouwspel in Den Haag. Tot het laatste 
moment voelde hij zich verantwoordelijk voor de koers van D66. 
Hij was bij jong en oud een graag geziene congresganger.

OPLEIDING

VMS workshops bij jouw afdeling?

D66 is een sociaal-liberale partij. Maar wat betekent dit  
eigenlijk? Welke waardes zijn bepalend voor dat sociaal- 
liberalisme, en hoe positioneert dit zich tegenover andere poli-
tieke ideologieën? En hoe kunnen we op basis van deze ideeën 
handen en voeten geven aan de dagelijkse politieke praktijk?

Door middel van een interactieve workshop geeft de Van  
Mierlo Stichting antwoord op deze vragen. Daarmee kun je  
jouw afdeling en jouw fractie helpen een meer bewust  
bekwaam sociaal-liberaal te worden.  
Lees verder op d66.nl/vanmierlostichting en vul het online  
formulier in voor meer informatie.

AANMOEDIGING

Els Borst Inspiratieprijs

Amsterdamse Ilana Rooderkerk  
heeft op 10 september de Els Borst 
Inspiratieprijs 2022 in ontvangst 
genomen. Ze ontvangt deze  
aanmoediging voor haar jarenlange  
inzet voor de sociale veiligheid van 
vrouwen. 
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foto Martijn Beekman

foto Jeroen Mooijman

19.11.2022 |  HELE DAG

Congres 116 | Ben jij er ook bij?

Twee keer per jaar komen we als D66-ers bij elkaar tijdens onze 
congressen. De Doelen in Rotterdam kleurt groen en heet ons 
welkom op zaterdag 19 november. We gaan in gesprek, we gaan 
stemmen en nemen besluiten. Er zijn inspirerende sprekers, 
subsessies en natuurlijk is er alle ruimte voor ontmoetingen 
op het horecaplein. En we blikken vooruit naar 2023 voor de 
Provinciale Statenverkiezingen. 

Scan voor het programma de QR code.   
Nog geen toegangsbewijs? Lees op MijnD66.nl  
hoe je die online kan bestellen. Tot 19 november!

AGENDA
Bekijk de geplande activiteiten 
d66.nl/agenda

10.12.2022 | Diversiteit & Inclusie Event | 
 Beeld & Geluid | Den Haag | 13.00-17.00 uur

19.11.2022 | Congres 116 
 De Doelen | Rotterdam

24/27.11.22 | 51st IFLRY General Assembly |  
International Federation for Liberal Youth  
 Amsterdam
Wereldwijde koepelorganisatie voor  
liberale jongerenorganisaties

Paul van Meenen 
Lijsttrekker Eerste Kamer
Op 27 september is van Meenen door  
de leden van D66 gekozen tot lijst-
trekker bij de Eerste Kamerverkiezing 
in 2023. Op dit moment is hij lid van de 
D66-fractie in de Tweede Kamer en de 
woordvoerder op onderwijs. 

Van Meenen: “Graag wil ik alle leden bedanken voor het 
vertrouwen. Ik kijk terug op een mooie campagne. Ik bedank 
Carla voor de vele debatten in het land. Ik zie het als een grote 
opdracht om in de Eerste Kamer verder te bouwen aan onze 
idealen. Met politieke kalmte en inhoudelijke scherpte. Ik zie 
ernaar uit de komende tijd te werken aan een groot en divers 
team op de kandidatenlijst. En ik heb er zin in samen met jullie 
campagne te gaan voeren voor de Provinciale Statenverkiezing.”

THEMA AFDELING

Nieuwe werkgroep 
Internationale Veiligheid  
en Defensie
Het D66 Kennisnetwerk is een thema 
afdeling met focus op Europese defensie-
samenwerking. Belangstelling? Bezoek de 
thema-stand op het aanstaande Congres 
in Rotterdam.

Jan Terlouw ontmoette op 8 oktober jl. 
Commandant der Strijdkrachten, Onno 
Eichelsheim, op het symposium ter ere 
van het vijf-jarig jubileum van het  
Defensity College.
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Sigrid Kaag, minister van Financiën
 
Prinsjesdag 2022

→

https://d66.nl/vanmierlostichting/
https://www.mijnD66.nl
https://d66.nl/agenda/
https://d66.nl/congres/congres-116/
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Hij zat nog geen vijf minuten op de ministersstoel of 
kreeg al te maken met een van de grootste crises in zijn 
portefeuille; de oorlog in Oekraïne en de daaropvolgende 
energiecrisis. Voor Rob Jetten kwam het ministerschap 
als een verrassing. Hoe vergaat het de klimaat- 
minister in de strijd tegen klimaatverandering en het op 
peil houden van de Nederlandse energievoorraad? 

tekst Lisanne van ’t Riet

Klimaat?
Akkoord!

De gasvoorraad vullen, het liefst zonder  
Rusland
Met de energieprijzen die hard stijgen en de 
gasvoorraad die afnam door de maatregelen 
van Rusland, kwam Jetten abrupt voor een grote 
uitdaging te staan; hoe zorgen we ervoor dat de 
energievoorraad op peil blijft én we niet meer 
hoeven te teren op geleverd gas uit Rusland? 
Jetten: “De oorlog in Oekraïne is een enorme 
wake up call geweest en heeft ons laten zien 
hoe afhankelijk we eigenlijk zijn van Russisch gas 
en hoe onwenselijk dit is. We proberen nu volop 
in te zetten op energiebesparing en zo snel als 
het kan over te stappen naar duurzamere ener-
giebronnen zoals wind op zee en waterstof. Dit 
moment kunnen we dan ook goed benutten om 
voor Nederland een flinke inhaalslag te maken 
met het verduurzamen van onze energiewinning.” 

“Dit is natuurlijk niet iets wat alleen in Nederland 
leeft, maar in heel Europa is men bezig met deze 
overstap. We zijn veel te verslaafd geweest aan 
fossiele brandstoffen en het goedkope Russische 
gas. Het is dan ook bijzonder goed dat we nu 
in Europa alle neuzen dezelfde kant op hebben 

Tijdens de formatie was Rob Jetten een 
van de afgevaardigden van D66 om mee te 
onderhandelen over een coalitie. Om dan ook 
zelf minister te worden, was zeker niet het plan, 
aldus Jetten. Het ministerschap kwam als een 
aangename verrassing. “Ik ben nu 35 jaar en zit 
dicht bij de generatie die als eerst echt wat gaat 
merken van klimaatverandering en ben een van 
de laatste generaties die er nog wat aan kan 
doen. Een andere kabinetsfunctie zou ik daarom 
ook niet willen. De jongerengeneratie moet ook 
echt aan de knoppen kunnen zitten om succes te 
boeken in de aanpak van klimaatverandering.”

Onverwachts minister voor Klimaat en Energie
“Nu ben ik aan deze functie begonnen met  
veel enthousiasme en het plan om het grootste 
deel van mijn tijd bezig te zijn met de klimaat-
aanpak. Maar door de oorlog in Oekraïne werd  
dit abrupt anders. De energiecrisis, als gevolg 
van de oorlog in Oekraïne, kwam natuurlijk  
onverwachts om de hoek kijken. Hierdoor 
voel ik mij op dit moment meer minister voor 
Energie dan minister voor de aanpak van 
klimaatverandering.”

“ Soms voel ik  
mij meer minister 
van energie dan 
van klimaat”
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staan. Onder andere door de European Green 
Deal die we vorig jaar hebben afgesloten in de 
EU. Deze deal zet in op een klimaat neutrale EU 
in 2050. Ik denk echt dat we een deel van deze 
deal niet hadden kunnen vastleggen, als we nu 
niet met zijn allen in deze crisis hadden gezeten. 
Deze crisis heeft ervoor gezorgd dat we nu snel 
grote stappen kunnen zetten.”

Dilemma’s voor het klimaat
De energiecrisis heeft wel een nare bijsmaak; 
het harder laten draaien van de kolencentrales. 
Een maatregel die Jetten liever niet wilde nemen. 
Helaas kon hij hier niet omheen. “De beslissing 
om de kolencentrales weer harder te laten 
draaien is natuurlijk vervelend, maar een nodig 
besluit dat ik als minister heb moeten nemen. 
Hierdoor wordt de komende tijd 10 megaton 
aan CO2 de lucht in geschoten. Deze maatregel 
was nodig, maar ik wil op termijn wel de extra 
CO2 compenseren door andere maatregelen te 
nemen. Dit was de moeilijkste beslissing die ik tot 
nu toe moest nemen, maar het was echt cruciaal 
om voorbereid te zijn op de aankomende winter. 
Bij het nemen van zulke moeilijke beslissingen is 
het belangrijk dat je over je eigen schaduw heen 
kan stappen om een verstandige beslissing te 
nemen.ˮ

Waar Jetten vooral voor wil waken, is dat we 
nu niet direct terugvallen in de default van het 
gebruik van fossiele brandstoffen. Jetten: “We 
moeten, ook in deze crisistijd, proberen om ons 
te blijven focussen op de klimaataanpak. Juist 
ook met maatregelen die we nu nemen, zoals 
het verlagen van het energieverbruik met 25% 
en het installeren van zonnepanelen op heel veel 
daken in Nederland. We zijn het eerste land dat 
nu al een infrastructuur aanlegt voor waterstof, 
dit gaat ons in de toekomst echt helpen om 
grote stappen te zetten in de klimaataanpak en 
tegelijkertijd de energievoorziening op peil te 
houden. De energietransitie gaat nu heel hard, en 
de pijnlijke beslissing om fossiel nu eventjes voor 
fossiel in te wisselen is gewoon nodig, omdat we 
anders in de kou komen te zitten.”

Klimaataanpak van iedereen
Bij het aanpakken van klimaatverandering zijn 
niet alleen maar grote spelers nodig. Jetten wil 
graag dat de hele samenleving bijdraagt aan 
de klimaataanpak, op een manier dat het de 
mensen óók vooruithelpt. “Heel veel van het 
werk dat ik hier in Den Haag doe, wordt op lokaal 

“�We�zijn�het�eerste�land�dat�nu�al�een�
infrastructuur�aanlegt�voor�waterstof,��
dit�gaat�ons�in�de�toekomst�echt�
helpen�om�grote�stappen�te�zetten�in�
de�klimaataanpak�en�tegelijkertijd�de�
energievoorziening�op�peil�te�houden”

Rob Jetten
25.03.1987

1999-2005
VWO Udens College

2005-2010
Bachelor Bestuurskunde, 
Nijmegen School of 
Management, Radboud 
Universiteit Nijmegen

2008-2009
Voorzitter  
Jonge Democraten

2010-2011
Master Bestuurskunde, 
specialisatie Good 
Governance, Nijmegen 
School of Management, 
Radboud Universiteit 
Nijmegen

2010-2017
Gemeenteraadslid  
en fractievoorzitter  
in Nijmegen

2011-2017
Management trainee, 
strategisch adviseur en
Regiomanager 
Bouwmanagement bij 
Pro Rail

2018-2021
Fractievoorzitter  
in de Tweede Kamer  

2017 – 2022
Lid Tweede Kamer en 
fractievoorzitter D66

2022
Minister voor  
Klimaat en Energie

Lagere energierekening door  
verruimd prijsplafond
Vanaf 1 januari 2023 geldt een prijsplafond op energie 
voor alle huishoudens en andere kleinverbruikers. 
Voor gas wordt het maximale tarief € 1,45 per kuub 
tot een verbruik van 1.200 kuub. Voor elektriciteit 
wordt het maximale tarief verlaagd tot € 0,40 per 
KWh en het maximale verbruik verhoogd tot 2.900 
kWh. Voor het energieverbruik boven het plafond 
betalen huishoudens en andere kleinverbruikers het 
tarief zoals opgenomen in het energiecontract. Voor 
november en december ontvangen huishoudens een 
vaste korting op de energierekening van € 190 per 
maand.

Jetten: “Steeds meer mensen en bedrijven worden 
geraakt door de ongekend hoge energieprijzen. Met 
een prijsplafond helpen we om de lasten te verlichten 
en hebben mensen meer zekerheid. We hebben 
bij de uitwerking van het prijsplafond ook rekening 
gehouden met huishoudens die verwarmen met een 
(hybride) warmtepomp of zijn aangesloten op een 
warmtenet. Daarom gaat het verbruiksplafond voor 
elektriciteit omhoog en het tarief omlaag, en komt er 
een prijsplafond voor warmtenetten. Dankzij de grote 
inzet van de energieleveranciers kan het prijsplafond 
al per 1 januari worden ingevoerd.ˮ
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niveau uitgevoerd. We kijken voor de aanpak 
van klimaatverandering niet alleen maar naar 
grote stappen die we in internationaal samen-
werkingsverband kunnen zetten, maar ook echt 
naar wat we kunnen doen voor de mensen thuis. 
Veel mensen wonen nog in slecht geïsoleerde 
huizen die nu te maken krijgen met een toren-
hoge energierekening. Als we deze huizen eerst 
aanpakken door te isoleren en zonnepanelen te 
leggen, zorgen we niet alleen voor een vermin-
dering van het energieverbruik, maar verhoogt 
dit ook meteen het wooncomfort. Het aanpakken 
van klimaatverandering gaat over zoveel meer 
dan andere vormen van energiewinning; wat voor 
soort kleding koop je? Waar koop je je eten en 
hoe wordt dit verbouwd? Kunnen boeren hier een 
goede boterham aan verdienen? Alle facetten 
van de samenleving hebben te maken met de 
klimaataanpak en kunnen dus ook allemaal 
bijdragen aan die stap voorwaarts.”

Meepraten in het burgerberaad
En als iedereen dan moet kunnen bijdragen 
aan de klimaataanpak, is het belangrijk dat de 
samenleving hier als eerst over mee kan praten. 
Een burgerberaad kan volgens Jetten een goed 
middel zijn om tot creatieve innovaties en oplos-
singen te komen. “Je wilt als samenleving echt 
eigenaar zijn van de veranderingen waar we nu 
mee te maken krijgen en hier op een positieve 
manier aan bijdragen. Dan is het van cruciaal 
belang dat burgers ook mee kunnen praten én 
beslissen over de aanpak van complexe vraag-
stukken, zoals de klimaataanpak. Wat we nu 
aan de Tweede Kamer hebben voorgesteld, is 
het organiseren van een burgerberaad waarbij 
ingelote mensen mogen meepraten over ons 
klimaatbeleid richting de toekomst. Wat vinden 
we wel en niet acceptabel als samenleving? 
Wat mag je vragen van burgers om bij te dragen 
aan de klimaataanpak? Hoe zorgen we voor 
gedragsverandering?”

“Ik denk dat dit gesprek ook echt nodig is om 
uit het extreem gepolariseerde klimaatdebat te 
komen. Er is niet één oplossing en er bestaat 
niet een ‘voor’ of ‘tegen’ klimaatverandering, dus 
op de huidige voet verder gaan in dit debat is 
niet wenselijk. De nuance gaat zo verloren en 
dit gaat op den duur in de weg zitten. Met het 
burgerberaad wil ik ervoor zorgen dat de aanpak 
van klimaatverandering weer echt van iedereen 
wordt, zodat we het samen doen.” ■

foto Corbino
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Twaalf gekozen lijsttrekkers staan in de startblokken voor 
de Provinciale Statenverkiezingen. Met focus op de lokale 
ruimtelijke ordening reizen we het land door. Startpunt is het 
zuidelijke puntje van Limburg, we eindigen in het centrum 
van Nederland, in Utrecht. Verkiezingsprogramma’s worden 

geschreven. De campagne kan beginnen! 

tekst Leonie Francien Sellies en Stephan van Heusden

Onderweg naar
de Provinciale Staten

tekst Stephan van Heusden  foto Jeroen Mooijman

Zoals in elke vereniging, bloeit ook bij D66 regelmatig iets  
moois op tussen actieve leden. In dit nummer portretteren we  

Marlous Albers & Lennard Kosterman uit Utrecht.

Waar hebben jullie elkaar ontmoet?
Marlous: “Online, begin 2021. 
Nederland zuchtte onder Corona 
lockdowns. De deelnemers 
aan Route66 troffen elkaar 
vanwege de coronamaatre-
gelen maandelijks digitaal. 
In mei 2021 waren de 
maatregelen gelukkig 
al wat soepeler. We 
mochten eindelijk 
in kleine groepjes 
bij elkaar voor de 
laptop zitten en wij 
zaten uiteraard naast 
elkaar!”
Lennard: “De vonk 
sloeg direct over.”

Ik spreek jullie nu een dik 
jaar later in Utrecht waar 
jullie al een aantal maanden 
samenwonen. 
Marlous: “Jazeker en met veel 
plezier, ik wilde na de Corona tijd heel 
graag van Rotterdam terug naar Utrecht waar 
ik heb gestudeerd en ben al snel bij Lennard inge-
trokken. En… we hebben ook nog eens een huis gekocht 
waar we in januari naar toe verhuizen!”

Vertel eens wat meer over jezelf?
Marlous: “Ik studeerde een tijdje in Amerika waar ik van 
dichtbij het populisme van Trump meemaakte. Dat moet 
echt anders dacht ik. Terug in Nederland werd ik direct 
actief voor D66 in Rotterdam, bij de werkgroep Digitaal.  
Ik werk als product owner en sport graag. Zo geef ik  
sportlessen voor een sportschool en tennis ik veel,  
o.a. met Lennard.”
Lennard: “Ik groeide op in een eenoudergezin waar ik van 
dichtbij meemaakte hoe lastig het is in Nederland om vanuit 
die positie een bestaan op te bouwen. Het maakte me 
nieuwsgierig naar de werking van de politiek, en gedreven 
om dat te verbeteren. Ik ging politicologie/bestuurskunde 
studeren en werk nu bij de provincie Utrecht. En ik ben 
bestuurslid bij een dierenasiel, voorzitter van Route66 en 
zet mij lokaal op verschillende wijzen in.”

Vertel eens wat meer over Route66.  
Wat is dat?
Lennard: “Route66 is een 
programma waarin veertig 
D66-leden in de leeftijd 
van 25-35 jaar twee jaar 
lang maandelijks bij 
elkaar komen om zich 
te verdiepen in poli-
tieke onderwerpen. 
Politieke vaardig-
heden ontwikkelen 
en het verbreden 
van het sociale 
netwerk, binnen en 
buiten D66. Er zijn 
opleidingsweekenden 
waar aandacht is voor 
o.a. public speaking 
en debatteren. Het 
programma duurt twee 
jaar: ieder jaar ronden twintig 

deelnemers het traject af en er 
stromen twintig diverse, nieuwe 

Routers in.
Marlous: “Wij hebben het 2-jarige Route66 

nu bijna afgerond. Bij Route66 ga je daadwerkelijk 
in gesprek met ervaringsdeskundigen. In de afgelopen 
twee jaar spraken we met sekswerkers over het leven 
dat zijn leiden, met slachtoffers van de overstromingen 
in Valkenburg en boeren op wie de huidige politiek een 
enorme impact heeft.”

Zijn jullie het in de politiek altijd met elkaar eens?
Lennard: “Waar Marlous veel interesse heeft in digitalise-
ring en de relatie daarvan tot de politiek is de menselijke 
maat en democratische vernieuwing voor mij het belang-
rijkste thema, maar we zijn enorm eensgezind in waar onze 
politieke interesse en voorkeur ligt.”
Marlous: “We zijn vooral nog heel nieuwsgierig naar 
wat leden binnen D66 allemaal kunnen bijdragen. In het 
afgelopen jaar hebben we allebei op een verkiesbare plek 
gestaan bij de gemeenteraadsverkiezing in Utrecht. Ik heb 
recent meegeschreven aan het verkiezingsprogramma voor 
de Provinciale Statenverkiezingen 2023. Ontzettend leuk 
om dat soort dingen samen te doen.” ■
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LIMBURG

ZUID-HOLLAND

NOORD-BRABANT

Marlou Jenneskens 
“Limburg kampt net als andere provin-
cies met belangrijke opgaven zoals 
stikstofreductie, natuurherstel en 
energietransitie. ‘Limburg verkeerde 
tot nu toe in een financieel vrij riante 
positie, maar dat zal de komende 
jaren minder het geval zijn door een 
mogelijk recessie, dure infrastructuur-
projecten en de flinke opgaven die er 
liggen. Dat betekent niet dat we de 
hand op de knip moeten leggen, maar 
dat we zorgvuldig moeten afwegen 
waarin we investeren. In natuurherstel, 
aanleg van energienetwerken, en het 
verduurzamen van woningen. Ik noem 
het investeren in de kwaliteit van leven 
waarvan het rendement op de lange 
termijn het grootst is.”

Limburg is een prachtige provincie, 
in het hart van Europa, met prachtige 
natuur, een aansprekende universiteit, 

Laura Neijenhuis   
“Op het gebied van stikstof is er werk aan 
de winkel. We zijn de meest dichtbevolkte 
provincie van Nederland en hebben ook veel 
kleine Natura 2000 gebieden. Een aantal 
natuurgebieden ligt pal onder de aanvlieg-
route van Schiphol, maar vliegen is nu nog 
niet meegenomen in de stikstofplannen. 
Daarnaast hebben we last van stikstof vanuit 
zee en de zeevaart. 
Stikstof vraagt om een aanpak per gebied, 
waarbij zowel op het platteland als in de stad 
veel moet gebeuren. In de steden en dorpen 
spelen daarnaast nog andere vraagstukken 
zoals de woningbouw opgave en de ener-
gietransitie. We moeten de komende jaren 
keihard met deze vraagstukken aan de slag. 
We maken ons grote zorgen over de vele 
bronnen van vervuiling in onze provincie, 
inclusief gevaarlijke vervuilers zoals Dupont 
Chemours. DuPont heeft een vergunning 
om de stof GenX uit te stoten, wat door het 
RIVM wordt gekwalificeerd als een zeer 
zorgwekkende stof met mogelijk ernstige 
gezondheidseffecten. We willen een 
gezonde en fijne leefomgeving creëren voor 
alle bewoners van Zuid-Holland en daarom 
moet de lucht- en waterkwaliteit omhoog.”

Matthijs van Miltenburg  
“Brabant is uit balans geraakt en het 
is aan de provincie de taak om de 
balans terug te vinden. De luchtkwa-
liteit is in Noord-Brabant veel lager 
dan in andere provincies waardoor 
de gemiddelde Brabander ook echt 
een jaar minder leeft. Oorzaak is 
onder meer fijnstof, veroorzaakt door 
veehouderij, industrie en mobiliteit. 
Brabant loopt al een aantal jaren 
voorop in de stikstofaanpak. Zo 
werden een aantal jaren geleden al 
emissiearme stallen verplicht gesteld. 
De uitspraak van de Raad van State 
die een aantal van die stalsystemen 
afkeurde betekent dat we op andere 

industrie zoals Chemelot. Maar 
Limburg kent ook kansenongelijkheid. 
“In Parkstad zien we gezondheids-
achterstand. Er is laaggeletterdheid, 
op scholen wordt onder geadviseerd. 
Daarom moet de provincie zich meer 
inzetten voor de sociale agenda. Ik 
vind het belangrijk dat de provincie 
investeert in talentontwikkeling; in 
sport, cultuur en verenigingsleven. 
Samenvattend zijn voor mij kansen 
voor kinderen en klimaatbeheersing 
de thema’s van deze tijd waar de 
provincie een grote bijdrage aan kan 
leveren.
Ik heb geen invloed op wat er in Den 
Haag gebeurt en wat de peilingen 
doen, maar wel op het mobiliseren van 
leden. De optelsom van al die mensen 
die bijdragen aan de campagne maakt 
dat het een succes moet worden in 
Limburg!”

ZEELAND

Wouter Versluijs  
“D66 is in Zeeland een kleine speler 
en heeft een progressief en toekomst-
gericht profiel. Dat moeten we bij 
de verkiezingen goed uitdragen om 
kiezers te trekken op thema’s zoals 
natuurbehoud, de energietransitie en 
maatregelen tegen de zeespiegels-
tijging. Ik ben dol op de natuur en 
het steekt me dat de Westerschelde 
vervuild is door PFAS. Je kan geen 
vis meer eten uit de Westerschelde 
en mensen kampen met verhoogde 
bloedwaarden. D66 maakt zich er hard 
voor dat hier iets aan moet gebeuren. 
Want Zeeland is zo’n prachtige 
provincie. 

Sinds Corona zien we hier meer 
mensen neerstrijken. Waarom niet, 
als vaker thuiswerken de norm is 
geworden? Hier is er ruimte en kan 
er nog volop gebouwd worden. 
Betekent wel dat er ook aandacht 
nodig is voor personeelstekort: we 
zoeken huisartsen, verpleegkundigen, 
horecamedewerkers en technici. De 
zeespiegelstijging is ook een belang-
rijk thema voor D66. Hiervoor moeten 
in de komende jaren projecten worden 
opgestart zoals de aanleg van een 
zandmotor in zee of eilanden voor de 
kust. Met al deze plannen maken we 
Zeeland sterk voor de toekomst!”

mogelijke manieren moeten werken 
aan emissiebeperking.” 
Brabant heeft in de afgelopen jaren 
veel industrie aangetrokken. Er zijn 
grote distributiecentra neergezet. 
Miltenburg is kritisch: “De grenzen 
zijn daar wel zo’n beetje bereikt en de 
verdozing van het landschap langs 
snelwegen moet nu worden beperkt. 
Er is enorm veel geïnvesteerd in het 
bedrijfsleven, met name in Zuidoost- 
Brabant zien we enorme successen 
in de high tech sector, maar de 
provincie moet ook de arbeidsmarkt 
daarbij niet vergeten omdat deze 
bedrijven schreeuwen om personeel. 

Het aantrekken van expats levert ook 
opwaartse druk op de woningmarkt. 
Kunnen mensen in Veldhoven straks 
nog wel een betaalbaar huis vinden? 
Onder leiding van Melanie Maas 
Geesteranus is een advies uitgebracht 
over het droogteprobleem. Dat is een 
wake-up call. We moeten miljoenen 
kubieke liters minder water onttrekken 
aan het grondwater, zorgen voor het 
bijvullen en vasthouden van grond-
water in met name de Natura 2000 
gebieden, retentiebekkens aanleggen 
en zorgen voor voldoende drinkwater 
in de toekomst. In Noord- Brabant is 
genoeg te doen!”
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NOORD-HOLLAND

Amélie Strens  
Noord-Holland ligt laag en is 
kwetsbaar voor overstromingen. 
Waterveiligheid en wateroverlast staan 
hoog op de agenda. Het gaat dan 
bijvoorbeeld over hoe we clusterbuien 
op kunnen vangen, hoe we klimaat-
adaptief kunnen bouwen en ook over 
de vraag waar je bouwt. Door bodem-
daling in veenweidegebieden zakken 
delen steeds meer en dieper onder de 
zeespiegel en komt er veel CO2 vrij. 
Wij zoeken actief naar manieren hoe 
we dit kunnen tegengaan en bouwen 
niet in de laagste gebieden. 

De woningbouwopgave in Noord-
Holland is groot, tot 2040 gaat het om 
230.000 woningen. Wij willen vooral 
binnenstedelijke veel bijbouwen. Dat 
betekent ook dat er tegelijkertijd geïn-
vesteerd moet worden in natuur en 
nieuwe recreatiegebieden. D66 wil dat 
deze gebieden makkelijk bereikbaar 
zijn. Iedereen moet de kans hebben 
om in het groen te ontspannen. 
Gezondheid is onder andere in de 
IJmond een belangrijk thema. De 
milieudruk in dat gebied is te hoog. 
Tata Steel moet wat ons betreft snel 
schoner en de uitstoot flink omlaag. 
Er liggen nu plannen voor groen staal 
dat geproduceerd wordt op basis van 
waterstof. We moeten druk blijven 
zetten om tempo te houden met de 
verduurzaming, goed voor het klimaat, 
voor onze gezondheid en voor de 
natuur.” 

FRYSLÂN

Danny van der Weijde 
“Friezen zijn trots op hun taal en cultuur, 
mienskip’ - Fries voor gemeenschapsgevoel - is 
heel sterk. Toch heeft Provincie Friesland ook 
te maken met krimp. We zetten daarom in op 
betaalbaar wonen, zodat jongeren kunnen 
blijven wonen waar ze opgroeien en we willen de 
bereikbaarheid versterken. Een speerpunt hierbij 
is de aanleg van de Lelylijn, tussen Lelystad en 
Groningen. Daarnaast moeten ook de dorpen 
goed bereikbaar zijn, waarbij we ook kijken naar 
innovatieve mobiliteit zoals deelauto’s en hubs. 
We willen de mobiliteit vergroten, maar zonder 
lege bussen te laten rijden.

Ook op het gebied van economie en vestigings-
klimaat denkt D66 Friesland aan innovatieve 
oplossingen. Friesland heeft nog maar weinig 
verbinding met het bedrijfsleven en als het 
gebeurt is het vaak via de gebaande paden. 
Hoe mooi zou het zijn als we meer verbindingen 
weten te leggen tussen onderwijs en bedrijfs-
leven, bijvoorbeeld via werkplaatsen voor MBO 
studenten, waar ze leren hoe ze een bedrijf 
kunnen opstarten in de circulaire economie.

Ten slotte zijn we ontzettend trots dat 
Leeuwarden in 2018 de titel culturele hoofdstad 
van Europa heeft gekregen. Om kunstenaars en 
culturele instellingen te ondersteunen proberen 
we hen zoveel mogelijk op de lange termijn 
financiële zekerheid te bieden.”

GRONINGEN

Sander Claassen  
“In Groningen hebben we te maken 
met de afwikkeling van de gaswinning. 
Wat ons betreft gaat de gaskraan 
dicht. De infrastructuur van het 
gasnetwerk kunnen we daarna goed 
gebruiken om de transformatie naar 
waterstof als duurzaam alternatief te 
faciliteren. We willen de waterstof-
regio van Europa worden. Waterstof 
is de toekomst van Noord-Nederland. 
Nu hebben we hier al de grootste 
vloot waterstofbussen van Europa en 
er gaan ook waterstoftreinen rijden. 

We hebben als overheid veel 
gedaan dat het institutioneel 
wantrouwen heeft vergroot. Er zijn 
denkbeelden dat de overheid niet 
het beste met je voor heeft. Dat 
trek ik me aan. Zeker nu moeten we 

als volksvertegenwoordigers het 
gesprek aan gaan. We moeten goed 
luisteren en vragen blijven stellen. Blijf 
nieuwsgierig, ook als het moeilijke 
gesprekken zijn of als keuzes moeilijk 
uit te leggen zijn.
Groningen stad is de economische 
motor, maar de leefbaarheid in 
de dorpen op het platteland staat 
onder druk. Om de bereikbaarheid te 
vergroten zetten we naast de Lelylijn 
tussen Lelystad en Groningen ook in 
op de Nedersaksenlijn tussen Twente 
en Groningen. Ook zie ik kansen om 
de leefbaarheid te versterken via 
de vrijetijdseconomie. We hebben 
meer kerken dan Toscane! We zijn de 
donkerste provincie met de prach-
tigste sterrenhemel.  Dat moeten we 
blijven vertellen.”

DRENTHE

Anry Kleine Deters  
Ze draait al wat jaren mee bij D66 
in Drenthe als wethouder voor een 
aantal gemeenten en lijsttrekker voor 
de Provinciale Staten en benadrukt: 
“Drenthe verdient D66!” en “Onze 
partij staat voor schone lucht, een 
schone bodem en schoon water. 
Want ook Drenthe heeft te maken met 
vervuild water. Recentelijk onderzoek 
heeft uitgewezen dat de Drentsche Aa 
veel gewasbestrijdingsmiddelen bevat 
en dat is een directe bedreiging voor 
de kwaliteit van het drinkwater.

Gewasbestrijdingsmiddelen worden 
veelvuldig ingezet bij bollenteelt. 

Daarom stelt D66 dat Drenthe meer 
moet inzetten op meer biologische, 
kleinschalige voedselteelt. En de 
keuze moet maken voor voedsel-
teelt i.p.v. sierteelt. Nodig om de 
omslag te maken naar een meer 
duurzame omgang met de natuur.” 
Anry noemt het voorbeeld van een 
boer in Dwingeloo die met de hand 
ploegt, biologisch verbouwt en zelf 
zijn producten verkoopt op markten. 
“Arbeidsintensief maar véél duur-
zamer. Bij D66 gaat welzijn voor 
welvaart. Daarom wordt er geïnves-
teerd in impact ondernemen, circu-
laire/kringloopbedrijven, gebruik van 
reststoffen. Het gaat om de impact op 

mens, samenleving, natuur, milieu en 
duurzaamheid.” 

Anry heeft voor de samenstelling 
van de kieslijst kandidaten uit elke 
gemeente geworven zodat D66 breed 
vertegenwoordigd is in de provincie 
bij de verkiezingen. "12 gemeenten 
zijn 1 provincie en 1 provincie is 12 
gemeenten, met elkaar zijn we D66 
Drenthe. In de campagne moeten we 
in Drenthe volop het gesprek aangaan 
om mensen er bewust van te maken 
welke grote opgaven we hebben en 
wat de provincie daarin betekent.” 
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FLEVOLAND

OVERIJSSEL

Tiko Smetsers
“Flevoland is de jongste provincie 
van Nederland. Dat betekent ook 
dat sommige voorzieningen, die in 
plaatsen met een langere geschie-
denis al sinds jaar en dag aanwezig 
zijn, hier soms niet zijn. Je kan daarbij 
denken aan culturele en educatieve 
voorzieningen. Je ziet nu dat het 
voorzieningenniveau in sommige, 
vooral landelijke regio’s met bevol-
kingskrimp, verder achteruitgaat. Daar 
moeten we oplossingen voor vinden. 
Bijvoorbeeld door de realisatie van 
een kunstmuseum in Almere. Of op het 
gebied van natuur en groen door het 
Nationaal Park Nieuw Land nog verder 
te ontwikkelen.

Renilde Huizenga
“We hebben te maken met grote opgaven en als we niet 
tijdig keuzes maken lopen we vast. Er komt zoveel op 
mensen af. Het moet anders en dat creëert onrust. Alles 
gaat nu om het goed invullen van de schaarse ruimte en dat 
raakt Overijssel hard. We hebben 24 Natura 2000 gebieden, 
70% landbouwgrond, droge zandgronden en te weinig 
passende woningen. D66 is nodig om de polarisatie die uit 
die onrust voortkomt tegen te gaan. Een ander geluid laten 
horen dan het conservatieve en polariserende. 
Wel moeten we naar mensen blijven luisteren. Het vraagt 
om politiek die links en rechts overstijgt, met creativiteit. 
Het is nu aan de politiek om na te denken over de toekomst 
die we willen. Als progressieve partij met oplossingen 
komen en het eerlijke verhaal vertellen. Het doel voor ogen 
houden. Bij de gebiedsgerichte aanpak is dat om de natuur 
te versterken. We kunnen niet zonder. 
We willen ook meer democratische instrumenten inzetten 
zoals het burgeramendement, met ook aandacht voor 
kansengelijkheid en een vitaal platteland. Dat past bij het 
sociaal-liberale geluid van D66. En blijf positief en nuchter, 
dat is nodig om de turbulentie van de komende jaren tege-
moet te treden.” 

Daarnaast zien we dat er op het 
gebied van woningbouw een grote 
opgave ligt. We willen dat jongeren 
die hier zijn opgegroeid in hun eigen 
regio kunnen blijven wonen. Dat is nu 
vaak moeilijk, omdat er geen woningen 
beschikbaar zijn. Ook op het gebied 
van mobiliteit en bereikbaarheid 
willen we investeren. Omdat alle 
gemeentes in Flevoland een eigen 
karakter hebben - van stedelijk bij 
Almere en Lelystad, tot meer landelijk 
in het oosten - zal het per gemeente 
verschillen hoe we hierop inzetten. Om 
Flevoland goed bereikbaar te houden 
willen we naast de lokale bereik-
baarheid ook graag de Lelylijn, de 
IJmeerverbinding en een betere spoor-
verbinding met Utrecht realiseren.” GELDERLAND

Stan Hellegers 
“Mooi aan de provincie zijn de uitdagingen op het 
ruimtelijk domein. Hoe leven mensen en zorg je 
voor een mooie en gezonde leefomgeving. Het 
stikstof thema is voor Gelderland een enorme 
uitdaging met Natura 2000 gebieden, de Veluwe 
en het Gelders natuurnetwerk. In Gelderland 
is zeer veel intensieve veehouderij en kampen 
we ook met luchtvervuiling door industrie. Daar 
hebben we veel werk te doen in de komende 
jaren.

We hebben twee prachtige universiteiten die met 
ons meedenken over het vinden van oplossingen 
voor duurzame verdienmodellen voor boeren. 
Bewoners van Gelderland kunnen ook zelf een 
steentje bijdragen in het beperken van uitstoot; 
stap op de fiets! D66 zet volop in op de fiets: 
We werken aan nieuwe snelle fietsverbindingen 
zodat je wel gek bent als je nog in de auto stapt 
als je dezelfde route op een gezondere manier 
kan afleggen op de fiets.”

Stan kijkt uit naar de campagne die D66 volgend 
jaar gaat voeren. Daarnaast; “Nu het weer kan, 
kunnen campagneteams de mensen ook weer 
opzoeken gedurende bijeenkomsten en debatten 
en de verbinding met de kiezer leggen we aan de 
deur, door het gesprek aan te gaan!” 

UTRECHT

Marianne de Widt  
“Utrecht is een populaire provincie 
waardoor de druk op de ruimte extra 
groot is. Met al die opgaven voor de 
provincie is dat een enorme puzzel: 
waar bouw je woningen, waar laat je 
bedrijven groeien, waar is plaats voor 
de natuur? We moeten slim met ruimte 
omgaan zodat Utrecht die top-econo- 
mische regio blijft waar het prettig 
wonen is. Daarin moeten we creatief 
zijn in het combineren van de woon- 
en werkfunctie. 
Er is ook een grote opgave in het 
landbouwgebied. De landelijke omge-
ving van Utrecht bestaat voor 50% 
uit agrarisch gebruik dat vanaf de 
Tweede Wereldoorlog vooral gericht 
is geweest op productieverhoging. 

Dat gaat nu ten koste van de leefom-
geving. Dat zie je aan stikstofuitstoot 
en luchtkwaliteit, maar ook waterhuis-
houding en belasting van de bodem. 
Utrecht moet veel natter worden, 
niet vanwege de droge zomer maar 
om te voorkomen dat de veenweide 
waar half Utrecht op gebouwd is, niet 
steeds verder inklinkt en wegzakt. Als 
de bodem natter wordt, zijn de moge-
lijkheden voor landbouw en veeteelt 
beperkter, maar kan er weer wel 
bosbouw plaatsvinden. Voor recreatie, 
natuurfunctie en houtproductie.
Mobiliteit is ook een belangrijk 
vraagstuk. Utrecht zet in op OV en 
fiets. We onderzoeken of het stelsel 
van snelle fietspaden kan uitbreiden 

en we zetten in op ontwikkeling 
bij OV-knooppunten waarmee de 
OV-mobiliteit wordt verhoogd. Wij 
willen dat de A27 bij Amelisweerd 
niet wordt verbreed. Utrecht staat er 
goed voor. Mede dankzij D66 is de 
financiële huishouding veel beter op 
orde dan vier jaar geleden.ˮ Marianne 
benadrukt dat de verkiezingscam-
pagne voor de Provinciale staten 
in 2023 vooral door de leden moet 
worden gevoerd; “Ga in gesprek met 
kiezers en maak ze bewust van de 
verkiezingen en de belangrijke rol van 
de provincie in de ruimtelijke ordening 
van Nederland.”

Op 15 maart 2023 zijn er verkiezingen voor 
de 12 Provinciale Staten, het collectief van 
volksvertegenwoordigers (Statenleden) dat 
elke vier jaar direct wordt gekozen door de 
inwoners van elke provincie. De hoofdtaak 
van de Provinciale Staten is het controleren 
van het bestuur, dat wordt gevormd door 
de leden van de Gedeputeerde Staten, die 
weer worden gekozen door de Statenleden. 
Elk Statenlid (in totaal 566) brengt daarnaast 
op maandag 30 mei een stem uit op één van 
de kandidaten voor de Eerste Kamer, die 75 
leden telt. Dat gebeurt op basis van even-
redige vertegenwoordiging: de stemwaarde 
van elk Statenlid wordt berekend door het 
inwonertal van een provincie te delen door 
honderd keer het aantal Statenleden van die 
provincie. Dit systeem van getrapte Eerste 
Kamerverkiezingen werd ingevoerd bij de 
grondwetsherziening van 1848; voor die tijd 
werden de Eerste Kamerleden benoemd  

voor het leven door de Koning. 
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INTERVIEW
ANNE-MARIJKE PODT

“Toen ik in 2015 een jaar in de Utrechtse gemeenteraad 
zat, kregen we te maken met de vorige asielcrisis. Utrecht 
ving toen veel vluchtelingen op. De uitdaging was: hoe zorg 
je dat deze mensen vanaf de eerste dag een plekje vinden 
en mee kunnen doen? Met die vraag ben ik, samen met heel 
veel Utrechters, aan de slag gegaan. Utrecht is een hele 

progressieve stad waar mensen openstaan voor 
nieuwe ideeën. Hieruit is ‘Plan Einstein’ ontstaan.  
Een asielzoekerscentrum met open deuren. 
Waar buurtbewoners en asielzoekers elkaar 
leren kennen en samen cursussen of andere 
activiteiten kunnen doen. Het is nog steeds een 
groot succes en voor mij het voorbeeld dat het 
wél kan op een manier waar iedereen zich prettig 
bij voelt.”

De weg vinden
“Ik vind het belangrijk dat mensen die naar 
Nederland komen zo snel mogelijk hun weg 
vinden. Uit onderzoeken weten we: hoe langer 
mensen aan de kant staan, hoe moeilijker het 
wordt. Door de vastgelopen asielketen zitten  
veel asielzoekers lang in een asielzoekers- 
centrum. Ze krijgen daar geen mogelijkheden, 
het leven staat stil. Dat is echt een gemiste kans.” 

“Met de voorstellen uit de initiatiefnota willen 
we die wachttijd benutten. Meedoen vanaf dag 
één. Zodat mensen die uiteindelijk mogen blijven 
eerder hun plek vinden in onze maatschappij. 
En om van het AZC een veel prettiger plek te 
maken, waar ook buurtbewoners komen omdat 
het een fijne plek is, omdat daar faciliteiten zijn 
waar zij ook wat aan hebben en omdat ze daar 
leuke contacten hebben, ook met de asielzoe-
kers. Dat werkt voor iedereen beter.”

Talentvol
“We zien het nu bij Oekraïners. Zij krijgen de 
mogelijkheid om al heel snel te beginnen met 
werken. 68% van de Oekraïners in Nederland 
heeft nu al werk. Men vindt het fijn om bezig te 
zijn en de draad, zo goed en zo kwaad als het 
kan, weer op te pakken. Bovendien zitten we nu 
met een arbeidsmarkt waar we zitten te springen 
om mensen. Er zitten heel veel talentvolle 
mensen in die centra. Het is zonde dat we die 
talenten niet benutten. Daarom doe ik het voor-
stel om alle asielzoekers eerder de mogelijkheid 
te geven om te gaan werken.” 

Inspraak
“In de initiatiefnota staan ook voorstellen om 
heel vroeg met het leren van de taal te beginnen. 
Om mensen toegang te geven tot hoger onder-
wijs tegen een acceptabel tarief. Om mensen 
inspraak te geven in het centrum waar ze zitten. 
Hoe zou jij het eigenlijk willen? Al deze zaken zijn 

niet alleen fijn en goed voor de asielzoeker, ook 
voor ons als maatschappij. Het mes snijdt aan 
twee kanten. 
In het voorstel komt veel samen op de grens van 
het landelijke en het lokale. Ik ben heel trots op 
onze lokale bestuurders. We hebben dappere 
burgemeesters, wethouders en raadsleden bij 
D66. Mensen die zeggen, soms dwars tegen de 
stroom in: het kan wel bij mij.”

Verantwoordelijkheid
“De betrokkenheid van D66’ers bij dit onderwerp 
vind ik sowieso bijzonder om te zien. De afge-
lopen tijd heb ik talloze mensen uit onze partij 
gesproken. Dat was niet altijd makkelijk. Soms 
waren mensen boos of verdrieting. Maar wat 
ons bindt is de drive om mensen die ons nodig 
hebben de hand te reiken. En het verantwoor-
delijkheidsgevoel, het gevoel dat we mensen 
moeten helpen, dat niets doen geen optie is.  
Dat zal ook altijd mijn uitgangspunt blijven.’’ ■

Maak 
meedoen 
makkelijk
tekst Jan Vincent Meertens
foto Jeroen Mooijman 

Anne-Marijke Podt is Tweede Kamerlid 
sinds september 2021. Ze houdt zich on-
der meer bezig met asiel en migratie. Een 
thema waar ze zich in haar tijd als raadslid 
in Utrecht al voor inzette. Die ervaring 
zet ze nu landelijk in. In april diende Podt 
een initiatiefnota in: ‘Meedoen vanaf dag 
één’. Ze vertelt Democraat meer over haar 
voorstellen.

INTERVIEW

PODTCAST
Als D66 woordvoer-
der asiel en migratie 
gaat Anne-Marijke 
via haar eigen 
Podtcast in gesprek 
met mensen die 
dagelijks met asiel 
en migratie bezig 
zijn of die er op een 
andere manier mee 
te maken hebben. 
Om zo meer inzicht 
te krijgen hoe het 
echt zit - voorbij 
de oneliners en 
krantenkoppen.

“�We�hebben�dappere�
burgemeesters,�
wethouders�en�
raadsleden�bij�D66.�
Mensen�die�zeggen,�
soms�dwars�tegen�
de�stroom�in:�het��
kan�wel�bij�mijˮ

https://open.spotify.com/show/3gGwCg4ECRc38J4Crrl2Lt
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opleiding niet zichzelf of niet veilig 
konden zijn. In het bijzonder onder-
wijs worden jongeren op gesprek 
geroepen bij de conrector vanwege 
hun geaardheid. Ouders moeten 
verklaringen ondertekenen waarin zij 
hun kind afkeuren. Jongeren worden 
zelfs opgesloten in kantoren en 
gedwongen om uit de kast te komen. 
En dit alles gebeurt met de vrijheid 
van onderwijs als vals schild.

Die vrijheid, geregeld in artikel 23 van 
onze grondwet, wordt misbruikt. Het 
was bedoeld om iedereen zijn eigen 
vorm van onderwijs te geven. In plaats 
daarvan wordt het als dekmantel 
gebruikt om jongeren van hun vrijheid 
te beroven en onveilige situaties op 
scholen te creëren. 

Hier moeten we vanaf. Niet van de 
grondwettelijke vrijheid van onderwijs, 
maar van het misbruik ervan. Laten we 
werken aan een vrijheid van onder-
wijs waarbij jongeren ook veilig zijn. 
Veilig van discriminatie, homohaat of 
opsluiting. Veilig genoeg om je eigen 
opleiding te kiezen. Want vrij zijn is 
kiezen voor jouw toekomst. ■

Kalle Duvekot, landelijk voorzitter  
Jonge Democraten (JD). De JD is een  
onafhankelijke groep politieke jongeren 
die zich binnen en buiten D66 inzetten  
om kansen voor jongeren te 
realiseren en te garanderen: 
jongedemocraten.nl
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T oekomstˮ is een woord 
dat vaak terugkomt bij 
de Jonge Democraten. 
In vragen zoals: kunnen 
we in de toekomst 

nog wel een huis kopen? Kunnen 
we in de toekomst nog wel in een 
leefbaar klimaat wonen? Kunnen we 
in de toekomst onze studieschuld of 
onze gasrekening nog wel betalen? 
De belangrijkste toekomstvraag stel 
je echter aan jezelf: wat wil ik in de 
toekomst doen met mijn leven?

Hoe je toekomst eruit ziet, wordt veel 
te vaak al op te jonge leeftijd bepaald. 
Factoren waar je niks aan kan doen 
zoals wie je ouders zijn, waar je 
geboren bent en hoe je eruit ziet 
spelen nog steeds een veel te grote 
rol in de kansen die jongeren hebben 
om hun toekomst op te bouwen. Een 
factor waar je wel invloed op zou 
moeten hebben is je opleiding. Je 
opleiding is de sleutel in de deur naar 
jouw toekomst. Het is de sleutel tot je 
droombaan, tot bestaanszekerheid, 
en tot een leven lang bezig zijn met je 
passie. Maar dan moet je wel de juiste 
opleiding kunnen kiezen. En minstens 
zo belangrijk: dan moet je op die oplei-
ding wel veilig kunnen zijn.

In het voorjaar van 2021 schreef een 
van mijn voorgangers : “Vrij zijn we 
alleen wanneer we onze eigen keuzes 
kunnen maken.” Ik wil daar graag aan 
toevoegen: Je bent alleen vrij als je 
jezelf kan zijn. De afgelopen jaren 
hebben we te veel voorbeelden gezien 
van situaties waarin jongeren op hun 

VRIJ ZIJN 
IS KIEZEN 
VOOR JOUW
OPLEIDING
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INTERVIEW
ANNELOU VAN EGMOND

Gefeliciteerd met je herverkiezing in het ALDE 
bestuur. Wat houdt het in om Vice-President 
van ALDE te zijn? 
“Alliance of Liberals and Democrats in Europe 
(ALDE) is een vereniging van 71 liberale partijen 
in Europa. Dat is dus breder dan de Europese 
Unie. In Nederland zijn zowel D66 als de VVD 
onderdeel van ALDE. Hoe dit kan? Dit is het  
geval omdat politieke families op Europees 
niveau breder zijn dan op nationaal niveau. 

ALDE is een soort clubhuis in Brussel waar 
Europarlementariërs zich verenigen. Deze 
politici vormen een fractie binnen het 
Europees Parlement, onder de vlag van 
RenewEurope; een samenwerkingsverband 
van liberale Europarlementariërs uit de landen 
die lid zijn van de Europese Unie. Er zijn 103 
Europarlementariërs die samen de fractie 
RenewEurope vormen waarvan 71 ook onderdeel 
zijn van ALDE. 

Als Vice-President van het ALDE bestuur ben 
ik verantwoordelijk voor het aansturen van de 
vereniging. ALDE is een netwerk om partijen 
onderling te verbinden. In het bestuur focus ik mij 
op het trainen en ondersteunen van partijen bij 
verkiezingen in hun eigen land. Uiteindelijk is het 
doel van ALDE en RenewEurope om te zorgen dat 
de groep liberale Europarlementariërs zo groot 
mogelijk is om een goed tegenwicht te bieden 
tegen bijv. de grote fracties van de Sociaal-
Democraten en Christen-Democraten.”

Wat is het belang van D66 om onder-
deel uit te maken van ALDE en Renew?
Wij hebben een stevige basis in 
Nederland. Dat brengt voor D66 een 
morele plicht mee liberalen en demo-
craten te ondersteunen die hetzelfde 
gedachtegoed als D66 uitdragen. In 
vele landen in Europa is er geen geves-
tigde democratische traditie. De libe-
rale waarden staan overal onder druk 
en op ieder schaakbord moeten we 
vechten en de mensen ondersteunen 
die zich daarmee bezighouden. Alleen 
dan kunnen we een vrij, rechtvaardig 
en liberaal Europa hebben en houden. 
We zeggen dat wij als D66 de meest 
pro-Europese partij van Nederland zijn, 
maar dit moeten we ook 
laten zien. ALDE is bij 
uitstek een platform 
om uit te dragen 
dat je pro-Europa 
bent. En we kunnen 
ook zeker inspiratie 
opdoen bij de andere 
partijen 
en leren van 
bepaalde 
strate-
gieën 
waar zij 
goed in 
zijn. ■

Europa hoog
op de agenda

tekst Anne-Lin Axt
foto Martijn Beekman

De oorlog in Oekraïne zet schijnwerpers op de Europese 
Unie. Wie zijn de mensen die de koers bepalen? We spreken 
met Annelou van Egmond, in juni herkozen tot Vice-Pre-
sident van de ALDE Party. Komende twee jaar laat zij haar 
stem horen in het ALDE Bureau en neemt zij beslissingen 
over het beleid van de ALDE Party. 

Hoe kunnen D66’ers op de 
hoogte blijven van je werk 
in het ALDE bestuur en de 
ontwikkelingen van ALDE 
en RenewEurope?  
D66 Internationaal is bij 
uitstek de plek waar we 
iedereen vertellen wat D66 
in het buitenland doet.  
@d66_internationaal op 
Instagram en ‘D66 Inter-
nationaal’ op Facebook en 
LinkedIn.

https://d66.nl/gelderland/
https://www.instagram.com/d66_internationaal/
https://www.facebook.com/D66Internationaal/
https://www.linkedin.com/authwall?trk=bf&trkInfo=AQE4CP6IuxKq-AAAAYQyhnNYBfE8hHvayLw3FaJlGtS5zoBhUaXL3H5wqtb8zFHBk7MqRUrGutPREHqvixCO_OpeXLTjOZQkgV0ccxrKgYbtAO91qIEy66SouAxgdPQKO_97-No=&original_referer=&sessionRedirect=https%3A%2F%2Fwww.linkedin.com%2Fcompany%2Fd66-internationaal%2F
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Lies van der Pol,
lijsttrekker D66
Voorne aan Zee
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tekst en foto’s Jan Remmert Fröling

Woensdag 23 november 2022 kunnen inwoners 
van de gemeenten Brielle, Hellevoetsluis en 
Westvoorne stemmen voor de gemeenteraad van 
de nieuw te vormen gemeente Voorne aan Zee. 
D66, nu ook vertegenwoordigd in de raden van 
twee van de drie gemeenten, doet aan deze ver-
kiezingen mee. Democraat sprak met de huidige 
D66 wethouder van Westvoorne en lijsttrekker, 
Lies van der Pol, en Hellevoets raadslid en D66 
campagneleider, Mieke Bakker.

Slagkracht
gebundeld

Hoe verschillen deze herindelings-
verkiezingen van reguliere gemeen-
teraadsverkiezingen?
Lies: “Het verschil is vooral heel groot 
voor de inwoners. Hun gemeenten 
gaan op in een groter geheel, zonder 
dat de burgers nog goed overzien 
wat daarvan de consequenties zijn 
en ze moeten vaak stemmen op 
kandidaten die min of meer onbekend 
zijn. Je merkt gewoon dat iemand 
uit Westvoorne niet echt weet welke 
thema’s er in Hellevoetsluis en Brielle 
spelen en andersom.”

En hoe zit dat met de potentiële 
raadsleden?
Mieke: “We zijn de afgelopen tijd als 
raadsleden van de drie gemeenten 
regelmatig bij elkaar op bezoek 
geweest. Alle partij-fracties namen 
deel en zo was er een brede afspiege-
ling van ideeën en belangen.”
Lies: “Tijdens die bijeenkomsten 

“Als kustgebied, 
waar zo’n 90% 
van de stikstof 
van buitenaf 
komt, hebben 
we feitelijk 
vrijwel geen 

mogelijkheden 
om de bronnen 
aan te pakken, 
vandaar dat we 
ons richten op 
het versterken 
van de natuur 
om daaraan 
tegenwicht te 

bieden”  
 

– LIES VAN DER POL
LIJSTTREKKER 

D66 VOORNE AAN ZEE

vertellen de raadsleden elkaar de 
thema’s die nú spelen en welke 
thema’s na de fusie door blijven gaan. 
Het is een belangrijke investering die 
ze in elkaar doen en die past in het 
traject dat we doorlopen hebben om 
te bouwen aan die nieuwe gemeente. 
Ik denk dat het toch lange tijd kan 
gaan duren voordat we elkaars proble-
matiek echt helemaal kennen.”

Hoe gaat jullie campagne eruit zien?
Mieke: “Op 30 september is het 
verkiezingsprogramma door de 
leden goedgekeurd en zijn we met 
de campagne gestart. We waren 
al begonnen met artikelen over de 
actuele onderwerpen in de lokale 
blaadjes. Omdat iedereen deze leest 
is dat heel effectief gebleken! We zijn 
op dit moment de enige gemeenten 
in Nederland waar herindelingsver-
kiezingen plaatsvinden en kunnen 
volop gebruik maken van ondersteu-
ning vanuit het Landelijk Bureau. 
Bijvoorbeeld op het gebied van social 
media. En natuurlijk zorgen we er  
bij het opzetten van de media-uitingen 
voor dat een en ander herkenbaar 
blijft voor de inwoners van de  
verschillende kernen.” 

Wat speelt er zoal op Voorne en hoe 
vertaalt zich dat naar jullie speerpun-
ten?
Lies: “Dat varieert per locatie nogal. 
Zo is in Hellevoetsluis, een voormalige 
groeikern, in het verleden de keuze 
gemaakt om het nieuwe stadshart met 
winkels op afstand van de historische 
Vesting te bouwen. Het winkelhart en 
uitgaanshart zijn daarmee gescheiden. 
Je kan heel goed merken dat dit ten 
koste van de levendigheid van de 
stad is gegaan. De uitdaging is dan 
ook om gegeven deze situatie alsnog 
levendigheid in de tent te brengen. In 
Rockanje is het mislukte plein in het 
dorpshart dringend aan herinrichting 
toe en moet de verbinding tussen het 
dorpshart en het strand aangepakt 
worden. In Oostvoorne speelt dan 
weer een discussie rond een brede 
school: waar moet deze komen en 
welke scholen doen daarin mee...”

Mieke: “Waarbij er overigens wel al 
voor gekozen is om dit punt op het 
niveau van de nieuwe gemeente aan 
te pakken door ook het onderwijs in 
de andere kernen bij het proces te 
betrekken.”
Lies: “Brielle heeft tot slot een super-
levendig centrum, waar dan wel weer 
de nodige uitdagingen liggen in met 
name de gebouwde omgeving. Je 
moet dan denken aan het versterken 
van de kademuren en de verduurza-
ming van de veelal historische monu-
menten. Echt een D66 speerpunt dus.” 
Lies: “Voornebreed speelt dat we hoe 
langer hoe meer een forenzen-ge-
meenschap geworden zijn. Hordes 
mensen vertrekken ’s ochtends vroeg 
naar de haven en de stad om daar 
te gaan werken en komen ’s avonds 
pas laat weer thuis. Dat gaat, naast 
het klimaat, ook ten koste van de 
levendigheid van je gemeente. Ons 
streven is dan ook om weer meer werk 
naar het eiland te krijgen, iets waarbij 
voor onderwijs en bedrijfsleven een 
belangrijke rol weggelegd is. 
 
En we focussen ons op een groene 
en duurzame leefomgeving. In de 

Hellevoetsluis
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“�Een�ander�
speerpunt�
heeft�te�
maken�met�
de�vergrijzing,�
dat�versterkt�
wordt�doordat�
mensen�vanuit�
Rotterdam�
deze�kant�uit�
komen.�Dat�
vraagt�het�
een�en�ander�
van�de�manier�
waarop�je�je�
woningbouw�
inricht:�
duurzaam�en�
toekomstge-
richt”��
�
– MIEKE BAKKER, 
CAMPAGNELEIDER  
D66 VOORNE AAN ZEE

praktijk betekent dat lokaal zoveel 
mogelijk groen in de wijken en ervoor 
zorgen dat de wijken adaptief zijn in 
relatie tot het klimaat. We willen ook 
heel sterk inzetten op versterking en 
samenhang van de natuurgebieden in 
onze regio. Belangrijke reden daarvan 
is de stikstofproblematiek. Als kust-
gebied, waar zo’n 90% van de stikstof 
van buitenaf komt, hebben we feitelijk 
vrijwel geen mogelijkheden om de 
bronnen aan te pakken, vandaar dat 
we ons richten op het versterken van 
de natuur om daaraan tegenwicht te 
bieden.”
Mieke: “Een ander speerpunt heeft 
te maken met de vergrijzing, dat 
versterkt wordt doordat mensen 
vanuit Rotterdam deze kant uitkomen. 
Dat vraagt het een en ander van de 
manier waarop je je woningbouw 
inricht: duurzaam en toekomst-
gericht. Ook is het van belang om 
jonge mensen hier te houden. Voor 
de handen aan het bed en om de 
economie draaiende te houden.” 
Lies: “En last but not least: we moeten 
aandacht hebben voor kansengelijk-
heid. Kinderen moeten een goede 
plek hebben om naar school te gaan, 
er moet aandacht zijn voor armoe-
dezorg maar zeker ook voor het feit 
dat mensen hun energierekening 

kunnen blijven betalen. Voor ons is 
dan de consequentie dat we waar 
nodig ondersteuning bieden voor 
de verduurzaming van de woningen, 
zeker voor diegenen die dat niet 
zomaar kunnen betalen.”

Tot slot: hoe zien jullie de verkie-
zingen tegemoet?
Lies: “Met de nodige zorg maar ook 
met kansen.”
Mieke: “Er is nu eigenlijk nog weinig 
betrokkenheid onder de inwoners bij 
de nieuwe gemeente: de bijeenkom-
sten rond de herindeling zijn helaas 
matig bezocht en de reacties zijn erg 
lauw. Er lijkt sprake van een soort poli-
tieke moeheid...” Aan ons om te laten 
zien dat er belangrijke thema’s liggen 
waar elke stem richting duurzaamheid, 
rijk onderwijs en alle woonopgaven 
juist nu zo belangrijk is.”
Lies: “Er zijn verder meerdere partijen 
in de zeer rechtse hoek die mee willen 
gaan doen. Die partijen zijn weliswaar 
geen directe concurrentie voor ons, 
maar het geeft wel de sfeer aan 
waarin deze verkiezingen plaats gaan 
vinden. Ik sta achter deze herindeling 
en zie er de noodzaak van in. Het 
laatste woord is aan de kiezer van 
onze gemeenten en ik vertrouw erop 
dat we als Voorne aan Zee samen een 
stap vooruit gaan zetten.” ■

HERINDELINGSVERKIEZINGEN
BRIELLE, HELLEVOETSLUIS EN WESTVOORNE

Michiel: Miljoenen Oekraïense vluchtelingen 
die vanaf februari ineens een veilig heenkomen 
zochten, worden in hoofdzaak door gemeenten 
opgevangen. Ook aan de grens met Oekraïne. 
Het werk van die gemeenten wordt eigenlijk 
overal gecoördineerd door de regionale over-
heden. Door contacten via CvdR, hebben wij 
als Flevoland besloten de Roemeense grens-
regio Maramureș te steunen. Zulke 1-op-1 
hulp blijkt het beste te helpen. We coördineren 
hulpacties in Flevoland, betalen het trans-
port en Maramures verdeelt de hulp. Er zijn 
ondertussen zo’n 20 transporten met spullen 
voor de opvang van gevluchte Oekraïners 
naar Roemenië gegaan. Bedden, dekens, 
medicijnen, voedsel, wat ze in Maramureș 
nodig hadden, ingezameld en gedoneerd door 
Flevolandse (boeren)bedrijven. De hulp gaat 
nog steeds door. Het is goed dat we elkaar in 
Europa zo effectief kunnen helpen.

Michiel: Het gaat heel spannend worden. Er 
speelt nogal wat. De provincies zijn belang-
rijke overheden in de energietransitie, de 
woningbouw en de stikstofcrisis. Allemaal 
met een belangrijke Europese component. En 
ja, ik heb me gemeld voor ergens onderaan 
de Flevolandse lijst. Gedeputeerde zijn is 
de mooiste hondenbaan die ik me voor kan 
stellen. Laten we eerst het oordeel van de 
kiezer maar eens afwachten!

Michiel: Als Flevolands gedeputeerde met 
Europa in m’n portefeuille (iedere provincie 
heeft er een) ben ik nu dik 7 jaar lid van het 
Europees Comité van de Regio’s (CvdR), 
een adviesorgaan van het Europarlement 
en de Europese Commissie en Raad. Sinds 
deze zomer ben ik ook voorzitter van de 
Nederlandse delegatie. Bijna alle EU-regels 
hebben ook lokaal en regionaal effect. Met 
12 gedeputeerden en 12 wethouders en 
burgemeesters laten we samen met dik 700 
collega’s uit Europa in Brussel het “geluid van 
de werkvloer” horen. Dat gaat de ene keer 
beter dan de andere, maar als het over echt 
regionale onderwerpen gaat – zoals stedelijke 
mobiliteit, regionale economie, kringloopland-
bouw – dan wordt ons geluid echt gehoord. 

Susanne: Vanuit de thema-afdeling vragen 
we aandacht voor Europa. Met deze jaarlijkse 
Europaprijs willen we aandacht vragen voor 
de belangrijke rol die Europa speelt op lokale 
en regionale niveaus. Daar weet jij meer van.

Susanne: Een mooi voorbeeld. Trouwens, de 
Provinciale Statenverkiezingen komen eraan 
volgend jaar maart, ben je verkiesbaar?

Susanne: Hallo Michiel, gefeliciteerd met 
het winnen van de eerste Europaprijs van de 
thema-afdeling Europa! 

Susanne: Vanuit de thema-afdeling proberen 
we daar ook aan bij te dragen. We organi-
seren bijvoorbeeld lezingen over Europese 
onderwerpen, waaronder de oorlog in 
Oekraïne. 

Susanne Caarls is voorzitter van de thema-afdeling Europa.  
Deze werkgroep wil de EU in al haar facetten, organisatie en instituties laten 
doorgronden bij D66-leden, op scholen, in gemeenteraden, bij instituten en 
bedrijven, zodat inzicht in Europa groeit, hanteerbaar wordt en gebruikt kan 
worden. Susanne ging in gesprek met Michiel Rijsberman, gedeputeerde in 

Flevoland voor D66. En er valt wat te vieren!

Michiel: Dank je wel Susanne, ik voel me 
zeer vereerd! Waarom hebben jullie de prijs 
bedacht? 

Haven van Hellevoetsluis
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PORTRET
PAUL COMENENCIA

D66’ER BUITEN DE POLITIEK

“�Maar�in�Nederland�
is�er�steeds�meer�
het�besef�dat�de�
eilanden�onderling�
ook�verschillen.�Ze�
hebben�een�andere�
geschiedenis,�
economie,�demo-
grafie.�Sint�Maarten�
en�Curaçao�liggen�
1000�kilometer�bij�
elkaar�vandaan!”

Life is what happens to you when 
you’re busy making other plans, zong 
John Lennon in de jaren 80 van de 
vorige eeuw en die tekst was helemaal 
van toepassing op de wending die 
de loopbaan van Paul Comenencia in 
2018 nam. Terwijl hij zich oriënteerde 
op een mogelijk burgemeesterschap, 
kreeg hij een onverwacht telefoontje. 
Met de vraag of hij staatsraad van het 
Koninkrijk voor Curaçao zou willen 
worden. Achter de schermen was, 
zonder dat hij het wist, al uitgebreid 
over zijn kandidatuur gesproken. Paul 
zei ja en voelt zich ruim vier jaar later 
als een vis in het water in de functie. 

Caribisch perspectief
Onder leiding van vice-president 
Thom de Graaf vervult de Raad 
van State de rol van onafhankelijk, 
hoogste en laatste, adviesorgaan van 

de regering. Bestuursrechtspraak is de 
grootste afdeling, met 50 staatsraden, 
allen rechters. De afdeling advisering 
is met 17 staatsraden (inclusief drie 
staatsraden van het Koninkrijk) kleiner, 
maar “minstens even belangrijk”, zegt 
Paul Comenencia. Het werk is georga-
niseerd in secties en commissies die 
geordend zijn naar groepen ministe-
ries en belangrijke thema’s. Ruim 600 
ambtenaren ondersteunen de Raad.

De dossiers die op de bureaus van de 
staatsraden terecht komen en waarop 
zij een beleids-analytische toets doen, 
zijn omvangrijk en divers; van de 
stikstofproblematiek tot onafhankelijk 
begrotingstoezicht en de invoering 
van de basisbeurs. 
Omdat veel onderwerpen een link met 
het Caribisch gebied hebben is het 
voor de staatsraad voor het Koninkrijk 

zaak om agenda-keuzes te maken. 
“Ik kan niet bij alle vergaderingen 
aanwezig zijn, maar de voorstellen 
waarover wij adviseren kunnen een 
reflexwerking in de Caribische landen 
hebben. Denk aan de samenwerking 
tussen Nederland en de eilanden, het 
effect van besluiten of regelgeving 
op overzeese gemeenten, verdragen, 
defensie. Het is mijn verantwoorde-
lijkheid en die van de twee andere 
staatsraden van het Koninkrijk dat het 
Caribisch perspectief in alle zaken 
wordt meegenomen.”

Brugfunctie
Paul, geboren op Curaçao, was direc-
teur van de Kamer van Koophandel 
Curaçao en vijf jaar gevolmachtigde 
minister van de Nederlandse Antillen. 
Ondanks deze achtergrond voelt hij 
zich geen “vooruitgeschoven post” 
van het land dat hem benoemde. “Als 
staatsraad moet je steeds aan beide 
kanten je oor te luisteren leggen en 
vervul je een brugfunctie. Verkennen, 
verbinden en een rechte rug hebben 
als je van veel kanten beïnvloed wordt. 
Leden van de Raad van State laten 
zich niet gemakkelijk gek maken. Zelf 
ben ik van jongs af aan een beetje een 

tekst Marcella Heijboer foto Raad van State

“Het maakt niet uit wat je doet, als je er maar de beste in 
wordt”, hield de moeder van Paul Comenencia hem in zijn 
jeugd voor. Een motto dat hij op zijn dochters overbracht 
en zelf graag in de praktijk brengt. En dus is Paul meestal 
ook op vrijdagen, wanneer er geen commissievergade-
ringen zijn, toch in het statige pand van de Raad van  
State aan de Kneuterdijk in Den Haag te vinden. Om zich 
in te lezen en in te leven in de vele onderwerpen waar-
over hij en zijn collega-staatsraden advies uitbrengen.

Caribisch 
perspectief
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Paul 
Comenencia
24.01.1960

1982-1995
Journalist, beleids- 
en communicatie-
adviseur, parttime 
universitair docent 

1996-2004
Directeur Kamer  
van Koophandel 
Curaçao en toezicht-
houder lokale en 
regionale non-profit  
organisaties

2004-2009
Gevolmachtigde 
minister van de 
Nederlandse Antillen

2009-2013
Nederlands  
consul-generaal  
te Rio de Janeiro

2013-2020
Voorzitter Stichting 
WeConnect

2014-2018
Bestuursadviseur 
commissaris van 
de Koning in de 
Provincie Utrecht

2015-heden
Vicevoorzitter 
Stichting 
Monumenten van 
de West-Indische 
Compagnie

2018-heden
Staatsraad van het 
Koninkrijk bij de 
Afdeling advisering 
van de Raad van 
State

Paul Comenencia samen met Thom de 
Graaf, vice-president van de Raad van 
State. Prinsjesdag 2022.

einzelgänger. Aan massale goedkeu-
ring heb ik geen behoefte; een plek 
in het midden past mij goed. Om de 
band en de link met de realiteit in het 
Caribisch gebied te houden, breng 
ik er een paar keer per jaar tijd door 
en spreek ik met veel verschillende 
stakeholders.”

Een Koninkrijk van  
verschillende snelheden
De omgang tussen de verschillende 
delen van het Koninkrijk blijft work in 
progress. In 2020 schreef Paul het 
essay ‘Verdeeld Koninkrijk – Pleidooi 
voor nieuw elan in Koninkrijksrelaties’
“Wij adviseren regelmatig over de 
samenwerking binnen het Koninkrijk 
en bijvoorbeeld het proces van het 
sluiten van verdragen. Gelukkig wordt 
dit steeds meer een gezamenlijke 
exercitie. De belangen van Nederland 
zijn groter dan die van de eilanden, 
waardoor het voor de eilanden vaak 
als ver van mijn bed voelt: letterlijk en 
figuurlijk op 8000 kilometer afstand. 
Maar in Nederland is er steeds meer 
het besef dat de eilanden onderling 
ook verschillen. Ze hebben een andere 
geschiedenis, economie, demografie. 
Sint Maarten en Curaçao liggen 1000 
kilometer bij elkaar vandaan! Je moet 
er geweest zijn om de kleinschaligheid 
te bevatten. In Nederland hebben we 
makkelijk 20 ambtenaren op 1 dossier, 
daar 1 ambtenaar op 20 dossiers of 

meer; dan kun je niet hetzelfde niveau 
van snelheid en perfectie verwachten. 
Anderzijds moet men daardoor ook 
niet achteroverleunen, want je telt 
alleen mee door actief mee te doen.” 

Warme vereniging
“Na mijn komst naar Nederland, in 
2004, werkte ik in de Rijksministerraad 
plezierig samen met Thom de Graaf en 
Laurens Jan Brinkhorst. De uitstraling 
van D66, liberaal met een sociaal 
hart, sprak me aan. In 2015 stond ik 
op de kandidatenlijst van de Eerste 
Kamer. Van lijsttrekker Thom de Graaf 
moesten alle kandidaten minstens 
één keer met de campagnebus mee. 
Ik vond het zo leuk dat ik vaker 
campagne ging voeren! Ik ervaar nog 
steeds de warme sfeer en gezelligheid 
op congressen. 

Er is veel polarisatie in de wereld; 
dat brengt ons niet vooruit. De echte 
vooruitgang gaat komen van partijen 
die alle belangen doorgronden, 
de nuance begrijpen, oplossingen 
aandragen en deze overtuigend aan 
een grote groep kunnen uitleggen. 
Die uitersten kunnen overbruggen 
en weten dat niets zwart-wit is en 
dat Keulen en Aken niet op één dag 
gebouwd zijn. Hier ligt een belangrijke 
rol voor D66.”

Route66
“Onlangs was ik te gast bij een  
bijeenkomst van Route66. Ik zag een 
bruisende toekomst: zoveel jonge 
mensen die geïnteresseerd zijn in 
een rol in de politiek en het openbaar 
bestuur, dat geeft hoop. Er komt 
een tijd dat mijn generatie een stap 
terug gaat doen. Het ‘loslaten’ zal 
niet makkelijk zijn, maar dan denk ik 
opnieuw aan een uitspraak van mijn 
moeder: “Neem je werk wel, maar 
jezelf niet te serieus!” ■

PORTRET
PAUL COMENENCIA

20 Joar Rowwen Hèze: Kilomeaters
2005 | pop | HKM/CNR

“Het album Kilomeaters is een verzameling van de twintig beste nummers 
van Rowwen Hèze. Met deze keuze wil ik laten zien dat Rowwen Hèze zoveel 

meer is dan alleen maar hun lollige liedjes als ‘Limburg’ en ‘Bestel Mar’. Rowwen 
Hèze is ook emotionele verdieping, wat ik bijvoorbeeld naar voren vind komen in het 
nummer ‘De Heilige Antonius’. Dit lied geeft de boodschap “soms is het beter iets te 
verliezen, dan dat je het nooit hebt gehad”. Voor mij heeft dit geholpen met rouw-
processen in het leven. Ook de emotionelere liedjes ‘De Peel in Brand’ en ‘Vlinder’ 
luister ik graag. Tijdens de jaarlijkse slotconcerten van Rowwen Hèze komt precies 
deze mix van emotionele muziek en feestmuziek naar voren en dat is prachtig.” ■

Jason 
Maasja Ooms | 2021 |  
90 minuten | DPC

“Ik heb deze documentaire 
gekozen omdat ik zelf de 

jeugdzorg in mijn portefeuille 
heb. In de documentaire zie je 
Jason, die vreselijke dingen heeft 
meegemaakt, traumatherapie 
volgen en zich ontwikkelen. Je 
ziet hoe hij uitgroeit tot iemand die 
probeert zijn negatieve ervaringen 
in de jeugdzorg om te zetten in 
iets positiefs, iemand die kracht 
uit zijn persoonlijke problemen 
heeft gehaald en de situatie nu 
voor anderen wil verbeteren. Zelf 
sprak ik met Jason, toen ik hem 
had uitgenodigd in de Tweede 
Kamer. Hij vertelde dat zijn missie 
is om de gesloten jeugdzorg terug 
te brengen naar de kleinschalig-
heid. Hoe hij zich 100% inzet voor 
dit doel, bewonder ik zeer.”

Deze aflevering: de drie tips van…
Rens Raemakers (1991)  
is sinds 2017 lid van de 
Tweede Kamer namens D66. 
“Drie favorieten? Best een 
lastige keuze, ik vind veel 
dingen goed. Met deze drie 
tips heb ik mijzelf proberen 
te omschrijven. Het is een 
combinatie van mijn  
portefeuille - Jeugdzorg, 
GGZ, Beschermd wonen/
Maatschappelijke opvang - 
mijn Limburgse afkomst  
en LHBTI-rechten.”

Zwemmen in het 
donker 
Tomasz Jedrowski | 2020 | 
Meulenhoff

 “Dit boek vond ik erg 
indrukwekkend. Het is 

een meeslepend verhaal over 
liefde tijdens het communistische 
tijdperk. De hoofdpersonen leren 
elkaar kennen tijdens een zomer-
kamp, maar met hun terugkomst in 
Warschau komen ook de dilemma’s 
in hun relatie. De een steunt het 
communistisch regime, de ander 
wijst het af en om de relatie nog 
meer te bemoeilijken is homosek-
sualiteit ook nog eens verboden in 
communistisch Polen. Ik vind het 
extra dapper dat de twee hoofd-
personen hun liefde doorzetten. 
Afgelopen zomer ben ik zelf naar 
Polen geweest. Hier heb ik het 
communistisch museum bezocht, 
waardoor ik mij nog meer kon 
inleven in het verhaal.”
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GEMEENTERAADSVERKIEZINGEN
NEDERLAND KLEURT GROEN

LEDEN AAN HET WOORD

De partij werkt er hard aan om gemeenten overal 
in Nederland, of ze nou veel of minder inwoners 
hebben, een D66-groene tint te geven. Van 
Terneuzen tot Stadskanaal en van Den Helder tot 
Beekdaelen. Dit om ervoor te zorgen dat in steeds 
meer raadszalen een progressief en sociaal-liberaal 
geluid klinkt. 

Voor Democraat nemen drie betrokken leden van 
afdelingen met een bijzondere verkiezingsuitslag ons 
mee in de weg daarnaartoe en wat zij de komende 
vier jaar willen bereiken. In Peel en Maas, waar D66 
voor het eerst in de gemeenteraad is gekomen, 
en wel direct met twee zetels én deelname aan de 
coalitie. Bij de afdeling Stichtse Vecht, die na vier jaar 
afwezigheid met vier zetels weer stevig voet aan de 
grond heeft gekregen in de raad. En in Woensdrecht, 
waar na een flinke stemmenwinst voor het eerst een 
D66-wethouder is vertegenwoordigd in het college.

Bij de afgelopen gemeenteraadsverkiezin-
gen heeft D66 in veel gemeenten een mooi 
resultaat geboekt. Voor sommige afde-
lingen had de uitslag een extra speciaal 
randje. Bijvoorbeeld omdat zij eerder nog 
geen zetels in de gemeenteraad hadden 
of omdat zij voor het eerst een wethouder 
mogen leveren.

tekst David Vos

Nederland
kleurt groen

Jeroen van der Ha 
Fractievoorzitter D66 Woensdrecht

“ Meebesturen moet doel 
zijn bij verkiezingen”

“Waar we bij de vorige verkiezingen net aan twee 
zetels wisten te behalen, was de stemmenwinst 
bij de afgelopen verkiezingen ruim voldoende voor 
hetzelfde aantal zetels. Dat laat zien dat onze 
inzet van de afgelopen vier jaar én onze persoon-
lijke campagnes zijn opgemerkt. In de oppositie 
hebben we veel aandacht kunnen genereren 
voor onze ideeën, nu wilden we ook echt verant-
woordelijkheid nemen. Als je aan de verkiezingen 
meedoet, moet meebesturen het doel zijn. Dan kun 
je echt het verschil maken voor kiezers en beloften 
inlossen. Omdat we door de mooie uitslag in plaats 
van de zesde, en daarmee kleinste partij opeens 
de derde partij werden, waren we een serieuze 
gesprekspartner voor de coalitieonderhande-
lingen. Uiteindelijk heeft dat geresulteerd in onze 
eerste coalitiedeelname ooit en met Thierry de 
Heer de eerste D66-wethouder in Woensdrecht. 
Iets waar we erg trots op zijn. Met een grote, 
actieve groep leden gaan we de komende jaren 
onze plannen verwezenlijken, onder meer op het 
gebied van duurzaamheid en inclusiviteit. Dat één 
op de drie nieuwe woningen beschikbaar komt 
voor starters en ouderen is een mooi voorbeeld 
van een verkiezingsbelofte die we nu inlossen. 
En met het coalitieakkoord vol groene plannen 
brengen we onze campagneslogan ‘De toekomst 
van Woensdrecht is groen’ direct in de praktijk.”

Maureen Yntema 
Bestuurslid D66 Stichtse Vecht (leden, 
communicatie en politiek secretaris)

“ De campagne voelde als 
een start-up”

“Na vier jaar afwezigheid in de raad gaf de 
opmaat naar de nieuwe campagne het idee 
van een startup. We moesten weer vanaf nul 
beginnen en bekendheid krijgen. Met een grote 
groep actieve leden, gesteund door het landelijke 
campagneteam, zijn we daar keihard mee aan de 
slag gegaan, onder meer door van deur tot deur 
te vragen wat er speelt. Die groep kregen we 
bij elkaar door de afgelopen jaren nieuwe leden 
actief aan ons te binden. Samen met hen hebben 
we een mooi programma neergezet waar we de 
nadruk leggen op een bewoonbaar, duurzaam en 
leefbaar Stichtse Vecht voor iedereen. Dat vanuit 
een transparante en betrouwbare gemeentelijke 
organisatie: voor het uitvoeren van onze plannen 
moet de basis immers op orde zijn. Het is goed 
gelukt ons geluid voor het voetlicht te brengen, 
want we zijn in de raad gekomen met vier zetels 
en op een haar na zelfs vijf. Bovendien hebben we 
drie commissieleden en leveren we een wethouder 
met onder andere de portefeuille duurzaamheid. 
Vanuit het bestuur blijven we de komende vier 
jaar werken aan onze zichtbaarheid via een 
permanente campagne. We hebben onze website 
vernieuwd en willen actief de publiciteit blijven 
opzoeken. Zo moet het voor de inwoners van 
Stichtse Vecht in 2026 een logische keuze worden 
om, wederom, op D66 te stemmen.” ■

Omar El Khader 
Fractievoorzitter D66 Peel en Maas

“ Contact met inwoners 
via ludieke acties”

“Na een verdubbeling van ons ledenaantal naar 
ongeveer dertig, hebben we een jaar voor de 
verkiezingen gezegd dat we voor een positie in 
de raad willen gaan. Met een actieve club leden 
zijn we daarmee aan de slag gegaan. Dit was een 
diverse groep, variërend in leeftijd tussen 18 en 50 
jaar en ouder, en qua achtergronden in onder meer 
het sociaal domein, de ruimtelijke ordening en het 
onderwijs. De focus lag tijdens de campagne op 
thema’s als wonen, duurzaamheid en onderwijs, 
en op het buitengebied dat hier een belangrijke 
rol speelt. We hebben het contact gezocht met 
inwoners door bezoeken te brengen aan scholen, 
ondernemers en horeca. Ook onze ludieke acties 
werden goed ontvangen, zoals na carnaval de 
snoepjes met de slogan ‘Stem kwijt? Zorg dat je 
hem vindt voor 16 maart’ en de ‘opkikkertjes’ voor 
scholen en horeca na de zware coronatijd. Door 
deze mooie campagne zijn we uit het niets met 
twee zetels in de raad gekomen, een prestatie 
waar ik hartstikke trots op ben en waarvoor we 
waardering krijgen van andere partijen. Uiteindelijk 
hebben we zelfs plaats mogen nemen in de 
coalitie, waarmee we meteen een vervolg kunnen 
geven aan onze plannen op het gebied van duur-
zaamheid, biodiversiteit, gelijke kansen en een 
brede visie op het buitengebied.” 
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DUBBELINTERVIEW

“�Onze�
volgende�
fractie��
moet�
echt�veel�
diverser�
zijn”�
�
 –   PETRA STIENEN

“Ik ben echt bewust in de Kamer gegaan 
omdat ik een beweging zag in Nederland waar 
een A- en B-Nederlanderschap leek te ontstaan 
door de druk van extreemrechtse partijen”, zegt 
Petra Stienen, die nu in haar tweede termijn als 
Eerste Kamerlid zit. “Gelijke behandeling gelijke 
rechten is mijn voortdurende motivatie geweest, 
zeg maar Artikel 1 van de grondwet.” Het zijn 
dezelfde thema’s die haar al bezig hielden 
tijdens haar werk in de diplomatieke dienst. “We 
moeten ons zeker inzetten voor mensenrechten 
in het Midden-Oosten, maar ik wilde dat ook 
dichtbij doen, bijvoorbeeld hier in Den Haag in 
de Schilderswijk of de wijk van mijn jeugd in 
Roermond. Ook daar hebben mensen recht op 
gelijke behandeling.”

Marie-Louise Tiesinga-Autsema knikt instem-
mend. Ze verliet in 1999 na vier mooie termijnen 
de Eerste Kamer, maar denkt graag terug aan 
die tijd. “Mijn hart lag bij mensen die buiten 
hun eigen schuld in de problemen kwamen, of 
gediscrimineerd werden”, zegt ze. “Ik kom uit 
een gereformeerd onderwijsgezin. Mijn vader 
zat in het verzet en ik ben sterk opgevoed in de 
sfeer die president Kennedy zo prachtig onder 

woorden heeft gebracht: vraag niet wat je land 
voor jou kan doen, maar vraag wat jij kunt doen 
voor jouw land.”

Lidmaatschap
Tiesinga weet nog dat ze lid werd van D66. 
“Toen Jan Terlouw in 1976 een oproep deed om 
lid te worden, omdat de partij anders ter ziele 
zou zijn.” Hoewel ze via verschillende functies 
werkte aan emancipatie van de vrouw in politiek 
en maatschappij, was er in de Eerste Kamer nog 
veel werk te doen. “In 1981 ben ik gekozen, ik 
was toen 36. De fractie bestond uit vier leden: 
Jan Glastra van Loon, Jan Vis, Suzanne Bischoff 
van Heemskerck en ik. Dat werd al snel de twee 
professoren en de twee meisjes. In mijn tijd 
moest je twee keer zo hard je best doen dan je 
mannelijke collega’s.”

“Dit dus”, reageert Stienen. “Het is nu subtieler, 
maar het is er nog steeds. Onze volgende 
fractie moet echt veel diverser zijn” zegt ze. 
Stienen raakte na haar diplomatieke loopbaan 
betrokken bij D66, toen ze voor zichzelf begon 
als gespreksleider en adviseur. “In 2009 heb ik 
oud-generaal Couzy geïnterviewd. Ik zat hem 

Hoewel Marie-Louise Tiesinga-Autsema al ruim twintig jaar 
terug de Eerste Kamer verliet, komt er geen einde aan de gelijke-
nissen die zij en huidig Eerste Kamerlid Petra Stienen met elkaar 
trekken over het werk dat zij doen en deden. Die gelijkenissen 
zijn soms grappig, pijnlijk en hoopvol tegelijkertijd. Democraat 
sprak beiden (oud-)senatoren, dook met hen de geschiedenis in 
en wierp een blik op de toekomst. 

tekst Pim Bakx 
foto’s eigen archief

Terugblik met
toekomstvisie



VAN HET BESTUUR

EERSTE KAMER
MARIE-LOUISE TIESINGA-AUTSEMA & PETRA STIENEN

34 35

DEMOCRAAT 
NAJAAR 2022

BESTUUR
SHERMIN AMIRI

DEMOCRAAT 
NAJAAR 2022

“�Ik�wil�ieder�
lid�van�
harte��
uitnodigen�
om�hier�
proactief�
de�schou-
ders�onder�
te�zetten”

“�Mijn�vader�
zat�in�het�
verzet�en�ik�
ben�sterk�
opgevoed�
in�de�
sfeer�die�
president�
Kennedy�
zo�prachtig�
onder�
woorden�
heeft�
gebracht:�
vraag�niet�
wat�je�land�
voor�jou�kan�
doen,�maar�
vraag�wat�jij�
kunt�doen�
voor�jouw�
land”��
�
–  MARIE-LOUISE 
TIESINGA-AUTSEMA 

lekker uit te dagen bij een debat over diversiteit 
toen Aletta Hekker en Medy van der Laan, twee 
partij-iconen mag ik wel zeggen, naar mij toe 
kwamen en zeiden: ‘als jij geen D66’er bent, dan 
moet je er een worden.’”

Ze hield zich de eerste vijf jaar bezig met werk 
op de achtergrond. “Ik moest erachter komen 
of D66 wel mijn politieke familie was.” Dat bleek 
al snel zo te zijn. “Ik denk dat diplomatie een 
hele goede vooropleiding is voor het werk dat 
je in de Eerste Kamer moet doen. Je moet op 
inhoud belangen verenigen en over de partijen 
heen meerderheden krijgen, vaak buiten de 
coalitie. Dus je menselijke relaties zijn ontzettend 
belangrijk.”

Tranen
Stienen denkt terug aan een moment waar dat 
van toepassing was. “Er was een wet die de 
naturalisatiewet heette. Die kwam uit Rutte I, 
inderdaad het kabinet dat door de PVV werd 
gedoogd. Er zaten twee belangrijke elementen 
in: dat statushouders in plaats van vijf jaar zeven 
jaar moesten wachten voor naturalisatie, en dat 
Nederlanders met een buitenlandse partner naar 
Nederland moesten komen zodat ze daar het 
Nederlanderschap konden aanvragen.”

In Rutte II ging de wet er doorheen, maar het 
voelde voor Stienen niet goed. “Ik kreeg druk 
vanuit coalitieonderhandelingen voor Rutte III. 
Maar ik dacht: nee dit is tegen mijn principe van 
Artikel 1, dit is gewoon statushouders pesten.” 
Stienen trok Jan Nagel van vijftigplus over de 
streep tijdens het debat, zorgde zo voor een 
meerderheid tegen, en de wet ging niet door. 
“Dankzij het sneuvelen van die wet hebben nu 
bijvoorbeeld duizenden Syriërs na vijf jaar hun 
naturalisatie kunnen aanvragen.”

Het verhaal herinnert Tiesinga aan een persoon-
lijke overwinning. “In 1988 onthulde de Koninklijke 
Marechaussee aan de legerautoriteiten op 
Soesterberg de seksuele geaardheid van een 
sergeant van de Amerikaanse luchtmacht: Jack 
Green. Zijn vooruitzicht was: ‘five years hard 
labour in fort Leavenworth’, oneervol ontslag 
uit de krijgsmacht en verlies van pensioen”, 
aldus Tiesinga. “Ik heb toen om een onderzoek 
gevraagd. Het was Lubbers II. Vanwege mijn 
goede relaties ben ik toen gevraagd om als 
onderhandelaar op te treden.” 

“Een van de hoogtepunten was een bezoek 
aan generaal Wesley Clark op het Europese 
hoofdkwartier van het VS-leger waar ik belet had 
gevraagd.” Het zorgde ervoor dat Frank Carlucci, 
minister van Defensie onder Ronald Reagan, het 
besluit herzag. “Green werd uit de gevangenis 
ontslagen en we hebben een schadevergoeding 
van een miljoen gulden van de Nederlandse staat 
voor hem kunnen regelen”, vertelt Tiesinga trots. 
“Een paar jaar later kreeg ik op een zondag-
morgen een telefoontje van Green. Hij moest 
maar steeds aan die tijd terugdenken en wilde 
me nogmaals bedanken. Dat bracht de tranen in 
mijn ogen.”

Internationaal 
Als lid van de NAVO-assemblee maakte Tiesinga 
de val van de muur mee, op 9 november 1989. 
“Daar gaan mijn gedachten nog regelmatig naar 
terug. Alles kwam uiteraard weer boven bij het 
overlijden van Gorbatsjov. Wat je overigens ook 
van de man mag vinden, de maatregelen die 
hij heeft genomen waren een opmaat naar de 
democratisering van de Sovjet-Unie en hij heeft 
tientallen miljoen mensen bevrijd van repressie. 
Toen was er veel hoop.” Nu is dat anders, weet 
Tiesinga. “Als je ziet wat er van Rusland is 
geworden en je het gedrag van Poetin ziet, dan 
is dat voor mij en voor velen met mij heel erg 
droevig.”

Wat Stienen betreft is er nog te weinig aandacht 
voor het internationaal parlementaire werk van 
Eerste Kamerleden. “Ik zie dat de hoop van de 
jaren ’89 niet meer hetzelfde is. Ik was toen 24, 
dat is mijn dochter nu en ik zie dat zij een andere 
wereld om zich heen heeft dan ik toen had. Juist 
nu het nationalisme steeds sterker wordt, zie ik 
wel belangrijke meerwaarde in dat internationale 
werk.” 

“Nederland heeft feministisch buitenlands beleid 
aangenomen op basis van onze vragen aan 
Hoekstra”, aldus Stienen. “Internationaal werk 
wordt in de Senaat (en ook de Tweede Kamer) 
nog gezien als een kers op de taart, terwijl ik zou 
zeggen dat het een belangrijk ingrediënt is voor 
de taart. We moeten veel strategischer durven te 
zijn, ook als partij, om het werk van onze mensen 
die internationaal actief zijn goed te gebruiken. 
We zeggen dat we de meest internationale 
Europese partij zijn, daar mag nog wel een  
tandje bij.” ■

Het Landelijk Bestuur zet een hele duidelijke stip op de hori-
zon voor de komende vier jaar. Er is genoeg gesproken over 
Diversiteit en Inclusie. We hebben als bestuur gemerkt dat het 
belangrijk is om het maakbaar te maken. Om daadwerkelijk 
aan de slag te gaan. Dat kunnen we als Landelijk Bestuur niet 
alleen, daar ben jij bij nodig.

Shermin Amiri, 
bestuurslid 
Projecten en 
Inclusie, vervolgt: 
“Ik merk dat ik 
een beetje een 
allergische reactie krijg 

als ik de woorden alleen 
maar te horen krijg. Ze vervullen een rol 
als containerbegrippen. Het wordt nu 
tijd dat we laten zien dat we ze echt in 
praktijk brengen. Het Kompas Inclusie 
kent vier pijlers waarin dit richting geeft. 
De nieuwe E-learning module biedt de 
mogelijkheid om op een zelfgekozen 
tijdstip, online deel te nemen aan deze 
training en je de vier pijlers eigen te 
maken. Diversiteit en Inclusie bestaat 
niet alleen op papier, we moeten het 
gaan terugzien bij alles wat we doen.”

“Er zijn heel veel goede stappen die 
we als vereniging al hebben gezet”, 
zegt Amiri. “We hebben als politieke 
vereniging grote ambities, waarin 
we als grootste progressieve partij 
onze verantwoordelijkheid moeten 
nemen. Onze 30.000 leden hebben 
verschillende referentiekaders en 
achtergronden en zijn ieder op een 

Diversiteit
& inclusie

eigen manier geïnteresseerd in het 
gedachtegoed van D66. Hoe gaan  
we ervoor zorgen al die mensen ruimte 
te geven om mee te doen? En om hun 
politieke ambities te vormen? Mensen 
willen meedoen, meebeslissen en 
meepraten.”

“Vanuit het Landelijk Bureau pleiten we 
voor een ‘bottom up’ benadering. We 
willen mede- eigenaarschap creëren. 
Onze afdelingen en regio’s moeten 
deze ambities verder brengen, het 
ambassadeurschap dragen. Het is een 
missie die we samen moeten gaan 
oppakken en in alle haarvaten van de 
vereniging graag terug willen zien. Ik 
wil ieder lid van harte uitnodigen om 
hier proactief de schouders onder te 
zetten. We zijn onmisbaar in het huidige 
politieke spectrum als progressieve 
middenpartij. De politieke ambitie is 
belangrijk, maar ook de zeggenschap 
en het inspraakrecht van onze leden. 
En de interne democratie. Dat valt ook 
onder inclusie. Het plaatje is breder dan 
culturele diversiteit of toegankelijkheid 
of noem maar op. Met deze E-learning 
zetten we stevige stappen richting het 
realiseren van dat grotere plaatje.”  ■

Vier pijlers  
Kompas Inclusie

Bevorder 
wederzijds begrip

Wees inclusief

Verzeker diversiteit 
in vertegenwoordiging

Neem verantwoordelijkheid
in omgangsvormen
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Op 15 mei vond in Den Bosch 
een ledenbijeenkomst 
plaats waar werd ge-
sproken over ongewenst 
gedrag en hoe hier mee om 
te gaan. Rianne Letschert, 
sprak tijdens de bijeen-
komst vanuit haar erva-
ringen als bestuurder en 
onderzoeker. Om het ge-
sprek over dit onderwerp 
binnen onze partij gaande 
te houden interviewde 
Democraat haar een klein 
half jaar later. 

Hoe kijkt u terug op de bijeenkomst?
“Ik vond het belangrijk om op de 
bijeenkomst te spreken, dus heb 
ik ja gezegd. Maar ik vond het ook 
spannend. Zeker als je de nuance 
zoekt is het kwetsbaar je hierover 
uit te spreken. Het is moeilijk om het 
goed te doen. Ik vond het mooi dat het 
gevoel bij de bijeenkomst was dat we 
hiervan willen leren. Niet beschuldi-
gend. Casuïstiek moet je altijd serieus 
nemen. Net zoals de soms heftige 
emoties die erbij komen kijken. Maar je 
moet het ook goed onderzoeken. Dat 
is vaak lastig voor de melder of media 
die meteen actie willen zien, maar het 
doet wel recht aan de complexiteit van 
het onderwerp. Het is heel vaak niet 
zwart wit.”

Is het, nu het debat langer gaande 
is, makkelijker voor bestuurders 

hier nog niet genoeg van bewust. Je 
moet hier dagelijks mee bezig zijn. 
Wat voor voorbeeld ben je? Durven 
mensen zaken te melden? Vooral 
mensen lager in de organisatie durven 
vaak geen melding te doen. Je moet 
er als leidinggevende actief naar 
vragen. Dingen benoemen die je lastig 
vindt is privé al lastig. Laat staan in 
een sociale gemeenschap zoals op de 
werkvloer, waar mensen afhankelijk 
zijn van anderen, bijvoorbeeld om 
promotie te maken. 

Naast de preventieve kant heb je ook 
de reactieve kant: zijn er vertrouwens-
personen? Kunnen mensen ergens 
terecht? Juist die sociale kant, die 
mensen de mogelijkheid biedt om hun 
verhaal te doen en advies te krijgen, 
is belangrijk. Al wordt de nadruk 
nog te vaak gelegd op de juridi-
sche kant door middel van formele 
klachtenprocedures. 

Als bestuurder moet je ook kritisch 
blijven kijken naar de eigen organisatie 
en ook naar je eigen rol op dit terrein. 
Zijn er genoeg kritische tegenden-
kers? Of hebben we een schil gecre-
eerd van onaantastbaarheid waardoor 
niemand zich openlijk uitspreekt tegen 
de hoogste in rang?”

Heeft u het idee dat meldingen 
tegenwoordig beter worden 
opgepakt?
“Ik heb zeker het idee dat meldingen 
bij veel organisaties serieus worden 
genomen. Wat ik wel zorgwekkend 
vind is het feit dat meldingen soms 
via de media naar buiten worden 

“�Er�wordt�nog�steeds�te�
weinig�gesproken�over�
ongewenst�gedrag”�

om zich over dit onderwerp uit te 
spreken?
“Er wordt nog steeds te weinig over 
gesproken. Het is vaak ook ondank-
baar als bestuurder om hier mee 
bezig te zijn. Als een melder anoniem 
wil blijven moet je het achter de 
schermen houden. Soms wil je het 
wel van de daken schreeuwen dat 
je een exitgesprek met iemand hebt 
gehad. Maar dat kan niet. Dan lijkt het 
alsof er niets gebeurt. En dan komt er 
uiteindelijk een wollig persbericht naar 
buiten, wat het beeld ook geen goed 
doet.

Vaak speelt casuïstiek al jaren. 
Slachtoffers gaan dan een deel van  
de schuld bij zichzelf leggen. Ik 
probeer hen dan uit te leggen dat ik 
dat vaker opmerk bij slachtoffers en 
probeer dat gevoel weg te nemen, 
maar door dat zelfverwijt durven 
mensen vaak niet naar buiten te 
treden. Jaren later zeggen ze dan 
vaak: ik zou het nu wel durven.” 

Wat kun je als organisatie doen om 
ongewenst gedrag tegen te gaan?
“Er is zowel een preventieve als 
reactieve kant. Preventief bete-
kent dat je structureel het gesprek 
moet blijven voeren. Dat zit ook in 
leiderschapsprogramma’s, waarin je 
leidinggevenden bewust maakt van 
hun rol en machtspositie. Veel mensen 
in een leidinggevende positie zijn zich 

EN DE DAGEN 
DAARNA
tekst Leonie Francien Sellies

gebracht, met naam en toenaam van 
de beklaagde. Niet omdat ik zaken in 
de doofpot zou willen stoppen; juist 
niet. Maar een melding verdient een 
zorgvuldig onderzoek naar alle betrok-
kenen toe. Het namen en shamen voor 
een onderzoek heeft kunnen plaats-
vinden vind ik problematisch. Als er 
sprake zou zijn van een doofpot, heeft 
de journalistiek uiteraard een belang-
rijke rol. Maar anders is het beter om 
pas op de plaats te maken. Het is voor 
alle partijen belangrijk om goed uit te 
zoeken wat er is gebeurd, voordat er 
wordt geoordeeld.” ■

In maart 2011 benoemd tot hoogleraar 
op de nieuwe leerstoel Victimologie en 
Internationaal Recht aan de Universiteit 
van Tilburg. 

Samen met haar onderzoeksteam in 
2015 een Vidi-beurs van de Nederland-
se Organisatie voor Wetenschappelijk 
Onderzoek (NWO) ontvangen voor hun 
onderzoek naar de impact van interna-
tionale tribunalen op samenlevingen en 
mensen die geconfronteerd worden met 
ernstige schendingen van de men-
senrechten en internationale misdaad. 
Letschert heeft altijd veel tijd gestoken 
in het vertalen van wetenschappelijke 
kennis naar de samenleving

Op 1 september 2016 benoemd tot 
rector magnificus van de Universiteit 
Maastricht. In 2021 benoeming tot 
bestuursvoorzitter.

Lid adviescollege levenslanggestraften

Lid raad van toezicht Fonds  
Slachtofferhulp

Rianne Letschert 
13.09.1976
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BURGEMEESTER IN BEELD

PORTRET
RON KÖNIG |  DEVENTER
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Ron König 
14.10.1964 
Tot 1987
Politicologie aan 
de Universiteit van 
Amsterdam, afstudeer-
richting bestuurskunde. 

1997-2010
Organisatieadviseur 
Twynstra Gudde, waarvan 
de laatste drie jaar als 
partner.

2007-2010
Zelfstandig adviseur en 
interim-manager vanuit 
het eigen adviesbureau 
Phelipe Management. 

2014-2015
Bestuurder bij Entréa en 
Kristallis (organisatie op 
het gebied van pleegzorg, 

jeugdzorg en speciaal 
onderwijs).

2010-2014
Wethouder Rheden 
met in zijn portefeuille 
ruimtelijke ordening en 
onderwijs. 

2015-2018
Wethouder Arnhem 
met in zijn portefeuille 
economische zaken, 
onderwijs en diversiteit. 

2018-2019
Waarnemend burge-
meester Deventer

2019-heden 
Burgemeester Deventer

“Het is een eer om op zo’n mooie plek te 
mogen passen. Deventer is een Hanzestad en als 
stad meer dan 1250 jaar oud. Als je daar burge-
meester van mag zijn, roept dat automatisch op 
tot een beetje bescheidenheid,” meent König. 
Het valt op dat het woord ‘mogen’ regelmatig 
terugkomt als König vertelt over zijn burgemees-
terschap. Daarover zegt hij: “Ik wil vooral een 
bijdrage leveren aan de verdere ontwikkeling 
en geven wat nodig is in deze tijd. Mijn rol is 
prominent, maar die gaat over de stad, over de 
gemeenschap. Je moet vooral dienstbaar willen 
zijn. Het gaat ten slotte niet om mij als persoon. 
Wél beleef ik er heel veel plezier aan!”

Door (Hanze)stad en land
Ron König is geboren in Doesburg, ook een 
Hanzestad aan de IJssel: “De mooiste rivier van 
Nederland. De IJssel stroomt als rode draad 
door mijn leven, ik loop er nog elke dag langs.” 
Interesse in de politiek is er met de paplepel 

ingegoten: Königs moeder was gemeenteraadslid 
in zijn geboortestad. Zelf is hij sinds 2019 burge-
meester van Deventer. Vol lof vertelt hij: “Mensen 
komen hier graag, ze zeggen vaak dat het een 
fantastische stad is. Een oude binnenstad, mooie 
pleinen en winkeltjes, heel veel karakter en sfeer. 
Een authentieke Hanzestad met een tikje eigen-
wijsheid, en prachtige dorpen in het groen die 
er ook bij horen. Er mag hier geëxperimenteerd 
worden. De mentaliteit is prettig, direct en open, 
maar nooit op het scherpst van de snede. We 
willen er samen uitkomen en de verhoudingen 
goed houden. Dat is een fijne manier van werken. 
Je ontkomt er niet aan dat je van de stad gaat 
houden, dat die in je hart gaat zitten.”

Denken in oplossingen
Deventer is geen doorsnee gemeente, vertelt 
König, maar heeft wel typische problematiek 
zoals het woningentekort, de krappe arbeids-
markt en de energietransitie. “Ik maak me zorgen 
om de groep mensen en ondernemers die het 
financieel niet gemakkelijk heeft, zeker met de 
stijgende energiekosten.” Wat deze gemeente 
bijzonder maakt, is haar manier van het oplossen 
van dat soort problemen: “We hebben een 

doen-mentaliteit. We komen snel in actie, praten 
er niet te lang over en stellen bij waar nodig. 
Tijdens de corona-periode heeft de gemeen-
schap laten zien dat we alles aankunnen. We 
zetten de schouders eronder en helpen elkaar als 
buren. Wethouders zijn op een gegeven moment 
zelfs mee gaan koerieren voor lokale bedrijven. 
De lijntjes tussen bedrijven, zorg en onderwijs 
werden heel kort. Er kwam een enorme kracht en 
saamhorigheid vrij in de samenleving. De binnen-
stad is er zelfs op vooruitgegaan in corona, er 
is minder leegstand. Pandeigenaren die hier 
oorsprong hebben, hebben huurcontacten vaak 
gekoppeld aan de omzet. Als de omzet laag is, 
is ook de huur laag. Andere steden hebben vaak 
institutionele beleggers die dat niet zomaar doen. 

Dat geeft aan dat iedereen op zoek was naar 
manieren om het beter te maken.” 

Tevredenheid
Op de vraag of hij trots is op wat hij bereikt 
heeft, zegt König: “Trots is ego, dat hoort niet bij 
het ambt vind ik. Je wordt als burgemeester op 
de voorste rij gezet en wordt gezien als eerste 
burger, maar het gaat over de inwoners. Je moet 
opletten geen ‘kijk mij’-burgemeester te worden 
die zichzelf te veel oppoetst. Wel is het een 
prachtig vak waarin je heen en weer gaat tussen 
mensen en kleine en grote strategische vraag-
stukken. Je mag bezig zijn met allerlei belangrijke 
onderwerpen. Het is een eervolle baan die ik met 
mijn hele inzet doe. Daar ben ik dan weer wel 
trots op.”

Burgemeester worden
König zou uren door kunnen vertellen over wat 
een goede burgemeester in huis heeft. Niet zo 
gek; sinds afgelopen juli is hij voorzitter van de 
burgemeesterscommissie. Als D66’ers de ambitie 
hebben voor deze rol, kunnen ze in gesprek met 
de commissie om te kijken of het een interessant 
toekomstperspectief voor ze zou kunnen zijn 

tekst Caïne Roland

D66 wil dat mensen hun burgemeester 
direct kunnen kiezen. Want deze bestuur-
der is niet alleen verantwoordelijk voor 
openbare orde en veiligheid, maar geeft 
zijn of haar gemeente smoel en kleur. 
Deze aflevering: Ron König.

König van  
Deventer

“ Je ontkomt er niet aan 
dat je van de stad gaat 
houden, dat die in je hart 
gaat zitten”
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“�Je�wordt�als�
burgemeester�
op�de�voorste�rij�
gezet�en�wordt�
gezien�als�eerste�
burger,�maar�
het�gaat�over�de�
inwoners”

“Ten slotte is burgemeesterschap 
het werken in lange lijnbewegingen, 
blijf weg van de korte termijn,” meent 
König. “Een burgemeester zou niet te 
inhoudelijk moeten zijn, deze moet 
vooral evenwicht bewaren en boven 
partijen staan: een haviksblik hebben. 
Je hoeft niet je eigen voorkeur door te 
drukken maar moet de juiste vragen 
stellen en onderwerpen adresseren, 
zorgen dat het gesprek gevoerd 
wordt, in het college, in de raad en 
met de gemeenschap.” Hij heeft nog 
een laatste toevoeging: “Je komt zo 
veel leuke, aardige, vriendelijke en 
betrokken mensen tegen in het vak. 
Het is geweldig werk!” ■

Heb je ambities voor het burgemeesters- 
ambt of ben je fractievoorzitter van een 
gemeente waar binnenkort een burge-
meestersvacature ontstaat? De D66 
Burgemeesterscommissie denkt graag 
mee. Neem contact op door te mailen  
naar burgemeesterscommissie@d66.nl

en welke stappen ze moeten zetten 
om kans te maken voorgedragen 
te worden. Er worden nog collega’s 
gezocht, dus aan potentiële nieuwe 
kandidaten geeft hij vast een paar tips 
mee.

Brede interesse, rechte rug en lange 
lijnen
“Het burgemeesterschap is mensen-
werk,” zegt König, “dat moet je leuk 
en boeiend vinden. Gistermiddag had 
ik een 60-jarig huwelijk van echte 
Deventenaren en daarna een afspraak 
met ziekenhuizen over gezondheids-
zorg in de regio. Je moet snel en 
makkelijk kunnen schakelen tussen 
verschillende abstractieniveaus. Een 
prachtig vak voor generalisten.”

Verder moet je belangen en tegen-
stellingen weten te overbruggen en 
mensen bij elkaar brengen, zegt hij. 
“Je hebt authenticiteit en stevigheid 
nodig en kunt niet met alle winden 
meewaaien. Ook moet je een rechte 
rug houden als het moeilijk wordt. Of 
je nou in een kleine gemeente zit, of 
in een grote. Het is soms ingewikkeld, 
juist ook in een kleine gemeente, 
omdat iedereen elkaar kent.”

PORTRET
RON KÖNIG |  DEVENTER

Burgemeesters- 
commissie;  
vlnr Ron König,  
Ria Oosterop, 
Christine van 
Basten-Boddin, 
Toon van 
Asseldonk

foto Martijn 
Beekman

Machtsbalans
Formuleer een nieuwe agenda
voor democratische vernieuwing

door Martijn Visser

mailto:burgemeesterscommissie%40d66.nl?subject=
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I n een tijd waarin het vertrouwen in de politiek historisch laag is, zou je haast vergeten dat de democratie dit jaar feestviert: honderd jaar geleden 
waren de eerste Tweede Kamerverkiezingen met algemeen kiesrecht. 
In 1922 mochten voor het eerst alle volwassen mannen én vrouwen in 
Nederland naar de stembus. Dit honderdjarig jubileum – dat vooralsnog
niet bepaald uitbundig wordt gevierd – is een uitgelezen moment om de 
democratiseringsagenda van morgen te formuleren.

Wie anno 2022 de balans opmaakt van een eeuw aan democratische vernieuwing 
ziet dat de tijd niet heeft stilgestaan: zo zakte de stemgerechtigde leeftijd van 
25 naar 18 jaar, kregen eindelijk ook de vele inwoners in de voormalige koloniën 
kiesrecht en groeide de Tweede Kamer van 100 naar 150 vertegenwoordigers. 
De burger is bovendien mondiger dan ooit, inspraakinitiatieven zijn lokaal aan 
de orde van de dag en 70 procent van de Nederlanders heeft vertrouwen in de 
democratie. 

Maar daar staat tegenover dat veel voorstellen voor verdere democratisering van 
staatscommissies, wetenschappers en betrokken burgers op de plank zijn blijven 
liggen. De gekozen burgemeester, stemrecht voor 16-jarigen, constitutionele 
toetsing – ze zijn er nog altijd niet. Te vaak botsten pogingen om mensen meer 
zeggenschap op ‘de taaie zucht naar zelfbehoud van de gevestigde orde’, zoals 
Hans van Mierlo dat ooit treffend omschreef. 

De geschiedenis van het Nederlandse referendum is daarvoor exemplarisch. Een 
ruime meerderheid van de mensen is voorstander, en ook veel wetenschappers 
bevelen het referendum aan als een instrument om de bij tijd en wijle gebrekkige 
vertegenwoordiging van het parlement te kunnen corrigeren. Maar steeds als de 
politiek bereid lijkt mensen meer inspraak te geven met een referendum, wordt 
die mogelijkheid op het laatste moment de pas af gesneden. In 1999 tijdens de 
Nacht van Wiegel. In 2018, met de intrekking van het raadgevend referendum. 
En afgelopen zomer, toen een meerderheid in de Kamer het bindend correctief 
referendum wéér wegstemde. 
Net als bij veel andere democratiseringsvoorstellen schuilt achter de argumenten 
tegen het referendum een irrationele vrees voor het volk. Mensen zouden te 
emotioneel of simpelweg ‘te dom’ zijn om mee te doen aan het politieke spel. 
Te veel inspraak van de onwetende of boze burger zou een gevaar zijn voor de 
democratie. Deze angst voor het volk werd pijnlijk zichtbaar in september 2020, 
toen de Kamer op initiatief van de ChristenUnie een torenhoge uitkomstdrempel 
aan het referendumvoorstel toevoegde. In de praktijk zou die zelden of nooit zijn 
gehaald. Zo houdt de politiek de burger op afstand. 

Ondertussen groeit het aantal mensen dat is afgehaakt van de politiek. 
Zo stemde de helft van de kiesgerechtigden niet met de gemeenteraadsver-
kiezingen, is slechts 2,8 procent van de Nederlanders lid van een politieke 
partij en heeft bijna 80 procent van de mensen geen vertrouwen in dit kabinet. 
In hun recente bericht over burgerperspectieven stelde het Sociaal Cultureel 

Planbureau: ‘Veel mensen hebben een gevoel van verwaarlozing door het gebrek 
aan een luisterend oor van een politiek die vooral op machtsbehoud gericht is en 
(daardoor) besluiten neemt waarin mensen zich niet kunnen vinden of niet  
de grote problemen oplost.’ 
Geen onwetendheid of rancune dus, maar verwaarlozing. Natuurlijk, er is een 
kleine groep kwaadwillende mensen. En we moeten hard optreden tegen de 
rechts-extremisten, complotdenkers en populistische stemmingmakerij die de 
democratie ondermijnen. Maar de meeste burgers zijn niet boos, maar mach-
teloos. Ze hebben de indruk dat hun stem geen verschil maakt, ze herkennen 
zich niet in de politici die de besluiten nemen en ze merken dat ze niet worden 
vertrouwd door de overheid. 

Wanneer onbehagen en onvrede voortkomen uit een gevoel van onmacht, ligt 
het voor de hand die machtsbalans in evenwicht te brengen. Met het referendum 
van de baan is het tijd voor nieuwe pogingen. Het kabinet lijkt dit ook langzaam 
te beseffen. Zo ligt een wetsvoorstel klaar om het kiesstelsel zo te wijzigen dat 
de persoonlijke voorkeur van de kiezer een grotere invloed krijgt op wie in de 
Kamer komt. Deze zomer kwam minister Franc Weerwind bovendien met een 
plan om constitutionele toetsing mogelijk te maken en zo de rechtsbescherming 
van de burgers te verbeteren. En minister Rob Jetten is voornemens begin 2023 
een burgerforum te organiseren over klimaatbeleid, zodat mensen vanuit de hele 
samenleving met elkaar kunnen bepalen wat nodig is om de klimaatdoelen te 
halen. 

Maar meer is nodig. Zo is de Tweede Kamer nog altijd één van de kleinste en 
meest onderbezette Kamers in Europa. Dus vergroot de Tweede Kamer met meer 
zetels én meer inhoudelijke ondersteuning voor een betere vertegenwoordiging. 
Ander voorbeeld: investeer in de lokale en regionale journalistiek, van oudsher 
een cruciale schakel tussen burger en bestuur, maar nu op sterven na dood.  
En denk groot. Experimenteer bijvoorbeeld met stemrecht voor zestienjarigen. 
Onder meer België, Duitsland en Oostenrijk doen dit al. Of geef het burgerforum 
een permanente plek in onze democratie, bijvoorbeeld door het te verplichten 
voor wetgeving op bepaalde belangrijke of gevoelige onderwerpen. 

Deze voorstellen passen in de traditie van een democratisering van de samen-
leving, waar conservatieven wantrouwend tegenover staan, maar waar hervor-
mingsgezinde democraten juist voor op de bres springen. Dat was honderd jaar 
geleden het geval toen het algemeen kiesrecht voor het eerst in de praktijk werd 
gebracht, en dat blijft de opdracht aan alle sociaal-liberalen in de Kamer. Immers, 
in de woorden van Hans van Mierlo: “Wil D66 de moeite van het bestaan blijven, 
dan moet het blijven kiezen voor de noodzaak van ingrijpende vernieuwing van 
de politieke cultuur.” ■

Martijn Visser is medewerker van de Mr. Hans van Mierlo Stichting,  
het wetenschappelijk bureau van D66. vanmierlostichting.d66.nl

https://d66.nl/vanmierlostichting/
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“Vliegen vind ik bijzonder: het 
is ons als mens gelukt om los van de 
grond te komen. Maar ruim een uur in 
de lucht hangen zonder kerosine, dat 
was voor mij echt een ‘wow’ moment!” 
Het traditionele vliegverkeer is Boucke 
niet vreemd. Zijn moeder woont in 
Suriname, het land waar hij is opge-
groeid. Hij komt er nog altijd graag. 
“Ik wil dat blijven doen en daarom 
moeten we door innovatie nog sneller 
naar schoon vliegen.”

Recent verscheen in het vooraan-
staande Nature een publicatie over 
emissievrij vliegen. Wetenschappers 
achten het mogelijk om in 2050 de 
uitstoot van vliegverkeer met 89 tot 
94 procent te reduceren ten opzichte 
van 2019. Maakt dat vooruitzicht de 
huidige problematiek niet tijdelijk  
van aard?

“Allereerst vraagt dit toekomstbeeld 
een grote investering, we moeten 
er nog écht hard aan trekken om 
dit succesvol op te schalen. Nature 
zegt dat het kán, en het is aan ons 
om ervoor te zorgen dat het ook 
gebeurt. Er is bovendien meer dan 
alleen uitstoot. Denk aan de over-
last voor omwonenden. Als we het 
breder trekken: we willen heel veel 
in een klein land. We willen 100.000 
huizen per jaar bouwen, we hebben 
intensieve veehouderij en daarnaast 
een van de grootste luchthavens 
van Europa. Dat gaat niet allemaal 
samen, we moeten kiezen waar we 
in Nederland ons geld mee willen 
verdienen en waar we ruimte voor 
hebben.”

De luchtvaartsector ziet Boucke als 
kansrijk voor Nederland. Grote vlieg-
tuigbouwers kent ons land niet meer, 
maar er is nog steeds een industrie 
voor vliegtuigonderdelen. Bovendien 
is ons land uitstekend gepositioneerd 
om duurzame brandstoffen te maken. 
“De brandstofleidingen van de Botlek 
naar Schiphol voor kerosine liggen er 
al, maar wij kunnen diezelfde synthe-
tische kerosine ook produceren voor 
over de grens.”

De sleutel in de omslag naar het 
gebruik van duurzame brandstoffen 
is de beschikbaarheid van groene 
stroom voor de productie ervan. 
“Daarin zijn we nog niet zelfvoorzie-
nend. Ik wil daarom dat het kabinet 
met een plan komt hoe we genoeg 
energie gaan opwekken voor de 
productie van waterstof en synthe-
tische kerosine, om zo de luchtvaart 
volledig te verduurzamen.”

Het is lastig om er een getal op te 
plakken, maar om een vergelijking te 
maken zou het volgens Boucke een 
gigantisch aantal windturbines vragen 
om die hoeveelheid schone energie op 
te wekken. “Wellicht zelfs een park zo 
groot als de Noordzee, dus we moeten 
ook goed kijken naar hoeveel we 
willen vliegen". Dat raakt vanzelfspre-
kend de bekende vliegtaks. “Vervuiling 
heeft een prijs. Met de vliegtaks 
maak je dat concreet. En tegelijkertijd 
gebruiken we de opbrengsten van de 
vliegtaks voor het schoner maken van 
de luchtvaart. Nederland kan daar ook 
aan verdienen. Door de technologieën 
om schoner te vliegen, elektrisch, met 

Een Tweede Kamerlid moet uiteraard geen hoogte- 
vrees hebben. Raoul Boucke ondervond dit in letterlijke 
zin toen hij in een elektrisch vliegtuig opsteeg van 
Groningen Airport Eelde. De kleine tweezitter van de 
E-Flight Academy gaf met de rondvlucht een doorkijk  
op emissievrij vliegen.

Sneller
schoon
vliegen

tekst Bas Knijf
foto's Gerald van Luijk

THEMA
RAOUL BOUCKE OVER LUCHTVAART 

waterstof en synthetische 
kerosine, zelf te ontwik-
kelen en te verkopen aan 
anderen. Of door de schone 
brandstoffen die wij produ-
ceren te verkopen.” 

Het slimme CO2-plafond 
voor Schiphol ziet Boucke 
als een goede stok achter 
de deur voor verduurza-
ming. De totale hoeveelheid 
CO2 die Schiphol mag 
uitstoten, daalt geleidelijk. 
Want het aantal vluchten is 
niet een doel op zich, maar 
wel de hoeveelheid schade-
lijke uitstoot. En daarnaast 
ook nog geluidsoverlast. 
Want ook al geldt de trein 
voor korte afstanden als 
alternatief: we zullen blijven 
vliegen. “Ja, ik wil mijn 
moeder blijven zien!” sluit 
Boucke lachend af. ■
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WILLEMIJN AERDTS |  VOORZITTER ELS BORST NETWERK

50 jaar geleden

ʻZoals dat in vroeger jaren voor de 
geboorte (door een misrekening bij de 
periodieke onthouding) gebeurde, zo 
gebeurt dat nu na de geboorte (door 
de misrekening bij de beleidsbepa-
ling): kinderen worden tot ongewenst 
verklaard. Volkomen buiten hun 
schuld om hebben ouders bijna geen 
andere keus; het vormingswerk voor 
de werkende jeugd is opgeschort, 
voor een aantal studierichtingen is 

een studentenstop ingesteld, een 
gedeelte van de kinderbijslag is 
‘bevroren’, het kollegegeld is fors 
omhoog gegaan, het schoolgeld staat 
op het punt te worden verhoogd en 
de inflatie verhinderd kinderen een 
potje te kweken om hun toekomst 
veilig te stellen. Kinderen worden tot 
ongewenst verklaard; de enigen die 
dat zijn, zijn degenen die het tot zover 
hebben laten komen.ʼ

‛Vrijwillige seks tegen betaling, 
dat is geen gewoon werk. Het 
algemene, strafrechtelijk gehand-
haafde bordeelverbod moet worden 
opgeheven. Dat is de essentie 
van het wetsvoorstel dat Minister 
Sorgdrager onlangs aan de Tweede 
Kamer voorlegde. Hoe baanbrekend 
is dit wetsvoorstel eigenlijk? 

Niet moraal veroordeeld
Het overheidsbeleid ten aanzien van 
prostitutie wordt door de eeuwen 
heen telkens door dezelfde factoren 
bepaald: de publieke moraal, meestal 
godsdienstig geïnspireerd; bescher-
ming van de openbare orde en 
gezondheid; bestrijding van aan het 

prostitutiebedrijf verbonden misdaad 
en zorg voor de positie van zwak-
keren, zoals minderjarigen en vrouwen 
die tot seks worden gedwongen. Wat 
een representatief dan wel liberaal 
klimaat schept, is de mate waarin aan 
de factoren onderling gewicht wordt 
toegekend. 

In het wetsvoorstel van Sorgdrager 
keren dezelfde overwegingen weer 
terug. Het is een wet waar een 
Democraat mee voor de dag kan 
komen: de morele normering van  
prostitutie wordt nadrukkelijk – door 
de afschaffing van het bordeelverbod 
zelf – aan het overheidsbeleid onttrok-
ken.ʼ ■

Wat gebeurde er…
1972

1997

25 jaar geleden

Het Els Borst Netwerk heeft, net als 
andere netwerken en verenigingen, 2,5 
jaar corona achter de rug. Hoe zijn jullie 
hier als netwerk mee omgegaan?
“We waren net begonnen met de jaarlijkse 
netwerkdag en hadden de eerste fysieke 
editie georganiseerd in 2019. Omdat een 
fysieke netwerkdag niet mogelijk was 
tijdens corona, hebben we in 2020 een 
podcast gemaakt voor onze leden. In het 
tweede coronajaar kozen we voor een 
online netwerkdag, net als vele andere 
onlineactiviteiten. Om op die manier toch 
wat dichter bij elkaar te kunnen komen. 
Dit jaar hebben we weer, na lange tijd, 
een fysieke netwerkdag kunnen orga-
niseren. Een bijeenkomst waar je elkaar 
daadwerkelijk in het echt kunt ontmoeten 
en kennismaken, is en blijft toch altijd het 
leukst.”

Je bent nu ruim een jaar voorzitter van 
het Els Borst Netwerk. Hoe bevalt het tot 
nu toe?
“Na een dik jaar bezig te zijn begin ik de 
rol van voorzitter goed in de vingers te 
krijgen. Voor mij was de afgelopen periode 
ook nog echt een kennismaking met het 
netwerk en een periode om goed in te 
werken. Nu hebben we mooie plannen om 
alle sterke punten van het netwerk weer 
te verstevigen en het netwerk verder uit te 
bouwen. Ik kijk met een positieve blik naar 
de komende periode waarin ik mijn rol als 
voorzitter ook echt wil benutten om het 
netwerk een nog sterkere positie te geven 
en weer een stap verder te brengen.”

Waar wil het EBN zich de komende  
tijd op focussen? 
“Als Els Borst Netwerk zijn we ervan 

overtuigd dat een gelijke verdeling van 
mannen en vrouwen in de politiek leidt tot 
betere besluitvorming. Dan alleen worden 
thema’s vanuit verschillende perspec-
tieven bezien en voelen ook vrouwen 
zich vertegenwoordigt. Ons doel is dan 
ook dat vrouwen met politieke ambities 
een plek in de politiek en de partij weten 
te vinden, krijgen en behouden. Op alle 
politieke niveaus. Door het aanbieden van 
een netwerk, waarin we elkaar ontmoeten, 
stimuleren en versterken, stellen we 
vrouwen in staat politiek actief te worden 
en te blijven. Daarbij hoort ook het bieden, 
aanjagen en stimuleren van een veilige 
omgeving in de politiek. Ook dat zien we 
als belangrijke rol voor het EBN.  
En hier hebben we niet 
alleen vrouwen, 
maar ook 
mannen voor 
nodig!” ■

Vinden, krijgen 
en behouden

MijnD66: Ledenportaal
Een adreswijziging doorgeven?  
Aan- of afmelden voor een 
nieuwsbrief of thema-afdeling? 
Ga naar MijnD66.nl en beheer je 
eigen gegevens en voorkeuren. 
Is jouw emailadres (tevens je 
gebruikersnaam) gewijzigd? 
Stuur een mail naar:  
ledenadministratie@d66.nl

meedoen | meedenken
Met onze campagnes, bij jouw 
lokale afdeling of in een lande- 
lijke thema-afdeling of inte- 
ressegroep: d66.nl/meedoen

donatie | schenken | nalaten
Wil je D66 financieel extra  
steunen? Informatie over 
(eenmalig) doneren, (fiscaal  
aantrekkelijk) schenken en 
nalaten vind je hier:  
d66.nl/schenken

D66 Internationaal
Meer weten over ons  
internationale netwerk? 
Kijk op: internationaal.d66.nl  
Mede-D66’ers in het buitenland 
vind je via: buitenland.d66.nl 

Mr. Hans van Mierlo Stichting
De Van Mierlo Stichting (VMS)  
is het onafhankelijke weten-
schappelijk bureau van D66. 
Meer informatie over haar 
activiteiten, onderzoeken en pu-
blicaties (zoals tijdschrift Idee): 
vanmierlostichting.d66.nl

politiek inhoudelijke vragen  
(Tweede Kamerfractie D66)
WhatsApp: 06 11 91 25 48
Mail: kamervraag@d66.nl

ONGEWENST
Bij de voorpagina

Het bordeelverbod opgeheven

→Democraat september 1972
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Tekening: Theo Essers

Democraat Nr. 8 1997

tekst Lisanne van 't Riet  foto Jeroen Mooijman
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Wat is je motivatie voor deze keuzes geweest? 
“Van huis uit zijn we maatschappelijk betrokken.  
Mijn broers in de rechtspraktijk, mijn zus in de zorg.  
Mijn ouders, gevlucht uit Angola, hebben ons altijd 
geleerd om er voor iedereen te zijn en daar geen onder-
scheid in te maken. Het racisme en de kansenongelijkheid 
die zij hebben meegemaakt en de onderadvisering die ik 
heb ervaren, hebben bij mij van jongs af aan een ‘politiek 
vuurtje’ aangewakkerd.”

Welke thema’s hebben jouw aandacht?
“Op plek 4 voor de gemeenteraadsverkiezingen ben ik 
net niet verkozen als raadslid, omdat we 3 zetels hebben 
behaald, maar wel als fractievertegenwoordiger. Ik houd 
mij bezig met thema’s binnen het sociaal domein. Het 
was voor mij spannend om op 19-jarige leeftijd de politiek 
in te gaan door angsten dat ik bijvoorbeeld niet serieus 
genomen zou worden. Voorbeeldfiguren zoals Rob Jetten 
en Sigrid Kaag en de steun van de fractie hielpen me 
echter enorm.”

Waar werk je aan en naartoe? 
“Rolmodellen zijn belangrijk. Ik hoop er zelf één te zijn 
voor anderen. Het is belangrijk om de politiek toegankelijk 
te maken voor iedereen, ongeacht wie je bent. Ik hoop 
te bereiken dat er meer oog komt voor het grote belang 
van jongerenwerkers. Het is belangrijk dat zij toe komen 
aan het begeleiden van allerlei soorten jongeren. Verder 
streef ik naar meer aandacht voor taalachterstanden en 
discriminatielessen in het onderwijs. Ik vind het belangrijk 
dat iedereen de kans krijgt zijn of haar dromen na te 
jagen. Ik hoop dat zelf te laten zien. Dat het kan.”

Wat betekent D66 voor jou? 
“D66 zet zich in tegen sociale ongelijkheid en voor  
kansen voor iedereen. Gelijkwaardigheid zit sterk in  
ons gedachtegoed. Ik hoop dat iedereen van onze  
club, politiek actief of niet, in ieder geval dagelijks  
dat gedachtegoed ook durft te leven en uit te stralen. 
Ook vind ik binnen D66 fijn dat alles bespreekbaar is  
en blijft. Die openheid en transparantie zorgt voor  
onderling vertrouwen. Hierdoor voel ik me echt  
gesteund en thuis bij de partij.” ■

Elly André (2003) is student Bestuurs-
kunde in Nijmegen. Ambassadeur  
voor de jongerenraad in Apeldoorn en 
fractievertegenwoordiger voor D66 in 
deze gemeente.
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